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Σχέδιο δράσης
Οι όποιες επιπτώσεις από την
επαμφοτερίζουσα στάση του
Αμερικανού προέδρου Ντό-
ναλντ Τραμπ, σε σχέση με τους
δασμούς και τη διατάραξη εμ-
πορικών εθών, θα επηρεάσουν,
όπως φαίνεται, τη χώρα μας
σε δεύτερο χρόνο. Αρα η Κυ-
πριακή Δημοκρατία έχει τον
χρόνο, τουλάχιστον τρεις μή-
νες, σύμφωνα με το ρεπορτάζ
της «Κ», για να σχεδιάσει δρά-
σεις ώστε οι δασμοί να επη-
ρεάσουν την οικονομία της
όσο λιγότερο γίνεται. Χρει-
άζονται λοιπόν να γίνουν φρό-
νιμες δημοσιονομικές κινήσεις,
να είμαστε σε επαγρύπνηση
και σε συντονισμό με την Ε.Ε.
προκειμένου να επηρεαστούμε
κατά το δυνατόν λιγότερο.

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ο ΠΛΑΝΗΤΗΣ ΣΤΗ ΔΙΝΗ ΤΟΥ ΕΜΠΟΡΙΚΟΥ ΠΟΛΕΜΟΥ

Η ζωή στο τραμπικό χάος
Μάκης Κεραυνός: Μια παγκόσμια σοβαρή ύφεση θα επηρεάσει έμμεσα και την Κύπρο

«Η ΑΘHΝΑ ΤΟΥ ΝΕΟΚΛΑΣΙΚΙΣΜΟY» ΤΟΥ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΤΕΤΣΗ

Η Αθήνα των δύο διαστάσεων
Ο Παναγιώτης Τέτσης το 1953 ζωγράφισε
για τα ιστορικά γραφεία της Καθημερινής
τη μεγάλων διαστάσεων εικαστική σύν-
θεση που εικονίζει τη νεοκλασική Αθήνα.

Προκειμένου να αναγνωρίσουμε τα κτίρια,
όλο και περισσότερο το βλέμμα μας χάνεται
μέσα σε έναν αρχιτεκτονικό λαβύρινθο
που μοιάζει με σκηνικό. Το έργο φεύγει

προσωρινά από την εφημερίδα ως δάνειο
στη μεγάλη αναδρομική έκθεση «Πανα-
γιώτης Τέτσης. Η εμμονή του βλέμματος»
στην Εθνική Πινακοθήκη. Τέχνες, σελ. 1

Η παλιά Αθήνα γκρεμιζόταν, η πρόοδος αντικαθιστούσε τα νεοκλασικά οικοδομήματα, τα ακροκέραμα και τους κήπους με τσιμέντο.

ΠΡΟΣ ΝΕΟ ΓΥΡΟ ΑΔΕΙΟΔΟΤΗΣΗΣ

Αμερικανικό ενδιαφέρον για ενεργειακά
Επενδυτικό ενδιαφέρον για τα ενεργειακά της
Κύπρου και γενικότερα της Ανατολικής Με-
σογείου, επιδεικνύουν εταιρείες των ΗΠΑ,
όπως διαφάνηκε κατά την επίσκεψη του Προ-

έδρου Χριστοδουλίδη στη χώρα. Πηγές της
«Κ», ανέφεραν ότι δημιουργείται η ανάγκη
προκήρυξης νέου γύρου αδειοδότησης τεμα-
χίων της κυπριακής ΑΟΖ. Οικονομική, σελ. 7

GREAT SEA INTERCONNECTOR

Το πολύμηνο παρασκήνιο και 
τα διλήμματα των τελευταίων ωρών

ΠΕΤΡΕΛΑΙΟ

Η πτώση των τιμών
πρώτων υλών θα μειώσει
το κόστος ηλεκτρισμού 

και καυσίμων

Οικονομική, σελ. 4

ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ

Δεδομένη πρέπει να
θεωρείται η άνοδος των
τιμών των αεροπορικών

εισιτηρίων

Οικονομική, σελ. 5

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ

Συγκεντρωμένη και 
ήρεμη η Ε.Ε., ενώ

βρίσκεται σε στενότερη
συνεννόηση με την Κίνα

Οικονομική, σελ. 6 

Ο ΤΖΟΓΟΣ ΤΩΝ ΔΑΣΜΩΝ

Η αναδιάταξη των
γεωπολιτικών ισορροπιών

προσέκρουσε στην
αντίδραση της Γουόλ Στριτ

Σελ. 23

n ΝΟΥΡΙΕΛ ΡΟΥΜΠΙΝΙ: Κι όμως, τα φρένα της οικονομίας λειτούργησαν, λέει ο καθηγητής Οικονομικών στην «Κ». Σελ. 20

ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟ ΣΤΟΠ

Φρένο από
την ΕτΕΠ

για νέα έργα
στην Τουρκία

Δυσφορία στην Αγκυρα
Φρένο μπαίνει στην επαναδραστη-
ριοποίηση της ΕτΕΠ στην Τουρκία
μετά τις τελευταίες εξελίξεις στη χώρα
με τη σύλληψη Ιμάμογλου και την κα-
τάλυση του κράτους δικαίου. Μία εξέ-
λιξη που προκαλεί δυσφορία στην Άγ-
κυρα, η οποία προσέβλεπε στην επα-
ναδραστηριοποίηση της ΕτΕΠ για τη
χρηματοδότηση νέων αναπτυξιακών
έργων. Σελ. 6

ΧΩΡΙΣ ΕΡΓΑΛΕΙΑ

Δεμένα τα χέρια
των λειτουργών 

στις ΥΚΕ
Eλλειψη και απενεργοποίηση επι-
στημονικών εργαλείων παρατηρεί-
ται στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευη-
μερίας. Δεν χρησιμοποιούνται ερ-
γαλεία που έχουν εγκριθεί με απο-
φάσεις Υπουργικού Συμβουλίου.
Φτιάχνουμε νέα, λέει το υφυπουρ-
γείο Κοινωνικής Πρόνοιας. Σελ. 5

Η ηλεκτρική διασύνδεση Ελλάδας - Κύπρου,
ο περιβόητος Great Sea Interconnector που
από τη σχεδίασή του το 2022 μέχρι την πε-
ρυσινή κρίση στα νότια της Κάσου και το τρέ-

χον περιβάλλον δυσκολίας λήψης αποφάσεων,
έχει καταστεί από ένα έργο θεωρητικά απλό,
σε θρυαλλίδα για την εξέλιξη των ελληνο-
τουρκικών σχέσεων. Σελ. 19



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Δ Ε Υ Τ Ε Ρ Η  Σ Ε Λ Ι Δ Α

Διευθύνων Σύμβουλος: ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΛΟΤΤΙΔΗΣ • Διευθύντρια: ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ • Σύμβουλος Εκδοσης: ΑΛΚΗΣ ΑΝΔΡΕΟΥ

Υπεύθυνος Υλης: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ • Υπεύθυνος Ατελιέ: ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ

Iδιοκτησία
«Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ, ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ

ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΕΚΔΟΣΗ ΚΥΠΡΟΥ ΛΤΔ»

Νικόλαου Σαριπόλου 2 & Λεωφ. Λυκαβητού, 2401   Έγκωμη, Λευκωσία, Κύπρος
e-mail: info@kathimerini.com.cy   Τηλ.: +357 22472500   Fax: Σύνταξη +357 22472540

Fax: Διαφημιστικό Τμήμα - Μικρές Αγγελίες +357 22472550

Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Κυανή ταινία: Οι αγγλικοί ναυτικοί κύκλοι είνε βέβαιοι ότι η Αγγλία
θ’ ανακτήση την «κυανήν ταινίαν» του Ατλαντικού, την οποίαν είχε
διατηρήσει επί τόσα έτη, χάρις εις την ταχύτητα του υπερωκεανείου
«Μαυριτανία». Η πεποίθησίς των στηρίζεται εις το ότι ο νεότευκτος
θαλάσσιος κολοσσός «Βασίλισσα Μαρία», 72 χιλιάδων τόννων, θα
ημπορή ν’ αναπτύσση ταχύτητα 32-34 κόμβων.

Ανεξαρτησία: Συνεζητήθη το ζήτημα της ανεξαρτησίας της Αυ-
στρίας, ο δε κ. Μουσολίνι προέβη εις μακράς σχετικάς ανακοινώ-
σεις. Η Ιταλία και η Γαλλία θα καταρτίσουν ήδη σχέδιον συμφώνου
διά την κατοχύρωσιν της ανεξαρτησίας της Αυστρίας. Συνεφώνηθη
ότι θα γίνη νέα εξέτασις του σχεδίου τούτου, το οποίον μετά τον κα-
ταρτισμόν του θα τεθή υπ’ όψιν της Γερμανίας.

Αναθεώρηση: Κατηρτίσθη κατ’ αρχήν το διάγραμμα [διά την αναθε-
ώρησιν του Συντάγματος] το οποίον περιλαμβάνει τρία μέρη. Το
πρώτον αφορά το Δημόσιον δίκαιον των Ελλήνων. Το δεύτερον ανα-
φέρεται εις τα νομοθετικά Σώματα και το τρίτον αφορά τα περί Προ-
έδρου της Δημοκρατίας.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
13.4.1935
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Υ ΠΟΘΕΣΕΙΣ / Του ΠΑΝΤΕΛΗ ΜΠΟΥΚΑΛΑ

Κυπριακό, πράσινες φορολογίες και πράσινα άλογα
«Μικρό παράθυρο ευκαιρίας» βλέπει
ο Πρόεδρος στο Κυπριακό. Η μακαρί-
τισσα η γιαγιά μου έλεγε «όταν κλεί-
νει μια πόρτα ο Θεός ανοίγει καμαρό-
πορτα», οπότε ας ευχηθούμε αυτό να
ισχύει και για τα μικρά παράθυρα.
Άνοιξε το παράθυρο να μπει, δροσιά
να μπει του Μάη. Το γεγονός πάντως
πως η τελική φάση των συνομιλιών
έχει προγραμματιστεί για τέλη Ιουλί-
ου (όπου η περιρρέουσα ατμόσφαιρα
των επετείων κάθε άλλο παρά θα ευ-
νοεί τη δημιουργία θετικού κλίματος)
δείχνει πως και οι δύο πλευρές έχουν
σαν βασικό στόχο όχι την ιδιαίτερη
πρόοδο αλλά μάλλον να μην επωμι-
στούν την ευθύνη του αδιεξόδου. 

Δεσμοφύλακας με κρατούμενο και τη
σύζυγό του έστησαν περίπτερο σε
κελί και πουλούσαν διάφορα προϊόν-
τα που είναι περιζήτητα στις φυλακές
σε τιμές μαύρης αγοράς. Φαντάζομαι
βέβαια πως θα υπήρχαν και περίοδοι
ξεπουλημάτων, όταν για παράδειγμα
ένα κρουασάν πλησίαζε στην ημερο-
μηνία λήξης ή όταν έβγαινε νέο μον-
τέλο Smart Phone. Δεν μάθαμε αν
στο κελί-περίπτερο είχε εγκαταστα-
θεί και μηχάνημα για πληρωμή με
κάρτες.

Ψηφίστηκε από τη Βουλή ο θεσμός
του συνηγόρου του ασθενούς. Με
χαροποιεί η εξέλιξη καθότι μέχρι σή-
μερα ξέραμε μόνο συνηγόρους του
διαβόλου. Εις υγείαν.

Πολίτης επιτέθηκε σε κινητή κάμερα
με φτυάρι. Δεν έχω να προσθέσω κά-

τι άλλο. Δεν πλήττουμε ποτέ σε αυτό
τον τόπο και από πρωτοτυπία σκίζου-
με. Η κάμερα πάντως τον φωτογρά-
φισε λίγο πριν αποχαιρετήσει τον μά-
ταιο τούτο κόσμο. 

Μαζικές διαμαρτυρίες στα κατεχόμε-
να εναντίον της μαντίλας στις μαθή-
τριες σχολείων, με συνθήματα υπέρ
ενός κράτους κοσμικού. Όσον αφορά
την κοσμικότητα, ειδικά σε θέματα
Παιδείας, ας πάρουν παραδείγματα
από εμάς ΝΟΤ. Κι ας μην ξεχνάμε
πως εμείς έχουμε και παγκόσμια
πρωτοτυπία για Γκίνες αφού σε υπο-
τιθέμενο κοσμικό κράτος –και για να
τονίσουμε τον «διαχωρισμό Εκκλη-
σίας και Κράτους»– βάλαμε Αρχιεπί-
σκοπο για Πρόεδρο. Κύριε, άφες αυ-
τοίς, ου γαρ οίδασι τι ποιούσι. 

Τον ναζιστικό χαιρετισμό παιδιών σε

φωτογραφία που αναρτήθηκε στο
διαδίκτυο η υπουργός Παιδείας τον
χαρακτήρισε «απερίσκεπτη ενέργεια
μαθητών». Πώς πρέπει άραγε να χα-
ρακτηρίσουμε τις –ομολογουμένως
πολλές– αναρτήσεις θαυμασμού της
φωτογραφίας από ενήλικες; Προσω-
πικά δεν θα τοποθετηθώ πριν ακού-
σω τον κυβερνητικό εκπρόσωπο ή
έστω την εθνική ξαδέλφη που συχνά
εκτελεί χρέη Αναπληρωτή.

Κόκκινο πανί για το ΑΚΕΛ οι πράσινες
φορολογίες κι ας έχουν το χρώμα της
ομάδας του Λαού. Κατηγορεί μάλιστα
την κυβέρνηση πως «ζει σε άλλο
Σύμπαν» και θα γονατίσει οικονομικά
την κοινωνία. Δεν ξέρω σε τι βαθμό
δικαιολογούνται οι ανησυχίες του
ΑΚΕΛ, αλλά είμαι σίγουρος πως το
προσφάτως ανακαινισμένο Κόμμα
δεν φημίζεται για τη φρόνιμη οικονο-

μική του διαχείριση. Πληρώνουμε
εμμέσως ακόμη και σήμερα αμαρτίες
του παρελθόντος κι ας έχουν περά-
σει πολλά χρόνια από τότε.   

Η Επίτροπος για τη Μεσόγειο συναν-
τήθηκε με τον Πρόεδρο και χαρακτή-
ρισε την Κύπρο σαν μια από τις πιο
σημαντικές χώρες της Ανατολικής
Μεσογείου. Τι εννοεί «από τις πιο ση-
μαντικές;» Εγώ λέω πως από τις χώ-
ρες νησιά της Μεσογείου που το όνο-
μά τους αρχίζει από Κ είμαστε σίγου-
ρα η πιο σημαντική.

Φιλίππα η Πρώτη vs Βουλή Αντιπρο-
σώπων σημειώσατε 1. Το Δικαστήριο
έκρινε πως η νομοθεσία που προ-
σπαθούσαν να προωθήσουν κόμματα
της αντιπολίτευσης για πλήρη διαφά-
νεια στο Ταμείο Κοινωνικής Στήριξης
που χειριζόταν η Πρώτη Κυρία ήταν
αντισυνταγματική, αφού θα παραβία-
ζε προσωπικά δεδομένα. Νίκη λοι-
πόν της Φιλίππας στην πρώτη μάχη,
μα κάτι μου λέει πως θα υπάρξουν
και άλλα επεισόδια σε αυτό το σίριαλ.
Όπως λέει και η γνωστή ατάκα «είναι
πολλά τα λεφτά, Άρη». 

Ο ευρωβουλευτής και πρώην υπουρ-
γός Μιχάλης Χατζηπαντέλα μάς ενη-
μερώνει –σαν άτυπος εκπρόσωπος
Τύπου της ομάδας– πως υπάρχει εν-
διαφερόμενος επενδυτής για την
Ανόρθωση. Όσον αφορά τον ΑΠΟΕΛ,
ο Πρόδρομος πήγε Βραζιλία και όλοι
περιμένουν με αγωνία αν η επόμενη
προετοιμασία της ομάδας θα γίνει
στο Μαρακανά ή σε φαβέλες.

Open the windows. 

«Ουδέν νεότερον από το μέτωπο
της Γάζας»; Κάθε άλλο. Πολλά τα
νεότερα, κι ας τα καταπίνει η συ-
νήθεια. Πώς συνηθίσαμε να θα-
λασσοπνίγονται δεκάδες μετανά-
στες και πρόσφυγες κάθε μήνα και
να μας τρώει μία και μόνο αγωνία,
μη μαγαριστούν οι υπέροχες ακτές
της Μεσογείου μας από τα πτώματα,
τις «σορούς» του λεκτικού εξωραϊ-
σμού; Ετσι και με τους νεκρούς της
Γάζας. Και χίλιοι την ημέρα να φτά-
σουν, πρώτη είδηση δεν θα γίνουν.

Είδηση πρώτη, λοιπόν. «Από Διός
άρχεσθαι», ή από Θεού. Δεν είναι
βέβαια Δίας ή Θεός ο Ντόναλντ
Τραμπ. Ούτε και ο Βανς δεν θα
ισχυριζόταν κάτι τέτοιο. Εναςκαλός
χριστιανός είναι, που, χάρη στην
πραότητα και τη φιλαλληλία του,
κατόρθωσε να αποκτήσει «αδια-
μεσολάβητηεπαφή» με τον Υψιστο,
να παίρνει απευθείας από Εκείνον
εντολές. Περίπου σαν νέος Μέγας
Κωνσταντίνος, όπως τον χαρακτή-
ρισε ο απελπιστικά κόλαξ Ελπιδο-
φόρος, αρχιεπίσκοπος Αμερικής.

Τον Φεβρουάριο, στην πρώτη
επίσκεψη του Μπέντζαμιν Νετα-
νιάχου στις ΗΠΑ, ο πλανητάρχης,
εξαντλώντας σχεδόν όλες τις λέξεις
του αδιανόητα περιορισμένου λε-
ξιλογίου του (γκρέιτ, βέρι γκουντ,
φάιν, φαντάστικ, μπιγκ...), είχε πα-
ρουσιάσει το αβυσσαλέα φριχτό
σχέδιό του για το Παλαιστινιακό:
Οι Παλαιστίνιοι της Γάζας, έθνος
ολόκληρο, θα εκτοπιστούν, θα δια-
σκορπιστούν σε χώρες της Ασίας
και της Αφρικής, και η πατρίδα
τους θα μεταβληθεί σε «Ριβιέρα
της Μέσης Ανατολής».

Με τα συνεργεία των οικοδομι-
κών επιχειρήσεων Τραμπ και ΣΙΑ,
που εν τω μεταξύ θα έχουν χτίσει
πέντε γκρέιτ πύργους στην Αθήνα,
να δουλεύουν νυχθημερόν – και
ανιδιοτελώς, τι άλλο. Την περασμέ-
νη Δευτέρα, στη δεύτερη επίσκεψη
του καταζητούμενου από το Διεθνές
Δικαστήριο της Χάγης Νετανιάχου,
ο Τραμπ επανήλθε στο φαντάστικ
σχέδιό του. Η Λωρίδα της Γάζας;

«Ενααπίστευτο κομμάτι εξαιρετικής
περιουσίας», έτσι αποφάνθηκε. Οι
Παλαιστίνιοι; «Αν μεταφερθούν σε
άλλες χώρες και δημιουργηθεί μια
“Ζώνη Ελευθερίας”, θα είναι ένα
τεράστιο βήμα προς τα εμπρός».

Είδηση δεύτερη: Τη «Ζώνη Ελευ-
θερίας» που επιθυμεί ο Τραμπ, συ-
νεχίζοντας το παίγνιο του χυδαίου
ευφημισμού, αγαπημένο όλων των
πολιτικών ηγετών, κάθε διαμετρή-
ματος, την κατασκευάζουν ήδη οι
τεθωρακισμένες μπουλντόζες του
ισραηλινού στρατού. Μετά τις 17
Μαρτίου, οπότε τερματίστηκε βίαια

η εκεχειρία, οι εισβολείς Ισραηλινοί
διπλασίασαν τη λεγόμενη «ουδέ-
τερη ζώνη»· το άθροισμά της με
τον «διάδρομο Νετζαρίμ», που χω-
ρίζει τη βόρεια Γάζα από την κεν-
τρική, αποτελεί το 50% των εδαφών
της Λωρίδας.

Ο διπλασιασμός της «ουδετερό-
τητας», ή μάλλον της εξουδετέρω-
σης, έγινε με τη μέθοδο της ερη-
μοποίησης, όπως αποκάλυψαν στο
πρακτορείο Associated Press πέντε
Ισραηλινοί στρατιώτες, μέλη της
οργάνωσης «Breaking the Silence»
(«Σπάζοντας τη σιωπή»), που απο-
τελείται από βετεράνους Ισραηλι-
νούς στρατιώτες, αντίθετους στην

κατοχή παλαιστινιακών εδαφών.
Για να υλοποιήσουν το σχέδιο «Ρι-
βιέρα», τα στρατεύματα του Ισραήλ,
θαρρείς αφιονισμένα από τον άγριο
πόθο της εκδίκησης για τους νε-
κρούς και τους ομήρους του Οκτω-
βρίου του 2023, γκρεμίζουν όλα τα
κτίρια, δημόσια και ιδιωτικά, ακόμα
και όσα είχαν μείνει αλώβητα από
τους ανελέητους βομβαρδισμούς,
ανατινάζουν τις υποδομές (δρόμους,
επικοινωνίες, υδρευτικό δίκτυο),
ξεπατώνουν δέντρα, καταστρέφουν
χωράφια.

Οι εθνοεκκαθαριστικές πρακτι-
κές της Βίβλου σε πλήρη εφαρμογή,
άλλωστε ο Νετανιάχου και οι λοιποί

ακροδεξιοί κυβερνώντες συνηθί-
ζουν να τσιτάρουν το αιμοδιψές
«Δευτερονόμιο» και την Τορά, για
να ψευτονομιμοποιήσουν τη γε-
νοκτονική βαρβαρότητά τους.

Είδηση τρίτη: Στη Γάζα σκοτώ-
νεται ένα παιδί κάθε 45 λεπτά. Δεν
το λέει μόνο το παλαιστινιακό
υπουργείο Υγείας, ποιος το εμπι-
στεύεται αυτό. Το λέει και η οργά-
νωση «Save the Children». Το λέει
και ο ΟΗΕ: Κάθε 45 λεπτά σκοτώ-
νεται ένα Παλαιστινιάκι. Που μπορεί
και να ’χε όνειρα, όλα τα παιδιά δι-
καιούνται να ονειρεύονται. Να
σπουδάσει, να ερωτευτεί, να ταξι-
δέψει. Μόνο που η «ερημοποίηση»

πρέπει να αφορά πρωτίστως τον
πληθυσμό, τα ανθρωπάκια. Αλλιώς
δεν θα πετύχει, όσα λιόδεντρα κι
αν ξεριζώσεις, όσα σχολεία κι αν
ισοπεδώσεις.

Το λάθος του στρατού
Είδηση τέταρτη. Σχεδόν απίστευ-

τη: Ο ισραηλινός στρατός ομολό-
γησε ότι λάθεψε. Οτι στις 23 Μαρ-
τίου δεν σκότωσε εννιά μέλη της
Χαμάς και της Ισλαμικής Τζιχάντ,
όπως ανακοίνωσε αρχικά, αλλά δε-
καπέντε γιατρούς και διασώστες
που κινούνταν με οχήματα της Πα-
λαιστινιακής Ερυθράς Ημισελήνου.
Μάλιστα, οι μπουλντόζες παράχω-
σαν μαζί ανθρώπους και οχήματα
(ασθενοφόρα, ένα πυροσβεστικό
και ένα αυτοκίνητο των Ηνωμένων

Εθνών), για να μπαζώσουν τα τεκ-
μήρια. Η επιμονή του «αντισημι-
τικού» ΟΗΕ να του επιτραπεί πρό-
σβαση στην περιοχή αποκάλυψε
το έγκλημα. Το βίντεο που ανακτή-
θηκε από το κινητό ενός δολοφο-
νημένου συνελάμβανε τους Ισραη-
λινούς κατάφωρα ψευδόμενους.
Εξ ου και η «ομολογία» τους. Ανευ
συγγνώμης, βέβαια.

Είδηση πέμπτη. Τον Παλαιστίνιο
δημοσιογράφο Χοσάμ Σαμπάτ, 23
ετών, συνεργάτη της αμερικανικής
ιστοσελίδας Drope Site News, δεν
τον σκότωσαν κατά λάθος οι Ισ-
ραηλινοί, στις 24 Μαρτίου, με λε-
βέντικο ντρόουν. Τον είχαν επι-

κηρύξει από τον Οκτώβριο του
2024, σαν τρομοκράτη. Η τελευταία
του ανάρτηση στο Instagram, μιά-
μιση ώρα πριν τον σκοτώσουν,
ήταν η φωτογραφία του νεκρού
Μοχάμεντ Μανσούρ, επίσης δη-
μοσιογράφου, που σκοτώθηκε στο
σπίτι του, μαζί με τη γυναίκα του
και το παιδί του, στην «ασφαλή»
νότια Γάζα. «Από τις 7 Οκτωβρίου
2023 (ημέρα της τρομοκρατικής
επίθεσης της Χαμάς στο Ισραήλ)»,
διαβάζουμε σε άρθρο του Νικόλα
Λεοντόπουλου στο «Reporters Uni-
ted», «173 δημοσιογράφοι έχουν
πεθάνει στην περιοχή: 165 ήταν
Παλαιστίνιοι, δύο Ισραηλινοί και
έξι Λιβανέζοι. Σύμφωνα με έρευνα
του Νικ Τερς για το Ινστιτούτο Wa-
tson στο Πανεπιστήμιο Brown, “ο
πόλεμος στη Γάζα, από τις 7.10.2024,
έχει σκοτώσει περισσότερους δη-
μοσιογράφους απ’ ό,τι ο Αμερικα-
νικός Εμφύλιος, οι δύο Παγκόσμιοι
Πόλεμοι, οι πόλεμοι στο Βιετνάμ,
στη Γιουγκοσλαβία, μετά την 9/11
στο Αφγανιστάν, ακόμα κι αν συν-
δυαστούν όλοι μαζί”».

Και κάτι ακόμα: «Τον Αύγουστο
του 2024, η Ιρένε Χαν, ειδική ει-
σηγήτρια του ΟΗΕ για την ελευ-
θερία της έκφρασης, δήλωσε πως
οι κατηγορίες που διατυπώνει ο ισ-
ραηλινός στρατός “στερούνται
κάθε ουσιαστικής απόδειξης” και
χαρακτήρισε τις δολοφονίες δη-
μοσιογράφων “εγκλήματα πολέμου”
που πρέπει να διωχθούν από το
Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο».

«Η δουλειά μας είναι μόνο να
πεθαίνουμε» είχε πει ο Χοσάμ στον
αρχισυντάκτη του τον περασμένο
Δεκέμβριο, όταν τα ισραηλινά αε-
ροπλάνα σκότωσαν πέντε δημο-
σιογράφους, βομβαρδίζοντας το
όχημά τους. Γι’ αυτό και είχε ετοι-
μάσει από πριν το ύστατο μήνυμά
του: «Μη σταματήσετε να μιλάτε
για τη Γάζα. Μην αφήσετε τον κό-
σμο να κοιτάξει αλλού. Συνεχίστε
να αγωνίζεστε, συνεχίστε να λέτε
τις ιστορίες μας – μέχρι η ελευθε-
ρωθεί η Παλαιστίνη».

Νεότερα από το μέτωπο της Γάζας

<<<<<<

Μετά τις 17 Μαρτίου,
οπότε τερματίστηκε βί-

αια η εκεχειρία, οι
Ισραηλινοί διπλασίασαν
τη λεγόμενη «ουδέτερη
ζώνη»· το άθροισμά της

με τον «διάδρομο
Νετζαρίμ», που χωρίζει
τη βόρεια Γάζα από την
κεντρική, αποτελεί το
50% των εδαφών της

Λωρίδας.

<<<<<<

Το λέει και ο ΟΗΕ: Κάθε
45 λεπτά σκοτώνεται ένα

Παλαιστινιάκι. Που
μπορεί και να ’χε όνειρα,
όλα τα παιδιά δικαιούν-
ται να ονειρεύονται. Να

σπουδάσει, να ερωτευτεί,
να ταξιδέψει.

Μανταλίνα Ψωμά, «Κυριακή απόγευμα», 2015, λαδί σε καμβά,
από την έκθεση «Η μαγεία του παραδόξου», σε επιμέλεια της
ιστορικού τέχνης Μπίας Παπαδοπούλου, στην Πινακοθήκη Βογια-
τζόγλου. Η έκθεση αναδεικνύει επτά καλλιτέχνες από διαφορετι-
κές γενεές, των οποίων η τέχνη εξοστρακίζει τον ορθολογισμό και
τη λογική, προβάλλοντας την πλήρη απελευθέρωση του νου και
της καλλιτεχνικής πρακτικής. Διάρκεια έως τις 24/5.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Η περίοδος που ξεδιπλώνεται μετά
την άτυπη Πενταμερή της Γενεύης
αλλά και τη συνάντηση, στην Κύ-
προ, των δύο ηγετών μετά τη διά-
σκεψη για το Κυπριακό, δείχνει
να αποκτά ξεχωριστό ενδιαφέρον
από σκοπιάς διπλωματικού χρόνου.
Αφενός, η προαναγγελία ενός δεύ-
τερου γύρου –μιας «Γενεύης ΙΙ»
στα τέλη Ιουλίου– βάζει πίεση στις
δύο πλευρές εκ μέρους των Η.Ε.
για παραδοτέα σε σχέση με τα Μέ-
τρα Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης
(ΜΟΕ) και τη συζήτηση για τη διά-
νοιξη σημείων διέλευσης. Στον αν-
τίποδα, η νεκρή ζώνη αναδεικνύε-
ται σε δύσκολο εμπόδιο που καθι-
στά παρεμφερούς φύσης τη συζή-
τηση για τα οδοφράγματα, όπως
διαφάνηκε και από την προσέγγιση
της τουρκοκυπριακής πλευράς στο
ζήτημα της δημιουργίας ενός πάρ-
κου ΑΠΕ στη νεκρή ζώνη, στο πλαί-
σιο των ΜΟΕ, από την τελευταία
συνάντηση των δύο ηγετών μετά
τη Γενεύη. 

Οι πραγματικότητες
Μετά από τον σημαντικό χρόνο

που παρήλθε μετά την κατάρρευση
των συνομιλιών το 2017, η πραγ-
ματικότητα επί της νεκρής ζώνης
όχι μόνο δημιουργεί προκλήσεις
ως προς τη συνέχιση του διαλόγου,
αλλά αναδεικνύεται και σε πεδίο
ανταγωνισμών μεταξύ των δύο κοι-
νοτήτων. Είναι εξάλλου κάτι που
καταγράφηκε και σε επίπεδο εκ-
θέσεων του ΟΗΕ στην Κύπρο (τα
τελευταία 2-3 χρόνια) αλλά και που
δημιούργησε μικρές κρίσεις με απο-
κορύφωμα την κρίση του καλοκαι-

ριού του 2023 με το βίαιο συμβάν
επίθεσης σε ειρηνευτές της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ στην Πύλα και την όλη συ-
ζήτηση για τον δρόμο Άρσους-Πύ-
λας εκ μέρους των κατοχικών αρ-
χών. Σε αυτή τη νέα πραγματικό-
τητα διακρίνει κανείς τρία χαρα-
κτηριστικά:

• Tην εργαλειοποίηση της νε-
κρής ζώνης εκ μέρους των δύο κοι-
νοτήτων προκειμένου να υπάρχει
μια διάσταση, αναλόγως εξελίξεων
(στρατιωτικών επί της γραμμής αν-
τιπαράθεσης, οικιστικής ανάπτυξης,
δημοσίων έργων πέριξ της, αγρο-
τικών εργασιών εγγύς της, κοκ) τύ-
που tit-for-tat (ουσιαστικά ισόποσης
ανταπόδοσης). 

• Τη στρατιωτικοποίηση της
νεκρής ζώνης εκ μέρους των κα-
τοχικών δυνάμεων – πτυχή που
είδαμε με τις εγκαταστάσεις κα-
μερών, φυλακίων, κοκ σε περιοχές
όπως π.χ. ο Άγιος Δομέτιος και την
παρενόχληση αγροτών στην πα-
ρουσία στρατιωτών της κατοχικής
δύναμης. 

• Την εμμονή της τουρκοκυ-
πριακής πλευράς, υπό το βάρος της
τουρκοκυπριακής ηγεσίας υπό τον
Τατάρ, να ανάγει οποιαδήποτε εξέ-
λιξη επί της νεκρής ζώνης –κάτι
που διαφάνηκε και στη συζήτηση
για τα οδοφράγματα αλλά και τα
ΜΟΕ– σε «άσκηση κυριαρχίας»
προκειμένου να εξυπηρετείται το
αφήγημα των δύο κρατών. 

Επιπλέον, η κρίση στην Πύλα
όσο και στη συνέχεια η συμφωνία

που ακολούθησε δημιουργούν επι-
μέρους δυναμικές «διαπραγμάτευ-
σης» στη συζήτηση που ξεκίνησε
για τη διάνοιξη των σημείων διέ-
λευσης. 

Πού βρισκόμαστε 
Η συζήτηση για τα οδοφράγμα-

τα, που συνεχίζεται, όπως πληρο-
φορούμαστε, σε επίπεδο διαπραγ-
ματευτών (επαφές Μενέλαου Με-
νελάου - Γκιουνές Ονάρ), έχει κα-
ταστεί σαν μια «διαπραγμάτευση
εντός της διαπραγμάτευσης» για
την επανέναρξη των συνομιλιών
του Κυπριακού αναδεικνύοντας,
εύλογα, μια αντίληψη που μεταξύ
έμπειρων παρατηρητών του Κυ-
πριακού περιγράφεται από το αφή-
γημα του «αν δεν μπορούν να συμ-
φωνήσουν οι δύο πλευρές σε διά-
νοιξη ενός περάσματος, πώς θα
παρακαθήσουν στο τραπέζι των
συνομιλιών;». Ωστόσο, ως προς τις
πραγματικότητες επί του εδάφους
αυτή τη στιγμή, όπως είναι σε θέση
να γνωρίζει η «Κ», υπάρχει μικρή

πρόοδος, με την ε/κ πλευρά να κα-
ταθέτει ολοκληρωμένη πρόταση
–συμπεριλαμβανομένων χαρτών
για αυτό που προτάσσει (σημεία
τράνζιτ, συγκεκριμένα οδοφράγ-
ματα) – και την τουρκοκυπριακή
πλευρά να εμμένει στη διάσταση
του οδοφράγματος της Λουρουτζί-
νας, εντάσσοντας στη συζήτηση,
σε κάθε ευκαιρία, διαστάσεις «ισό-
τιμης κυριαρχίας», αλλά και τη λο-
γική της εξίσωσης σημείων που
για χρόνια αποτελούν μέρος της
νεκρής ζώνης και, πλέον, διεκδι-
κούνται ως μέρος της «επικράτειας»
της «ΤΔΒΚ», πτυχή που παραπέμπει
στα όσα ακολούθησαν εντός της
νεκρής ζώνης, ιδίως, την περίοδο
1974-1977 που η τελική «χωροθέ-
τηση» της γραμμής αντιπαράθεσης
τελούσε υπό δυναμική διαμόρφωση.
Πάντως, οι δύο διαπραγματευτές
συναντήθηκαν, εκ νέου, την πε-
ρασμένη εβδομάδα, δουλεύουν
όπως πληροφορείται η «Κ» για μια
νέα συνάντηση των δύο ηγετών
και συζητούν για όλο το εύρος των
θεμάτων που συμφωνήθηκαν στη
Γενεύη. Υπενθυμίζεται πως κατά
τη συνάντησή τους στις 2 Απριλίου
οι κ. Χριστοδουλίδης και Τατάρ συμ-
φώνησαν να συστήσουν Τεχνική
Επιτροπή για τη Νεολαία, να διε-
ξαγάγουν συζητήσεις για την απο-
ναρκοθέτηση σε επίπεδο Ελληνο-
κύπριου διαπραγματευτή και Τουρ-
κοκύπριου ειδικού αντιπροσώπου,
να εργαστούν σε πρωτοβουλίες
που σχετίζονται με το περιβάλλον
και την κλιματική αλλαγή, αλλά
και την αποκατάσταση κοιμητη-
ρίων κατά την πρώτη τους συνάν-
τηση μετά την άτυπη διευρυμένη
της Γενεύης. 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ 

Μέρες Φεβρουαρίου του 1997, όταν
το ζήτημα της ισλαμικής μαντίλας
μεταξύ νεαρών μαθητριών και φοι-
τητριών δίχασε την Τουρκία κα-
θορίζοντας την ενίσχυση του πο-
λιτικού Ισλάμ που έφερε, λίγα χρό-
νια αργότερα, τον Ερντογάν στην
εξουσία, πέρασε την τελευταία
εβδομάδα η τουρκοκυπριακή κοι-
νότητα με αφορμή την απαγόρευση
εισόδου σε μαθήτρια που φορούσε
μαντίλα σε γυμνάσιο της κατεχό-
μενης Λευκωσίας. Το συμβάν απο-
τέλεσε αφορμή για έντονες δια-
βουλεύσεις σε επίπεδο δημοσίου
διαλόγου, αλλά και σε μια συνήθη
αντίδραση των Τουρκοκυπρίων
που όπως το 1999 ή το 2003-2004,
διαδήλωσαν μαζικά στους δρόμους
με κύριο άξονα της διαμαρτυρίας
τους τη διατήρηση του κοσμικού
χαρακτήρα της κοινότητάς τους
– κάτι που ίσχυε και ισχύει δια-
χρονικά σε ζητήματα εθνικής ταυ-
τότητάς τους.

Το ζήτημα που ανέκυψε αποκτά
φυσικά και έντονες πολιτικές προ-
εκτάσεις μεταξύ «κυβέρνησης» και
«αντιπολίτευσης», ενόψει «εκλο-
γών» του Οκτωβρίου, αλλά έχει
προβολή και στις σχέσεις Τουρ-
κίας-«ΤΔΒΚ», δεδομένης και της

πολύπλοκης σχέσης μεταξύ της
Άγκυρας και του Τουρκοκύπριου
ηγέτη, Ερσίν Τατάρ. 

Γραμμές πέραν ιδεολογίας 
Τόσο τα συνθήματα που ακού-

στηκαν στις διαδηλώσεις της Λευ-
κωσίας από τους Τουρκοκύπριους
όσο και η συμμετοχή σε αυτή πο-
λιτικών δυνάμεων των Τουρκοκυ-
πρίων ανέδειξαν, πρώτιστα, πως

τα ταυτοτικά ζητήματα της τουρ-
κοκυπριακής κοινότητας ξεφεύ-
γουν –σε σοβαρά ζητήματα όπως
η αντίσταση στη θρησκευτική
επιρροή του AKP υπό τον Ερντο-
γάν– από τα παραδοσιακά ιδεο-
λογικά δίπολα «Δεξιάς-Αριστεράς».
Πλάι στις, πάντα προοδευτικές,
συνδικαλιστικές οργανώσεις των
εκπαιδευτικών βρέθηκαν ο Τουφάν
Ερχιουρμάν με τον Μουσταφά

Ακιντζί και ο Κουντρέτ Οζερσάι,
της νέας Δεξιάς, με τον γιο του
ιστορικού ηγέτη των Τουρκοκυ-
πρίων, Ραούφ Ντενκτάς, Σερντάρ.
Επιπλέον, το χάσμα γηγενών -
εποίκων διαφάνηκε από την αν-
τίδραση του προέδρου του κόμ-
ματος των εποίκων, Ερχάν Αρικλί,
που κάλεσε σε «αντιπορεία», ενώ
και το κόμμα της τουρκοκυπριακής
Δεξιάς, το UBP, φάνηκε να διχά-
ζεται μεταξύ της στάσης που τή-
ρησε η ηγεσία του και του πώς ο
ίδιος ο Τουρκοκύπριος ηγέτης, Ερ-
σίν Τατάρ, προσπάθησε να δια-
χειριστεί την κρίση αλλά και να
την πολιτικοποιήσει σε σχέση με
τον προεκλογικό του. 

Η μεγάλη εικόνα
Αυτό που καθίσταται σαφές με

την «κρίση της μαντίλας» είναι πως
το ζήτημα της πίεσης της Τουρκίας
προς τον γεωγραφικό χώρο των
Κατεχομένων αλλά και την ίδια την
κατεύθυνση (πολιτική, οικονομική,
θρησκευτική) της τουρκοκυπριακής
κοινότητας επανέρχεται και –λόγω
της ίδιας της κρίσης– θα εγγραφεί
στο θεματολόγιο των προσεχών
«εκλογών». 

Η τουρκοκυπριακή κοινότητα
τα τελευταία χρόνια –παρά τις αν-
τιστάσεις που δείχνει προς την

επιρροή της Τουρκίας– πιέζεται
μεταξύ άλλων ως προς:

• Tην ενίσχυση της θρησκευ-
τικής πίεσης που προτάσσει –κυ-
ρίως μέσω θεσμών του πολιτικού
Ισλάμ που συνδέονται με το AKP–
η Άγκυρα σε θέματα εκπαίδευσης
αλλά και στην καθημερινή διάδρα-
ση Τούρκων-εποίκων. 

• Τα όρια της οικονομικής της
εξάρτησης από την Τουρκία, πτυχή
που αναδείχθηκε από τη διαπραγ-
μάτευση των «μνημονίων» κάθε
δύο χρόνια. 

• Από την απευθείας εμπλοκή
της Τουρκίας στις πολιτικές εξελίξεις
της κοινότητας – πράγμα που κο-
ρυφώθηκε το 2020 με το πώς ο Ερ-
σίν Τατάρ αναδείχθηκε στο τιμόνι
της τ/κ ηγεσίας. 

Τέλος, για το αν η «κρίση της
μαντίλας» θα καταστεί τελικά κα-
ταλυτικός παράγοντας για το απο-
τέλεσμα των «εκλογών» στα Κατε-
χόμενα, μένει να διαφανεί. Τ/κ  πη-
γές αναφέρουν στην «Κ», ωστόσο,
ότι ο απόηχος των πρόσφατων συμ-
βάντων θα έχει συνέχεια στη δια-
μόρφωση της ατζέντας, αποδει-
κνύοντας πως η κοσμικότητα εξα-
κολουθεί να αποτελεί βασικό άξονα
αντίστασης της τουρκοκυπριακής
κοινότητας στην πίεση που λαμ-
βάνει, έξωθεν, από την Τουρκία.

<<<<<<<

Η συζήτηση για τα 
οδοφράγματα συνεχίζε-
ται σε επίπεδο διαπραγ-
ματευτών και έχει κατα-
στεί σαν μια διαπραγμά-

τευση εντός της δια-
πραγμάτευσης για την

επανέναρξη των συνομι-
λιών του Κυπριακού. 

Η «δεύτερη
παρουσία»

Ολγκίν 
Μια άλλη εξέλιξη που αποκτά

σημασία είναι ο ρόλος του προ-
σωπικού απεσταλμένου του γ.γ.

του ΟΗΕ για το Κυπριακό. Οι
πληροφορίες συγκλίνουν προς
την κάθοδο, εκ νέου, της Μα-
ρίας-Άνχελα Ολγκίν στον ρόλο

που είδαμε κατά τη διάρκεια του
πρώτου της διορισμού από τον
κ. Γκουτέρες. Ωστόσο, η ίδια η
παρουσία της κας Ολγκίν στο

Κυπριακό συνδέεται, άρρηκτα,
με δύο διαστάσεις: α. Το αν θα

εγκατασταθεί στην Κύπρο, προ-
κειμένου να εκτελέσει τα καθή-
κοντά της αποτελεσματικότερα
(συναντήσεις δύο ηγετών, δι-
πλωματία εμπλοκής των τριών
εγγυητριών δυνάμεων, κ.λπ.)

και β. Αν η παρουσία της θα απο-
τελέσει καταλυτικό παράγοντα,
πριν από τη δεύτερη –προαναγ-
γελθείσα– Γενεύη ως προς τη

διάσταση μιας συμφωνίας τήρη-
σης/ εφαρμογής των ΜΟΕ και
φυσικά του ελέφαντα στο δω-
μάτιο που ονομάζεται συμφω-
νία για τα οδοφράγματα. Σε αυ-
τό το επίπεδο υπεισέρχεται η

διάσταση του χρόνου, δεδομέ-
νου πως ο πραγματικός χρόνος
της κας Ολγκίν είναι δύο μήνες
πριν από τις «εκλογές» στα Κα-

τεχόμενα και πως ο χρόνος μετά
την έλευση του 2026 δεν προ-
σφέρεται για εξελίξεις στο Κυ-

πριακό λόγω της κυπριακής
Προεδρίας της Ε.Ε. – πτυχή που
εξ ορισμού δεν συνάδει με την
προώθηση εθνικών θεμάτων

των κρατών-μελών, ως είθισται
κατά τη διάρκεια περάτωσης της

Προεδρίας του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου. Ως εκ τούτου, η

«έκθεση Ολγκίν» ανέδειξε θέ-
ματα που άπτονται επί της νε-

κρής ζώνης και συνέβαλε, όπως
γίνεται κατανοητό από την «Κ»,
στη διαμόρφωση της φόρμου-

λας των μικρών ΜΟΕ και της συ-
ζήτησης για τη διάνοιξη νέων

σημείων διέλευσης. Επί τούτου
μένει να διαφανεί αν η δεύτερη

παρουσία της κας Ολγκίν θα
συμβάλει καθοριστικά στο ξεπέ-
ρασμα της σκοπέλου στο εν λό-
γω ζήτημα, που ανοίγει τον δρό-
μο και για επανέναρξη των συ-
νομιλιών ή απλώς θα επιβεβαι-
ώσει το αγεφύρωτο χάσμα του
«no deal», ακόμη και για ένα
έως τέσσερα οδοφράγματα. 

Η κρίση της μαντίλας στα Κατεχόμενα 
Η τ/κ κοινότητα με ογκώδεις διαδηλώσεις επιβεβαίωσε για ακόμη μία φορά τον κοσμικό της προσανατολισμό 

<<<<<<<

Ο Τουρκοκύπριος 
ηγέτης, Ερσίν Τατάρ,

προσπάθησε να διαχει-
ριστεί την κρίση αλλά

και να την πολιτικοποι-
ήσει σε σχέση με τον

προεκλογικό του.

Τη δική της «κρίση της μαντίλας» περνά ο γεωγραφικός χώρος των Κατεχομένων, με το ζήτημα να αναδει-
κνύει την πόλωση ενόψει των «εκλογών» του Οκτωβρίου. 

Που σκαλώνουν 
τα οδοφράγματα

Η δεύτερη Γενεύη περνάει μέσα από τα δύσκολα εμπόδια 
της νεκρής ζώνης και των διόδων διέλευσης

Τα μικρά βήματα που συμφωνήθηκαν στο Κυπριακό μετά την Πενταμερή της Γενεύης περιλαμβάνουν και τον ελέφαντα στο δωμάτιο: Μια συμφωνία για τη διάνοιξη σημείων διέλευσης. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Οι έμποροι της ελληνικότητας
«Η γλώσσα κόκκαλα δεν έχει

και κόκκαλα τσακίζει»,
μας έλεγε η μητέρα μας

όταν ήμασταν παιδιά. Το θυμήθηκα
διαβάζοντας την πρόσφατη ομιλία
του πρύτανη του Εθνικού και Κα-
ποδιστριακού Πανεπιστημίου Αθη-
νών (ΕΚΠΑ) Γεράσιμου Γιάσου,
στην πανηγυρική δοξολογία για
την 25η Μαρτίου, στη Λευκωσία.
Η γλώσσα του ήταν εξόχως απο-
καλυπτική.

Ας αρχίσω με τα ελαφρυντικά.
Καθότι η ομιλία του Πρύτανη ήταν
πανηγυρική, είναι κατανοητό το
πατριωτικό πνεύμα που τη διαπερ-
νούσε, ιδιαίτερα η αναφορά στους
ιστορικούς δεσμούς του ΕΚΠΑ με
την Κύπρο. Δεδομένου, δε, ότι η
ομιλία εκφωνήθηκε στην Κύπρο
είναι, επίσης, κατανοητές οι ιστο-
ρικές αναφορές τόσο στη συμβολή
των Ελλήνων της Κύπρου στον με-
γάλο ξεσηκωμό, όσο και στον ιστο-
ρικό πόθο τους για ένωση με τον
εθνικό κορμό. Κατά τούτο, το πε-
ριεχόμενο της ομιλίας ήταν κοινό-
τοπο, έως αδιάφορο: τη διαπερνού-
σε το γνώριμο πνεύμα εθνικής αυ-
τοεπιβεβαίωσης. Απουσίαζαν ίχνη
γόνιμης (ανα)στοχαστικότητας.
Μέχρις εδώ, κανένα πρόβλημα: ο
καθένας μιλά όπως μπορεί.

Το πιο απο-καλυπτικό μέρος
της ομιλίας –αυτό, δηλαδή, που
φανερώνει τις επιδιώξεις του ομι-
λητή–, ήταν η απροκάλυπτη ιδε-
ολογική κατασκευή που έκανε ο
πρύτανης του ΕΚΠΑ, προκειμένου
να προωθήσει τη στρατηγική του
πανεπιστημίου του για δημιουργία

παραρτήματος στην Κύπρο. Έχον-
τας χαρακτηρίσει την ίδρυση πα-
ραρτήματος ως «εγχείρημα εθνικής
σημασίας», ο κ. Γιάσος διατύπωσε
την κεντρική ιδέα του οράματός
του: «Βασικός στόχος [του ΕΚΠΑ]
είναι η ένωση της Κύπρου με την
Ελλάδα να πραγματοποιηθεί μέσω
του Εθνικού μας Πανεπιστημίου».
Τα λόγια αυτά χρήζουν προσοχής
– εδώ αυτο-αποκαλύπτεται ο ομι-
λητής. Ξέρουμε ότι η στρατηγική
από μόνη της ουδέποτε είναι αρ-
κετή, είναι απαραίτητο να υπηρετεί
ένα όραμα. Ποιο είναι αυτό, σύμ-
φωνα με τον κ. Γιάσο; Η ισχυρο-
ποίηση του έθνους. Για να κατα-
στήσει ελκυστική τη στρατηγική
του ΕΚΠΑ στο κυπριακό ακροα-
τήριό του, ο Πρύτανης επιλέγει να
οικειοποιηθεί την εθνικόφρονα
ρητορική. Η επέκταση του ΕΚΠΑ
στην Κύπρο, μια καθόλα θεμιτή
επιδίωξη, αυξάνει την πιθανότητα
να αποβεί επωφελής για τον ορ-
γανισμό, στο μέτρο που οι γηγενείς
πείθονται ότι, μέσω της επέκτασης,
ικανοποιούνται εθνικές φαντασιώ-
σεις τους. Η εθνικόφρων ρητορική
εξάπτει το εθνικιστικό φαντασιακό
κρίσιμων παραγόντων του κυπρια-
κού κατεστημένου –Αρχιεπισκοπή,
κυβέρνηση, «πατριωτικά» κόμματα
εξουσίας–, καθιστώντας πιο εύκολο
τον προσπορισμό οφελών από το
ΕΚΠΑ (π.χ. παραχώρηση κτηρίου,
αδειοδότηση προγραμμάτων, κύ-
ρος, κ.λπ.). 

Να το πω διαφορετικά: ο καλύ-
τερος τρόπος να κερδίσεις κάτι εί-
ναι να απευθυνθείς στο θυμικό

των ανθρώπων από τους οποίους
εξαρτάσαι, δηλαδή, εν προκειμένω,
να κατασκευάσεις ένα εθνικό αφή-
γημα, το οποίο, αφενός συγκινεί
σημαντικής ισχύος ακροατές σου,
αφετέρου μεταμφιέζει τις ιδιοτελείς
επιδιώξεις σου. Και τα δύο είναι
κρίσιμα. 

Για να πάρεις με το μέρος σου
τους λήπτες αποφάσεων, πρέπει ο
λόγος σου να απηχεί γενικά (εν
προκειμένω, «εθνικά») ιδεώδη, όχι
επιμέρους ιδιοτελείς επιδιώξεις.
Πρέπει, συνεπώς, ο λόγος σου να
είναι εντέχνως παραπλανητικός.
Μετατρέποντας το έθνος σε ιδεο-
λογία, και έχοντας αναγορεύσει το
ΕΚΠΑ στην ιστορική πρωτοπορία
του έθνους, ο πρύτανης του ΕΚΠΑ
εμπεδώνει τη θεσμική πρωτοκα-

θεδρία του ιδρύματός του, στην
οποία τα υπόλοιπα μέρη του έθνους
καλούνται να υπαχθούν. 

Η γλώσσα απο-καλύπτει, είπαμε.
Προηγουμένως, ο κ. Γιάσος είχε
αναφερθεί στην ανάγκη για «τη δι-
εύρυνση της αυτογνωσίας μας και
στις δύο συνιστώσες του Ελληνι-
σμού». Η «αυτογνωσία» ήταν ρη-
τορικό φύλλο συκής. Ο κ. Γιάσος
δεν μπήκε στον κόπο να ανα-γνω-
ρίσει την πανεπιστημιακή πραγ-
ματικότητα στην Κύπρο και, συ-
νεπώς, να διευρύνει την κατανόησή
του. Ανέσυρε μια παρωχημένη εθνι-
κή αντίληψη («ένωση Κύπρου-Ελ-
λάδας») για να προωθήσει τη στρα-
τηγική που ωφελεί το ίδρυμά του.  

Η παρωχημένη γλώσσα του πρύ-
τανη του ΕΚΠΑ συνιστά δείγμα εκ-

φοράς εξουσιαστικού λόγου από
το μητροπολιτικό κέντρο – υπο-
κρύπτει αξιώσεις ισχύος. Η «ένωση»,
μας είπε, «θα πραγματοποιηθεί
μέσω του Εθνικού μας Πανεπιστη-
μίου» – δηλαδή, με το ΕΚΠΑ επι-
κεφαλής. Προσέξτε το «μας» – λες
και η Κύπρος δεν έχει «εθνικό πα-
νεπιστήμιο», ούτε τα δικά της δη-
μόσια πανεπιστήμια. Προσέξτε,
επίσης, ότι η εθνική ενότητα νοείται
ως μια ιεραρχημένη κοινότητα, με
τους (παλαιο)ελλαδίτες, φυσικά,
επικεφαλής. Αν η αυτογνωσία του
ήταν ειλικρινής, ο πρύτανης του
ΕΚΠΑ θα είχε συνειδητοποιήσει τα
κενά της. Θα γνώριζε ότι η «ένωση»,
σήμερα, δεν συνιστά λαϊκή απαί-
τηση – ουδείς την επιζητεί, και θα
ήταν παράλογο να την επιζητεί,
στο μέτρο που η Κυπριακή Δημο-
κρατία είναι ένα ανεξάρτητο κράτος
εδώ και 65 χρόνια. Ο κ. Γιάσος βγάζει
την «ένωση» από τη ναφθαλίνη,
δηλαδή κατασκευάζει μια φενακι-
στική ιδεολογία, για να προσδώσει
οραματικό βάθος στο στρατηγικό
εγχείρημα του οργανισμού του. 

Οι συνομιλητές του, με πνεύμα
ιθαγενούς που αντικρίζει με δέος
τον αποικιοκράτη, αποδέχθηκαν
την ιδεολογική φενάκη – προσχώ-
ρησαν στο λογοπλαίσιο του κ. Γιά-
σου. Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
χαρακτήρισε το ΕΚΠΑ ως το «αρ-
χαιότερο σχολείο του Ελληνισμού»,
η υπουργός Παιδείας κ. Μιχαηλίδου
είπε ότι «θα δώσουμε αυτή την
ώθηση στην ανώτερη εκπαίδευση
του τόπου μας», και ο Αρχιεπίσκο-
πος παραχώρησε στο ΕΚΠΑ νεο-

κλασικό κτήριο στη στοά Ταρσή,
στην παλιά Λευκωσία. 

Αν το πολιτικό κατεστημένο της
Κύπρου διέθετε αίσθηση δημοσίου
συμφέροντος θα νοιαζόταν λιγότερο
για την κολακεία και τις διευκο-
λύνσεις του ΕΚΠΑ και περισσότερο
για τα δημόσια πανεπιστήμια της
χώρας του. Θα αντιλαμβανόταν ότι
η «ώθηση» στην πανεπιστημιακή
εκπαίδευση της Κύπρου θα δοθεί
με την ενίσχυση της αυτονομίας
και της αυτενέργειας των δημοσίων
πανεπιστημίων της – να μπορούν
λ.χ. να παρέχουν και ξενόγλωσση
προπτυχιακή εκπαίδευση, να δι-
ευρύνουν τη δεξαμενή των εισα-
κτέων, υιοθετώντας διεθνώς έγκυρα
συστήματα εξετάσεων (ΙΒ, ALevels),
να υιοθετήσουν ένα μοντέλο διοί-
κησης σύγχρονου οργανισμού, κοκ. 

Δυστυχώς, για το κυπριακό πο-
λιτικό κατεστημένο προέχουν οι
ιδεοληψίες, όχι το δημόσιο συμφέ-
ρον. Σε τέτοιες ιδεοληψίες ποντά-
ρουν οι παλαιοελλαδίτες έμποροι
της ελληνικότητας. Εμείς, οι καβα-
φικής κοπής, εκτός μητροπολιτικού
κέντρου Έλληνες, δεν έχουμε λόγο
να αποδεχθούμε τη θεώρησή τους.
Αν θέλει το ΕΚΠΑ να έρθει στην
Κύπρο, με γεια του με χαρά του –
θα μας έχει ανταγωνιστές. Αλλά να
μας το παίζει και αρχηγός, πάει πολύ! 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντεπι-
στέλλον μέλος της Κυπριακής Ακαδη-
μίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών. 
www.htsoukas.com

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Χωρίς συγκεκριμένα επιστημονικά
εργαλεία και μεθοδολογία φαίνεται
πως λειτουργούν οι Υπηρεσίες Κοι-
νωνικής Ευημερίας, με τους λει-
τουργούς να μην έχουν συγκεκρι-
μένο και δομημένο τρόπο εργασίας,
ενώ υπάρχει και το φαινόμενο λει-
τουργοί κοινωνικών υπηρεσιών να
μην κατέχουν τα αναγκαία προ-
σόντα. Ένα παράδειγμα είναι το
πρόγραμμα CAN MDS II, το οποίο
είχε παρουσιαστεί σε συνέντευξη
Τύπου, που παραχώρησε το υφυ-
πουργείο Πρόνοιας, η Αστυνομία
Κύπρου και το Συμβούλιο Φωνή
τον Νοέμβριο του 2021.

Το CAN MDS II είναι ένα σύστη-
μα καταγραφής περιστατικών και
διασύνδεσης των υπηρεσιών, ούτως
ώστε να μην αφήνονται να χάνονται
περιστατικά στα οποία χρειάζονται
πολυθεματική παρέμβαση. Το εν
λόγω πρόγραμμα, που ήλθε από
την Ελλάδα και τον παιδοψυχίατρο
Γιώργο Νικολαΐδη, παραμετροποι-
ήθηκε για να είναι συμβατό με τα
κυπριακά δεδομένα από το Πανε-
πιστήμιο Κύπρου και τον καθηγητή
Κώστα Φάντη, αλλά ουσιαστικά
ποτέ δεν λειτούργησε. Σε ερώτηση
της «Κ» σε ποιο στάδιο σχεδιασμού,
υλοποίησης ή εφαρμογής βρίσκεται
το πρόγραμμα CAN MDS II και αν
δεν υλοποιείται ποιοι είναι οι λόγοι,
η απάντηση του υφυπουργείου
Κοινωνικής Πρόνοιας είναι πως
αυτό αποφασίστηκε να μην υιοθε-
τηθεί τον Ιούλιο του 2022, καθώς
κρίθηκε από την τότε Ad Hoc Διυ-
πουργική Επιτροπή πως παρουσίαζε
σειρά μειονεκτημάτων.

Ωστόσο, όπως είναι σε θέση να
γνωρίζει η «Κ», τον Αύγουστο του
2022 σε ευρεία σύσκεψη που συγ-
κλήθηκε με παρόντες ομάδα από
την Ελλάδα και πολλούς υπηρεσια-
κούς παράγοντες, καταρρίφθηκαν
οι αιτιάσεις της επιτροπής, με το

σύστημα να θεωρείται ότι μπορεί
να πραγματοποιηθεί. Έκτοτε, ωστό-
σο, το εν λόγω εργαλείο έχει μπει
στα συρτάρια του υφυπουργείου,
παρόλο που και όπως γνωρίζει η
«Κ» και το υφυπουργείο Καινοτο-
μίας είχε αποφανθεί πως μπορεί
να δρομολογηθεί η ανάπτυξή του
και στην Κύπρο. Υπάρχει όμως στις
ΥΚΕ εναλλακτικό εργαλείο; Στην
απάντησή του στην «Κ» το υφυ-
πουργείο Πρόνοιας αναφέρει πως
στη θέση του προγράμματος CAN

MDS II έχει ενταχθεί στο πλαίσιο
της Αναδιάρθρωσης των ΥΚΕ η
ανάπτυξη άλλου εργαλείου, το οποίο
θα επιτρέπει την καταγραφή, συλ-
λογή και παρακολούθηση δεδομέ-
νων που άπτονται της παιδικής
προστασίας απ’ όλους τους εμπλε-
κόμενους φορείς, χωρίς να δίνονται
περισσότερες πληροφορίες.

Εδώ τίθεται το ερώτημα ποιο εί-
ναι αυτό το πρόγραμμα/εργαλείο
και γιατί δεν αξιοποιήθηκαν τα ήδη
εγκεκριμένα εργαλεία της απόφα-

σης του Υπουργικού Συμβουλίου
του 2019, αλλά και βάσει ποιων
στοιχείων θεωρήθηκε πως το CAN
MDS II δεν είναι αξιοποιήσιμο.

Στην ίδια ανακοίνωση το υφυ-
πουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας ση-
μειώνει πως, παράλληλα, αναπτύσ-
σει και άλλα εργαλεία που αφορούν
την παιδική προστασία και τα οποία
στοχεύουν στον περαιτέρω εκσυγ-
χρονισμό των υφιστάμενων διαδι-
κασιών και ενισχύουν το έργο των
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας.

Πιο συγκεκριμένα, αναφέρει το
υφυπουργείο στην απάντησή του:
«Προχωρούμε στην ανάπτυξη ερ-
γαλείου αξιολόγησης και διαβάθ-
μισης επικινδυνότητας, για την
εξυπηρέτηση του συμφέροντος
του παιδιού. Προς αυτή την κατεύ-
θυνση, υπογράφηκε στις 19 Μαρ-
τίου του 2025, στο πλαίσιο της Ανα-
διάρθρωσης των ΥΚΕ, σχετική σύμ-
βαση». Αναφέρει μάλιστα το υφυ-
πουργείο πως καθοριστική στη δη-
μιουργία του επιστημονικού αυτού

εργαλείου ήταν η συμβολή του Γρα-
φείου της Επιτρόπου Προστασίας
των Δικαιωμάτων του Παιδιού, η
οποία ετοίμασε οδηγό για τον προσ-
διορισμό του συμφέροντος του παι-
διού, στη βάση του οποίου λειτουρ-
γοί των ΥΚΕ έτυχαν εκπαίδευσης.

Θα πρέπει να σημειωθεί, ωστό-
σο, πως μεγάλος αριθμός λειτουρ-
γών κοινωνικών υπηρεσιών θεω-
ρούν πως δεν χρειάζονται τα ερ-
γαλεία και πως μπορούν να κάνουν
τη δουλειά τους με τον υπάρχοντα
τρόπο. Χαρακτηριστικά αναφέρ-
θηκε ότι γνωρίζουν πώς να κάνουν
τη δουλειά τους. Στην αντιπέρα
όχθη, όπως αναφέρθηκε στην «Κ»,
αρκούμαστε να γράφουμε «Δόθηκε
συμβουλευτική καθοδήγηση» ή
«Παρακολουθούμε», χωρίς ουσια-
στικά να παρεμβαίνουμε, αλλά όν-
τως να παρακολουθούμε…

Προβλήματα
που χρονίζουν

Σύμφωνα με έγκυρες πληροφο-
ρίες της «Κ», από πλευράς της Δι-
οίκησης των ΥΚΕ για άγνωστους
λόγους έχει απενεργοποιηθεί μία
συστοιχία εργαλείων, όπως το HCR
20 και το FAM που αφορούν τους
παράγοντες επικινδυνότητας, και
το Common Assessment Frame-
Work που αφορά τον γονεϊκό ρόλο
και το συμφέρον του παιδιού. Το
ίδιο συμβαίνει και με το πρόγραμμα
Saprof, ένας Οδηγός εκτίμησης προ-
στατευτικών παραγόντων για την
εκδήλωση βίαιης συμπεριφοράς.

Από πολιτικής άποψης ανακύ-
πτουν τα ερωτήματα, γιατί οι απο-
φάσεις Υπουργικού Συμβουλίου
για υιοθέτηση συγκεκριμένων ερ-
γαλείων που η Ζέτα Αιμιλιανίδου
κατάφερε να λάβει, αλλά και μία
ακόμη απόφαση Υπουργικού Συμ-
βουλίου επί υφυπουργίας Αναστα-
σίας Ανθούση για κοινωνική πα-
ρέμβαση το 2023 δεν εφαρμόζονται
από τη νυν ηγεσία του υφυπουρ-
γείου Κοινωνικής Πρόνοιας. Ση-
μειώνεται επίσης πως αρχές του
2024 η Έκθεση της Μονάδας Εσω-
τερικού Ελέγχου παραδόθηκε στην
υφυπουργό Μαριλένα Ευαγγέλου,
ωστόσο αυτή δεν έχει ληφθεί υπόψη
από την ηγεσία του υφυπουργείου
και των ΥΚΕ.

Από την έλλειψη εργαλείων εδώ
και πολλά χρόνια έχουν διαπιστωθεί
δομικά προβλήματα των ΥΚΕ, που
δεν φαίνεται να βρίσκουν θεραπεία.
Μερικά από αυτά είναι, οι δυσκολίες
όταν η οικογένεια δεν επιθυμεί συ-
νεργασία για αξιολόγηση, η αντί-
σταση στην αλλαγή, οι δυσκολίες
στη συνεργασία με άλλες υπηρεσίες
και η απουσία μηχανογραφικού
συστήματος. 

<<<<<<<

Μεγάλος αριθμός λει-
τουργών κοινωνικών
υπηρεσιών θεωρούν
πως δεν χρειάζονται τα
εργαλεία και πως μπο-
ρούν να κάνουν τη δου-
λειά τους με τον υπάρ-
χοντα τρόπο. Χαρακτη-
ριστικά αναφέρθηκε ότι
γνωρίζουν πώς να κά-
νουν τη δουλειά τους.

Αξιολογήσεις…
χωρίς εργαλεία

Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας αφήνουν στα συρτάρια
τους μεθοδολογίες που είναι και αποφάσεις Υπουργικού Συμβουλίου

Σύμφωνα με έγκυρες πληροφορίες της «Κ», από πλευράς της Διοίκησης των ΥΚΕ για άγνωστους λόγους έχει απενεργοποιηθεί μία συστοιχία
εργαλείων που αν χρησιμοποιούνταν από τις Υπηρεσίες θα γινόταν εξοικονόμηση ανθρωποωρών, αλλά και πιο στοχευμένη αξιολόγηση των
υποθέσεων που καλούνται να διαχειριστούν οι ΥΚΕ.

Ο κ. Γιάσος βγάζει την «ένωση» από τη ναφθαλίνη, δηλαδή κατα-
σκευάζει μια φενακιστική ιδεολογία, για να προσδώσει οραματικό
βάθος στο στρατηγικό εγχείρημα του οργανισμού του. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΓΙΑΝΝΗ ΚΑΡΟΥΣΟΥ

Κάμερες τροχαίας: Ώρα να μιλήσουμε με ειλικρίνεια και θάρρος

Η οδική ασφάλεια είναι ζήτημα
ζωής και θανάτου. Ως εκ τού-
του, οι πολιτικές που ακο-

λουθούνται για μείωση των τροχαί-
ων, θα πρέπει να αξιολογούνται με
ειλικρίνεια, θάρρος και κυρίως, με
γνώμονα την ανθρώπινη ζωή. Το
σύστημα φωτοεπισήμανσης, εφαρ-
μόστηκε στην Κύπρο με σκοπό να
αποτελέσει ένα ισχυρό εργαλείο
πρόληψης. Δυστυχώς όμως, η πραγ-
ματικότητα έδειξε κάτι διαφορετικό. 

Τα στατιστικά στοιχεία από το
2019 μέχρι και το 2023 ήταν ενθαρ-
ρυντικά. Η χώρα μας πέτυχε τη με-

γαλύτερη ποσοστιαία μείωση θα-
νάτων από τροχαία στην Ε.Ε. - από
52 θανάτους το 2019, σε 34 το 2023.
Ωστόσο, αυτή η θετική τάση ανα-
τράπηκε το 2024, με 41 θανάτους
και αύξηση 22%. Μια ανησυχητική
αντιστροφή, την οποία έχουμε υπο-
χρέωση να λάβουμε σοβαρά υπόψη.
Το σύστημα απέτυχε στον βασικό
του στόχο. Να περιορίσει τα θανα-
τηφόρα δυστυχήματα. Την ίδια ώρα,
η κοινωνία αντιλαμβάνεται και όχι
άδικα - ότι λειτουργεί περισσότερο
ως εισπρακτικός μηχανισμός παρά
ως μέσο πρόληψης. Οι πολίτες, ιδι-

αίτερα τα χαμηλά εισοδηματικά
στρώματα, επιβαρύνονται δυσανά-
λογα με πρόστιμα που πολλές φορές
είναι εξαντλητικά για την οικονομική
τους δυνατότητα. Επιπλέον, η το-
ποθέτηση των καμερών πολλές φο-
ρές γίνεται σε σημεία χωρίς τεκμη-
ριωμένη επικινδυνότητα, ενισχύον-
τας την εντύπωση πως στόχος δεν
είναι η προστασία ζωής αλλά η αύ-
ξηση εσόδων.

Ρεαλιστικές και δίκαιες αλλαγές:
Το πρόστιμο πρέπει να λειτουργεί
ως ποινή και όχι ως τιμωρία με ταξικά
χαρακτηριστικά. Το μοντέλο χωρών

όπως η Νορβηγία και η Σουηδία –
όπου τα πρόστιμα διαμορφώνονται
βάσει εισοδήματος– μπορεί και πρέ-
πει να αποτελέσει παράδειγμα για
την Κύπρο.

Δέσμευση εσόδων υπέρ της πρό-
ληψης: Τουλάχιστον το 50% των
εσόδων από το σύστημα φωτοεπι-
σήμανσης πρέπει να επιστρέφει
στην κοινωνία, μέσω δράσεων που
ενισχύουν ουσιαστικά την οδική
ασφάλεια: ενημέρωση, εκπαίδευση,
υποδομές. 

Τοποθέτηση καμερών με επιστη-
μονικά κριτήρια: Η τοποθέτηση πρέπει

να γίνεται μόνο εκεί όπου υπάρχουν
αποδεδειγμένα υψηλά ποσοστά τρο-
χαίων. Όχι σε «εύκολα σημεία»,
αλλά σε επικίνδυνα σημεία.

Διαφάνεια για τα σημεία ελέγχου:
Η Πολιτεία δεν πρέπει να φοβάται
τη διαφάνεια. Όταν οι πολίτες γνω-
ρίζουν τα σημεία ελέγχου, οδηγούν
πιο υπεύθυνα. Αυτός είναι και ο στό-
χος: πρόληψη, όχι καταστολή.

Όχι άλλες πολιτικές που εξαντλούν
την κοινωνία: Είναι καιρός να το
πούμε ξεκάθαρα: το σύστημα, όπως
εφαρμόζεται σήμερα, δεν αποδίδει.
Αντί για εργαλείο ασφάλειας, λει-

τουργεί ως βάρος για τους πολίτες.
Αν θέλουμε πραγματική πρόληψη
και όχι απλώς ποινή, πρέπει να αλ-
λάξουμε φιλοσοφία. Πρέπει να
επενδύσουμε στην παιδεία του
οδηγού, στη διαφάνεια και στη δι-
καιοσύνη.

Η κοινωνία ζητάει λύσεις με αν-
θρωποκεντρική προσέγγιση, όχι
άλλη τιμωρία χωρίς αποτέλεσμα.
Και οφείλουμε να την ακούσουμε.

Ο κ. Γιάννης Καρούσος είναι
αντιπρόεδρος ΔΗΣΥ – Πρόεδρος
ΕΟΑ Αμμοχώστου.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ 

Φρένο στην επαναδραστηριοποί-
ηση της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Επενδύσεων (ΕΤΕπ) στην Τουρκία
βάζουν οι εξελίξεις των τελευταίων
εβδομάδων στη χώρα, ως αποτέ-
λεσμα της σύλληψης Ιμάμογλου
και της κατάλυσης του κράτους δι-
καίου και των ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων από το καθεστώς Ερντογάν.
Γεγονός που προκαλεί «καθυστέ-
ρηση», ως επίσης και πονοκέφαλο
στην Άγκυρα, η οποία προσέβλεπε
στην άμεση επαναδραστηριοποί-
ηση της ΕΤΕπ, για τη χρηματοδό-
τηση νέων αναπτυξιακών έργων,
μετά από απουσία έξι σχεδόν χρό-
νων. Ενώ η Ε.Ε., με ομόφωνη από-
φαση των 27 κρατών-μελών (17
Δεκεμβρίου 2024), περιλαμβανο-
μένης και της Κύπρου, είχε καλέσει
την ΕΤΕπ «να εξετάσει τις προϋπο-
θέσεις για σταδιακή εκ νέου συμ-
μετοχή σε τομείς προτεραιότητας,
με έμφαση στον ιδιωτικό τομέα»
στην Τουρκία, η οπισθοδρόμηση

που καταγράφεται σε όλο το φάσμα
της έννοιας του κράτους δικαίου,
οδηγεί όπως πληροφορούμαστε σε
«καθυστέρηση», εξ υπαιτιότητας
της ίδιας της Άγκυρας. 

Ενδεικτική είναι η δήλωση εκ-
προσώπου της Ευρωπαϊκής Τρά-
πεζας Επενδύσεων στην «Κ», ση-
μειώνοντας χαρακτηριστικά ότι:
«Μαζί με άλλα θεσμικά όργανα της
Ε.Ε. και κράτη-μέλη, παρακολου-
θούμε με ανησυχία την κράτηση
του δημάρχου της Κωνσταντινού-
πολης Ιμάμογλου και άλλων». Ο εκ-
πρόσωπος της ΕΤΕπ προσθέτει ότι
«ο σεβασμός των θεμελιωδών δι-
καιωμάτων και το κράτος δικαίου
αποτελούν αναπόσπαστο μέρος
των σχέσεων Ε.Ε.-Τουρκίας» και
καταλήγει με την εξής ουσιαστική
επισήμανση: «Η εκ νέου δέσμευσή
μας εξαρτάται από τις τρέχουσες
εξελίξεις και συντονίζεται στενά
με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και
τις προσπάθειες της Τουρκίας».

Με πολύ απλά λόγια, όπως συ-
νάγεται, η επιστροφή της ΕΤΕπ
στην Τουρκία και η εκ νέου εμπλοκή

της σε αναπτυξιακά έργα στη χώρα,
την οποία επιθυμεί διακαώς η κυ-
βέρνηση Ερντογάν για ευνόητους
λόγους, είναι άρρηκτα συνδεδεμένη
με την αποκατάσταση του κράτους
δικαίου και των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων στην Τουρκία. 

Όπως μάλιστα είναι σε θέση να
γνωρίζει η «Κ», η θέση αυτή διαβι-
βάστηκε προς την Άγκυρα και τον
ΥΠΟΙΚ Μεχμέτ Σιμσέκ, στο πλαίσιο
του Υψηλού Διαλόγου για θέματα
οικονομίας Ε.Ε.-Τουρκίας, ο οποίος
πραγματοποιήθηκε την Πέμπτη 3
Απριλίου, με τη συμμετοχή, εκ μέ-
ρους της Ε.Ε., των επιτρόπων Βάλν-
τιςΝτομπρόβσκιςγια την Οικονομία
και Μάρτα Κος για τη Διεύρυνση.
Δεν είναι προφανώς τυχαίο ότι στη
γραπτή κοινή δήλωση που εξέδω-
σαν οι αντιπροσωπείες Βρυξελλών
και Άγκυρας, επισημάνθηκε ότι «οι
σχέσεις Ε.Ε.-Τουρκίας θα πρέπει
να καθοδηγούνται από αξίες, όπως
ο σεβασμός του κράτους δικαίου,
η δημοκρατία, η ελευθερία των μέ-
σων ενημέρωσης και τα ανθρώπινα
δικαιώματα, που διαδραματίζουν

επίσης βασικό ρόλο στη διατήρηση
της οικονομικής εμπιστοσύνης και
στη διευκόλυνση του επιχειρημα-
τικού περιβάλλοντος. Μια ειλικρινής
δέσμευση προς αυτή την κατεύ-
θυνση είναι θεμελιώδους σημασίας»
αναφέρεται στην κοινή δήλωση
των αντιπροσωπειών Ε.Ε. και Τουρ-
κίας, στο πλαίσιο του Υψηλού Δια-
λόγου για θέματα οικονομίας. Ση-
μειώνεται, πάντως, ότι η Ε.Ε. δεν
έκλεισε την πόρτα στην Τουρκία,
αλλά ούτε προτίθεται να την κλείσει,
εξαιτίας της κατάλυσης του κράτους
δικαίου στη χώρα και της σύλληψης
Ιμάμογλου. Άλλωστε, υπό το φως
των εξελίξεων που προκαλεί η απο-
στασιοποίηση των ΗΠΑ από την
ευρωπαϊκή ομπρέλα άμυνας και
ασφάλειας, η Τουρκία παρά το όσα
διαδραματίζονται στο εσωτερικό
της, θεωρείται από τα πλείστα κρά-
τη-μέλη, αλλά και από την Κομισιόν,
ως η χώρα που μπορεί να καλύψει
αυτό το κενό που τείνει να δημι-
ουργήσει ο Ντόναλντ Τραμπ. 

Ως εκ τούτου, γίνεται κατανοητό
ότι η καθυστέρηση επαναδραστη-

ριοποίησης της ΕΤΕπ στην Τουρκία
τείνει επί του παρόντος να λει-
τουργήσει και ως καμπανάκι αφύ-
πνισης της κυβέρνησης Ερντογάν
για να επαναφέρει τη χώρα στον
δρόμο του κράτους δικαίου, «όσο
αυτό είναι δυνατόν. Σε αντίθετη
περίπτωση, η κατάσταση θα αξιο-
λογηθεί εκ νέου», ανέφερε στην
«Κ» πηγή στις Βρυξέλλες, αφήνον-
τας όλα τα ενδεχόμενα ανοικτά.
Είτε για λόγους τακτικής, είτε και
για λόγους ουσίας.

Υπενθυμίζεται ότι η ΕΤΕπ είχε
αναστείλει τις δανειοδοτικές της
δραστηριότητες στην Τουρκία,
μετά από απόφαση των κρατών-
μελών στις 15 Ιουλίου 2019, συνε-
πεία των έκνομων δραστηριοτήτων
της χώρας στην κυπριακή ΑΟΖ. Τα
δεδομένα αυτά διαφοροποιήθηκαν
με νέα ομόφωνη απόφαση των 27
κρατών-μελών στις 17 Δεκεμβρίου
2024, με την αποστολή πρόσκλησης
προς την ΕΤΕπ να εξετάσει τις προ-
ϋποθέσεις για σταδιακή εκ νέου
συμμετοχή σε τομείς προτεραιότη-
τας, στην Τουρκία. 

Περίεργη αναφορά 
Όπως άφησε να διαρρεύσει η

Λευκωσία, ο πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης επεσήμανε ενώπιον του Εθνι-
κού Συμβουλίου, στη διάρκεια της
πολυμερούς διάσκεψης στη Γενεύη,
ότι ανέφερε στον ΥΠΕΞ της Τουρ-
κίας Χακάν Φιντάν την πρόθεση
της ΕΤΕπ να επαναδραστηριοποι-
ηθεί και να επενδύσει εκ νέου σε
αναπτυξιακά έργα στη χώρα.

Ωστόσο, η επαναδραστηριοποί-
ηση της ΕΤΕπ στην Τουρκία, είχε
αποφασιστεί αρκετούς μήνες πριν,
με ομόφωνη απόφαση όλων των
κρατών-μελών, περιλαμβανομένης
και της Κυπριακής Δημοκρατίας,
στις 17 Δεκεμβρίου 2024. Και ήταν
γνωστή στην Άγκυρα και στον
ΥΠΕΞ της Χακάν Φιντάν, καθώς
ανακοινώθηκε με κάθε επισημό-
τητα στο Συμβούλιο Γενικών Υπο-
θέσεων της Ε.Ε.

Όπου, η Κυπριακή Δημοκρατία
εκπροσωπήθηκε από την υφυπουρ-
γό για ευρωπαϊκά θέματα, Μαριλένα
Ραουνά, στενότερη συνεργάτιδα
του Νίκου Χριστοδουλίδη. Και είχε
συναινέσει στην επιστροφή της
ΕΤΕπ στην Τουρκία, ανάβοντας
πράσινο φως, από κοινού με τα
υπόλοιπα κράτη-μέλη. Τα Συμπε-
ράσματα του Συμβουλίου Γενικών
Υποθέσεων της 17ης Δεκεμβρίου
2024, αποτελούν δημόσιο έγγραφο,
δεσμεύουν τα κράτη-μέλη, άρα και
την Κύπρο και είναι έκτοτε αναρ-
τημένα στην ιστοσελίδα της Ε.Ε.
Στην παράγραφο 100 και σε σχέση
με την Τουρκία, αναφέρουν ότι: Το
Συμβούλιο σημειώνει με ικανοποί-
ηση τα συγκεκριμένα μέτρα που
έχουν ληφθεί, «όπως η διεξαγωγή
του πρώτου διαλόγου υψηλού επι-
πέδου για το εμπόριο, η επαναφορά
του διαλόγου υψηλού επιπέδου για
την οικονομία και η πρόσκληση
προς την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων να εξετάσει τις προϋποθέ-
σεις για σταδιακή εκ νέου συμμε-
τοχή σε τομείς προτεραιότητας,
με έμφαση στον ιδιωτικό τομέα»,
στην Τουρκία. 

Όπως δηλαδή γίνεται κατανοη-
τό, η Ε.Ε. και τα κράτη-μέλη της,
έλαβαν πολιτική απόφαση, και απη-
ύθυναν ομόφωνα «πρόσκληση»
στην ΕΤΕπ να επαναδραστηριο-
ποιηθεί στην Τουρκία, κάτι που
δημοσιοποιήθηκε από τον περα-
σμένο Δεκέμβριο Όπως προανα-
φέραμε, η απόφαση λήφθηκε μετά
από περίπου 6 χρόνια απουσίας
(με εξαίρεση τη στήριξη που πα-
ρασχέθηκε το 2023 από την ΕΤΕπ
ως αποτέλεσμα των καταστροφικών
σεισμών στην Τουρκία). Σε κάθε
περίπτωση, όπως δημοσιεύει σή-
μερα η «Κ», η επαναδραστηριοποί-
ηση της ΕΤΕπ στην Τουρκία φαί-
νεται να «καθυστερεί», εξ υπαιτιό-
τητας του καθεστώτος Ερντογάν,
ως αποτέλεσμα της κατάλυσης του
κράτους δικαίου. 

Φρένο ΕΤΕπ για
έργα στην Τουρκία

λόγω Ιμάμογλου
H Ε.Ε. «καλεί» Ερντογάν για το κράτος δικαίου.

Τι δηλώνει στην «Κ» εκπρόσωπος της ΕΤΕπ

Η δήλωση
ΕΤΕπ

Εκπρόσωπος της Ευρωπαϊ-
κής Τράπεζας Επενδύσεων

δήλωσε στην «Κ» ότι «κατά τη
διάρκεια του Οικονομικού

Διαλόγου Υψηλού Επιπέδου
Ε.Ε.-Τουρκίας που πραγματο-
ποιήθηκε στις 3 Απριλίου, συ-
ζητήθηκε η πιθανή επιχειρη-

σιακή επανασύνδεση της
ΕΤΕπ με την Τουρκία, υπό το
φως της ανάγκης για αποτε-
λεσματικό συντονισμό και
συμπληρωματικότητα των

παρεμβάσεων των Ευρωπαϊ-
κών και Διεθνών Χρηματοπι-
στωτικών Οργανισμών (IFIs)
στη χώρα». Ο εκπρόσωπος

της ΕΤΕπ σημείωσε ότι «η δυ-
νητική εκ νέου δέσμευση θα
πραγματοποιηθεί με σταδια-
κό, αναλογικό και αναστρέψι-
μο τρόπο, με βάση μια προ-
σέγγιση βήμα προς βήμα για
τη χρηματοδότηση πρωτο-
βουλιών και έργων που θα
ενισχύουν την ευρωπαϊκή

στρατηγική αυτονομία και την
περιφερειακή σταθερότη-

τα». Τόνισε ότι «μαζί με άλλα
θεσμικά όργανα της Ε.Ε. και

κράτη-μέλη, παρακολουθού-
με με ανησυχία την κράτηση

του δημάρχου της Κωνσταντι-
νούπολης Ιμάμογλου και άλ-
λων», προσθέτοντας ότι «ο
σεβασμός των θεμελιωδών
δικαιωμάτων και το κράτος
δικαίου αποτελούν αναπό-
σπαστο μέρος των σχέσεων
Ε.Ε.-Τουρκίας». Και ότι «η εκ
νέου δέσμευσή μας εξαρτά-
ται από τις τρέχουσες εξελί-
ξεις και συντονίζεται στενά
με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή

και τις προσπάθειες της
Τουρκίας». Επιβεβαιώνοντας
πληροφορίες που δημοσίευ-

σε η «Κ» (29 Δεκεμβρίου
2024), ο εκπρόσωπος ανέ-

φερε ότι «μια πιθανή εκ νέου
δέσμευση (σ.σ. της ΕΤΕπ

στην Τουρκία) θα επικεντρω-
θεί σε έργα που ωφελούν τις
κοινότητες οι οποίες φιλοξε-
νούν πρόσφυγες, τις μικρές
επιχειρήσεις και τη δράση

για το κλίμα».

<<<<<<

H καθυστέρηση επανα-
δραστηριοποίησης της
ΕΤΕπ στην Τουρκία τεί-
νει επί του παρόντος να
λειτουργήσει και ως
καμπανάκι αφύπνισης
της κυβέρνησης Ερντο-
γάν για να επαναφέρει
τη χώρα στον δρόμο του
κράτους δικαίου.

Η σύλληψη του Εκρέμ Ιμάμογλου βάζει φρένο στην επαναδραστηριοποίηση της Ευρωπαϊκής Τράπε-
ζας Επενδύσεων στην Τουρκία, ως αποτέλεσμα και της κατάλυσης του κράτους δικαίου και των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων από το καθεστώς Ερντογάν, γεγονός που προκαλεί «καθυστέρηση», ως επί-
σης και πονοκέφαλο στην Άγκυρα.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Φωτεινές ιστορίες 

Τ ο φως αποφεύγουμε να το
αναδεικνύουμε. Μας αρέσουν
οι μίζερες, οι αρνητικές ιστο-

ρίες. Να μιλάμε για τα κακώς έχοντα.
Άλλωστε είναι αυτά που πουλούν,
που έχουμε την εντύπωση πως που-
λούν. Ξεχνάμε ή και αποφεύγουμε
να μιλάμε, να ψάχνουμε για να μι-
λήσουμε για τους ανθρώπους που
μπορούν να λειτουργήσουν ως πρό-
τυπα, που μπορούν να εμπνεύσουν.
Αυτές τις ιστορίες, τις φωτεινές
ιστορίες όπως προσωπικά τις απο-
καλώ, χρειάζεται να τις ψάξουμε
για να τις βρούμε.

Οι άνθρωποι που τις κάνουν
πράξεις, είναι συνήθως άνθρωποι
χαμηλών τόνων, αξιοπρεπείς και

περήφανοι, εργατικοί και με θετική
ενέργεια. Τους ενοχλούν πολλά
από τα λανθασμένα που ζουν. Δεν
φωνάζουν, ανήκουν σε αυτό που
αποκαλούμε σιωπηρή πλειοψηφία,
αλλά με μαθηματική ακρίβεια θα
έρθει η στιγμή που θα αντιδράσουν.
Που θα εκφράσουν την άποψή τους
με τον δικό τους τρόπο. Σήμερα,
που το περιβάλλον γίνεται όλο και
πιο τοξικό, την περίοδο αυτή που
ο ορθολογισμός χάνεται, που τα
λογικά επιχειρήματα ακούγονται
όλο και πιο αραιά, οι ιστορίες αυτές
είναι πιο αναγκαίο από ποτέ να ει-
πωθούν και να ακουστούν. 

Εμείς οι πολιτικοί, χρειάζεται
να γίνουμε μέρος της διάδοσης αυ-

τών των ιστοριών. Να λειτουργή-
σουμε σαν πομποί που θα μεταφέ-
ρουν αυτό το θετικό μήνυμα πα-
ραέξω. Πρέπει και εμείς να λειτουρ-
γήσουμε έξω από τα παραδοσιακά
στεγανά που μάθαμε να δουλεύουμε
τις προηγούμενες δεκαετίες. Να
πάμε, να βρούμε, να ενθαρρύνουμε
αυτούς τους νέους ανθρώπους να
μας πουν. Να ακούσουμε. Να βγού-
με πέραν από τα παραταξιακά σω-
ματεία, για να βρούμε τον κόσμο
που δεν περνά από το κατώφλι
τους. 

Αυτή την προσπάθεια αποφά-
σισα να κάνω ως βουλευτής Λευ-
κωσίας. Με την πρωτοβουλία της
Ανεκτίμητης Λευκωσίας και με υπό-

τιτλο «Ο τόπος είναι οι άνθρωποί
του», θα περπατήσουμε από άκρη
σ’ άκρη στην επαρχία της πρω-
τεύουσας, στα αστικά κέντρα αλλά
και στις κοινότητες. Θα βρούμε αν-
θρώπους, κυρίως νέους, που τόλ-
μησαν και δημιούργησαν. Τη βδο-
μάδα που μας πέρασε κάναμε την
πρώτη απόπειρα. Πήγαμε στον Κα-
λοπαναγιώτη, συζητήσαμε και ανα-
δείξαμε τις ιστορίες του Ανδρέα,
της Ηλιάνας, του Λούκα και του
Παναγιώτη. Μας είπαν πόσο ση-
μαντική είναι η αλληλοστήριξη με-
ταξύ τους. Πόσο κρίσιμη είναι η
ενίσχυση των προσπαθειών τους
από τους μεγαλύτερους, από το
Κοινοτικό Συμβούλιο αλλά και από

τους ανθρώπους που πιστεύουν
στο χωριό τους και θέλουν να το
δουν να αναβιώνει και να προ-
οδεύει. 

Θα συνεχίσουμε αυτή την προ-
σπάθεια. Μετά το Πάσχα να πάμε
στον Στρόβολο, μέσα στον Μάιο
στην Πιτσιλιά, τον Ιούνιο στην Πα-
λιά Λευκωσία και στην Τηλλυρία.
Τις ιστορίες τις φτιάχνουν οι άν-
θρωποι. Πρέπει να πιστέψουμε
ξανά στην πρώτη ύλη της δημι-
ουργίας. Στον άνθρωπο και στο
μυαλό του. Και την ίδια ώρα, να εί-
μαστε έτοιμοι να ακούμε, και να
προσπαθούμε να βρίσκουμε λύσεις.
Να κάνουμε πράξη την εφαρμο-
σμένη πολιτική. Να έχουμε κεραίες

ανοιχτές, αντανακλαστικά ενισχυ-
μένα για να μπορούμε να βρίσκουμε
λύσεις. Άλλωστε, οι εποχές των με-
γάλων λόγων, των θεωρητικών δια-
κηρύξεων, των πολλών θα, πέρασε
ανεπιστρεπτί. Τώρα είναι η στιγμή
να κάνουμε τα μικρότερα που είναι
όμως ουσιαστικά. Τα χειροπιαστά
που οι πολίτες έχουνε μεγαλύτερη
ανάγκη και θα νιώσουν πως βελ-
τιώνεται, έστω κατά κάτι τις, η κα-
θημερινότητά τους. 

Ο κ. Δημήτρης Μ. Δημητρίου είναι βου-
λευτής Λευκωσίας του Δημοκρατικού
Συναγερμού και πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Θεσμών. 
www.dmdemetriou.com

Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

Απομακρυσμένο ενδεχόμενο θεω-
ρείται από τα πλείστα μέλη των
κομμάτων του ενδιάμεσου χώρου
να πάρει σάρκα και οστά η πρόταση
που έθεσε ο βουλευτής του ΔΗΚΟ
Πανίκος Λεωνίδου ενώπιον του κα-
ταστατικού συνεδρίου του κόμμα-
τος για διαμόρφωση ενός κοινού
ψηφοδελτίου. Μπορεί τα ποσοστά
των ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ και ΔΗΠΑ να κα-
τρακυλούν βάσει και των δημο-
σκοπήσεων αλλά και των αποτε-
λεσμάτων των διπλών εκλογών του
περασμένου Ιουνίου, ωστόσο κανείς
επί της ουσίας δεν δείχνει διατε-
θειμένος να κάνει την υπέρβαση
πληρώνοντας πιθανώς και το αν-
τίστοιχο πολιτικό κόστος.

Άλλωστε τίθεται το ερώτημα
πώς να αρχίσει συζήτηση για πρό-
ταση που ουσιαστικά δεν υπάρχει,
πέρα από τις αναφορές Νικόλα Πα-
παδόπουλου σε συνέντευξή του
στην «Κ», ότι δεν αποκλείει κανένα
σενάριο και καμία μορφή συνερ-
γασίας. Πάντως, το θέμα αναμένεται
να συζητηθεί μετά το Πάσχα στα
συλλογικά όργανα του ΔΗΚΟ, αν
και όπως σημειώνεται από στελέχη
της ηγετικής πυραμίδας δεν μπο-
ρούν να γίνουν και πολλά εντός
ολίγων ημερών, ώστε να παρου-
σιαστούν στα άλλα δύο κόμματα
και να υπάρξει οποιαδήποτε συμ-
φωνία εντός φθινοπώρου με στόχο
τις βουλευτικές του Μαΐου.

Υπάρχει έντονη και η άποψη
πως ο Πανίκος Λεωνίδου προχώ-

ρησε στην αναφορά διαμόρφωσης
κοινού ψηφοδελτίου θέλοντας να
στείλει ένα πολιτικό μήνυμα, κα-
λώντας αυτούς που ηγούνται να
αναλάβουν τις ευθύνες τους έναντι
της απαξίωσης που δέχεται σήμερα
το πολιτικό σύστημα, αλλά και της
εμφάνισης των διαττόντων αστέ-
ρων εντός της πολιτικής σκηνής,
όπως και η θέση πως το έκανε για
όφελος του κόμματός του, για ψη-
φοθηρικούς λόγους. Άλλωστε, όπως
σημειώνεται, ένα ψηφοδέλτιο με
πρόσωπα των τριών κομμάτων επί
της ουσίας δεν θα διαφοροποιήσει
τα δεδομένα, μπορεί όμως να δώσει
το έναυσμα για μία περαιτέρω συ-
ζήτηση με στόχο το εγχείρημα της
συνένωσης. Προστίθεται μάλιστα
πως η πίεση και προς τα τρία κόμ-
ματα πιθανώς να είναι ακόμη με-
γαλύτερη το επόμενο χρονικό διά-
στημα, αν οι δημοσκοπήσεις συ-
νεχίσουν να δείχνουν μία πτωτική
πορεία, που θα τα αναγκάσουν να
προχωρήσουν σε συνεργασίες ακό-

μη και την υστάτη για να καταφέ-
ρουν παραμονή τους στο πολιτικό
τοπίο.

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος φέ-
ρεται πάντως να προχωρά σε ασκή-
σεις επί χάρτου, τόσο σε σχέση με
τη στρατηγική που το κόμμα θα
ακολουθήσει τους ερχόμενους μή-
νες, όσο και σε σχέση με τα πρό-
σωπα που θα προσελκύσει –με ορι-
σμένα έχει προχωρήσει σε συζη-
τήσεις– αποδεικνύοντας την πρό-
θεση του κόμματος για συνένωση
και διεύρυνση, ασχέτως αν αυτή
δεν είναι με την ηγεσία των άλλων
κομμάτων αλλά με νυν και πρώην
στελέχη τους.   

Δεν συζητούν
κοινό ψηφοδέλτιο 
Στη ΔΗΠΑ από την πρώτη στιγ-

μή θέλησαν να στείλουν ξεκάθαρο
μήνυμα πως δεν ενδιαφέρονται για
οποιασδήποτε μορφής συνεργασία,

ξεκαθαρίζοντας πως είναι πολύ πε-
ρισσότερα αυτά που τους χωρίζουν
από αυτά που τους ενώνουν. Μά-
λιστα, σημειώνουν ότι η ΔΗΠΑ
είναι το μόνο από τα τρία κόμματα
που ουσιαστικά μπορεί να εκφράσει
τον κεντρώο χώρο, ενώ για άλλη
μία φορά πιστεύουν πως οι δημο-
σκοπήσεις δεν αποτυπώνουν την
πραγματική εικόνα και το ποσοστό
που θα λάβει το κόμμα θα τις δια-
ψεύσει πανηγυρικά.

Βέβαια είναι και στελέχη που
κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου,
κάνοντας μάλιστα και σκέψεις για
αλλαγή πλεύσης βρίσκοντας στέγη
σε άλλο πολιτικό χώρο, μιας και πι-
στεύουν πως η μάχη είναι εξαρχής
χαμένη, επισημαίνοντας μάλιστα
ότι δεν τους δίδονται τα κατάλληλα
πολεμοφόδια. Εξηγούν ότι το κόμμα
στην παρούσα φάση έπρεπε να
έχει ανοδική πορεία σε σύγκριση
και με τα αποτελέσματα του 2021,
ως νεοσύστατο, υπενθυμίζοντας
τους λόγους δημιουργίας του και

όχι να δίνει αγώνα για να μπει στη
Βουλή. 

Από πλευράς ηγεσίας σημειώνε-
ται πάντως πως οι διεργασίες εν-
τατικοποιούνται με ορίζοντα το
συνέδριο της παράταξης στα τέλη
Μαΐου, όπου ο Μάριος Καρογιάν
θέλει να έχει έτοιμο το 75% του
ψηφοδελτίου, δίνοντας τέλος σε
όσα συζητούνται για συνεργασίες.
Μάλιστα, δεν αποκλείεται να πα-
ρευρεθούν στο συνέδριο προσω-
πικότητες από την ευρύτερη κοι-
νωνία, θέλοντας να προαναγγείλουν
ουσιαστικά τη συμπερίληψή τους
στο ψηφοδέλτιο.

Πάντως, σε ό,τι αφορά τη συ-
νεργασία του κεντρώου χώρου με
στόχο να σταματήσει η άνοδος της
Ακροδεξιάς στον τόπο, σχετική
πρόταση είχε ετοιμάσει και ο αν-
τιπρόεδρος της ΔΗΠΑ Γιάννος Λακ-
κοτρύπης λίγο μετά τις ευρωεκλο-
γές. Σε συνέντευξή του στην «Κ»
και στον Ανδρέα Κημήτρη τον πε-
ρασμένο Ιούνιο, είπε μεταξύ άλλων

ότι «δεν μπορούμε να αφήσουμε
τον κεντρώο χώρο να παραπαίει
επειδή υπάρχουν προσωπικές δια-
φορές», προσθέτοντας ότι «στις
βουλευτικές του 2026 ΔΗΠΑ και
ΔΗΚΟ θα κατέλθουν ως δύο κόμ-
ματα. Μέχρι τότε όμως μπορούμε
να ανοίξουμε κανάλι επικοινωνίας
με ειλικρίνεια για να αρχίσουμε
μία συνεργασία». 

Σε ό,τι αφορά την ΕΔΕΚ και εδώ
τα πράγματα φέρεται να ξεκαθα-
ρίζουν σε σχέση με τις δυσκολίες
που υπάρχουν για διαμόρφωση
ενός κοινού ψηφοδελτίου. Αναφέ-
ρουν μάλιστα πως η συζήτηση που
προκλήθηκε δημόσια για το θέμα
προκάλεσε αντιδράσεις από μερίδα
στελεχών που ήδη είναι σε προ-
χωρημένο στάδιο συζητήσεων, για
να ενταχθούν εντός των ψηφοδελ-
τίων του Κινήματος, με το ενδια-
φέρον να είναι μεγάλο μιας και εκ-
κενώνονται θέσεις. Την ίδια ώρα,
τονίζεται πάντως ότι αν κάποιος
επιθυμεί συνεργασία προχωρά με
ουσιαστικά βήματα, παρουσιάζον-
τας ολοκληρωμένη πρόταση, μα-
κριά από τα φώτα της δημοσιότητας
και συζητώντας με στόχο την εξεύ-
ρεση κοινά αποδεκτής λύσης και
όχι κάνοντας δημόσια τοποθετή-
σεις. 

Εξηγούν μάλιστα πως, παρά τα
όσα αφήνονται να διαρρεύσουν,
δεν έχει γίνει συνάντηση επί του
θέματος με το ΔΗΚΟ, μιας και οι
συζητήσεις εντός του καφενείου
της Βουλής δεν θεωρούνται επί-
σημες διαβουλεύσεις. Στελέχη της
ΕΔΕΚ σημειώνουν πάντως ότι μέχρι
τις βουλευτικές εκλογές υπάρχει
περιθώριο διαφοροποίησης των
μέχρι τώρα δεδομένων, αν αναλο-
γιστεί κανείς πως θέτουν προς συ-
ζήτηση και το θέμα αποχώρησης
από την κυβέρνηση.

Στην εξίσωση και ο τρόπος που
ο Μαρίνος Σιζόπουλος θα διαμορ-
φώσει τα ψηφοδέλτια, αν τελικώς
μείνει μέχρι και τον Μάιο του 2026
στην ηγεσία, αλλά και με ποιο τρόπο
πιθανώς να χειριστεί στελέχη που
αποχώρησαν από την ΕΔΕΚ. Πάν-
τως, δεν φέρεται να υπάρχει ανη-
συχία σε σχέση με πιθανή απώλεια
ψηφοφόρων λόγω της απουσίας
των Δημήτρη Παπαδάκη και Γιώρ-
γου Βαρνάβα, μιας και αυτό έχει
ξεκαθαρίσει σε προηγουμένη εκλο-
γική αναμέτρηση, ωστόσο πιθανώς
να υπάρξει απώλεια ψήφων από
τη φυγή Κωστή Ευσταθίου.

Πάντως, υπάρχουν και τα στε-
λέχη που μιλούν για προσπάθεια
ενδυνάμωσης του κόμματος αφή-
νοντας στην άκρη διενέξεις του
παρελθόντος με στόχο την όσο το
δυνατό περαιτέρω διεύρυνση του
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών. Ση-
μειώνουν πάντως ότι το δύσκολο
εγχείρημα της συνένωσης του κεν-
τρώου χώρου, που όπως επισημαί-
νουν έχει παρεξηγηθεί και η έννοια
κεντρώος, μοιάζει αδύνατο λέγοντας
χαρακτηριστικά πως αφού δεν τα
κατάφεραν Βάσος Λυσσαρίδης και
Τάσσος Παπαδόπουλος ίσως και
να μην είναι εφικτό.

Ένα κοινό ψηφοδέλτιο
που δεν θα γίνει ποτέ

Η χωρίς ουσιαστικό περιεχόμενο πρόταση του ΔΗΚΟ και η άρνηση ΕΔΕΚ και ΔΗΠΑ να τη συζητήσουν

<<<<<<

Μπορεί τα ποσοστά των
ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ και ΔΗΠΑ
να κατρακυλούν, ωστόσο
κανείς επί της ουσίας
δεν δείχνει διατεθειμένος
να κάνει την υπέρβαση. 

Υπάρχει η θέση ότι ένα ψηφοδέλτιο στις βουλευτικές του 2026 με πρόσωπα των τριών κομμάτων,
επί της ουσίας δεν θα διαφοροποιήσει τα δεδομένα, μπορεί όμως να δώσει το έναυσμα για περαιτέ-
ρω συζήτηση με στόχο το εγχείρημα της συνένωσης.

Ο Νικόλας Παπαδόπου-
λος φέρεται πάντως να
προχωρά σε ασκήσεις

επί χάρτου, τόσο σε σχέ-
ση με τη στρατηγική που
το κόμμα θα ακολουθή-

σει τους ερχόμενους μή-
νες, όσο και σε σχέση με
τα πρόσωπα που θα προ-

σελκύσει.

Οι διεργασίες εντατικο-
ποιούνται με ορίζοντα

το συνέδριο της παράτα-
ξης στα τέλη Μαΐου,

όπου ο Μάριος Καρογιάν
θέλει να έχει έτοιμο

το 75% του ψηφοδελτί-
ου δίνοντας τέλος

στα όσα συζητούνται
για συνεργασίες.

Στην ΕΔΕΚ εξηγούν
πως, παρά τα όσα αφή-
νονται να διαρρεύσουν,

δεν έχει γίνει συνάντηση
επί του θέματος με το

ΔΗΚΟ, μιας και οι συζη-
τήσεις εντός του καφε-
νείου της Βουλής δεν
θεωρούνται επίσημες

διαβουλεύσεις.
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Oραμά μου είναι η εξέλιξη και όχι
η μετεξέλιξη των Οικολόγων», δη-
λώνει σε συνέντευξη στην «Κ» ο
Σταύρος Παπαδούρης μετά την
εκλογή του στην ηγεσία του κόμ-
ματος. Επισημαίνει ότι το Κίνημα
έχει ιστορία 30 χρόνων γι’ αυτό οι
βάσεις και η ιδεολογία πρέπει να
κρατηθούν, αλλά, σημειώνει, επειδή
η πολιτική δεν είναι κάτι στατικό,
πρέπει να εξελιχθούμε όπως εξε-
λίσσονται οι ανάγκες της κοινωνίας.
Αναφορικά με τις βουλευτικές εκλο-
γές δηλώνει ότι στόχος των Οικο-
λόγων δεν είναι απλώς η είσοδος
στη Βουλή, αλλά ένα ποσοστό πάνω
από 4%. Ερωτηθείς για το ενδεχό-
μενο συνεργασιών αναφέρει ότι
αυτή τη στιγμή η απόφαση είναι
για αυτόνομη κάθοδο, αλλά ταυ-
τόχρονα θα εξετάσουν το ενδεχό-
μενο συνεργασιών. Δηλώνει ότι
έγιναν συναντήσεις με τον Οδυσσέα
Μιχαηλίδη και ότι υπάρχει πρόθεση
συνεργασίας και από τις δύο πλευ-
ρές, ωστόσο, τονίζει ότι για να εξε-
λιχθεί αυτή η προσπάθεια, πρέπει
να περάσει από κάποιες διαδικασίες
που μπορεί να ακούγονται τυπικές,
όμως, είναι άκρως ουσιαστικές.
–Εκλεγήκατε πρόεδρος των Οικο-
λόγων με μεγάλη διαφορά. Τι ση-
μαίνει αυτό για εσάς; 

–Η εκλογή με ένα αρκετό υψηλό
ποσοστό, για ένα άτομο που εν-
τάχθηκε στους Οικολόγους πριν
από τέσσερα χρόνια, δίνει το αί-
σθημα της αποδοχής που είναι
ακριβώς αυτό που χρειάζεται ένας
πρόεδρος για να αρχίσει τη δουλειά
του. 
–Το γεγονός ότι δεν είχατε σχέση
με τους Οικολόγους, εκλεγήκατε
βουλευτής το ’21 και τώρα πρό-
εδρος του κόμματος, τι δείχνει;  

–Ότι επιτέλους αλλάζουν κά-
ποιες νοοτροπίες. Στέλνει ένα μή-
νυμα ότι δεν χρειάζεται να είσαι
παιδί του κομματικού σωλήνα για
να ανέλθεις στην κομματική ιεραρ-
χία, προβαίνοντας ενδεχομένως
κάποιες φορές και σε ανεπιθύμη-
τους συμβιβασμούς για να τα κα-
ταφέρεις. Με την ευκαιρία θα ήθελα
να εκφράσω την εκτίμηση και τον
σεβασμό μου τόσο στον Γιώργο
Περδίκη αλλά και στον Κυριάκο
Τσιμίλλη, τους οποίους ξέρω ότι
θα έχω δίπλα μου στην όλη προ-
σπάθεια. 
–Ποιο είναι το όραμά σας για τους
Οικολόγους; 

–Η εξέλιξη και όχι η μετεξέλιξη
των Οικολόγων. Το Κίνημα έχει
ιστορία 30 χρόνων. Οι βάσεις και
η ιδεολογία πρέπει να κρατηθούν,
αλλά επειδή η πολιτική δεν είναι
κάτι στατικό, πρέπει να εξελιχθούμε
όπως εξελίσσονται οι ανάγκες της
κοινωνίας. Όμως, μετά από τόσα
χρόνια οι Οικολόγοι παραμένουν
γύρω στο 4%. Έφτασε η ώρα αυτό
να αλλάξει. 
–Τι πρέπει να αλλάξει στους Οι-
κολόγους για να μεγαλώσουν; 

–O κόσμος μάς έχει ταυτίσει κυ-
ρίως με οικολογικά ζητήματα. Καλό
αυτό, όμως, πρέπει να σταλεί το
μήνυμα ότι ασχολούμαστε με όλα
τα θέματα. Γι’ αυτό χρειάζεται βελ-
τίωση της επικοινωνιακής μας πο-

λιτικής και διεύρυνση. Ήδη, μπή-
καν στο κόμμα επαγγελματίες από
διάφορους κλάδους για να προσφέ-
ρει ο καθένας στον τομέα του ξε-
χωριστά. Έγιναν μέλη του κόμμα-
τος, εξελέγησαν στις Επαρχιακές
Επιτροπές αλλά και στην Κεντρική
Επιτροπή, ευελπιστώντας ότι θα
ενισχύσουν σημαντικά και τις θε-
ματικές επιτροπές. 
–Στην προσπάθεια εξέλιξης προ-
βλέπεται και αλλαγή ονόματος του
Κινήματος; 

–Υπάρχει απόφαση της Κεντρι-
κής Επιτροπής που επιτρέπει να
αλλάξουμε το όνομα του Κινήματος,
ακόμη και το λογότυπο. Αν θα ενερ-
γοποιηθεί αυτή η απόφαση, σίγουρα
θα γίνει πριν από τις βουλευτικές
εκλογές. Όμως, αναμένουμε τη σύ-
σταση της Πολιτικής Επιτροπής
του κόμματος που θα συζητήσει
και αυτό το θέμα. 

–Είναι ελκυστική για τον κόσμο
η θεωρία της πολιτικής οικολογίας; 

–Απαντά σε πολλά ερωτήματα
που απασχολούν τον κόσμο σήμε-
ρα, απλώς ο κόσμος δεν το αντι-
λαμβάνεται ακόμη. Πολιτική οικο-
λογία δεν είναι μόνο η προστασία
του περιβάλλοντος, αλλά θέσεις
για όλα τα ζητήματα και εισήγηση
λύσεων για τα προβλήματα των
πολιτών. Ο ακτιβισμός είναι καλό
να διατηρηθεί, όμως, οι μάχες δί-
νονται σε πολιτικό επίπεδο και κυ-
ρίως στο κοινοβούλιο. 
–Ποια θα είναι η πρώτη σας πο-
λιτική πράξη ως προέδρου του Κι-
νήματος; 

–Θα γίνει επεξήγηση του ορά-
ματος για το Κίνημα εσωκομματικά
και ακολούθως θα καθοριστούν
καθήκοντα σε όσους θέλουν να
ενισχύσουν την προσπάθεια.
–Έχει ξεπεραστεί η κρίση του ’23

που οδήγησε σε εσωστρέφεια και
στην αποχώρηση της κας Αττα-
λίδου κι άλλων στελεχών; 

–Σε πάρα πολύ μεγάλο βαθμό
έχει ξεπεραστεί. Υπάρχει πλέον
πλήρης ομαλότητα και σε επίπεδο
κοινοβουλευτικής συνεργασίας
και στα συλλογικά όργανα του κόμ-
ματος.
–Πώς θα αντιμετωπίσετε τις διαρ-
ροές κυρίως προς VOLT; 

–Ό,τι ήταν να χάσουμε προς το
VOLT, το χάσαμε. Στελέχη του Κι-
νήματος αποχώρησαν πυροβολών-
τας με στόχο να μας κάνουν ζημιά
και εντάχθηκαν στο VOLT. Πλέον,
κοιτάμε μπροστά. 
–Οι δημοσκοπήσεις δείχνουν το
Κίνημα γύρω στο 3-4%. Ποιος είναι
ο στόχος για τις βουλευτικές του
2026; 

–Μας δείχνουν στο 4% χωρίς
να έχουμε καν αρχίσει δουλειά για

τις βουλευτικές. Σίγουρα ο στόχος
δεν είναι απλώς η είσοδος στη Βου-
λή, αλλά το 4% να είναι βάση, άρα
στοχεύουμε πιο ψηλά. 
–Θα κατέλθετε αυτόνομα ή θα επι-
διώξετε συνεργασίες; 

–Αυτή τη στιγμή η απόφαση εί-
ναι ότι κατεβαίνουμε αυτόνομα,
αλλά ταυτόχρονα θα εξετάσουμε
το ενδεχόμενο συνεργασιών, αρκεί
να είναι ειλικρινείς συνεργασίες
και όχι εξ ανάγκης. 
–Σκέφτεστε το ενδεχόμενο κοινής
καθόδου με την πρωτοβουλία του
Οδυσσέα Μιχαηλίδη; 

–Με τον Οδυσσέα συναντηθή-
καμε και κατ’ ιδίαν και μαζί με τον
Γιώργο Περδίκη, όμως, δεν μπήκαμε
σε λεπτομέρειες. Υπάρχει πρόθεση
συνεργασίας και από τις δύο πλευ-
ρές, όμως, δεν μπορούμε να πούμε
περισσότερα πριν ακόμη ο ίδιος
λάβει τις τελικές του αποφάσεις,
αν θα ανακοινώσει πλατφόρμα τον
Μάιο ή κόμμα τον Οκτώβριο. Υπάρ-
χει μια μαγιά και ταύτιση απόψεων
σε διάφορα θέματα, όμως για να
εξελιχθεί αυτή η προσπάθεια, πρέ-
πει να περάσει από κάποιες διαδι-
κασίες που μπορεί να ακούγονται
τυπικές, όμως, είναι άκρως ουσια-
στικές. 
–Γίνονται διεργασίες στο Κέντρο
για το ενδεχόμενο καθόδου στις
εκλογές με κοινό ψηφοδέλτιο. Σας
ενδιαφέρει κάτι τέτοιο; 

–Θεωρώ –και είναι η προσωπική
μου άποψη, διότι δεν έχει συζητηθεί
στα συλλογικά όργανα– ότι δεν
είναι κάτι που μας αφορά, διότι η
όποια προσπάθεια γίνεται είναι για
εξ ανάγκης συνεργασία. 
–Με την ΑΙΧΜΗ και τον κ. Παπα-
δάκη ολοκληρώθηκε η προσπά-
θεια; 

–Εκείνη η προσπάθεια που έγι-
νε ολοκληρώθηκε. Ήδη, στελέχη
της ΑΙΧΜΗΣ μπήκαν στα συλλο-
γικά όργανα των Οικολόγων. Δεν
γνωρίζω τις προθέσεις του Δημή-
τρη, όμως αυτό που μπορώ να πω
είναι ότι η πόρτα παραμένει ορ-
θάνοιχτη. 
–Οι Οικολόγοι είναι πιο κοντά με
τη Δεξιά, την Αριστερά ή το Κέν-
τρο;

–Οι Οικολόγοι ασπάζονται τη
θεωρία της Πολιτικής Οικολογίας.
Άλλο Δεξιά, άλλο Αριστερά, άλλο
το Κέντρο και άλλο η Πολιτική Οι-
κολογία. 
–Σε ποια επαρχία θα κατέλθετε
υποψήφιος ως αρχηγός πλέον του
κόμματος; 

–Μάλλον στη Λεμεσό. 
–Θα λάβετε και σταυρό προτίμησης
ή όχι;  

–Φυσικά θα είναι με σταυρό προ-
τίμησης και για μένα. Έχουμε από-
φαση ότι ο εκάστοτε πρόεδρος του
Κινήματος πρέπει να δίνει τη μάχη
επί ίσοις όροις με τους υπόλοιπους.
Έχω καταθέσει και πρόταση νόμου
ώστε ο αρχηγός κάθε κόμματος να
χρειάζεται σταυρό προτίμησης για
να μπορεί να εκλεγεί. 
–Είχατε προτάσεις για να αποχω-
ρήσετε από τους Οικολόγους και
να κατέλθετε στις εκλογές του ’26
με άλλο κόμμα; 

–Επίσημες προτάσεις όχι, βολι-
δοσκοπήσεις ναι, αλλά δεν θέλω
να επεκταθώ.

–Μετά την εκλογή σας έκανε μια
ανάρτηση ο Άγγελος Βότσης, όπου
μεταξύ άλλων αναφέρει «συγχα-
ρητήρια φίλε, εσύ δεν ξεγελιέσαι».
Αναφέρεται σε όσα έγιναν το ’21
με τη ΔΗΠΑ και τη Συνεργασία
Δημοκρατικών Δυνάμεων. Πώς
σχολιάζετε; 

–Τότε, ήμουν σε επαφή με τους
ανθρώπους της Συνεργασίας Δη-
μοκρατικών Δυνάμεων και αποφά-
σισα κι εγώ να είμαι υποψήφιος
στο κοινό ψηφοδέλτιο της πλατ-
φόρμας με τη ΔΗΠΑ. Ο κ. Καρογιάν,
ενώ αρχικά μάς είχε πει ότι δεν θα
είναι υποψήφιος στη Λεμεσό, τελικά
αναίρεσε την απόφασή του και
αυτό ανακοινώθηκε δύο μέρες πριν
από την επισημοποίηση του ψη-
φοδελτίου. Αυτή η αλλαγή στάσης
δεν μου άρεσε. Όταν συμφωνείς
κάτι, πρέπει να το τηρείς. Φυσικά
και δεν έχω κανένα παράπονο, είναι
δικές τους αποφάσεις, αλλά απο-
χώρησα διότι τέτοιες πρακτικές
δεν με εκφράζουν. Και όπως είδαμε
στη συνέχεια ο κ. Καρογιάν αναί-
ρεσε κι άλλη δέσμευσή του ότι αν
εκλεγόταν δεν θα κρατούσε την
έδρα. 
–Αυτό το είχε πει και σε εσάς; 

–Ναι, σαφέστατα.   

–Έτσι, λοιπόν, ενώ είχατε ανα-
κοινώσει ότι θα κατέλθετε με τη
ΔΗΠΑ-Συνεργασία στη Λεμεσό,
τελικά μετά από λίγες μέρες αλ-
λάξατε γνώμη και βρεθήκατε στο
ψηφοδέλτιο των Οικολόγων. Κά-
ποιος θα μπορούσε να πει ότι λει-
τουργήσατε συμφεροντολογικά.
Είδατε ότι δεν εκλέγεστε με εκείνον

τον συνδυασμό και πήγατε στους
Οικολόγους, επειδή θεωρήσατε
ότι είχατε μεγαλύτερες πιθανότη-
τες εκλογής. 

–Δεν ισχύει αυτό, διότι και να
παρέμενα στο ψηφοδέλτιο εκείνου
του συνδυασμού, είναι δυνατό να
πιστεύει κανείς ότι τότε θα τερμά-
τιζα πάνω από τον Άγγελο Βότση;
Η μετάβασή μου στο ψηφοδέλτιο
των Οικολόγων δεν ήταν συμφε-

ροντολογική, διότι συνεργαζόμουν
χρόνια με τον Γιώργο Περδίκη υπό
την ιδιότητά μου ως προέδρου του
Συνδέσμου για την προστασία της
πρώτης κατοικίας. Τότε συναντη-
θήκαμε δύο φορές και συζητήσαμε
για αρκετές ώρες για πολιτικές θέ-
σεις και έπαιξε ρόλο για μένα ότι
οι Οικολόγοι δεν έχουν καμία εμ-
πλοκή σε σκάνδαλα. Συντάχθηκα
με μια προσπάθεια που πίστευα

ότι αποσκοπούσε σε κάτι θετικό
για τον τόπο. 
–Υπάρχει περίπτωση να προσεγ-
γίσετε τον κ. Βότση για τις βου-
λευτικές; 

–Με τον Άγγελο διατηρούμε μια
αυθεντική φιλία, συμμεριζόμαστε
τις ίδιες ανησυχίες για τον τόπο.
Αν υπάρχει η πρόθεση να είναι
υποψήφιος, αυτό μπορεί να συζη-
τηθεί.

ΣΤΑYΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟYΡΗΣ, πρόεδρος Κινήματος Οικολόγων 

Συναντηθήκαμε με
Οδυσσέα και υπάρχει
πρόθεση συνεργασίας 

Αυτή η προσπάθεια πρέπει να περάσει από διαδικασίες 
που μπορεί να ακούγονται τυπικές, αλλά, είναι άκρως ουσιαστικές

–Ποια θα είναι η στάση σας έναντι
της κυβέρνησης Χριστοδουλίδη
από δω και πέρα; Αντιπολίτευση
ή θα επιδιώξετε συνεργασία; 

–Εποικοδομητική αντιπολί-
τευση. Προσπαθούμε να βοηθή-
σουμε αν και εφόσον μάς δοθούν
οι λόγοι να το πράξουμε. Μην ξε-
χνάτε ότι στήριξα τον κ. Χριστο-
δουλίδη κινούμενος εντός των

πλαισίων της απόφασης του κόμ-
ματος, σε αντίθεση με άλλους
που εντάχθηκαν στο επιτελείο
του κ. Μαυρογιάννη, παραβιά-
ζοντας απόφαση συλλογικού ορ-
γάνου.
–Με δεδομένο, όπως είπατε, ότι
στηρίξατε τον κ. Χριστοδουλίδη
προεκλογικά, πώς αισθάνεστε
δύο χρόνια μετά; Σας δικαιώνει
ή σας απογοητεύει; 

–Προς το παρόν με απογοη-
τεύει. Περίμενα πολύ περισσότερα.
Για παράδειγμα, διόρισε κόσμο
σε υπουργεία και υφυπουργεία
επειδή τον στήριξαν προεκλογικά,
όμως, αποδείχθηκε ότι δεν απο-
δίδουν. Ενώ στην εξωτερική πο-
λιτική γίνονται θετικά πράγματα,
στην εσωτερική διακυβέρνηση
το αποτέλεσμα δεν είναι το ανα-
μενόμενο.
–Σχετικά με το Κυπριακό ποια
είναι τελικά η θέση του Κινήμα-
τος; Αποδέχεστε την ΔΔΟ που
είναι το συμφωνημένο πλαίσιο
λύσης; 

–Δεδομένο ότι υπάρχει ένα
συμφωνημένο πλαίσιο λύσης της
ΔΔΟ. Το κίνημα ούτε αποδέχεται
ούτε και απορρίπτει, αλλά επικεν-
τρώνεται σε θέματα ουσίας της
λύσης. Ζητούμε κατοχύρωση του
ευρωπαϊκού κεκτημένου, υλοποί-
ηση των ψηφισμάτων του Σ.Α.
ΟΗΕ και θεώρηση της χώρας ως
αδιαίρετου και ενωμένου οικοσυ-
στήματος.
–Στηρίζετε την προσπάθεια που
είναι σε εξέλιξη; 

–Φυσικά και ευελπιστούμε σε
επανέναρξη των διαπραγματεύ-
σεων επί της ουσίας το συντο-
μότερο.

<<<<<<<

O,τι ήταν να χάσουμε
προς το VOLT, 

το χάσαμε. Πλέον, 
κοιτάμε μπροστά.

<<<<<<<

Στόχος μας δεν είναι
απλώς η είσοδος στη
Βουλή, αλλά το 4% 

να είναι η βάση, άρα 
στοχεύουμε πιο ψηλά.

<<<<<<<

Διόρισε κόσμο σε 
υπουργεία και υφυ-
πουργεία επειδή τον

στήριξαν προεκλογικά,
όμως, αποδείχθηκε 
ότι δεν αποδίδουν.

<<<<<<<

Με τον Άγγελο 
διατηρούμε μια αυθε-

ντική φιλία. Αν υπάρχει 
η πρόθεση να είναι 
υποψήφιος, αυτό 

μπορεί να συζητηθεί. 

Ο Χριστοδουλίδης με απογοητεύειΗ ανάρτηση Βότση 

Όραμά μου η εξέλιξη και όχι η μετεξέλιξη των Οικολόγων, δηλώνει στην «Κ» ο κ. Παπαδούρης μετά την εκλογή του στην ηγεσία του Κινήματος.

«Στήριξα τον κ. Χριστοδουλίδη κινούμενος εντός των πλαισίων της απόφα-
σης του κόμματος, σε αντίθεση με άλλους που εντάχθηκαν στο επιτελείο του
κ. Μαυρογιάννη, παραβιάζοντας απόφαση συλλογικού οργάνου».
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ΑΡΘΡΟ /  Της δρος ΝΑΝΤΙΑΣ ΚΟΡΝΙΩΤΗ

Η δικαστική εξουσία και η επίλυση του Κυπριακού
Οι πιο κάτω απόψεις είναι μέρος
της συνεισφοράς της συγγραφέως
στο Δικοινοτικό Πρόγραμμα «Ανα-
πτύσσοντας Κοινές Ιδέες σε Συν-
ταγματικά Θέματα» που χορηγεί η
Ευρωπαϊκή Ένωση

Ω ς γνωστόν, η διάκριση των
εξουσιών σε Εκτελεστική,
Νομοθετική και Δικαστική,

αποτελεί μια από τις βασικότερες
αρχές της Δημοκρατίας. Ωστόσο,
ο δημόσιος διάλογος για την επί-
λυση του Κυπριακού επικεντρώ-
νεται σχεδόν αποκλειστικά στην
Εκτελεστική και τη Νομοθετική
εξουσία αγνοώντας ή παραμερί-
ζοντας τη Δικαστική. 

Υπάρχουν δύο πιθανές ερμη-
νείες για την απουσία δημόσιου
προβληματισμού για τη Δικαστική
εξουσία ως μέρος της λύσης: Πρώ-
τον, το γεγονός ότι οι πολίτες δεν
μετέχουν ενεργά στην επιλογή
των δικαστών και δεύτερον, ότι η
φύση της Δικαστικής εξουσίας και
η ανάγκη αμεροληψίας εκ μέρους
των δικαστών οδηγούν συχνά στον
περιορισμό της εμπλοκής τους στα
κοινά και στον δημόσιο διάλογο.
Παρ’ όλα αυτά, η Δικαστική εξουσία
δεν παύει να αποτελεί αναπόσπα-
στο κομμάτι μιας λειτουργικής Δη-
μοκρατίας και κατ’ επέκταση δεν
μπορεί να απουσιάζει από τον δη-
μόσιο διάλογο που αφορά στην
επίλυση του Κυπριακού, καθώς
και τη σύνταξη ενός νέου Συντάγ-
ματος στα πλαίσια μιας ΔΔΟ, όπως
έχει συμφωνηθεί.

Μέχρι σήμερα, η Κύπρος έχει
μικτό νομικό σύστημα που στη βά-

ση του ακολουθεί το Κοινό ή Εθι-
μικό Δίκαιο της Αγγλίας, όπως αυτό
θεσπίστηκε στην Κύπρο με αποι-
κιακό νόμο το 1935, ενώ με την
ίδρυση της Δημοκρατίας το 1960,
το κυπριακό νομικό σύστημα κα-
τέχει και χαρακτηριστικά του Αστι-
κού ή Ηπειρωτικού Δικαίου, με
επιρροές από την Ελλάδα και την
ηπειρωτική Ευρώπη, ευρύτερα.

Η Δικαστική εξουσία διαδρα-
μάτισε πρωταρχικό ρόλο στην ερ-
μηνεία αλλά και τη διαμόρφωση
των νόμων μέσα από την Αρχή της
Δεσμευτικότητας καθώς και την
αναγνώριση του δικαστικού προ-
ηγούμενου. Αξίζει να σημειωθεί
πως οι θεμελιώδεις αρχές του κυ-
πριακού νομικού συστήματος εξα-
κολουθούν να εφαρμόζονται και
στην τουρκοκυπριακή κοινότητα
μέχρι σήμερα. 

Είναι γεγονός ότι οι Κύπριοι δι-
καστές καλούνται συνεχώς να πά-
ρουν αποφάσεις σε υποθέσεις που
επηρεάζονται άμεσα ή έμμεσα από
την πολιτική κατάσταση. Καμία,
ωστόσο, από αυτές δεν είχε τη βα-
ρύτητα της υπόθεσης «Γενικός Ει-
σαγγελέας ν. Μουσταφά Ιμπραχήμ
και άλλοι», που θέσπισε το Δίκαιο
της Ανάγκης ως πηγή δικαίου στο
κυπριακό νομικό σύστημα. Η από-
φαση που λήφθηκε από τους τρεις
Ελληνοκύπριους δικαστές του νε-
οσύστατου τότε Ανωτάτου Δικα-
στηρίου, τον Νοέμβριο του 1964,
και αποτελεί μία από τις ελάχιστες
πρωτογενείς ιστορικές πηγές που
αναφέρονται λεπτομερώς στις επι-
πτώσεις της δικοινοτικής ένοπλης
βίας από τον Δεκέμβριο του 1963

και ύστερα. Ακόμα και πριν από
το 1964 και την υπόθεση Ιμπραχήμ,
ήταν ήδη προφανές πως οι δικαστές
δεν μπορούσαν να δράσουν αντί-
θετα προς τις πολιτικές προτεραι-
ότητες της δικής τους κοινότητας.
Παρ’ όλα αυτά, μια εκ των υστέρων
ανάγνωση των αποφάσεων του
Ανωτάτου Δικαστηρίου εκείνης
της περιόδου δείχνει τη σοβαρό-
τητα με την οποία η Δικαστική
εξουσία παρακολουθούσε τα όσα
συνέβαιναν στο πλαίσιο της δι-
καιοδοσίας της, και προειδοποι-
ώντας για τα χειρότερα που θα
μπορούσαν να επέλθουν. Ο ρόλος
της Δικαστικής εξουσίας, λοιπόν,
δεν περιορίζεται στην επίλυση κα-
θημερινών διαφορών, αλλά εμπε-
ριέχει και την ευθύνη για τη δια-
φύλαξη τόσο των θεσμών όσο και
των δικαιωμάτων των πολιτών, ει-
δικά σε περιόδους κρίσεων. Για
αυτό τον λόγο, ο δημόσιος διάλογος
για την επίλυση του Κυπριακού
δεν μπορεί να περιθωριοποιεί την
τρίτη Εξουσία. 

Τα βασικά ερωτήματα που προ-
κύπτουν ως προς τη Δικαστική
εξουσία κατά τη διαδικασία σύν-
ταξης ενός νέου Συντάγματος αφο-
ρούν τη δικαιοδοσία των δικαστη-
ρίων: ποιος έχει δικαίωμα προσφυ-
γής σε αυτά (locus standi), ποια
θα είναι η ιεραρχική σχέση των
δικαστηρίων, και ποιες διαδικασίες
θα ακολουθούνται.

Επιπλέον, αν και δεν αποτελεί
αυστηρά συνταγματικό ερώτημα,
ιδιαίτερη σημασία έχει το πώς και
ποιοι θα διορίζουν τους δικαστές,
και με ποια κριτήρια. Στόχος είναι

η δημιουργία δικαστηρίων που θα
εμπνέουν εμπιστοσύνη, και που
σε περιόδους κρίσεων θα μπορούν
να διαχωρίσουν έμπρακτα τις θέ-
σεις τους από τα πολιτικά ζητήματα
που επηρεάζουν πιο άμεσα το έργο
της Εκτελεστικής και της Νομο-
θετικής εξουσίας. 

Σε περιπτώσεις ομόσπονδων
κρατών, ενώ η ξεχωριστή δομή με-
ταξύ της Εκτελεστικής και της Νο-
μοθετικής εξουσίας στις επιμέρους
συνιστώσες πολιτείες είναι δεδο-
μένη, αυτό δεν ισχύει πάντα και
για τη Δικαστική εξουσία. Σε μερικά
ομόσπονδα κράτη, όπως π.χ. η Νό-
τιος Αφρική, τα δικαστήρια έχουν
ενοποιημένη ιεραρχία, που προ-
σφέρει πιο αποτελεσματικό κεν-
τρικό έλεγχο και συντονισμό. Επι-
πλέον, σύμφωνα με τη βιβλιογρα-
φία, υπάρχουν πέντε βασικά μον-
τέλα για τον διορισμό των δικαστών
στις ανώτατες δικαστικές βαθμίδες,
που είτε δίνουν αποκλειστική εξου-
σία για διορισμό σε μια εξουσία ή
αξιωματούχο του κράτους, είτε
συνδυάζουν σε κάποιο βαθμό τη
συμμετοχή αντιπροσώπων άλλων
εξουσιών.

Για παράδειγμα, στη Γερμανία
οι δικαστές του Ομοσπονδιακού
Συνταγματικού Δικαστηρίου (Bun-
desverfassungsgericht) ψηφίζονται
από το Κοινοβούλιο (Bundestag)
και από το Ομοσπονδιακό Συμβού-
λιο (Bundesrat), το δεύτερο ομο-
σπονδιακό νομοθετικό σώμα της
χώρας. Άλλο παράδειγμα είναι αυτό
της Ιταλίας, όπου στη διαδικασία
συμμετέχουν φορείς που αντιπρο-
σωπεύουν όλες τις εξουσίες. 

Κατά τον πιο πρόσφατο κύκλο
των διαπραγματεύσεων (2016-17)
κάποιες προσπάθειες που έγιναν
για την έμπρακτη συνδρομή αν-
τιπροσώπων της Δικαστικής εξου-
σίας δεν καρποφόρησαν, ενώ οι
συγκλίσεις στο κεφάλαιο Δικαστική
εξουσία, δεν αναλύουν σε βάθος
τη δομή της.

Απορρέει, όμως, από το κείμενο,
πως με βάση τα όσα συμφωνήθη-
καν τότε, η Δικαστική εξουσία
(όπως και οι άλλες δύο εξουσίες)
θα δρα ξεχωριστά σε πολιτειακό
και ομοσπονδιακό επίπεδο, με κάθε
συνιστώσα πολιτεία να έχει τη
δική της δικαστική δομή. Ταυτό-
χρονα, προβλέπεται η ύπαρξη ξε-
χωριστών ομοσπονδιακών δικα-
στηρίων που θα ερμηνεύουν και
θα εφαρμόζουν την ομοσπονδιακή
νομοθεσία.

Ως αποτέλεσμα, προβλέπεται η
ύπαρξη τριών δικαστικών δομών,
εκ των οποίων την ανώτατη εξου-
σία θα έχει το Ανώτατο Ομοσπον-
διακό Δικαστήριο. Το δικαστήριο
αυτό θα έχει την αποκλειστική δι-
καιοδοσία να επιλαμβάνεται δια-
φορών μεταξύ των συνιστωσών
πολιτειών και να αποφασίζει για
τη συνταγματικότητα των νόμων
τόσο σε επίπεδο πολιτειών, όσο
και σε ομοσπονδιακό επίπεδο.
Όσον αφορά στον διορισμό των
δικαστών, η μόνη ένδειξη είναι
πως η επιλογή θα γίνεται μεταξύ
δικηγόρων «υψηλού επαγγελμα-
τισμού και ήθους». 

Η Δικαστική εξουσία αποτελεί
εχέγγυο για την προστασία του
κράτους δικαίου, ενώ το δικαστικό

σύστημα συνιστά το περιβάλλον
στο οποίο καλείται να επιτελέσει
το έργο της. Η ιστορία έχει απο-
δείξει τη σημαντικότητα της Δι-
καστικής εξουσίας ως της μόνης
από τις τρεις εξουσίες που έχει τη
δυνατότητα να υπερβεί τα συγ-
κρουόμενα πολιτικά συμφέροντα,
όταν υπάρχει η ανάλογη θέληση
και ελευθερία κινήσεων εκ μέρους
των λειτουργών της.

Οι πολίτες οφείλουν να είναι
ενήμεροι για τις εξελίξεις που αφο-
ρούν τη Δικαστική εξουσία και
έχουν κάθε δικαίωμα να κρίνουν
το έργο της. Επί της ίδιας βάσης,
οι διαπραγματεύσεις για την επί-
λυση του Κυπριακού ως προς τη
μελλοντική διακυβέρνηση της χώ-
ρας δεν πρέπει να δίνουν προτε-
ραιότητα στην Εκτελεστική και τη
Νομοθετική εξουσία, σε βάρος της
Δικαστικής. Εξ άλλου, σε περίοδο
κρίσης, η Δικαστική εξουσία είναι
κατά πάσα πιθανότητα η μόνη που
θα μπορούσε να ασκήσει τον ρόλο
ενός εσωτερικού εγγυητή για τη
βιωσιμότητα μιας επανενωμένης
ομοσπονδιακής Κύπρου.

Η δρ Νάντια Κορνιώτη είναι νομικός.

This publication was funded by the Eu-
ropean Union. Its contents are the sole
responsibility of Cyprus Academic Dialo-
gue and do not necessarily reflect the
views of the European Union.

Του ΧΡΙΣΤΟΥ ΜΠΟΥΡΗ

Λίγο πριν από τη συμπλήρωση 30
ετών στον πολιτικό χώρο της Κύ-
πρου, το Κίνημα Οικολόγων - Συ-
νεργασία Πολιτών εισέρχεται σε
νέα εποχή μετά την εκλογή του
Σταύρου Παπαδούρη στην προεδρία
την περασμένη Κυριακή. Ένα κόμμα
με συνεχείς εναλλαγές ηγεσίας μέσα
στα χρόνια και ταλαιπωρημένο από
αποχωρήσεις ισχυρών στελεχών,
ψάχνει σε αυτή τη νέα σελίδα να
βρει τη φόρμουλα που θα επαναφέρει
την αισιοδοξία στο κόμμα, υπό το
φως της μεγάλης πρόκλησης των
βουλευτικών εκλογών του 2026.

Το χρονικό
στην ηγεσία

Ο Γιώργος Περδίκης αποτελεί
αναμφίβολα το πρόσωπο που άφησε
το μεγαλύτερο αποτύπωμα στο Κί-
νημα των Οικολόγων έχοντας ταυ-
τιστεί με αυτό. Όντας από τα ιδρυ-
τικά μέλη από το 1996 και αυτός
που έφερε την πρώτη ιστορική επι-
τυχία κοινοβουλευτικής εκπροσώ-
πησης, αποτελούσε ανέκαθεν άτομο
εμπιστοσύνης στο κόμμα. Με πο-
λυετή παρουσία στη Βουλή, ο Γιώρ-
γος Περδίκης αναλάμβανε πάντα
στα δύσκολα την ηγεσία του κόμ-
ματος. Άλλωστε, μόνο τυχαίο δεν
θεωρείται το γεγονός πως στους κύ-
κλους των Οικολόγων, ο Γιώργος
Περδίκης θεωρείται το πρόσωπο
που σήκωνε μανίκια και διεκδικούσε
προεδρίες με στόχο την ενότητα
του Κινήματος, όταν αυτό βρισκόταν
σε συνθήκες αδιεξόδου. Ακόμη και
στη μάχη του 2023 απέναντι στην
Έφη Ξάνθου έλαβε σχεδόν το 70%,
επιβεβαιώνοντας ότι ο κόσμος των
Οικολόγων στρεφόταν πάντα προς
το πρόσωπό του σε κρίσιμες περιό-

δους. Από την ημέρα ίδρυσης μέχρι
και σήμερα, ο Γιώργος Περδίκης ανέ-
λαβε τα ηνία σε σύνολο πέντε θη-
τειών με συνεχείς δράσεις σε περι-
βαλλοντικά και όχι μόνο ζητήματα.
Υπενθυμίζεται, πως από το 2009
μέχρι το 2013 γενική γραμματέας
του κόμματος ήταν η Ιωάννα Πανα-
γιώτου.

Την Παναγιώτου διαδέχθηκε τον
Οκτώβριο του 2014 ο Γιώργος Περ-
δίκης, υπό τον τίτλο του προέδρου
μετά τις καταστατικές αλλαγές που
ψηφίστηκαν από τα μέλη του Κινή-
ματος, όταν αυτή είχε διοριστεί επί-
τροπος Περιβάλλοντος από την τότε
νεοεκλεγείσα κυβέρνηση του Νίκου

Αναστασιάδη. Βέβαια, η κα Πανα-
γιώτου δεν σταμάτησε να έχει τη
δική της συμβολή στο Κίνημα, καθώς
περιγράφεται ως μια από τις ήρεμες
δυνάμεις του Κινήματος που πρό-
σφερε πολλά θετικά σε αυτό. Στα
χρόνια αυτά και συγκεκριμένα το
2016, το Κίνημα είχε μετονομαστεί
σε «Κίνημα Οικολόγων - Συνεργασία
Πολιτών» που συμβόλιζε ότι το κόμμα
δεν ασχολείτο μόνο με περιβαλλον-
τικά ζητήματα, κάνοντας ένα ευρύ-
τερο άνοιγμα προς την κοινωνία. 

Νέα ώθηση
με Θεοπέμπτου 

Το 2020 η ηγεσία του κόμματος
πέρασε στα χέρια του Χαράλαμπου
Θεοπέμπτου που ανέλαβε την προ-
εδρία χωρίς ανθυποψήφιο. Η εκλογή

Θεοπέμπτου έφερε νέα πνοή στο
Κίνημα, πιο προοδευτική, αλλά και
πιο συμπεριληπτική σε διάφορα κοι-
νωνικά ζητήματα. Επί προεδρίας
Θεοπέμπτου εντάχθηκαν στο Κίνημα
άτομα όπως η Αλεξάνδρα Ατταλίδου
και ο νυν, πλέον πρόεδρος, Σταύρος
Παπαδούρης. Σε μια περίοδο που
το Κίνημα συμβάδιζε σε μεγάλο βαθ-
μό με τις πολιτικές των Ευρωπαίων
Πρασίνων και τον Χαράλαμπο Θε-
οπέμπτου να μη διστάζει να μοιρά-
ζεται τις γνώσεις του, η κοινωνία
έβλεπε με ένα πιο θετικό μάτι το
κόμμα. Αυτό ήρθε να επιβεβαιωθεί
στα αποτελέσματα των Βουλευτικών
του 2021 όταν το Κίνημα κατάφερε
να εκλέξει για πρώτη φορά τρεις
βουλευτές. 

Πολιτική διαδρομή
και Κυπριακό

Αναμφίβολα η κλιματική αλλαγή
και η προστασία του περιβάλλοντος
αποτελεί τη βασική προτεραιότητα
του Κινήματος, όπως παρουσιάζεται
και στις θέσεις που προβάλλει το Κί-
νημα, όπου μεταξύ άλλων είναι η
προστασία του Ακάμα, των περιοχών
NATURA και οι παράκτιες ζώνες. Από
την άλλη, οι πολιτικές επιλογές του
κόμματος σε αυτή τη σχεδόν 30χρονη
πορεία του έχουν το δικό τους εν-
διαφέρον, ειδικά στο ζήτημα του Κυ-
πριακού, το οποίο ανέκαθεν δημι-
ουργούσε αμφίδρομες τάσεις εσω-
κομματικά, αλλά με τον ένα ή τον
άλλο τρόπο, «σκεπαζόταν» από το
περιβαλλοντικό που ένωνε το Κίνημα. 

Για την ιστορία, θυμίζεται ότι το
Κίνημα τάχθηκε υπέρ του «όχι» στο
Σχέδιο Ανάν, ενώ οι προεδρικές
εκλογές και η επιλογή των υποψη-
φίων που θα στήριζε το κόμμα πάντα
προκαλούσαν εσωτερικές ανατα-
ράξεις. Στις Προεδρικές του 2023,

το κόμμα προχώρησε με ψήφο κατά
βούληση, ενώ δεν μπορεί να παρα-
γνωριστεί το γεγονός πως ήταν μια
από τις αποφάσεις που χαρακτήρισε
ως λανθασμένη η Αλεξάνδρα Αττα-
λίδου όταν ανακοίνωνε την αποχώ-
ρησή της από το Κίνημα. Μάλιστα,
η κα Ατταλίδου–συμπρόεδρος πλέον
στο Volt– είχε εκφράσει, στην τότε
ανακοίνωσή της, τις «παθολογίες»
του Κινήματος σε σχέση με το Κυ-
πριακό, τις οποίες χαρακτήριζε ως
αδιέξοδες οι οποίες «έχουν ξεπερα-
στεί από τα ίδια τα γεγονότα και
δεν δημιουργούν καμιά προοπτική
για επίλυση του ζητήματος». 

Τι μέλλει
γενέσθαι

Η επομένη των εκλογών βρίσκει
τους Οικολόγους με αρκετά νέα στε-
λέχη και έναν πρόεδρο που εντάχ-
θηκε στο Κίνημα ως συνεργαζόμενος
για τις Βουλευτικές του 2021. Δεν
περνά απαρατήρητο και το γεγονός
πως τη θέση του αναπληρωτή προ-
έδρου αναλαμβάνει ο Σωτήρης Χρί-
στου, με τον οποίο το Κίνημα είχε

προηγούμενα που οδήγησαν στο δι-
καστήριο. Σε μια περίοδο που ση-
μειώνεται μείωση της πράσινης φω-
νής στο Κίνημα, η εκλογή Παπαδού-
ρη φέρνει εκ νέου ανησυχίες ως προς
τη δική του δράση όλο αυτό το διά-
στημα αναφορικά με τα περιβαλ-
λοντικά ζητήματα. Οπότε, γίνεται
αντιληπτό πως είναι αρκετά αυτά
που πρέπει να τεθούν επί τάπητος,
κυρίως για τον τρόπο συνέχισης των
πράσινων και οικολογικών δράσεων
και συνεργασιών του Κινήματος.

Ο Σταύρος Παπαδούρης έδειξε
από νωρίς τις προθέσεις του για το
μέλλον του Κινήματος, καθώς στην
πρώτη του τοποθέτηση μίλησε για
αναβάθμιση λέγοντας ότι τα κόμματα
«οφείλουν να εκσυγχρονίζονται και
να προχωρούν μπροστά». «Ήρθε ο
καιρός ένα Κίνημα το οποίο ασχο-
λείται άκρως επαγγελματικά όσο
κανένα άλλο στην Κύπρο με την
προστασία του περιβάλλοντος και
με το θέμα της οικολογίας, να ενι-
σχύσει όλες τις υπόλοιπες θεματικές
όσον αφορά θεσμούς, οικονομία και
όλα αυτά τα προβλήματα τα οποία
ταλανίζουν τον κόσμο καθημερινά»,
σημείωσε χαρακτηριστικά.

Η πορεία
του Κινήματος

Οικολόγων
Οι θητείες Περδίκη, η νέα πνοή που είχε αποκτήσει
με Θεοπέμπτου και η επόμενη σελίδα με Παπαδούρη

Το πήγαινε
έλα του Γιώρ-
γου Περδίκη
στην προεδρία
και το ζήτημα
αναβάθμισης
που θέτει ο νέ-
ος πρόεδρος
του κινήματος
Σταύρος Παπα-
δούρης. 

<<<<<<

Το Κυπριακό
ανέκαθεν αποτελούσε

«καυτή πατάτα»
εντός του Κινήματος.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     11Π Α Ρ Ε Μ Β Α Σ ΗΚυριακή 13 Απριλίου 2025

Μ ε αφορμή όσα διαστρεβλωτικά γρά-
φονται και επαναλαμβάνονται, από
τους εξ ακοής και αποστάσεως μάρ-

τυρες, για τους λόγους που οδήγησαν σε
ναυάγιο την πιο ελπιδοφόρα προσπάθεια
επίλυσης του Κυπριακού στο Κραν Μοντανά,
νιώθω την ανάγκη αλλά και το καθήκον να
επαναλάβω με αδιάσειστα στοιχεία τα πραγ-
ματικά γεγονότα και όχι τα όσα καθ’ υποβολή
τρίτων προβάλλονται.

Οι εμμονικοί ισχυρισμοί αποδίδουν την
ευθύνη ναυαγίου της Συνόδου αναπτύσσοντας
δύο ανυπόστατα αφηγήματα:

1. Ότι το θέμα των εγγυήσεων και του
μονομερούς δικαιώματος επέμβασης θα κα-
ταργείτο, δήθεν, από την πρώτη μέρα και ότι
τα στρατεύματα θα αποχωρούσαν με ταχείς
ρυθμούς και θα μειώνοντο στο επίπεδο της
Συνθήκης Συμμαχίας του 1960 (ΤΟΥΡΔΥΚ
650 στρατιώτες), ενώ ήταν ανοικτό το ενδε-
χόμενο ολικής αποχώρησης.

2. Ότι ο τέως Πρόεδρος εγκατέλειψε το
τραπέζι των διαπραγματεύσεων, χάριν των
φιλοδοξιών του για επανεκλογή το 2018, ή
λόγω επεμβάσεων της Μόσχας και συνεπώς
εξ αιτίας του διεκόπη και κατέρρευσε ο διά-
λογος. 

Σε απάντηση των ισχυρισμών κάποιων
Ελληνοκυπρίων, και όχι της Τουρκίας που
τους διαψεύδει, δεν θα χρησιμοποιήσω ως
πηγές την προσωπική μου μαρτυρία ή εκείνη
του κ. Ανδρέα Μαυρογιάννη ή τα πρακτικά
του ετηρούντο από την ελληνοκυπριακή
πλευρά, αλλά:

(α) Τα απόρρητα πρακτικά των Ηνωμένων
Εθνών κατά τις διμερείς συναντήσεις του
γενικού γραμματέα, κ. Γκουτέρες, με τους
εμπλεκόμενους στη Σύνοδο, αλλά και εκείνα
κατά το κρίσιμο δείπνο μεταξύ 6ης κα 7ης
Ιουλίου.

(β) Δημόσιες δηλώσεις του κ. Τσαβού-
σογλου, είτε ανάλογες του ιδίου στην Τουρκική
Εθνοσυνέλευση, για τις θέσεις της Τουρκίας
όσον αφορά το καθεστώς των εγγυήσεων,
και 

(γ) Την έκθεση του γενικού γραμματέα
του ΟΗΕ προς το Συμβούλιο Ασφαλείας που
υπεβλήθη στις 28/9/2017, μετά απ’ όσα δια-
δραματίστηκαν στο Κραν Μοντανά.

Προς σαφέστερη κατανόηση θα παρα-
θέσω κατά αφήγημα όσα διαψεύδουν όσους,
για λόγους που οι ίδιοι γνωρίζουν, παραπλη-
ροφορούν.

1. Αφήγημα για κατάργηση δήθεν των συν-
θηκών εγγυήσεως και του μονομερούς δι-
καιώματος επέμβασης της Τουρκίας

Πρακτικά Ηνωμένων Εθνών
Στα απόρρητα πρακτικά των Ηνωμένων

Εθνών που διέρρευσαν τον Νοέμβριο του
2021 και δημοσιεύτηκαν στην εφημερίδα
«Φιλελεύθερος», χωρίς ποτέ να διαψευστούν,
καταγράφονται τα ακόλουθα:

(i) Πρώτη διμερής συνάντηση Γκουτέρες
- Μεβλούτ Τσαβούσογλου, ημερ. 6 Ιουλίου
ώρα 1 μ.μ.

Σε ερώτηση του γενικού γραμματέα ποιες
ήταν οι κόκκινες γραμμές της Τουρκίας, ο
Τούρκος υπουργός Εξωτερικών απάντησε
ότι «για την Τουρκία η άποψη μηδέν στρα-
τεύματα, μηδέν εγγυήσεις δεν ήταν θέμα εκ-
κίνησης (was a non started)».

Ενώ στις παραγράφους 4 και 5 των πρα-
κτικών γίνεται ακόμα πιο αποκαλυπτικός για
την πολυδιαφημισθείσα ευελιξία της Τουρκίας
στο θέμα των εγγυήσεων. Πιο συγκεκριμένα,
στην παράγραφο 4 αναφέρει πως: «Η Συνθήκη
Εγγυήσεως είναι θέμα ταμπού ανάμεσα στους
Τούρκους και τους Τουρκοκύπριους. Οι Τουρ-
κοκύπριοι είχαν ζωτικής σημασίας ανησυχίες
για την ασφάλεια. Γι’ αυτό ήταν εξαιρετικά
δύσκολο για την Τουρκία να αλλάξει τη θέση
της επί του θέματος. Παρόλα αυτά, είχε δείξει
ευελιξία…».

Και για να αποδείξει πόσο ευέλικτη ήταν
η χώρα του αναφέρει στην παράγραφο 5:
«Αυτό που η Τουρκία θα μπορούσε να απο-
δεχθεί είναι η μετονομασία της Συνθήκης
Εγγυήσεως σε Συνθήκη Εφαρμογής… Κατά
το αρχικό στάδιο η Συνθήκη θα περιελάβανε
το δικαίωμα μονομερούς δράσης, αν η από
κοινού δράση απ’ όλα τα μέρη (για αντιμετώπιση
πράξεων που προκαλούν ανησυχία) δεν θα
ήταν δυνατή». Για να συνεχίσει: «Αν οι πολιτικές
και οι οικονομικές πτυχές της λύσης αποδει-
κνύονταν επιτυχείς, θα μπορούσε να υπάρξει
αναθεώρηση (review) σε κοινά αποδεκτή
ημερομηνία». Για να αποδώσει στους Τουρ-
κοκύπριους ότι αξιούσαν η αναθεώρηση να
γίνει τουλάχιστον σε 15 χρόνια, και να επι-
σημάνει ότι παρά ταύτα αν η λύση εφαρμοζόταν
επιτυχώς, η αναθεώρηση θα μπορούσε να
γίνει νωρίτερα.

Είναι πραγματικά εγκληματικό, κάποιοι
υποστηριχτές της «ευελιξίας» της Τουρκίας,
να μην αντιλαμβάνονται ότι με τη μετονομασία
της Συνθήκης η κατοχική Τουρκία όχι μόνο
θα καλείτο να επιτηρεί την εφαρμογή των
όσων ήτο υποχρεωμένη να υλοποιήσει, αλλά
και σε περίπτωση που αρνείτο, να έχει και
το δικαίωμα μονομερούς επέμβασης αν σαν
αποτέλεσμα αντιδρούσαν οι Ελληνοκύπριοι.
Θα πρέπει να επισημάνω ακόμη ότι η γεν-
ναιοδωρία της Τουρκίας περιοριζόταν στην
αναθεώρηση (review) και όχι σε χρόνο τερ-
ματισμού της Συνθήκης Εφαρμογής και του
μονομερούς δικαιώματος επέμβασης (sunset
clause) όπως διατείνονται όσοι πιστώνουν
την Τουρκία με αγαθές προθέσεις.

Η πιο πάνω επισήμανση δεν είναι τυχαία
και τούτο γιατί ο Τούρκος υπουργός Εξωτερικών
δήλωνε στις 4 Ιουλίου 2017 στο Κραν Μοντανά,
πως: «Δεν υπάρχει sunsetclause(ρήτρα τερ-
ματισμού). Αυτό για μας συνέχισε δεν μπορεί
να είναι καν όνειρο. Αν κάποιος ονειρεύεται
αυτό, πρέπει να ξυπνήσει. Δεν θα υπάρξει
sunset clause». Αν με σκωπτικό τρόπο ανα-
φέρομαι στο review (αναθεώρηση) και όχι
στον χρόνο τερματισμού (sunsetclause) είναι
γιατί στην περίπτωση της αναθεώρησης αν
δεν υπάρξει ομοφωνία από τα συμβαλλόμενα
μέρη για κατάργηση των συμφωνηθέντων,
αυτό σημαίνει συνέχιση του καθεστώτος εσαεί
κατ’ αντίθεση του χρόνου τερματισμού (sunset
clause) που καθορίζει εκ των προτέρων τον
χρόνο τερματισμού.

Εξ άλλου, για να επιδειχθεί η ευελιξία
της Τουρκίας (με την πρόταση μετονομασίας
της Συνθήκης Εγγυήσεως σε Συνθήκη Εφαρ-
μογής και της γενναιόδωρης εισήγησης για
αναθεώρηση (review)) θα έπρεπε, όπως ανα-
φέρει ο Τσαβούσογλου στην παράγραφο 8
να ικανοποιηθεί το σύνολο των αξιώσεων
που προέβαλαν οι Τουρκοκύπριοι και το ση-
μαντικότερο να επέλθουν οι απαραίτητες αλ-
λαγές στο πρωτογενές δίκαιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ώστε να νομιμοποιηθούν οι παρεκ-
κλίσεις από το ευρωπαϊκό κεκτημένο. Πιο
αποκαλυπτικός για το μονομερές δικαίωμα
επέμβασης γίνεται στις παραγράφους 10 και
11 των πρακτικών, όπου σε ερώτηση του
γενικού γραμματέα αν η Τουρκία θα μπορούσε
να αποδεχθεί άμεση αντικατάσταση της Συν-
θήκης Εγγυήσεως με τη Συνθήκη Εφαρμογής
και να καταργήσει το μονομερές δικαίωμα
επέμβασης, ο κ. Τσαβούσογλου απάντησε:
«αυτό δεν ισχύει (this was not the case)».

Στη δεύτερη συνάντηση Γκουτέρες – Τσα-
βούσογλου, που πραγματοποιήθηκε την ίδια
ημέρα στις 4:30 μ.μ., η συζήτηση περιεστράφη
περισσότερο στην αξίωση της Άγκυρας για
μόνιμη παρουσία τουρκικών στρατευμάτων.

Πιο συγκεκριμένα, στην παράγραφο 4
«ο Γενικός Γραμματέας ρώτησε κατά πόσο
μακράς διάρκειας επανεξέτασης (review) της
παρουσίας των στρατευμάτων θα ήταν απο-
δεκτή από την Τουρκία. Ο κ. Τσαβούσογλου
δήλωσε ότι δεν ήταν σε θέση να απαντήσει
αυτή την ερώτηση. Ωστόσο θα μπορούσε να
του πει ότι οι Τουρκοκύπριοι δεν θα αποδεχθούν
ποτέ αυτό, επειδή δεν ένιωθαν ασφαλείς».
Ενώ στην επόμενη παράγραφο ο κ. Γκουτέρες
ρώτησε «κατά πόσο τα στρατεύματα θα μπο-
ρούσαν να αντικατασταθούν με κάτι άλλο,
για παράδειγμα με την παρουσία αστυνομίας.
Ο κ. Τσαβούσογλου δήλωσε ότι αυτό θα μπο-
ρούσε να δουλέψει μέσα στο πλαίσιο των
εγγυήσεων, αλλά όχι στο πλαίσιο των στρα-
τευμάτων. Η παρουσία αστυνομίας δεν θα
μπορούσε να αντικαταστήσει την παρουσία
των στρατευμάτων».

Στη συνέχεια (παράγραφος 6) «ο Γενικός
Γραμματέας ρώτησε κατά πόσον η Τουρκία
θα αποδεχόταν μείωση των στρατευμάτων
στο επίπεδο που προνοεί η Συνθήκη Συμ-
μαχίας». Ο κ. Τσαβούσογλου υπέδειξε πως
«η Συνθήκη Συμμαχίας προνοεί 650 Τούρκους
στρατιώτες. Αποδεχτήκαμε αυτό τον αριθμό
το 2004. Ωστόσο, οι καιροί αλλάζουν. Με
δεδομένες τις συνθήκες εκτός Κύπρου (Συρία,
ενέργεια, τρομοκρατία) ο αριθμός των στρα-
τιωτών θα πρέπει να είναι μεγαλύτερος από
τον συγκεκριμένο, αν υπάρχει και τουρκική
βάση». Από τις πιο πάνω θέσεις του κ. Τσα-
βούσογλου είναι πασιφανές ότι αυτό που
επεδίωκε η Τουρκία είναι τη δημιουργία
στρατιωτικής βάσης με μόνιμη παρουσία αυ-
ξημένου αριθμού στρατιωτών όχι για τη
δήθεν προστασία των Τουρκοκυπρίων αλλά
για τις συνθήκες εκτός Κύπρου (Συρία, ενέρ-
γεια, τρομοκρατία).

Πέραν όμως των πρακτικών που κατέ-
γραψαν τα όσα κατά τις διμερείς συναντήσεις
ειπώθηκαν, υπάρχουν και οι δημόσιες δηλώσεις
του κ. Τσαβούσογλου, αλλά και όσα ανέφερε
στην Τουρκική Εθνοσυνέλευση, που επιβε-
βαιώνουν πως η λεγόμενη «ευελιξία» της
Τουρκίας δεν αφορούσε την κατάργηση αλλά
τη μετονομασία της Συνθήκης Εγγυήσεως
με διατήρηση εσαεί του μονομερούς δικαιώ-
ματος επέμβασης.

Πιο συγκεκριμένα: Στις 29 Ιουνίου 2017
κατά την παρουσία όλων των εμπλεκομένων
στη Σύνοδο του Κραν Μοντανά, σε δηλώσεις
του ο Μεβλούτ Τσαβούσογλου δήλωνε σε
Τούρκους δημοσιογράφους: «Οι Ελληνοκύπριοι
και η Ελλάδα να ξυπνήσουν από το όνειρο
ότι δεν θα υπάρξει τουρκικός στρατός και εγ-
γυήσεις». Ενώ στις 4 Ιουλίου 2017 σε δηλώσεις
του, στα αγγλικά, είπε αναφερόμενος στον
χρόνο τερματισμού των εγγυήσεων: «Αυτό
για μας δεν μπορεί να είναι καν όνειρο. Αν
κάποιος το ονειρεύεται αυτό πρέπει να ξυ-
πνήσει. Δεν θα υπάρξει sunset clause». Για
να αναφέρει στη συνέχεια: «είπαμε από την
αρχή ότι για μας δεν θα είναι καν σημείο
έναρξης, ζητήματα όπως μηδέν στρατός,
μηδέν εγγυήσεις τα οποία δεν είναι καν
όνειρο. Το είπαμε και το πρώτο βράδυ, το
είπαμε και το πρώτο πρωί, το λέμε και πάλι

τώρα για να περάσει και στα πρακτικά». Σε
συνέντευξή του εξ άλλου στην εφημερίδα
«Πολίτης» στις 25/11/2018, και στην τοποθέτηση
του δημοσιογράφου πως: «Έχετε όμως δώσει
την ένδειξη πως ήσασταν έτοιμος να αφήσετε
το δικαίωμα της μονομερούς επέμβασης»,
δήλωσε κατηγορηματικά: «Ποιος τα λέει αυτά;
Δεν δώσαμε τίποτα». Στις 14/12/2021 μιλώντας
στην Τουρκική Εθνοσυνέλευση είπε επί λέξει:
« Όταν έφτασα για πρώτη φορά στον Κραν
Μοντανά είπα ούτε στο όνειρό τους να μην
ελπίζουν σε μηδενικές εγγυήσεις και μηδέν
στρατό. Μάλιστα είπα ότι “αν κάποιος κάνει
τέτοια όνειρα ας ξυπνήσει”. Το ίδιο λέμε και
σήμερα. Ο Τσαβούσογλου δεν συμβιβάστηκε
ποτέ με τις εγγυήσεις και την ασφάλεια. Εσείς
λέτε ότι έκανα παραχωρήσεις. Δυστυχώς, θα
συμφωνήσω με την ελληνική πλευρά σε αυτό
το θέμα».

Αποκαλυπτικά, αλλά εξίσου σημαντικά
είναι και όσα ανέφερε η κα Μογκερίνι, προς
τον γενικό γραμματέα του ΟΗΕ κατά τη διμερή
συνάντηση που είχαν στις 6 Ιουλίου 2017.
Στην παράγραφο 5 των πρακτικών αναφέρεται
πως: «Η κα Μογκερίνι δήλωσε ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση θα διευκολύνει οποιαδήποτε συμφωνία
επιτευχθεί από τις πλευρές με την εξαίρεση
του δικαιώματος της επέμβασης που θα μπο-
ρούσε να έχει περισσότερα επακόλουθα, για
παράδειγμα σε σχέση με τη Ρωσία και τις
ρωσικές μειονότητες που διαβιούν στα βαλτικά
κράτη. Το είχε πει αυτό ξεκάθαρα στον κ.
Τσαβούσογλου και τον κ. Ακιντζί».

Για να επαναλάβει στην παράγραφο 6
πως: «….ο κ. Τσαβούσογλου ήταν αρκετά αό-
ριστος όταν εκείνη συζήτησε μαζί του το θέμα
αυτό. Ωστόσο εκείνη, όπως αποτυπώνεται
στα πρακτικά, τόνισε ότι αποκλειόταν το θέμα
του δικαιώματος επέμβασης». Εξ άλλου στην
παράγραφο 10 η κα Μογκερίνι αναφέρεται
και στην αξίωση της Τουρκίας για αλλαγές
στο πρωτογενές δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Όπως καταγράφεται στα πρακτικά: «…
Είχε επίσης πει στον κ. Τσαβούσογλου ότι οι
αλλαγές στο πρωτογενές δίκαιο δεν ήταν
αναγκαίες. Δεν θα υπήρχε βάση για να προ-
σβληθεί επιτυχώς η λύση στο δικαστήριο.
Επιπλέον, οποιεσδήποτε αλλαγές στο πρω-
τογενές δίκαιο θα έπρεπε να επικυρωθούν
από τα κράτη μέλη και υπήρχε μεγάλος κίν-
δυνος ότι μια τέτοια προσπάθεια θα τελείωνε
εκεί. Ωστόσο, ο κ. Τσαβούσογλου επέμενε
στην άποψη ότι οι αλλαγές στο πρωτογενές
δίκαιο χρειάζονταν…». Την ίδια αξίωση προ-
έβαλε ο κ. Τσαβούσογλου και κατά τη διάρκεια
του δείπνου που ακολούθησε, όπως κατα-
γράφεται στην παράγραφο 32 των πρακτικών
των Ηνωμένων Εθνών, όπου αναφέρεται ότι:
«Ο κ. Τσαβούσογλου επέμεινε ότι χρειάζεται
να αποσαφηνιστεί για όλα τα θέματα ανησυχίας
των Τουρκοκυπρίων, συμπεριλαμβανομένου
και του θέματος του πρωτογενούς δικαίου
και ικανοποίησης στην εφαρμογή της λύσης,
όπως οι τρεις θητείες εκ περιτροπής προ-
εδρίας». Όπως γίνεται αντιληπτό, πέραν των
άλλων διεκδικήσεων η Τουρκία αξιούσε
αλλαγή και του πρωτογενούς δικαίου της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης ώστε να διασφαλίσει το
απρόσβλητο των στρατηγικών επιδιώξεων.
Σημαντικά είναι και όσα καταγράφηκαν στα
πρακτικά για τα «κύρια σημεία που ηγέρθησαν»
κατά τη διάρκεια του δείπνου. Πιο συγκεκρι-
μένα, αναγράφονται κατά λέξη τα ακόλουθα:
«Οι συζητήσεις ήταν το αποκορύφωμα μιας
ολόκληρης ημέρας διαβουλεύσεων και διμερών
συναντήσεων μεταξύ του γενικού γραμματέα
και όλων των αντιπροσώπων. Οι αντιπροσωπείες
επικεντρώθηκαν στο θέμα για το μέλλον της
Συνθήκης Εγγυήσεων καθώς και στο θέμα
της παρουσίας ξένων στρατευμάτων. Στο
τέλος ο γενικός γραμματέας, όπως καταγρά-
φεται, βάσει της εκτίμησής του, θεώρησε
καλύτερο να κλείσει τη Διάσκεψη λέγοντας
ότι τα απαραίτητα στοιχεία για λύση δεν μπο-
ρούν να επιτευχθούν. Λαμβάνοντας υπόψη
τα γεγονότα γύρω από το τραπέζι, ο γενικός
γραμματέας δήλωσε ότι μια λιτή δήλωση χρει-
άζεται να εκδοθεί πως η Διάσκεψη έκλεισε
μετά που δεν επιτεύχθηκε συμφωνία».

Δεν θα σχολιάσω στο παρόν στάδιο τους
ανυπόστατους ισχυρισμούς πως η Διάσκεψη
διεκόπη γιατί δήθεν ο τέως Πρόεδρος εγκα-
τέλειψε τις διαπραγματεύσεις, γι’ αυτό και
κατέρρευσαν οι συνομιλίες. Αυτό θα το πράξω
στο δεύτερο αφήγημα, του κακοήθους σε-
ναρίου, όταν θα παρατίθενται στοιχεία ποιος
αξιούσε τον τερματισμό της Διάσκεψης, αν
δεν ικανοποιούντο στο σύνολο οι απαιτήσεις
των Τουρκοκυπρίων και της Τουρκίας.

Εκείνο που θα ήθελα να επισημάνω είναι
πως με τα στοιχεία που έχουν παρατεθεί, ο
κύριος λόγος ναυαγίου της Διάσκεψης ήταν: 

(1) Η αδιάλλακτη στάση της Τουρκίας να
εμμένει στη διατήρηση της Συνθήκης Εγγυή-
σεως και του μονομερούς δικαιώματος επέμ-
βασης, με τη μόνη «υποχώρηση» τη μετονο-
μασία της σε Συνθήκη Εφαρμογής και την
αναθεώρησή της, μετά δεκαπέντε χρόνια
(και όχι τον τερματισμό).

(2) Η εξίσου απαράδεκτη αξίωση για με-
τονομασία της Συνθήκης Εγγυήσεως σε Συν-

θήκη Εφαρμογής, δίδοντας στην Τουρκία το
προνόμιο να επιτηρεί την εφαρμογή των
δικών της υποχρεώσεων, με το δικαίωμα μο-
νομερούς επέμβασης, εάν εκ της αρνήσεώς
της να υλοποιήσει τα συμφωνηθέντα, προ-
καλούντο τα όποια επεισόδια.

(3) Η πρόθεση δημιουργίας στρατιωτικής
βάσης με αυξημένη παρουσία στρατού, σε
σχέση με τις πρόνοιες του σχεδίου Ανάν, για
εξωγενείς λόγους (Συρία, τρομοκρατία, ενέρ-
γεια) και όχι όπως προέβαλλε για προστασία
των Τουρκοκυπρίων, και

(4) Η αξίωση για ενσωμάτωση των προ-
νοιών της λύσης στο πρωτογενές δίκαιο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία δεν αποσκο-
πούσε παρά μόνο στη διασφάλιση του απρο-
σβλήτου των τουρκικών επιδιώξεων.

Παρά ταύτα οι εξ ακοής και καθ’ υποβολήν
μάρτυρες μιλούν και γράφουν για κατάργηση
των εγγυήσεων από την πρώτη μέρα εφαρ-
μογής της λύσης!

2. Το αφήγημα ότι ο Αναστασιάδης εγκατέλειψε
το τραπέζι των διαπραγματεύσεων λόγω
των φιλοδοξιών του για επανεκλογή το
2018 ή το εξίσου απαράδεκτο λόγω παρεμ-
βάσεων της Ρωσίας.

Για να διαφανεί το μέγεθος της παρα-
πληροφόρησης και του καθοδηγούμενου
ψέματος θα παραθέσω και πάλι από τα πρακτικά
και τις δημόσιες δηλώσεις του κ. Τσαβούσογλου,
ποιος έθεσε εκβιαστικά θέμα τερματισμού
της Συνόδου, αν δεν ικανοποιείτο το σύνολο
των αξιώσεων της Τουρκίας και των Τουρκο-
κυπρίων και ποιος τελικά αποφάσισε το
κλείσιμο της Διάσκεψης.

Σύμφωνα με τα πρακτικά, κατά τη δεύτερη
συνάντηση Γκουτέρες - Τσαβούσογλου
(6/7/2017 ώρα 4.30) ο γενικός γραμματέας
δήλωσε στον κ. Τσαβούσογλου πως «για να
υπάρξει μια θετική εξέλιξη στο θέμα των εγ-
γυήσεων θα μπορούσε να επιτευχθεί μόνο
μέσω ουσιαστικών υποχωρήσεων στα άλλα
τέσσερα κεφάλαια… Αν αυτό αποτύγχανε,
θα μπορούσαν να βρεθούν σε δύσκολη θέση.
Ταυτόχρονα δεν θα υπήρχε νόημα να συνεχιστεί
η διάσκεψη περισσότερο». Στη συνάντηση
με την κα Μογκερίνι, ο κ. Γκουτέρες αφού
εξήγησε για την τρέχουσα κατάσταση είπε
στην Ύπατη Εκπρόσωπο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης πως «στόχος του ήταν να υπάρξει
μια άτυπη πρόταση με πιθανές συνθέσεις για
την οποία θα μπορούσε να επιτευχθεί συμ-
φωνία από τους πρωθυπουργούς. Ωστόσο,
αυτό θα ήταν δύσκολο και για τον λόγο ότι η
Τουρκία υπέδειξε ότι δεν ήταν πρόθυμη να
συνεχίσει η διάσκεψη». (παράγραφος 3 των
πρακτικών). Στην παράγραφο 6 ο γενικός
γραμματέας απαντώντας στη θέση της κας
Μογκερίνι ότι το μονομερές δικαίωμα επέμ-
βασης δεν γινόταν αποδεκτό από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, δήλωσε ότι: «η Τουρκία εξέταζε
μεταβατικά μέτρα σε σχέση με αυτό» (υπο-
νοώντας την πρόταση για αναθεώρηση της
Συνθήκης σε 15 χρόνια). Η κα Μογκερίνι απάν-
τησε πως: «ο κ. Τσαβούσογλου ήταν αρκετά
αόριστος, όταν εκείνη συζήτησε μαζί του το
θέμα αυτό» για να προσθέσει στη συνέχεια
πως: «Για την Τουρκία δεν ήταν αποδεκτή η
παράταση των διαπραγματεύσεων».

Απαντώντας ο γενικός γραμματέας δήλωσε
ότι «η Τουρκία ήταν πολύ σαφής στη δήλωσή
της ότι δεν θα δεχόταν περαιτέρω αναβολή».
Εξ άλλου στα πρακτικά που τηρήθηκαν κατά
τη διάρκεια του δείπνου, αφού αναφέρεται
ποιοι έλαβαν μέρος, επισημαίνονται στα
«Κύρια σημεία που ηγέρθησαν» τα ακόλουθα:
«… οι αντιπροσωπίες επικεντρώθηκαν στο
θέμα για το μέλλον της Συνθήκης Εγγυήσεων
καθώς και στο θέμα της παρουσίας ξένων
στρατευμάτων. Στο τέλος, ο γενικός γραμματέας,
βάσει της εκτίμησής του, θεώρησε καλύτερο
να κλείσει τη Διάσκεψη, λέγοντας ότι τα απα-
ραίτητα στοιχεία για λύση δεν μπορούν να
επιτευχθούν». Να επισημάνω ότι στην παρά-
γραφο 35 αναφέρεται σε παρέμβαση του κ.
Αναστασιάδη κατά την οποία: «Υπενθύμισε
τη δήλωση της 4ης Ιουνίου 2017 του γενικού
γραμματέα, επαναλαμβάνοντας πως χωρίς
λύση στο θέμα της ασφάλειας και των εγ-
γυήσεων δεν θα μπορούσε να υπάρξει λύση.
Μπορούμε πραγματικά να πούμε ότι έχουμε
λύση στα χέρια μας, όταν η Τουρκία μιλά για
επανεξέταση του δικαιώματος επέμβασης
σε 10-15 χρόνια;».

Για να καταγραφεί στα πρακτικά στην πα-
ράγραφο 36 ότι ο γενικός γραμματέας είπε
ότι: «προφανώς έγινε παρεξήγηση από μέρους
του (υπονοώντας ότι παρερμήνευσε τις πραγ-
ματικές θέσεις της Τουρκίας). Για να επαναλάβει
πως: Η εκτίμησή του ήταν πως δεν υπάρχει
ρεαλιστική ευκαιρία για μια συμφωνία και
πως ήταν πιθανότερα καλύτερο να κλείσει
τη Διάσκεψη, λέγοντας ότι τα απαραίτητα
στοιχεία της λύσης δεν θα μπορούσαν να επι-
τευχθούν. Βάσει των όσων τα μέρη λένε δεν
θεωρεί ότι υπάρχουν ούτε και οι συνθήκες
για να καλέσει τους Πρωθυπουργούς. Λαμ-
βάνοντας υπόψιν τις απόψεις στο τραπέζι ο
γενικός γραμματέας δήλωσε πως χρειάζεται

μια μικρή δήλωση να εκδοθεί πως η Διάσκεψη
ολοκληρώθηκε μετά τη μη επίτευξη συμφω-
νίας. Κανένα πρόσθετο σχόλιο δεν θα γίνει».

Τα πιο πάνω καταγράφονται στα πρακτικά
των Ηνωμένων Εθνών που τηρήθηκαν από
τους εντεταλμένους εκπροσώπους του γενικού
γραμματέα κ.κ. Ματίας Σιούστερ, Λόρενς
Λίου και Σίλια Ρίτσαρσον.

Παρά ταύτα, ενώ τα πρακτικά μιλούν αφ’
εαυτών θεωρώ πως για να ολοκληρωθεί η
εικόνα των πραγματικών αιτιών που οδήγησαν
στο ναυάγιο τη Διάσκεψη του Κραν Μοντανά
θα πρέπει να καταγραφούν και δημόσιες δη-
λώσεις του κ. Τσαβούσογλου που διαψεύδουν
όσους υιοθετούν, για ανεξήγητους λόγους,
την παραπληροφόρηση αντί της αλήθειας.

Πιο συγκεκριμένα, στις 29/6/2017 σε
δηλώσεις του σε Τούρκους δημοσιογράφους,
ενώ η διάσκεψη ευρίσκετο σε εξέλιξη, ο κ.
Τσαβούσογλου δήλωσε: «Ο ειδικός σύμβουλος
του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ κ. Εσπεν
Μπαρθ Έιντε τους έλεγε πως αυτή η σύνοδος
δεν είναι η τελική. Η παράταση είναι τακτική
των Ελληνοκυπρίων. Μπροστά τους έχουν
εκλογές. Θέλουν να κάνουν γεωτρήσεις στα
ανοικτά της Κύπρου. Εμείς βλέπουμε αυτές
τις στρατηγικές. Δεν βρίσκουμε σωστή τη
δήλωση Έιντε. Στο δείπνο της 27ης είπαμε
καθαρά πως αυτή είναι η τελική διάσκεψη.
Αυτή η στάση μας είναι καθαρή. Επομένως
η δήλωση Έιντε δεν μας δεσμεύει». Ενώ στις
4/7/17 είπε: «αν στο τέλος θα υπάρξει ένα
αποτέλεσμα πρέπει εδώ αυτή τη βδομάδα
να ληφθεί η απόφαση, επειδή αυτό είναι μια
τελική διάσκεψη, αυτό λέμε συνεχώς». Μετά
απ’ όσα έχουν προαναφερθεί γίνεται σαφέ-
στατα αντιληπτό πως η ελληνοκυπριακή
πλευρά αλλά και ο γενικός γραμματέας ευ-
ρέθησαν προ ενός τελεσίγραφου, «είτε
γίνονται αποδεκτές οι συνολικές αξιώσεις
των Τουρκοκυπρίων με διατήρηση της Συνθήκης
Εγγυήσεως και του μονομερούς δικαιώματος
επέμβασης, που θα μετονομαζόταν σε Συνθήκη
Εφαρμογής με ρήτρα αναθεώρησης μετά 15
χρόνια, είτε η Διάσκεψη τερματίζεται». Θα
πρέπει να επαναλάβω πως η διαπίστωση του
γενικού γραμματέα του ΟΗΕ ήτο πως για τα
θέματα που άπτονταν των εσωτερικών πτυχών,
είχαν σχεδόν συμφωνηθεί ή ευρίσκοντο σε
ακτίνα συμφωνίας, κατ’ αντίθεση με το μέλλον
της συνθήκης Εγγυήσεων και της παρουσίας
ξένων στρατευμάτων.

Απ’ όσα έχουν καταγραφεί γίνεται ξε-
κάθαρο πως: 

(α) Κατά τη διάρκεια του δείπνου μεταξύ
6ης - 7ης Ιουλίου 2017 το μόνο θέμα συζήτησης
ήταν η μετονομασία και όχι η κατάργηση των
Συνθηκών σε Συνθήκη Εφαρμογής με δια-
τήρηση του μονομερούς δικαιώματος, με
την ευελιξία της Τουρκίας να περιορίζεται
στην αναθεώρηση (review) των Συνθηκών
σε 10-15 χρόνια, σε αυξημένη παρουσία
τουρκικών στρατευμάτων, όχι για προστασία
των τουρκοκυπριακών αλλά εξωγενών πα-
ραγόντων.

(β) Τη σαφέστατη θέση της Τουρκίας
πως αν δεν εγίνοντο δέκτες οι αξιώσεις των
Τουρκοκυπρίων και της ίδιας η διάσκεψη θα
έπρεπε να τερματιστεί το βράδυ της 6ης
Ιουλίου 2017.

(γ) Την απόφαση τερματισμού έλαβε ο
γενικός γραμματέας κ. Γκουτέρες, αφού
όπως καταγράφεται στην παράγραφο 36 των
πρακτικών, «ο Γενικός Γραμματέας είπε ότι
προφανώς έγινε παρεξήγηση από μέρους
του (υπονοώντας ότι παρερμήνευσε τις θέσεις
και προθέσεις της Τουρκίας όσον αφορά τις
εγγυήσεις) για να προσθέσει: Η εκτίμησή
του ήταν πως δεν υπάρχει ρεαλιστική ευκαιρία
για μια συμφωνία και πως ήταν πιθανότερα
καλύτερο να κλείσει τη Διάσκεψη». 

Εξάλλου, στην έκθεση που υπέβαλε ο
γενικός γραμματέας στο Συμβούλιο Ασφάλειας
στις 28 Σεπτεμβρίου 2017, καταγράφεται με
σαφήνεια η σημαντική πρόοδος και συγκλίσεις
που επιτεύχθηκαν στα κεφάλαια που αφο-
ρούσαν τις εσωτερικές παραμέτρους λύσης
του Κυπριακού. Επ’ αυτών όμως επιφυλάσ-
σομαι να αναφερθώ σε έκταση και τεκμη-
ρίωση, όταν θα αποτυπώνω σε βιβλίο τα πε-
πραγμένα διαχείρισης του Κυπριακού κατά
τη διάρκεια της Προεδρίας μου.

Μετά τα πιο πάνω εύλογα γεννιούνται
κάποια ερωτήματα:

(α) Θα αμφισβητηθούν από τους καθ’
υποβολή ή εξ αποστάσεως μάρτυρες τα πρα-
κτικά των Ηνωμένων Εθνών, κάτι που δεν
έπραξε ο Διεθνής Οργανισμός;

(β) Όσον αφορά το θέμα Εγγυήσεων θα
αμφισβητήσουν τον τέως υπουργό Εξωτερικών
της Τουρκίας κ. Μεβλούτ Τσαβούσογλου,
που όχι μόνο τους διαψεύδει αλλά δηλώνει
ότι επ’ αυτού συμφωνεί με την ελληνοκυ-
πριακή πλευρά;

(γ) Θα συνεχίσουν να προβάλλουν το
ψευδές αφήγημα πως ο τέως Πρόεδρος διέ-
πραξε «έσχατη προδοσία» γιατί εγκατέλειψε
δήθεν το τραπέζι των διαπραγματεύσεων
χάριν προσωπικών φιλοδοξιών ή των πα-
ρεμβάσεων από τη Ρωσία;

(δ) Ποιες μεγαλύτερες φιλοδοξίες θα
μπορούσε να είχε ο τέως Πρόεδρος από
τον τερματισμό της κατοχής και τη δημιουργία
ενός λειτουργικού κράτους, και γιατί δεν
θα επανεκλεγόταν, αν επετύγχανε μια συμ-
φωνία όπως την περιγράφουν οι εξ ακοής
μάρτυρες;

Ο κ. Νίκος Αναστασιάδης είναι τέως Πρόεδρος
Κυπριακής Δημοκρατίας.

Η αλήθεια για τους λόγους κατάρρευσης
της Διάσκεψης στο Κραν Μοντανά

Του ΝΙΚΟΥ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗ
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Θυμάται κανείς τον στενό
συνεργάτη του Ντόναλντ
Τραμπ που συναντήθηκε με
τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη
στο Προεδρικό, στην Κύπρο,
πριν από την εκλογή του

πλανητάρχη, τον περασμένο Νοέμβριο;
Και που σύμφωνα με τον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας διασφάλισαν όχι απλώς τη συ-
νέχιση, αλλά και την ενίσχυση των σχέσεων
Ουάσιγκτον-Λευκωσίας; Θυμάται κανείς
τις δηλώσεις του προέδρου Χριστοδουλίδη
στο ΡΙΚ, ο οποίος αποκάλυψε ότι στη συ-
νάντηση με τον «στενό συνεργάτη» του
Τραμπ, «συζητούσε», και συνεπώς είχε και
άποψη, για τους διορισμούς του πλανη-
τάρχη στα υπουργεία Εξωτερικών και Άμυ-
νας; Τότε που ως κοινοί θνητοί συνιστού-
σαμε απλώς αυτοσυγκράτηση και προσ-
γείωση στην πραγματικότητα, με την επι-
σήμανση ότι «ο κάλαμος και το καβάλημά
του, ουδέποτε υπήρξαν καλοί σύμβουλοι.
Για κανένα. Ανεξαρτήτως αξιώματος».

Σήμερα λοιπόν, ο πλανητάρχης, του

οποίου ο «στενός συνεργάτης», πάντα σύμ-
φωνα με τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη, αι-
σθάνθηκε την ανάγκη να συζητήσει με τη
Λευκωσία ακόμη και για τα χαρτοφυλάκια
των ΥΠΕΞ και ΥΠΑΜ των ΗΠΑ, υποβάλλει
σε σκωτσέζικο ντους τον πλανήτη, περι-
λαμβανομένης και της Ε.Ε., με την αλλο-
πρόσαλλη πολιτική του στους δασμούς. 

Ενώ, παράλληλα, δηλώνει ότι «αλληλο-
αρέσκονται» με τον Ταγίπ Ερντογάν, το
εγκώμιο του οποίου έπλεξε μπροστά στις
τηλεοπτικές κάμερες, για την «εξυπνάδα»,
αλλά και για τη «σκληράδα» του. Ενώπιον
μάλιστα του Βενιαμίν Νετανιάχου, ο οποίος
αν και έχασε το χρώμα του, κατάφερε εν
τέλει να μιλήσει και να πει ότι «δεν θα μπο-
ρούσαμε να έχουμε καλύτερο διαμεσολα-
βητή από τον πρόεδρο των ΗΠΑ» για να
«αποφύγουμε την αντιπαράθεση» Ισραήλ-
Τουρκίας, με επίκεντρο το Συριακό. 

Και ο Ντόναλντ Τραμπ, κάλεσε δημοσίως
τον Νετανιάχου να είναι «λογικός» (rea-
sonable), ώστε να πετύχει το εγχείρημα
επανασυγκόλλησης των σχέσεων Ισραήλ-

Άγκυρας, ενώ ανέφερε χαρακτηριστικά
στην κοινή συνέντευξη Τύπου, απαντώντας
σε ερώτηση δημοσιογράφου: «Έχω εξαι-
ρετικές σχέσεις με έναν άνθρωπο που ονο-
μάζεται Ερντογάν. Τον έχετε ακουστά;
Τυγχάνει να μου αρέσει και τυγχάνει να
του αρέσω», προσθέτοντας ότι «είπα στον
πρωθυπουργό του Ισραήλ Μπίμπι (σ.σ. Βε-
νιαμίν Νετανιάχου) ότι εάν έχεις πρόβλημα
με την Τουρκία, πραγματικά πιστεύω ότι
μπορώ να το λύσω». Ενώ εκφράζοντας για
μια ακόμη φορά τον θαυμασμό του προς
τον Ταγίπ Ερντογάν, ανέφερε ότι απένειμε
τα εύσημα προς τον Τούρκο πρόεδρο, λέ-
γοντάς του χαρακτηριστικά, σε μια επι-
κοινωνία που είχαν: «Συγχαρητήρια, έκανες
αυτό που κανένας άλλος δεν κατάφερε να
κάνει σε 2000 χρόνια. Έχεις καταλάβει τη
Συρία». 

Οι δηλώσεις μπροστά στις τηλεοπτικές
κάμερες και οι εκφράσεις του Αμερικανού
προέδρου, αναδεικνύουν, αν μη τι άλλο,
το θαυμασμό του για το «κατόρθωμα» του
Ταγίπ Ερντογάν. Γιατί «κατέλαβε» τη Συρία!

Αδιαφορώντας ότι πρόκειται για μια τρίτη
χώρα. Διότι, αυτό που προφανώς ενδιαφέρει
τον Ντόναλντ Τραμπ και συγκεντρώνει
τον θαυμασμό του, είναι η «μαγκιά» της
«κατάληψης» της Συρίας μετά από 2000
χρόνια. Και γι’ αυτό άλλωστε δεν έχει κα-
νέναν ενδοιασμό να απονείμει τα εύσημα
στον «μάγκα» που κατέλαβε μια ξένη χώρα,
κόντρα σε κάθε έννοια διεθνούς δικαίου. 

Γιατί όμως ασχολούμαστε με τους άλ-
λους; Όπως θα έλεγε και το Προεδρικό,
εμείς οφείλουμε να θεωρούμε βέβαιο ότι
ο δικός μας, ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης,
που συνομίλησε με τον στενό συνεργάτη
του Ντόναλντ Τραμπ, έχει διασφαλίσει τα
κυπριακά νώτα. Κι έτσι, λοιπόν, εάν τεθεί
θέμα διαμεσολάβησης του πλανητάρχη
στο Κυπριακό, παρά τις καλές σχέσεις που
διαθέτει με τον Ταγίπ Ερντογάν, τον οποίο
θαυμάζει, εντούτοις δεν θα τον συγχαρεί
για τη συνεχιζόμενη κατοχή της Κύπρου,
για πενήντα και πλέον χρόνια. Ούτε θα
μας καλέσει να είμαστε «λογικοί». 

Και θα μας λύσει και το Κυπριακό, ο

Ντόναλντ Τραμπ, αναμφισβήτητα με βάση
το «συμφωνημένο πλαίσιο» του ΟΗΕ και
όχι με βάση τη συνομοσπονδία ή την «κυ-
ριαρχική ισότητα» της αποσχιστικής ον-
τότητας (όπως ακριβώς θα μας το λύσει
βέβαια και η Ε.Ε., για να μην ξεχνιόμαστε). 

Διότι ο Πρόεδρός μας και ο «στενός συ-
νεργάτης» του Ντόναλντ Τραμπ είχαν συ-
ναντηθεί και είχαν αποφασίσει να ενισχύ-
σουν περαιτέρω τις σχέσεις Ουάσιγκτον-
Λευκωσίας, πριν καν εκλεγεί ο πλανητάρ-
χης. Και διότι η σχέση Χριστοδουλίδη και
Ντόναλντ Τραμπ (μέσω του στενού συ-
νεργάτη του Αμερικανού προέδρου), είναι
τέτοια που σύμφωνα με τον Πρόεδρό μας,
του επιτρέπει να «συζητάει» με την αμε-
ρικανική διοίκηση ακόμη και για τα χαρ-
τοφυλάκια και τους διορισμούς των υπουρ-
γών Εξωτερικών και Άμυνας των ΗΠΑ. 

Όλα αυτά τα θυμάται κανείς; Ή μήπως
είναι καλύτερα να κάνουμε όλοι μαζί δια-
γραφή και απλώς να τα ξεχάσουμε;

Θυμάται κανείς; 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

«Ε δώ γύρω οι νεκροί μας ζουν, οι ζωντανοί
μας πεθαμένοι», γράφει η Faize Özdemirciler
στο θεατρικό της έργο, «Πικράθηκα στην

Ελληνική, πληγώθηκα στην Τούρκικη». Αυτόν τον
στίχο σκεφτόμουν παρακολουθώντας τους εορτα-
σμούς για τις πρόσφατες εθνικές εορτές, σε συνάρ-
τηση με τις σκληρές πραγματικότητες του σήμερα
και την ευρύτερη απουσία προοπτικής που βλέπουμε
γύρω μας. Στην πιο κρίσιμη στιγμή της παγκόσμιας
ιστορίας τα τελευταία 70 χρόνια, αλλά και με υπαρ-
ξιακά διλήμματα για την Κύπρο, οι Ελληνοκύπριοι
φαίνεται να παραμένουμε εγκλωβισμένοι σε οράματα
του παρελθόντος. Φαινόμαστε αδύναμοι να κατα-
φέρουμε, με σεβασμό στο παρελθόν μας, να δούμε
μπροστά και να χαράξουμε ένα συγκροτημένο όραμα
για την πορεία μας. Το 2025 σε μια μοιρασμένη πα-
τρίδα χρειάζεται αντικειμενική αξιολόγηση των
ιστορικών γεγονότων, για να δούμε πώς να ανατρέ-
ψουμε την κατοχή και πώς μπορούμε να διασφαλί-
σουμε επιτέλους ένα μέλλον με ασφάλεια και προ-
οπτική για τους ανθρώπους της. 

Αν θέλουμε αυτό το κράτος να γίνει κανονικό,
αν θέλουμε επανένωση, πρέπει να τολμήσουμε ένα
νέο κοινωνικό συμβόλαιο. Όχι με όρους εθνικής κυ-
ριαρχίας, αλλά με όρους πολιτικής συνύπαρξης. Η
Κύπρος του αύριο δεν θα χτιστεί πάνω σε αφηγήματα
του χθες. Θα χτιστεί πάνω σε θεσμούς που χωράνε
τους πάντες: Ελληνοκύπριους, Τουρκοκύπριους,
Μαρωνίτες, Αρμένιους, Λατίνους. Όλους. Όχι γιατί
ξεχνάμε ποιοι είμαστε, αλλά γιατί επιλέγουμε να εί-
μαστε κάτι μεγαλύτερο μαζί. 

Κάθε γωνιά της Κύπρου φανερώνει το πολυπο-
λιτισμικό μωσαϊκό που αυτή αποτελεί και αυτή η
πολυμορφία είναι και η δύναμή μας. Στο Volt είπαμε
από την αρχή ότι δεν θέλουμε να ακυρώσουμε τις
ταυτότητες των ανθρώπων της Κύπρου. Το αντίθετο,
θέλουμε να τους δώσουμε χώρο να υπάρχουν, να
αναπνέουν και να εκφράζονται. Με σεβασμό απέναντι
στις εθνικές καταβολές του καθενός, πρέπει το 2025
να δούμε πώς πορευόμαστε, χωρίς να επιχειρούμε
τον ανταγωνισμό ή τη μονοδιάστατη επιβολή. Γιατί
οι διάφορες προσπάθειες γι’ αυτή την επιβολή ήταν
αυτές που μας έφεραν με μία κατεχόμενη χώρα που
δεν έχει καταφέρει να γίνει «κανονική». 

Πριν από λίγες μέρες, χιλιάδες Τουρκοκύπριοι,
από διαφορετικές πολιτικές αφετηρίες, βγήκαν στους
δρόμους να εναντιωθούν σε αποφάσεις που έρχονται
κατευθείαν από την τουρκική πρεσβεία στα κατε-
χόμενα. Ανάμεσα σε άλλα, και απέναντι στην προ-
σπάθεια για πολιτικοποίηση της θρησκείας και
άμεση επέμβαση στο εκπαιδευτικό τους πλαίσιο.
Οι Τουρκοκύπριοι δίνουν έναν αγώνα για όλους μας,
γιατί αν χαθούν οι Τουρκοκύπριοι, οι επόμενοι θα
είμαστε εμείς. Και μπροστά στην απειλή για σκληρό
σύνορο με την Τουρκία στην πράσινη γραμμή, οι
δήθεν πατριωτικές ιαχές δεν θα μπορούν να μας
βοηθήσουν. 

Η μόνη μας προστασία σε αυτή τη συνθήκη, είναι
η συνειδητή απόφαση ότι πρέπει να μπορέσουμε
επιτέλους να κοιτάξουμε μπροστά και να δούμε αν
μας ενδιαφέρει να ενώσουμε τα κομμάτια μας, και
να χαράξουμε ένα διαφορετικό μέλλον από το παρόν
που κληρονομήσαμε. 

Στο Volt δεν αμφιταλαντευόμαστε. Είμαστε συ-
νοδοιπόροι με τους Κύπριους, από τον Ακάμα μέχρι
την Καρπασία, που θέλουν μια Κύπρο ανεξάρτητη,
επανενωμένη, με ομοσπονδιακή μορφή και δύο πο-
λιτικά ίσες κοινότητες. Μία Κύπρο που θα μπορεί
να χαράσσει μόνη της τον δρόμο της, μέσα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, με εκείνες τις αρχές της δημο-
κρατίας που σήμερα τίθενται υπό αμφισβήτηση.
Αυτός είναι ο δικός μας αγώνας σήμερα, και αυτός
ο δικός μας πατριωτισμός. Όχι της εθνικής καθα-
ρότητας. Αλλά του κοινού κράτους. Όχι της παλιάς
ρητορικής. Αλλά μιας άλλης πολιτικής. 

* Στίχος από το θεατρικό της Faize Özdemirciler «Πικράθηκα
στην Ελληνική, πληγώθηκα στην Τούρκικη». 

Η κα Ανδρομάχη Σοφοκλέους είναι συμπρόεδρος του Volt.

«Πότε θα γίνεις
νησί, νησί μου;»*

Της ΑΝΔΡΟΜΑΧΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ

Συμπράξανε κιόλας για να εκδώσουνε αυτό
το ανακοινωθέν. Δεν ήταν αποτέλεσμα ενός
μυαλού ώστε να υποθέσεις ότι κάπως του
ξέφυγε αλλά δύο (ή και περισσότερων),
πράγμα που σημαίνει ότι συνειδητά γρά-
φτηκε. Αναφέρομαι στο κοινό ανακοινωθέν

υπουργείου Δικαιοσύνης και υφυπουργείου Μετανάστευσης
για τα τραγικά επεισόδια στην Ορόκλινη. Λίγο να έχεις
μελετήσει το ιστορικό αυτής της απαράδεκτης υπόθεσης
συνειδητοποιείς πως η κορωνίδα της υποβόσκουσας νο-
οτροπίας που υπογείως ισχυροποιεί τον έκδηλο πλέον
και επικίνδυνο ρατσισμό μας, συμπυκνώνεται στο εν
λόγω ανακοινωθέν. Ας το διαβάσουμε πρόταση με πρόταση.
«Η Αστυνομία της Κύπρου διεξάγει έρευνες για τον εν-
τοπισμό των αλλοδαπών που ενεπλάκησαν στα γεγονότα».
Αυτή είναι η πρώτη-πρώτη πρόταση, η οποία τι άλλο να
υπονοεί εκτός από το ότι από όλους που ενεπλάκησαν
στα γεγονότα ενδιαφέρει μόνο ο εντοπισμός των αλλοδαπών. 

Οι «δικοί» μας δηλαδή είναι μια χαρά να εμπλέκονται;
Και οι κουκουλοφόροι ή έστω αυτοί με τις χειρουργικές
μάσκες, όπως προτιμά να τους χαρακτηρίζει η Αστυνομία,
ήταν όλοι αλλοδαποί; Μόνο ο φερόμενος ως συντονιστής
αυτής της «κουκλουξκλανικής» επιχείρησης ήταν Ελλη-
νοκύπριος; Κι αν δεν ήταν όλοι αλλοδαποί αλλά υπήρχαν
και «δικοί» μας, η σύμπνοια των υπουργικών μυαλών δεν
θέλει να τους εντοπίσει; Πάμε όμως στην επόμενη πρόταση:
«Μέχρι στιγμής έχουν συλληφθεί τρία άτομα των οποίων
οι αιτήσεις ασύλου έχουν απορριφθεί και ως εκ τούτου
θα επαναπατριστούν αμέσως. Καταζητούνται άλλα δύο
άτομα των οποίων οι αιτήσεις ασύλου έχουν απορριφθεί
και συνεπώς αφού συλληφθούν θα κινηθούν τάχιστα οι
διαδικασίες επαναπατρισμού τους». Δηλαδή, για να κα-
ταλάβω, σ’ αυτή όλη την υπόθεση όπου κάποιος αποφάσισε
να πάρει τον νόμο στα χέρια του και να στείλει ένα τσούρμο
κουκουλοφόρους (ή έστω με χειρουργικές μάσκες) να
απομακρύνουν διά βίας Αφρικανούς μετανάστες που διέ-
μεναν παράνομα στο κρινόμενο με διάταγμα ακατάλληλο
κτίριο, το μόνο που ενδιαφέρει τους κ.κ. υπουργό και υφυ-
πουργό είναι ποιου η αίτηση ασύλου απορρίφθηκε ώστε
να τον επαναπατρίσουν τάχιστα;

Από αυτή την άκρως προβληματική σε ένα σωρό
επίπεδα, «επιχείρηση εκκαθάρισης», η οποία συν τοις
άλλοις είχε ως αποτέλεσμα να τραυματιστεί ένας 27χρονος
μετανάστης κρίσιμα αλλά και ένα βρέφος δύο μηνών,
αυτό έχουν να προτάξουν οι κ.κ. υπουργός και υφυπουργός
λες και πρώτα κάποιος είναι παράνομος μετανάστης και
μετά άνθρωπος; Και ενώ υπάρχουν ένα σωρό ερωτήματα
που επείγουν απαντήσεων από το κράτος, αυτοί εστιάζουν
στο ποιος έπρεπε να απελαθεί και όχι στον λόγο που
αφέθηκε η κατάσταση να φθάσει στο απροχώρητο, δε-
δομένου ότι από το 2017 ο κοινοτάρχης Ορόκλινης φώναζε
για την ακαταλληλότητα των κτιρίων; Γιατί νοικιάστηκαν
αυτά τα κτίρια σε μετανάστες και το κράτος πλήρωνε τα
ενοίκιά τους για να διαμένουν σε άθλιες συνθήκες χωρίς
να σπεύσει να μετακινήσει τους ανθρώπους κάπου αλλού;
Αν ήταν ντόπιοι θα τους άφηνε κατά τον ίδιο τρόπο στο
έλεος του Θεού και του κάθε «διαχειριστή» που αποφασίζει
να πάρει τον νόμο στα χέρια του επιτάσσοντας κουκου-
λοφόρους; Αυτά γιατί δεν την απασχολούν τη φοβερή
σύμπνοια μυαλών που συνέταξε το εν λόγω ανακοινωθέν;
Πάμε παρακάτω. «Τονίζουμε ότι η Κυπριακή Δημοκρατία
λαμβάνει και θα συνεχίσει να λαμβάνει αυστηρά μέτρα
σε περίπτωση που αλλοδαποί, οι οποίοι, είτε έχουν ζητήσει
είτε έχουν λάβει καθεστώς διεθνούς προστασίας, δια-
πράττουν ποινικά αδικήματα». Από τους δικούς μας κου-
κουλοφόρους που σπάνε στο ξύλο τους αλλοδαπούς, είτε
για να τους «εκκαθαρίσουν» είτε επειδή είναι καημένοι
ντελιβεράδες, η Κυπριακή Δημοκρατία γιατί δεν λαμβάνει
το ίδιο αυστηρά μέτρα ώστε να μας προστατέψει όλους
από τέτοια τοπικά νοσηρά μυαλά; «Επιπλέον, παραμένει
σταθερή η βούλησή μας για συναντήσεις με τις δημοτικές
και κοινοτικές αρχές για τη λήψη πρακτικών μέτρων για
καταπολέμηση της παραβατικής συμπεριφοράς από αλ-
λοδαπούς» καταλήγει η ανακοίνωση και πραγματικά το
μόνο που απομένει να διερωτηθεί ο σκεπτόμενος πολίτης
είναι μόνο ένα: Γιατί δεν φώναξαν και το ΕΛΑΜ να συμ-
πληρώσει καμιά-δυο προτάσεις για να «ενισχυθεί» κα-
ταλλήλως το ανακοινωθέν τους;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Το κοινό
ανακοινωθέν

elenixenou11@gmail.com

Εσωτερικά εκτοπισμένοι Παλαιστίνιοι περιμένουν στην ουρά για να λάβουν μια μερίδα φαγητού από
μια φιλανθρωπική κουζίνα, στο Khan Younis, στη νότια Λωρίδα της Γάζας.
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Την εβδομάδα που πέρασε δύο δια-
φορετικά περιστατικά άνοιγαν εκ
νέου τη συζήτηση για το τι Παιδεία
θέλουμε. Μία Παιδεία προοδευτική
και κοσμική ή μια Παιδεία θεο-
κρατική και φοβική; Ποιος χάνει

τελικά, όταν επικρατεί η κριτική σκέψη, όταν
αμφισβητούνται τα θέσφατα και εμπεδώνεται
η ελεύθερη έκφραση; Ποιον τελικά βολεύουν
οι αναχρονισμοί και κυρίως ποιος θα σταθεί
ανάχωμα σε όλη αυτή τη συντήρηση; 

Μία φωτογραφία μαθητών να απαθανατί-
ζονται χαιρετώντας ναζιστικά προκαλούσε σο-
βαρή αμηχανία σε μέρος της κοινωνίας μας.
Όχι γιατί υπήρχε πράγματι κάποιος που να
καταλογίζει στους μαθητές ναζιστικά ένστικτα
και προθέσεις. Όμως, η άγνοιά τους για ένα
μέρος της ιστορίας που σκόρπισε το μίσος, το
σκοτάδι και τον θάνατο, έλεγε πολλά για την
ποιότητα και το μέλλον αυτής της Παιδείας.
Δεν ήταν λοιπόν λίγοι εκείνοι που υποβάθμισαν
την κατάσταση. Είδαν πίσω από τη φωτογραφία
νεανική επιπολαιότητα, δικαιολόγησαν την
πλήρη άγνοια των μαθητών και αντέτειναν
πως μιμούνται τον Έλον Μασκ. Η κανονικο-
ποίηση του φασισμού όμως έρχεται όταν επι-
κρατεί άγνοια, όταν υποβαθμίζεται η σοβαρό-
τητα τέτοιων κινήσεων και κυρίως όταν χά-
νονται τα αντανακλαστικά  αντίστασης. 

Πώς αντέδρασαν οι ενήλικες στον χώρο πέ-
ραν του ενός εκπαιδευτικού που κατήγγειλε
το συμβάν; Αυτό ήταν το ερώτημα που έθεσαν
διάφοροι, όχι  για να τιμωρήσουν οι εκπαιδευ-
τικοί τους μαθητές, αλλά για να τα προστατεύ-
σουν, εξηγώντας τους τι συμβολίζει η κίνησή
τους. Το υπουργείο Παιδείας έκλεισε συνοπτικά
το θέμα κάνοντας λόγο για παρερμηνεία των
μαθητών. Και η ΟΕΛΜΕΚ φρόντισε να καλύψει
πλήρως την εκπαιδευτικό, υποστηρίζοντας
πως δεν υπήρξε καμία παρότρυνση. Αλίμονο
δηλαδή αν φτάσαμε στο σημείο οι εκπαιδευτικοί
να παροτρύνουν για κάτι τέτοιο. Αλίμονο αν
οι εκπαιδευτικές οργανώσεις εφησυχάζουν,
όταν οι εκπαιδευτικοί παρακολουθούν αμήχανα
τέτοιες καταστάσεις. Και ακριβώς με αυτό έδω-
σαν την αίσθηση πως ενός είδους ομερτά επι-
βάλλεται κάθε φορά που ένας δικός τους εμ-
πλέκεται σε κάτι τέτοιο.

Κανείς από τις συντεχνίες των εκπαιδευτικών
δεν βρήκε το εν λόγω συμβάν ως μία καλή
αφορμή για να ανοίξει μία συζήτηση… έστω
για σωστή ενημέρωση. Να σταθεί ανάχωμα
στις ελλείψεις και τις ανεπάρκειες ενός ξεπε-
ρασμένου συστήματος. Ούτε όμως βουλευτές
που ολοφύρονται καθημερινά για την προστασία
των παιδιών μας φρόντισαν να βρουν δυο λέξεις
να πουν για το συμβάν. Δεν ήταν μάλλον τόσο
σοβαρό όπως το να συμμετέχουν σε ένα πρό-
γραμμα όπως το Imagine για να μάθουν τους
τόπους τους. Τους αρκούσε που δεν προωθείται
η woke agenda, που δεν αμφισβητείται η «κα-
νονική» οικογένεια και κυρίως που δεν υπο-
βαθμίζεται η ορθοδοξία στα σχολεία.

Και ενώ εδώ συνέβαιναν αυτά, στα Κατε-
χόμενα οι Τ/κ εκπαιδευτικοί έδιναν τον δικό
τους αγώνα, έναν αγώνα επιβίωσης. Με κεντρικό
σύνθημα «Η Κύπρος είναι κοσμική και κοσμική
θα μείνει», ξεχύνονταν στους δρόμους να δια-
μαρτυρηθούν για την απόφαση της «κυβέρ-
νησης» να προχωρήσει στη χρήση μαντίλας
σε σχολεία. Ήταν μία διαμαρτυρία που εμπέ-
δωνε πως η κοσμικότητα είναι θέμα ταυτότητας
για τους Τ/κ. Ήταν και μία κίνηση που κατέδειξε
πως αυτή η διεκδίκηση ξεπερνά τα στενά όρια
των ιδεολογιών, των πολιτικών θέσεων και
των πολιτικών προσώπων.

Τη σημαία σε αυτό τον αγώνα ύψωσαν πρώ-
τοι, όπως είναι αναμενόμενο, οι εκπαιδευτικοί.
Φυσικά, δεν ήταν η πρώτη φορά που οι Τ/κ εκ-
παιδευτικοί βγήκαν μπροστά και στάθηκαν
ανάχωμα σε κάτι που για τους ίδιους είναι οπι-
σθοδρόμηση. Σε κάτι που δεν αφορά τα εργα-
σιακά τους κεκτημένα, ή τους μισθούς τους
και το ωράριό τους. Αλλά για λόγους πολιτικούς.
Για να σταθούν ανάχωμα στην Άγκυρα και τις
πολιτικές του Ερντογάν, παρά τις απειλές και
τους κινδύνους. Βγήκαν στους δρόμους για
μία παιδεία κοσμική. 

Πόσοι από μας διερωτηθήκαμε ποια ήταν
η τελευταία φορά που βγήκαμε στους δρόμους;
Και πόσοι δεν ανησυχήσαμε όταν αντιληφθή-
καμε πως μία κοινωνία που δεν αντιστέκεται
σε ένα σύστημα που αποτυγχάνει, είναι ήδη
καταδικασμένη στη χρεοκοπία. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η χρεοκοπία

economidoum@kathimerini.com.cy
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Σ την οδό Σταδίου διαχέεται
σήμερα με σαφήνεια μια
ατμόσφαιρα προόδου. Από

την Ομόνοια έως το Σύνταγμα. Με
πολλά κενά βεβαίως και άλλα τόσα
αδικαιολόγητα σημεία υστέρησης,
η οδός Σταδίου δείχνει παρ’ όλα
αυτά ότι υπάρχουν κάποιοι που
επενδύουν και εργάζονται υπέρ
της πόλης. Κάθε οικονομική δρα-
στηριότητα είναι μια ψήφος εμπι-
στοσύνης για το μέλλον ενός τόπου.
Αλλά μήπως και το αντίθετο δεν
έχει την ίδια ισχύ;

Στη Σταδίου είχε αποκτήσει
αποκρουστική μορφή η οικονομική
καταστροφή της περασμένης δε-
καετίας. Η σημερινή άνιση πραγ-
ματικότητα της οδού Σταδίου έχει
πολλά, ωστόσο, να μας πει για το
τότε και το τώρα. Αλλά ακόμη και
το «τότε», το εγγύς και το μακρινό,
μεταφρασμένο από τα εργαλεία
ενός σημερινού βλέμματος ή αι-
σθήματος, μπορεί να είναι μια προ-
βολή στο αύριο.

Στην οδό Σταδίου 23 υπάρχει
το μεσοπολεμικό Μέγαρο Εφεσίου.
Χτίστηκε ως ένα πολυώροφο κτίριο
γραφείων πριν από εκατό και πλέον
χρόνια, όταν η Αθήνα αποκτούσε
στα κεντρικά σημεία της μια εικόνα
μητροπολιτικού κέντρου. Αρχιτέ-

κτων ήταν ο πολυπράγμων Βασί-
λειος Τσαγρής (1882-1941), ονο-
μαστός στην εποχή του για το ιδι-
αίτερο ύφος του, που βρήκε μιμητές
και έμεινε ως «στυλ Τσαγρή». Το
Μέγαρο αυτό, που σήμερα είναι

ένα κτίριο εν αναμονή, ένα κτίριο
σχολάζον, είχε χτιστεί στη θέση
του βραχύβιου κινηματογράφου
«Παλλάς», που είχε στεγαστεί σε
ισόγειο κτίσμα το 1913, την εποχή
του βωβού. Αργότερα, όταν το Μέ-
γαρο Εφεσίου είχε μπει στη ζωή
της εμπορικής Αθήνας του Μεσο-
πολέμου, βρήκε εκεί στέγη το βι-
βλιοπωλείο του Κάουφμαν. Ως Li-
brairie Kauffmann έγραψε ιστορία
και κυρίως συγκρότησε μια ισόβια

σχέση διά βίου εκπαίδευσης και
αισθητικής διαμόρφωσης με χι-
λιάδες θαμώνες του. Το 2012 το
βιβλιοπωλείο έκλεισε, ολοκληρώ-
νοντας άδοξα την κακή πορεία
των τελευταίων χρόνων της ζωής
του.

Ολα αυτά δεν είναι επί του πα-
ρόντος. Υπάρχουν άλλωστε θαυ-
μάσιες λεπτομέρειες στο λεύκωμα
που εξέδωσε πρόσφατα το βιβλιο-
πωλείο «Λεξικοπωλείο» του Παγ-
κρατίου. Oμως, η πρόσφατη πα-
ρουσίαση του βιβλίου στο Μουσείο
της Πόλεως των Αθηνών (σε τόσο
κοντινή απόσταση από τον
«Κάουφμαν»), έφερε στην επιφά-
νεια άλλες –απρόβλεπτες– προ-
σεγγίσεις. Δεν ήταν μόνο η πηγαία,
συγκινητική, ευφρόσυνη και ου-
σιαστική αφήγηση της Ξένιας Κα-
λογεροπούλου. Ηταν και η γενική
αντίδραση του κοινού. Νονός της
Ξένιας Καλογεροπούλου ήταν ο
Χέρμαν Κάουφμαν και αυτός ήταν
ο λόγος της παρουσίας και της
συμμετοχής της. Αλλά και η σχέση
της με τα βιβλία από προσχολική
ηλικία, που είναι ένα μάθημα αγά-
πης για τη σημασία της ανάγνωσης
(αξίζει να αναζητήσει κανείς τη
συνέντευξή της στην Κωνσταντίνα
Βαρσάμη στη σειρά «Μια Κυριακή

από τη ζωή σου» στο ραδιόφωνο
του ΣΚΑΪ).

Προέκυψε, λοιπόν, μια ασχε-
δίαστη και απρόβλεπτη κατάθεση
συγκίνησης, αναπόλησης, διαπαι-
δαγώγησης, ενηλικίωσης εκ μέρους
του κοινού με αφορμή την απώλεια
του «Κάουφμαν». Προηγουμένως
είχα σταθεί έξω από το κτίριο της
οδού Σταδίου, όπου στεγαζόταν
το βιβλιοπωλείο, και παρατηρούσα
τη μαρκίζα με την ξεδοντιασμένη
επιγραφή. Εχει απομείνει μόνο
ένα μέρος του τίτλου «Κάουφ...».
Ολη η επιγραφή, με την ωραία κόκ-
κινη γραμματοσειρά, θα έπρεπε
να είχε διασωθεί και να αποτελεί
μέρος της συλλογής ενός μελλον-
τικού Μουσείου της Αστικής Ζωής.

Το κοινό με όσα μοιράστηκε
εκείνη τη βραδιά στο Μουσείο της
Πόλεως των Αθηνών έφερε στην
επιφάνεια το σημαντικό ερώτημα
που θα έπρεπε να είναι πρωτεύον,
καθώς σχεδιάζεται η ανασύσταση
του εμπορικού και οικονομικού
κέντρου της Αθήνας. Πού είναι τα
ιστορικά βιβλιοπωλεία, τα ιστορικά
καφενεία, τα ιστορικά εστιατόρια,
τα ιστορικά τοπόσημα αυτής της
πρωτεύουσας της ένδυσης και της
εστίασης; Πώς ακριβώς εννοούμε
την ανάπτυξη σε αυτή την πόλη;

Οι σκιές του «Κάουφμαν» στην Αθήνα
Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Α υτές τις τελευταίες μέρες
πάλι πέσαμε όλοι από τα
σύννεφα διαπιστώνοντας

πως άλλη μία υπηρεσία, ο ΕΟΔΑ-
ΣΑΑΜ, είχε κάνει τη δουλειά της
με απίστευτη τσαπατσουλιά. Και
αρχίσαμε να λέμε πάλι ο ένας στον
άλλον πόσο πολύ χωλαίνει το Δη-
μόσιο, και τι πρέπει να γίνει με το
Δημόσιο, και πόσο μάταιο είναι
να προσπαθείς να διορθώσεις το
Δημόσιο – κι εδώ ένας θυμήθηκε
τους εκλογικούς καταλόγους.
Οπου, λέει, είναι γραμμένοι δέκα
χιλιάδες γέροι 115 ετών οι οποίοι
παρουσιάζονται την ημέρα των
εκλογών και ψηφίζουν! «Ναι», πε-
τάχτηκε αμέσως ο μονίμως υπο-
στηρικτής της κυβέρνησης, «αλλά
αυτούς η κυβέρνηση προγραμμά-
τισε να τους εξαφανίσει». Οπότε
ο μονίμως απαισιόδοξος γέλασε
περιφρονητικά και αναφέρθηκε
στη «μάχη των λάκκων» που είχε
εξαγγείλει το 1954 ο Κατσώτας,
όταν βγήκε δήμαρχος Αθηναίων.
Μυριάδες οι λάκκοι στους δρόμους
της Αθήνας τότε· μυριάδες και στο
τέλος της θητείας του. «Νίκησαν
οι λάκκοι», είχαμε τότε καταλήξει
όλοι πικρόχολα. Αλλά δεν είχαμε
δίκιο. Οι λάκκοι τότε είχαν υποστεί
το πρώτο σοβαρό πλήγμα, που το
ακολούθησαν και άλλα, σήμερα
δε με δυσκολία επιβιώνουν. «Μα,
πέρασαν από την εποχή του Κα-
τσώτα εβδομήντα χρόνια!», θα

μου πείτε. «Μάλιστα», θα σας απαν-
τήσω, «και καμιά εικοσαριά δή-
μαρχοι. Αλλοι τα έκαναν πλακάκια
με τους λάκκους και άλλοι συνέ-
βαλαν στην προσπάθεια να τους
εξαφανίσουν. Αν όμως εμείς δεν
ξέρουμε να ξεχωρίσουμε τους μεν
από τους δε, τότε ποιος μας φταίει
που δεν νικήθηκαν ταχύτερα οι
λάκκοι; Ας μάθουμε να ξεχωρίζου-
με τους δημάρχους, διότι δεν είναι
όλοι ίδιοι, άλλοι αδρανούν και
άλλοι προσπαθούν.

Υπάρχουν βέβαια και μερικοί
–σπάνιοι, σπανιότατοι!– που ευθύς
μόλις αδράξουν τα ηνία του δήμου
στο στιβαρό τους χέρι, αρχίζουν
τις θαυματοποιίες. Μ’ ένα παφ!
σου έχουν έργο έτοιμο και το εγ-
καινιάζουν! Θες παιδικές χαρές,
θες μεγάλες εγκαταστάσεις για
επεξεργασία σκουπιδιών, όλα τα
εγκαινιάζουν με βροντερές προ-
σφωνήσεις, αστραφτερές φωτο-
γραφίες και ανοιχτές προσκλήσεις
με βουνά από μεζεδάκια τόσο μο-
σχομυριστά, ώστε οι ποντικοί προ-
στρέχουν οικογενειακώς απαξά-
παντες οι αθηναϊκοί.

Και μη νομίσετε ότι τα περί
ποντικών είναι άσχετα, διότι
ακούω πως το μεγαλύτερό μας
πρόβλημα, το δημογραφικό, θα
λυθεί με την ίδρυση υπουργείου
Ποντικολογίας, διά του οποίου θα
υιοθετήσουμε εμείς οι Ρωμιοί τη
συμπεριφορά των ποντικών και

θα πολλαπλασιαστούμε αναλόγως.
Αυτό δε θα ακολουθήσει τη φύ-
τευση των 30.000 δένδρων, την
πτώση της θερμοκρασίας στην
πρωτεύουσα κατά πέντε βαθμούς
Κελσίου και άλλα παρεμφερή.

Τώρα εγώ υπεραγαπώ τα θαύ-
ματα. Διότι μία καθυστερημένη
χώρα μπορεί να προκόψει μόνον
με δύο τρόπους: είτε βήμα βήμα
–με την πρόοδο που λέμε– είτε
μονομιάς, με ένα θαύμα. Η πρόοδος
όμως εμένα δεν μου πολυαρέσει,
διότι έχει απαιτήσεις: θέλει πρώτα
απ’ όλα να κάνω υπομονή, διότι
όλο και κάποιο στραβοπάτημα θα
γίνεται κι εγώ τότε δεν πρέπει να
γκρινιάξω. Και δεύτερον, απαιτεί
από μένα προσπάθειες – να μην
κλέβω πολύ την εφορία, να μην
περνώ με το κόκκινο, να περιορίζω
τα σκουπίδια μου, να σέβομαι τα
όρια ταχύτητος, να παρακολουθώ
τι λένε και τι κάνουν οι επίδοξοι
ηγήτορές μου στη Βουλή και πάντα
μα πάντα, να σκέφτομαι καλά και
μετά να πηγαίνω να ψηφίζω ανελ-
λιπώς. Αυτά και κάμποσα άλλα
απαιτεί από μένα η πρόοδος, η
οποία –όπως ξέρω πολύ καλά και
από τους λάκκους– όλο προχωρεί
και ποτέ δεν φθάνει στο τέρμα
της. Ενώ το θαύμα! Α, το θαύμα
είναι ακαριαίο! Πέφτει ως δώρο
εξ ουρανού και παφ! χωρίς εσύ να
καταβάλεις τον παραμικρό κόπο,
γίνεται το νερό κρασάκι! Παφ! πα-

νέτοιμη η παιδική χαρά, εγκαι-
νιάζεται. Παφ! Και να σου εκα-
τοντάδες υψηλές δενδροτοιχίες
στην Αθήνα! Παφ!

Αυτά σκεφτόμουν με απόλαυση
όταν, αίφνης, ήρθαν στον νου μου
οι δέκα χιλιάδες γέροντες των 115
ετών και πάγωσα. Λες να γίνει και
μ’ αυτούς κανένα παφ; Εγώ βέβαια
115 ετών δεν είμαι, αλλά τα κον-
τοπλησιάζω. Αρα κινδυνεύω, διότι
τα σφάλματα δεν αποκλείονται.
Και με τον Μητσοτάκη μεν η ανα-
θεώρηση των εκλογικών καταλό-
γων θα προχωρήσει με τα γνωστά
μας λάθη, παραλείψεις και διορ-
θώσεις. Αλλά το θαύμα είναι ακα-
ριαίο και ανέκκλητο. Προσθέστε
και το πρόβλημά μας με τις συν-
τάξεις – παραείμαστε πολλοί εμείς
που, μη εργαζόμενοι, εισπράττουμε
σύνταξη έναντι εκείνων που, ερ-
γαζόμενοι, καταβάλλουν εισφορές.
Εάν λοιπόν αναλάβει κανένας θαυ-
ματοποιός, δύσκολο το έχεις να
μας εξαφανίσει; Μ’ ένα παφ! και
καμπόσα μεζεδάκια, να σου οι
εκλογικοί κατάλογοι ξεκαθαρισμέ-
νοι και το συνταξιοδοτικό λυμένο!
Και άντε μετά εγώ να προσπαθώ
να αποδείξω πως έκαναν λάθος
και με σβήσαν κι εμένα μαζί με
τους μυρίους, πριν την ώρα μου.

Α πα πα!! Να μου λείπουν τα
θαύματα!

Η κ. Αθηνά Κακούρη είναι συγγραφέας.

Ποντικοί και θαύματα
Της ΑΘΗΝΑΣ ΚΑΚΟΥΡΗ

Αλλο τα ακίνητα
και άλλο ο πλανήτης

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Υπάρχει κάποιο με-
γαλοφυές σχέδιο πί-
σω από την πολιτική
Τραμπ ή είναι όλα
προϊόν αυτοσχεδια-
σμού και ολίγης τρέ-

λας; Ξέρει πού θέλει να καταλήξει
ακριβώς και απλώς αυξάνει την
πίεση με πρωτοφανή τρόπο για να
πετύχει τη συμφωνία που θέλει;
Ολα αυτά τα ερωτήματα περιμένουν
απαντήσεις σε κάθε πρωτεύουσα,
από το Πεκίνο μέχρι το Ανόι και
το Νέπιντο. Το παγκόσμιο σύστημα
οικονομικής και πολιτικής διακυ-
βέρνησης που δημιούργησε και
επέβαλε η Αμερική μετά τον Β΄
Παγκόσμιο Πόλεμο ξηλώνεται με
πάταγο και με πρωτοβουλία του
κατασκευαστή. Η παγκοσμιοποί-
ηση επίσης τελείωσε, επισήμως.

Ο Τραμπ λειτουργεί σαν σκληρός
επιχειρηματίας στον χώρο των ακι-
νήτων. Εκεί έμαθε την τέχνη της
διαπραγμάτευσης, να πιέζει αφό-
ρητα τον αντίπαλο μέχρι να τον
κολλήσει στον τοίχο και να πάρει
αυτό που επιδιώκει. Ο κόσμος των
ακινήτων στο Κουίνς διαφέρει,
όμως, πολύ από τον πλανήτη... Και
στο Κουίνς υπήρχαν εγωισμοί και
προσωπικές διαφορές, αλλά δεν
είχαν καμία σχέση με τον πατριω-
τικό εγωισμό που μπορεί να υπα-
γορεύει στην Κίνα ή στη Ρωσία
πώς θα συμπεριφερθεί. Το σύστημα
είναι επίσης πολύ πιο εύθραυστο
και περίπλοκο, και η αποσταθερο-
ποίησή του έχει ιστορικά αποδειχθεί
ότι μπορεί να οδηγήσει και σε πό-
λεμο. 

Ο πρόεδρος Τραμπ νιώθει, όμως,
απελευθερωμένος αυτήν τη φορά·
θεωρεί ότι μπορεί να δοκιμάσει
στην πράξη τόσο τις θεωρίες περί
δασμών, τις οποίες πιστεύει εδώ
και δεκαετίες, όσο και την τέχνη
της διαπραγμάτευσης. Μέχρι στιγ-
μής δεν του έχει βγει, γιατί ούτε η
Γάζα, ούτε ο πόλεμος στην Ουκρα-
νία, ούτε όμως και το παγκόσμιο
εμπόριο μπορούν να διευθετηθούν
ύστερα από έναν «τσαμπουκά» μέ-
σα σε λίγες ημέρες, και χωρίς πα-
ρενέργειες.

Ο Τραμπ φαίνεται, πάντως, ότι

μπορεί να νιώθει απελευθερωμένος
αυτήν τη φορά και να έχει ξεφορ-
τωθεί τους περισσότερους εκπρο-
σώπους του βαθέος αμερικανικού
κατεστημένου που τον περιστοί-
χιζαν στην πρώτη του θητεία, αλλά
συνεχίζει να έχει κάποια αναχώματα
γύρω του. Πρώτα απ’ όλα τους «ενη-
λίκους στο δωμάτιο», ανθρώπους
όπως είναι ο υπουργός Οικονομικών
και ο υπουργός Εξωτερικών. Ολα
δείχνουν ότι τον συγκρατούν και
«μεταφράζουν» στον υπόλοιπο κό-
σμο τις προθέσεις του. Νιώθει βέ-
βαια, και υπολογίζει, και την πίεση
των αγορών. Εμείς εδώ στην Ελλάδα
τη νιώσαμε και τη μάθαμε από
πρώτο χέρι. Οι αγορές είναι απρό-
σωπες, αδίστακτες και χαοτικές,
δεν μπορεί κανείς να τις ελέγξει ή
να τις πείσει εύκολα για το δίκιο
του. Μόλις άρχισαν να ανεβαίνουν
τα περιώνυμα spreads των αμερι-
κανικών ομολόγων και να κυκλο-
φορούν φήμες για κινεζικά αντί-
ποινα, ξεκίνησε ο πανικός. Ο πρό-
εδρος πήρε το μήνυμα και έβαλε
ένα φρένο στην κακοφωνία των
διαφόρων αξιωματούχων του, που
προκαλούσαν συνεχή σύγχυση,
ενώ ταυτόχρονα έδωσε διορία 90
ημερών για να υπάρξουν διμερείς
εμπορικές συμφωνίες με διάφορες
χώρες.

Πέρα όμως από τα αναπάντητα
ερωτήματα για το «πού το πάει ο
Τραμπ», υπάρχουν άλλα, πιο στρα-
τηγικά, που έχουν μπει στο τραπέζι.
Το βασικότερο είναι το κατά πόσον
οι χειρισμοί του Αμερικανού προ-
έδρου θα σφραγίσουν εντέλει το
τέλος της αμερικανικής οικονομικής
και γεωπολιτικής ηγεμονίας. Υπάρ-
χουν εκείνοι που το πιστεύουν γιατί
θεωρούν ότι οι ΗΠΑ χάνουν ορι-
στικά την αξιοπιστία τους και το
δίκτυο συμμαχιών πάνω στο οποίο
βάσισαν την κυριαρχία τους. Υπάρ-
χουν πάντως και όσοι προβλέπουν
ότι θα στριμώξει τελικά την Κίνα
και, με άγαρμπο τρόπο, θα κερδίσει
αυτά που θέλει από τους υπολοί-
πους, οι οποίοι θα υποταχθούν στη
νέα, πιο άγρια Pax Americana. Σε
2-3 χρόνια θα ξέρουμε ποιoς είχε
δίκιο· μέχρι τότε, ψυχραιμία!

Ο πρόεδρος των
ΗΠΑ Ντόναλντ
Τραμπ του οποίου οι
αποφάσεις συγκλο-
νίζουν το σύνολο της
ανθρωπότητος, ευ-

θύς αμέσως μετά την επανεγκα-
τάστασή του στον Λευκό Οίκο, στις
25 Ιανουαρίου, ούτε παραλογίζεται
ούτε καινοτομεί. Νέα Παγκόσμια
Τάξη φιλοδοξεί να διαμορφώσει ο
κ. Τραμπ, με ηγέτιδα δύναμη τις
ΗΠΑ. Και προς επίτευξη αυτού του
στόχου, η προηγούμενη τάξη πραγ-
μάτων –που επίσης δημιούργησαν
οι Αμερικανοί– έπρεπε εκ βάθρων
να αναμορφωθεί. Τα όσα συμβαί-
νουν σήμερα δεν συνιστούν πα-
ρέκκλιση, αλλά την κινητήριο δύ-
ναμη της αμερικανικής πολιτικής
και κοινωνίας. Η αναμόρφωση της
ανθρωπότητος ως «προφανές πε-
πρωμένο» των Αμερικανών εισήχθη
το 1845, από τον επιφανή πολιτικό
αναλυτή και διπλωμάτη Τζον Ο’
Σάλιβαν, με στόχο την επιβολή των
αξιών της ισότητος, της ελευθέρας
συνειδήσεως και αξιοπρεπείας του
ατόμου. Σε πρακτικό επίπεδο, βε-
βαίως, το δόγμα εκείνο εφαρμό-
σθηκε και στην απώθηση του Ιν-
διάνων και στην προσάρτηση του
Τέξας ως «πολιτείας σκλάβων».

Σε διεθνές επίπεδο, το ιδεολό-
γημα του «προφανούς πεπρωμένου
ετέθη σε εφαρμογή από τον Αμε-
ρικανό πρόεδρο Ουίλσον μετά τον
Μεγάλο Πόλεμο, που οδήγησε στον
κατακερματισμό των αυτοκρατο-
ριών –Αψβούργων και Οθωμανών–
, στην ανάδειξη ανεξαρτήτων κρα-
τών ελευθέρων πολιτών, αλλά και
στην έξαρση του εθνικισμού και
στον Παγκόσμιο Πόλεμο, με ολέ-
θριες συνέπειες. 

Μετά την αυτοδιάλυση της
ΕΣΣΔ, ο ιδεοληπτικός πρόεδρος
Μπάιντεν αποφάσισε να θέσει σε

εφαρμογή το δόγμα του «προφα-
νούς πεπρωμένου», στηρίζοντας
την ένταξη της Ουκρανίας στο ΝΑ-
ΤΟ και στην Ε.Ε., που οδήγησε
στην έκρηξη του ρωσοουκρανικού
πολέμου και παρά πάσα προσδοκία
της Δύσεως, στην εδραίωση του
Ρώσου προέδρου Πούτιν στην εξου-
σία, στην οικονομική εξουθένωση
και στην πολιτική αποδιοργάνωση
των ευρωπαϊκών κρατών.

Η Παγκόσμια Τάξη που είχε δια-
μορφωθεί μετά τον Β΄ Παγκόσμιο
Πόλεμο έχει κλείσει τον κύκλο της
και ο πρόεδρος Τραμπ επιχειρεί να
διαμορφώσει Νέα Τάξη, απαλλαγ-
μένη από ιδεολογικά βαρίδια, κά-
νοντας χρήση «επιχειρηματικών
εργαλείων» για να αποκλείσει την
απειλή αναδείξεως της Κίνας σε
παγκόσμια οικονομική δύναμη.

Ο αντίπαλος του Αμερικανού
προέδρου είναι ο Σι Τζινπίνγκ, ο
ισχυρός άνδρας της Κίνας, που –
όπως γράφει η Αγκελα Μέρκελ–
στις επανειλημμένες συνομιλίες
τις οποίες είχε μαζί της αναφερόταν
συχνά στην ιστορία της ανθρωπό-
τητος των τελευταίων 2.000 χρόνων.
«Ο Σι τόνιζε ότι η Κίνα ήταν το οι-
κονομικό και πολιτιστικό κέντρο
του κόσμου για δεκαοκτώ από τους
είκοσι αιώνες και μόνον στις αρχές
του 19ου αιώνα έμεινε πίσω και
πρέπει τώρα να επιστρέψει σε αυτή
την ιστορική κανονικότητα, την
οποία ονόμασε κινεζικό όνειρο,
προφανώς κατά το αμερικανικό
όνειρο». Στα τέλη της δεκαετίας
του ’70, ο αναμορφωτής της Κίνας
Ντενγκ Σιαοπίνγκ αναφερόμενος
στην εξωτερική πολιτική συμβού-
λευε επιγραμματικά: «Κρύψε τα
ισχυρά σου σημεία και ανάμενε
την κατάλληλη στιγμή». Φαίνεται
ότι για τον Σι έφτασε η «κατάλληλη
στιγμή». Με τον αντίπαλο αυτόν
θα αναμετρηθεί ο πρόεδρος Τραμπ.

Τραμπ εναντίον Σι
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Πού είναι τα ιστορικά
βιβλιοπωλεία, τα ιστο-
ρικά καφενεία, τα ιστο-
ρικά εστιατόρια, τα
ιστορικά τοπόσημα
αυτής της πρωτεύου-
σας της ένδυσης και
της εστίασης;
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Η διαδήλωση των Τ/κ δεν έγι-
νε για τη μαντίλα, έγινε εξ
αφορμής της. Η μαντίλα είναι
ένα «σύμβολο» που τέμνει
την ιδεολογική σύγκρουση
στη σύγχρονη ιστορία των

Τούρκων. Στο τιμόνι οι νικητές του 1919/22,
μεταρρυθμίσεις από τα πάνω για τον εκ-
συγχρονισμό της χώρας. Οι κεμαλιστές: κα-
τάργηση του χαλιφάτου, διαχωρισμός κρά-
τους - θρησκείας, τα θρησκευτικά τάγματα
κλείνουν, όχι στο φέσι, ναι στο καπέλο, όχι
στη μαντίλα, προτρέπονται οι γυναίκες «όχι
στον φερετζέ». 

Ο Ταχίρ Γκιόκτσεμπελ, γ.γ. της συντεχνίας
των Τ/κ καθηγητών, λέει: «Αυτό το θέμα
δεν αφορά μόνο την ελευθερία ενδυμασίας
ή τους νόμους και τους κανονισμούς, είναι
ένα πολύ βαθύτερο ζήτημα. Δεν υπερασπι-
ζόμαστε μόνο ένα θέμα, αλλά την κοσμική
ζωή με τις αρχές του Ατατούρκ», (ΚΥΠΕ,
8/4). 

Ο Μπουράκ Μαβίς, γ.γ. της συντεχνίας
των Τ/κ δασκάλων λέει: «Το θέμα της μαν-
τίλας είναι δικαίωμα μιας κοπέλας που θα
ενηλικιωθεί και όχι ενός παιδιού. Το ταμ-
πέλωμα με θρησκευτικά σύμβολα σε παιδιά
των οποίων η ανάπτυξη ταυτότητας δεν
έχει ολοκληρωθεί, είναι χειραγώγηση» (ΚΥ-
ΠΕ, 8/4).

Τα συνδικάτα είναι μπροστά, ριγάρουν
το γήπεδο με τις προτεραιότητές τους και
οι εκπρόσωποι της αντιπολίτευσης είναι
εκεί (Ερχιουρμάν, Ακιντζί, Ταλάτ, Οζερσάι),
είναι μαζί στις εκδηλώσεις, κάθονται στην
πίσω γραμμή. Αυτό για όσους στην ε/κ κοι-
νότητα αποφεύγουν να δουν ότι η αυτονομία
των συνδικάτων στην τ/κ κοινότητα, παράγει
πολύ σημαντικά αποτελέσματα και ότι κομ-
ματική ποδηγέτηση παράγει μόνο φτωχά. 

Εξ αφορμής της μαντίλας, μάχη της προ-
οδευτικής παράταξης στην τ/κ κοινότητα
για να κρατήσει τη διακριτή της ταυτότητα,
την κοσμικότητα της παιδείας βασισμένης
στην επιστημονική γνώση. Κατά συνέπεια,
όχι στα σύμβολα (μαντίλα) ή τα περιεχόμενα
(τζαμιά), ή τα θρησκευτικά σχολεία, χαρα-
κτηριστικά που προβάλλει το κυβερνών

την Τουρκία Κόμμα Ανάπτυξης και Δικαιο-
σύνης. Η τ/κ διακριτή ταυτότητα έχει κα-
νόνες στο πολιτικό επίπεδο: ΔΔΟ, όπως
προνοούν τα ψηφίσματα των Η.Ε., η τ/κ
κοινότητα όχι παράρτημα της Τουρκίας,
ούτε και επιστροφή στην εποχή της ε/κ
επικυριαρχίας. Μαζί με τους Ε/κ σε ένα ομό-
σπονδο, ενωμένο κράτος, με αυτονομία
στις πολιτείες. 

Η συγκυρία βλέπει τον Οκτώβριο, η υπο-
ψηφιότητα Τατάρ βλέπει πίσω, η υποψη-
φιότητα Ερχιουρμάν βλέπει την πρόοδο.
Δύσκολη μάχη, τα στοιχεία δείχνουν ότι
δεν θα επαναληφθεί η εκλογική παρέμβαση
της Άγκυρας κατά τον τρόπο του 2020. Πα-
ρουσία-έκπληξη στη διαδήλωση, που ίσως
κρίνει πολλά τον Οκτώβρη, αυτή του Σερντάρ
Ντενκτάς. Για πολλούς Τ/κ η συζήτηση για
την ισορροπία στις σχέσεις με την Τουρκία
εξακολουθεί να υφίσταται. Πόσο μακριά
και πόσο κοντά στην Τουρκία θα είναι η
υποψηφιότητα Τ. Ερχιουρμάν; Άλλοι τη θέ-
λουν πιο επικριτική, άλλοι τη θεωρούν ισορ-
ροπημένη. Για τους περισσότερους Ε/κ, κα-
λός Τ/κ πολιτικός είναι αυτός που ασκεί
την πιο πολλή κριτική στην Τουρκία. Αλλά
τα δεδομένα είναι εκεί, και μόνο τυφλοί
στα πασιφανή δεν τα βλέπουν: επιτυχημένη
είναι εκείνη η πολιτική που αναγνωρίζει
τα δεδομένα και τις δυσκολίες και έχοντας
καθαρή εικόνα για το μέλλον, βρίσκει την
κάθε φορά «χρυσή τομή» που οδηγεί στην
πρόοδο, στην επίλυση, στην αυτοτέλεια.
Συνεπώς, ο Τ. Ερχιουρμάν δεν έχει παρά
να μελετήσει τις κινήσεις Μ.Α. Ταλάτ και
Μ. Ακιντζί, να κρατήσει ό,τι πέτυχε, να μην
επαναλάβει ότι δεν απέδωσε και ανάλογα
να οργανώσει τη στρατηγική του. Επιτυ-
χημένη είναι εκείνη η πολιτική που αλλάζει
τα δεδομένα και βελτιώνει με έργα τη ζωή
των ανθρώπων και όχι εκείνη που κινείται
στο «παρά λίγο».

Οι διαφορετικές γνώμες ανάμεσα στην
Άγκυρα και τους Τ/κ, δεν είναι κάτι νέο.
Είναι η ε/κ κοινότητα που αποφεύγει να
αναλύσει τις βαθύτερες πολιτικές και τα
χρώματα. Στην κυρίαρχη ε/κ αφήγηση, οι
Τ/κ είναι η προέκταση της Άγκυρας, ένας

ιμάντας μεταβίβασης της γραμμής της.
Αυτά όμως που έκαναν στη διαδήλωση,
δεν κολλούν με ό,τι έχουμε μάθει. Έτσι, τα
γνωστά ε/κ ΜΜΕ, αυτά που αντιστρατεύον-
ται την ομοσπονδιακή επίλυση, αλλάζουν
θέμα. Τα ενοχλεί η δυνατότητα ο μέσος Ε/κ
να έχει μια πληρέστερη αντίληψη στα πράγ-
ματα. Γι’ αυτό σχεδόν αυτόματα, μπαίνει
σε εφαρμογή το σύστημα «αγνοήστε τα»,
«υποβαθμίστε τα», συνεχίζουμε τη μάχη
υπέρ της στασιμότητας.

Ο ΔΗΣΥ με σχετική ανακοίνωσή του
γράφει ότι «τα όσα τεκταίνονται τις τελευ-
ταίες ημέρες στα κατεχόμενα αποτελούν
μια ακόμη κλιμάκωση της διαρκούς προ-
σπάθειας της Τουρκίας για διάβρωση του
κοσμικού χαρακτήρα της τ/κ κοινότητας.
Οι Τ/κ μπορούν να έχουν ένα ευρωπαϊκό
μέλλον σε μια ενωμένη Κύπρο». Η διαπί-
στωση ΔΗΣΥ ασφαλώς έχει πραγματική
βάση, γι’ αυτό και οι μαζικές αντιδράσεις
«κατά της διάβρωσης». Αλλά η υποκριτική
πολιτική κάποια στιγμή χρειάζεται να πάρει
τέλος. Αν υπερασπίζεσαι «τον κοσμικό χα-
ρακτήρα της τ/κ κοινότητας», τότε χρειάζεται
να πεις πώς υπερασπίστηκες τον κοσμικό
χαρακτήρα της ε/κ! Χρειάζεται να πεις λ.χ.
στα 10 χρόνια της διακυβέρνησης Αναστα-
σιάδη, πόσο και πού έγινε, ή να καταγράψεις
πόσοι σχολικοί χώροι γέμισαν με παρεκ-
κλήσια στα ίδια 10 χρόνια. Ή η υπεράσπιση
της κοσμικότητας έχει ισχύ μόνο για τους
άλλους; Θα ήταν επίσης χρήσιμο ο ΔΗΣΥ
να πει λ.χ. πόσες φορές διαφώνησε ή άσκησε
κριτική στις δημόσιες παρεμβάσεις του αρ-
χιεπισκόπου, οι οποίες οδηγούν τις προ-
σπάθειες για επανάληψη των συνομιλιών
σε ξαφνικό θάνατο. Δεν αρκεί να μιλάμε
για τα εύκολα που αφορούν άλλους. Προέχει
η προσπάθεια για να αλλάξει η δική μας
κατάσταση πραγμάτων και το πόσο συμ-
βάλλει ο κάθε σχηματισμός στο να αντιμε-
τωπιστούν τα ποικίλα αδιέξοδα πρώτα στο
«χωριό» μας, για να πείθουμε ότι μιλώντας
για τους άλλους έχουμε και την απαιτούμενη
αξιοπιστία!

Εξ αφορμής της μαντίλας
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Το πλοίο «Libra» του ιταλικού πολεμικού ναυτικού φτάνει στο Shengjin της Αλβανίας, με 40 μετανάστες επί του σκάφους, οι οποίοι με εντολή
της ιταλικής κυβέρνησης μεταφέρθηκαν σε εγκατάσταση στο Gjader της Αλβανίας.

www.larkoslarkou.org.cy

Σ χεδόν 80 μέρες μετά την ορκω-
μοσία Τραμπ και παρά το διφο-
ρούμενο έως και αλλοπρόσαλλο

πολλών πτυχών της πολιτικής του,
μπορούμε να συναγάγουμε κάποια
συμπεράσματα για τις απόψεις και τις
προθέσεις του.

Πρώτον, δεν υπάρχει διαχωρισμός
ανάμεσα σε εταίρους και αντιπάλους,
τουλάχιστον τέτοιος που να διαφορο-
ποιεί την προσέγγισή του ή, όπου απαι-
τείται, την επίδειξη αποφασιστικότητας.
Μάλιστα, εξαιρουμένης της Κίνας και
της επιβολής δασμών 145% και κάποιων
απειλητικών μηνυμάτων προς το Ιράν
(σημειώνεται πως τη μεν πρώτη την
έχει προσκαλέσει σε διαπραγμάτευση,
με το δε δεύτερο ξεκίνησε χθες συνο-
μιλίες στο Ομάν), οι χώρες που έχουν
γίνει δέκτες των μεγαλύτερων επιθέ-
σεων αλλά και εκβιασμών είναι οι συμ-
μαχικές, όπως ο Καναδάς και το Μεξικό,
καθώς και κράτη της Ευρωπαϊκής Eνω-
σης και του ΝΑΤΟ.

Δεύτερον, όλοι οι ηγέτες είναι ανα-
λώσιμοι. Πιθανόν αυτό να αποτελεί
μέρος της στρατηγικής Τραμπ για να
διατηρεί τα υπόλοιπα κράτη σε εγρή-
γορση, αλλά και για να τους επιβάλλεται
ευκολότερα, ωστόσο, δημιουργείται
μία κρίση εμπιστοσύνης απέναντί του
και ειδικότερα έναντι των επιδιώξεων
των Ηνωμένων Πολιτειών. Καμιά χώρα
δεν αισθάνεται ασφαλής και δεν μπορεί
να επαφίεται ακόμη και σε τυχόν δια-
βεβαιώσεις που μπορεί να λάβει από
την Ουάσιγκτον. Oλοι κινούνται σε
ένα εκκρεμές και αισθάνονται ότι τε-
λούν υπό μόνιμη αίρεση, η οποία εξαρ-
τάται από τις επιθυμίες ενός ασταθούς
χαρακτήρα, όπως ο Τραμπ.

Τρίτον, η σχέση με τις ΗΠΑ είναι
καθαρά συναλλακτική και προτεραι-
ότητα δίδεται σε αυτούς που έχουν
να προσφέρουν κάτι χειροπιαστό και
όχι σε όσους ζητούν υποστήριξη χωρίς
το αντάλλαγμα που δίνουν να είναι
ικανοποιητικό. Η προσφορά προηγείται
της όποιας απαίτησης. Χαρακτηριστικό
παράδειγμα ο πρόεδρος της Φινλαν-
δίας, εκ των σκληροτέρων επικριτών
της Ρωσίας, ο οποίος... έπνιξε τον προ-
βληματισμό του για την προσέγγιση
του Αμερικανού προέδρου με τον Ρώσο
ομόλογό του και επισκέφθηκε τη Φλό-
ριντα για να δώσει λύση στην έλλειψη
παγοθραυστικών που αντιμετωπίζουν
οι Ηνωμένες Πολιτείες, κάτι που εκτι-
μήθηκε από τον Τραμπ. Τώρα, ο
Στουμπ ελπίζει πως κέρδισε την προ-
σοχή του και θα καταφέρει σε δεύτερο
χρόνο να εκθέσει τις απόψεις του για
τον ρωσικό αναθεωρητισμό. 

Τέταρτον, οι αναθεωρητές του διε-
θνούς και περιφερειακού συστήματος
δεν βρίσκονται στο στόχαστρο του
Τραμπ, γιατί ο ίδιος επιθυμεί την εκ
βάθρων αναδιάρθρωση του υφιστά-
μενου συστήματος. Ο Τραμπ σέβεται
τον Πούτιν, μεταξύ άλλων, γιατί θεωρεί
ότι έχει διατηρήσει τις παραδοσιακές
αξίες του χριστιανισμού στη χώρα
του, έχοντας στιγματίσει όσους επι-
χειρούν να προωθήσουν τη λεγόμενη
woke ατζέντα. Και για τον ίδιο λόγο
ψέγει τους Ευρωπαίους για απώλεια
προσανατολισμού.

Πέμπτον, παρά τον προσωποκεν-
τρικό χαρακτήρα της αμερικανικής
ηγεσίας, υπάρχουν πολλοί παράγοντες
που επηρεάζουν τις αποφάσεις του.

Mέλη του στενού οικογενειακού του
κύκλου, δωρητές αλλά και ισχυροί επι-
χειρηματίες, απεσταλμένοι τους οποί-
ους έχει ορίσει για σειρά θεμάτων και
εμπιστεύεται περισσότερο από τους
υπουργούς Εξωτερικών και Αμυνας,
ακόμη και ειδικές σχέσεις με τρίτες
χώρες μέσω αδιόρατων καναλιών και
συμφερόντων αλλά και του κόσμου
των κρυπτονομισμάτων, επιδρούν
στις τελικές του αποφάσεις.

Εντός αυτού του πλαισίου, την πε-
ρασμένη Δευτέρα ο Αμερικανός πρό-
εδρος μίλησε με θερμά λόγια για τον
Ερντογάν, ενώπιον κιόλας του Ισραη-
λινού πρωθυπουργού. Είναι δεδομένο
ότι ο Τραμπ τρέφει εκτίμηση, αν όχι
θαυμασμό, για τον Τούρκο ομόλογό
του, αφενός γιατί τον θεωρεί αποτε-
λεσματικό και δυναμικό παίκτη, αφε-
τέρου επειδή μετέρχεται μεθόδους
έναντι των αντιπάλων του και των αν-
τίθετων φωνών που ο Τραμπ θα ήθελε
να εφαρμόσει στις Ηνωμένες Πολιτείες,
αλλά δεν (του) είναι εύκολο. Πιστεύει
πως η Τουρκία, από την οπτική της
σκληρής ισχύος, είναι σημαντική για
τα αμερικανικά συμφέροντα και δεν
μπορεί να παραγνωρίσει τη σταθερή
παρουσία της σε πολλά διπλωματικά
τραπέζια. Αντιθέτως με τον προκάτοχό
του, δεν ανησυχεί από την επαμφο-
τερίζουσα στάση της Αγκυρας έναντι
της Μόσχας σε σχέση με τη φθίνουσα
πορεία του δυτικού της προσανατο-
λισμού και εκτιμά ότι μπορεί να βρει
πεδίο συνεννόησης με τον Ερντογάν,
ο οποίος ως πολύπειρος πολιτικός, άλ-
λωστε, ξέρει τα «κουμπιά» του Τραμπ
και δύναται να του προσφέρει χειρο-
πιαστά ανταλλάγματα. Διόλου, όμως,
δεν αποκλείεται οι δυο τους να μπουν
σε τροχιά αντιπαράθεσης, εφόσον το
Ισραήλ αλλά και ομάδες επιρροής όπως
οι χριστιανοί ευαγγελικοί, σκληρός
πυρήνας των ψηφοφόρων του Τραμπ,
τον πείσουν ότι η επικράτηση των τζι-
χαντιστών στη Συρία μπορεί να προ-
καλέσει μεγαλύτερη περιφερειακή
αστάθεια ή/και πως η Τουρκία επιτείνει
την αποσταθεροποίηση κόντρα στις
προσπάθειες εξομάλυνσης, ειδικότερα
μεταξύ Ισραήλ και Σαουδικής Αραβίας.
Το μοναδικό πλεονέκτημα του Ερν-
τογάν σε αυτήν την εξίσωση, δεδο-
μένης της τεράστιας επιρροής του
αμερικανοεβραϊκού λόμπι, είναι η –
συγκριτικά με τον Νετανιάχου– με-
γαλύτερη συμπάθεια Τραμπ προς Ερν-
τογάν. 

Ο τελευταίος έχει έναν επιπλέον
λόγο να αισιοδοξεί: Ο Τραμπ θεωρεί
ψιλά γράμματα ζητήματα κυριαρχίας
(αποκαλυπτική η θέση του στο Ουκρα-
νικό και έναντι της Γροιλανδίας και
της Δανίας), όπως η εδαφική ακεραι-
ότητα, πολλώ δε μάλλον κυριαρχικών
δικαιωμάτων. Θα κάνει, πάντως, λάθος
ο Ερντογάν αν πιστέψει ότι έτσι του
προσφέρεται λευκή επιταγή και μπει
στον πειρασμό πρόκλησης αναταραχής.
Πρώτον, γιατί ο Τραμπ προτιμά αυτούς
που τον διευκολύνουν, κλείνοντας (του)
εκκρεμότητες/μέτωπα, και δεύτερον,
γιατί το προνόμιο της αναταραχής θέλει
να το έχει μόνον αυτός.

O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι διευθυντής
του Ινστιτούτου Διεθνών Υποθέσεων (IGA)
και καθηγητής του Αμερικανικού Κολλεγίου
Ελλάδος.

Τι «βλέπει» ο Τραμπ
στον Ερντογάν

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Το ψυχόδραμα των δασμών
τις τελευταίες ημέρες θυμίζει
πως τίποτα στις σχέσεις Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και Ηνω-
μένων Πολιτειών δεν θα είναι
πια το ίδιο. Το παγκόσμιο

σκηνικό παίρνει τη μορφή που πολλοί ανα-
λυτές ανέμεναν για τον 21ο αιώνα. Ενός
κόσμου μεγάλων δυνάμεων όπου οι ΗΠΑ
εξακολουθούν να έχουν κεντρικό ρόλο,
αλλά δεν είναι πλέον η χώρα στην οποία
ο υπόλοιπος κόσμος προσέβλεπε για στα-
θερότητα και οικονομική ανάπτυξη. Ή, η
χώρα που ταυτόχρονα ο υπόλοιπος κόσμος
απεχθανόταν για τον ρόλο της ως «παγ-
κόσμιου αστυνομικού».

Το δημοσιογραφικό κλισέ του «πλανη-
τάρχη» (και του «παγκόσμιου αστυνομικού»)
δεν ισχύει πλέον, καθώς όλο και περισσό-
τερες κοινωνίες διερωτώνται γιατί ακριβώς
η μοίρα τους πρέπει να εξαρτάται σε τέτοιο
βαθμό από έναν εκλεγμένο αξιωματούχο
που οι ίδιοι δεν είχαν την ευκαιρία να ψη-

φίσουν. Καιρός να το αποσύρουμε. Κατα-
θέτω ενώπιον της Ένωσης Κλισέ Διατυ-
πώσεων τον όρο «πορτοκαλί Πρόεδρος»
ως την ταπεινή μου πρόταση.

Η συμπεριφορά των ΗΠΑ μπορεί να
προβλεφθεί, και ο Τραμπ δεν είναι «απρό-
βλεπτος» ούτε «τρελός» όπως θέλουν τον
Ερντογάν τα δημοσιογραφικά κλισέ των
ελληνόφωνων ΜΜΕ. Ναι, ο τρόπος σκέψης
και πρακτικής του δεν φαίνεται να έχει
βάθος και στρατηγική, όμως οι πράξεις
του συνάδουν με τη ρητορική του και το
ιστορικό του.

Ο κ. Πορτοκαλί βλέπει τον ρόλο του ως
deal maker, και θεωρεί πως η πίεση στο
παγκόσμιο εμπόριο θα του δώσει ευκαιρίες
να διαπραγματευτεί καλύτερους όρους.
Ακόμα και αν οι επιπτώσεις θα χτυπήσουν
πρώτα τους ίδιους τους ψηφοφόρους του,
ένα ενδεχόμενο το οποίο κυνικά προσπερνά
μέχρι τη στιγμή που επηρεάζει πραγματικά
την οικονομία και κατ’ επέκταση την απο-
δοχή του στις δημοσκοπήσεις.

Όπως είδαμε την Τετάρτη το βράδυ, ο
Ντ. Τραμπ είναι έτοιμος να αλλάξει πορεία
και να προσαρμοστεί. Οι σύμβουλοί του
προσπαθούν τώρα να πείσουν τα ΜΜΕ
πως αυτό ήταν το σχέδιο του από την αρχή,
όμως ακόμα και ο ίδιος δήλωνε την Τετάρτη
πως η απόφαση λήφθηκε τις τελευταίες
ημέρες, και πως η ανακοίνωση στο ιδιωτικό
μέσο κοινωνικής δικτύωσης Truth Social
γράφτηκε χωρίς δικηγόρους, «από την
καρδιά». Οι New York Times, έχοντας εν-

δεχομένως συγκινηθεί λιγότερο από το
αφήγημα αυτό, μετέφεραν πληροφορίες
πως ο κ. Τραμπ, ενώ αρχικά έλεγε στους
Ρεπουμπλικάνους πως ξέρει τι κάνει, αν-
τέδρασε μετά την αναταραχή στις αγορές,
καθώς οι σύμβουλοί του φοβούνταν πως
η κατάσταση θα ξέφευγε από τον έλεγχο
και προτιμούσαν η πολιτική της αμερικα-
νικής κυβέρνησης να εστιάσει με πιο δο-
μημένο τρόπο στην Κίνα.

Πέρα από το δράμα και την ίντριγκα
της σημερινής συγκυρίας, οι ΗΠΑ εξακο-
λουθούν να κινούνται στην ίδια πορεία:
της νευρικότητας καθώς δεν είναι η κύρια
παγκόσμια δύναμη, της αναδίπλωσης μα-
κριά από στρατιωτικές επεμβάσεις και πε-
ριπέτειες ανά το παγκόσμιο, της αμηχανίας
από τις ανισότητες στο εσωτερικό που η
προοδευτική κεντροαριστερά της χώρας
δεν μπορεί να αντιμετωπίσει και που ο κύ-
κλος του Τραμπ σπεύδει να εκμεταλλευτεί
για πλουτισμό και για προώθηση υπερ-
συντηρητικών πολιτικών.

Η σημερινή συμπεριφορά των ΗΠΑ συ-
νάδει και με τις τάσεις στην εξωτερική πο-
λιτική – ανεξάρτητα από τις ιμπεριαλιστικές
περιπέτειες της σημερινής Ρωσίας και του
νεο-ορθόδοξου φασισμού του Κρεμλίνου,
ο πραγματικός ανταγωνιστής στη διεθνή
σκηνή είναι η Κίνα. Αυτό το έχει καταλάβει
και η Ε.Ε., προσπαθώντας να ισορροπήσει
σε μια σχέση ανταγωνιστή και εταίρου,
ταυτόχρονα με έναν πόλεμο στην Ευρώπη
και έναν εντελώς αχρείαστο οικονομικό
πόλεμο με τις ΗΠΑ.

Οι αγορές θα πάρουν λοιπόν βαθιές
ανάσες, οι διαπραγματεύσεις μεταξύ ΗΠΑ
και Ε.Ε. θα ξεκινήσουν, και όλοι ελπίζουν
πως η κλιμάκωση μεταξύ ΗΠΑ και Κίνας
θα υποχωρήσει. Οι δραματικές στιγμές
των τελευταίων ημερών, ωστόσο, είναι
μόνο μια ένδειξη αυτού που ξέραμε εδώ
και καιρό. Πως δεν είμαστε πια στην εποχή
του business as usual.

Πάθη και ίντριγκες στον 21ο αιώνα
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<<

Η συμπεριφορά των ΗΠΑ
μπορεί να προβλεφθεί,
και ο Τραμπ δεν είναι
«απρόβλεπτος» ούτε «τρελός»
όπως θέλουν τον Ερντογάν
τα δημοσιογραφικά κλισέ
των ελληνόφωνων ΜΜΕ.
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Σύμφωνα με τον Σάμιουελ
Χάντιγκτον, η κουλτούρα εί-
ναι «ο υψηλότερος τρόπος
ομαδοποίησης και η ισχυρό-
τερη πολιτισμική ταυτότητα»
των λαών. Οι πολιτισμικές

ταυτότητες έρχονται σε σύγκρουση σε
έναν αδιάκοπο ανταγωνισμό, καθώς οι φο-
ρείς τους παλεύουν για την παγκόσμια
ηγεμονία. Σύμφωνα με την πολυσυζητη-
μένη θέση του, «Η σύγκρουση των πολι-
τισμών» (1996) είναι η κύρια αιτία συγ-
κρούσεων μεταξύ των λαών. Οι πολιτισμικές
και θρησκευτικές ταυτότητες των ανθρώ-
πων θα αποτελέσουν την κύρια πηγή πο-
λέμων στον κόσμο μετά τον Ψυχρό Πόλεμο,
αποφάνθηκε ο Αμερικανός πολιτικός επι-
στήμονας, υποστηρίζοντας παράλληλα
ότι οι μελλοντικοί πόλεμοι δεν θα διεξά-
γονται μεταξύ χωρών, αλλά μεταξύ πολι-
τισμών. Σε αυτό του το έργο ταυτίζει με
εμφατικό τρόπο τη θρησκευτική με την
πολιτισμική ταυτότητα.

Η ταύτιση αυτή ωστόσο έχει τις ρίζες
της σε παλαιότερους στοχαστές, πρωτερ-
γάτες της αντεπαναστατικής κριτικής της
νεωτερικής κοινωνίας στην Ευρώπη. Οι
στοχαστές αυτοί αντέταξαν τον καθολι-
κισμό στη σύγχρονη φιλελεύθερη κοινω-
νικοπολιτική τάξη. Ο καθολικός αντιφιλε-
λευθερισμός έγινε έτσι η πρωτογενής πηγή
κριτικής του καπιταλισμού και των αστικών

τάξεων, των τάξεων που, σύμφωνα με τον
Ντονόσο Κορτές («Επιστολή της 24ης
Οκτωβρίου 1851») φλυαρούν σε άσκοπες
συζητήσεις (Las Clases Dicutidoras), αντί
να αποφασίζουν και να πράττουν, όπως
οφείλει να κάνει μια αυθεντική πολιτική
τάξη. Την κοινωνικοποίηση της καθολικής
θρησκείας εισηγήθηκε λοιπόν πρώτος ο
καθολικός αντεπαναστάτης συγγραφέας
Χουάν Ντονόσο Κορτές (1809-1853). Στα
«Δοκίμια πάνω στον καθολικισμό, τον φι-
λελευθερισμό και τον σοσιαλισμό» (1851),
ο Donoso αναπτύσσει τη θεωρία ότι η κοι-
νωνικοπολιτική τάξη ενός λαού είναι απο-
τέλεσμα των βασικών αρχών του πολιτι-
σμού του οποίου είναι φορέας.

Έτσι, ο καθολικισμός έχει τη δική του
κοινωνική τάξη, η οποία έρχεται σε αντί-
θεση με αυτές του φιλελευθερισμού και
του σοσιαλισμού. Ιδιαίτερα επιθετικός
εναντίον των θέσεων του Πιερ-Ζοζέφ Προ-
υντόν, ο Ντονόσο, ενώ παραδέχεται τις
σοσιαλιστικές θέσεις της εκμετάλλευσης
του προλεταριάτου από τους πλουτοκράτες
αστούς, υποστηρίζει ότι η σοσιαλιστική
απάντηση έγκειται μόνο στη διάχυση της
ιδεολογίας του φθόνου και του μίσους κατά
των αστών. Με τον τρόπο αυτό, κατακερ-
ματίζει την κοινωνία και διαφθείρει ηθικά
την εργατική τάξη. Ο πραγματικός του εχ-
θρός όμως δεν είναι ο σοσιαλισμός, τον
οποίο θεωρεί απλά παραστρατημένο, αλλά

ο φιλελευθερισμός. Για να κατανοήσουμε
την κατάσταση στον Δυτικό κόσμο σήμερα,
είναι αναγκαίο να σκεφτούμε τη σύγκρουση
των πολιτισμών όχι ως πόλεμο μεταξύ
λαών, όπως υποστηρίζει ο Χάντιγκτον,
αλλά ως εμφυλιοκοινωνικό πόλεμο εντός
της κάθε εθνικής κοινωνίας χωριστά και
εντός ολόκληρης της Ευρώπης ως ενιαίο
πολιτισμικό σύνολο λαών, όπως υποστηρίζει
ο Ντονόσο Κορτές.

Ο ίδιος ο Ντονόσο Κορτές, στην «Ομιλία
περί δικτατορίας» (1849), δεν θα διστάσει
να προτείνει την επιβολή καθολικής δι-
κτατορίας στην Ευρώπη, με σκοπό να τη
σώσει από τη φιλελεύθερη ηθική και κοι-
νωνική παρακμή. Σύμφωνα με τον συγ-
γραφέα, η «δικτατορία του Θεού» είναι
προτιμότερη από την επιβολή μιας δημο-
κρατικής τάξης στην οποία είναι όλοι σκλά-
βοι χωρίς να μπορούν καν να σκεφτούν
ότι πρέπει να ελευθερωθούν. Δυστυχώς,
την ίδια θέση είχε εκφράσει και ο Καρλ
Σμιτ σε πολλά έργα του κατά την περίοδο
της Δημοκρατίας της Βαϊμάρης, για να
τεθεί τελικά στην υπηρεσία του Χίτλερ
και των ναζιστών.

Είναι χαρακτηριστικό ότι, σήμερα, όλοι
οι υποστηρικτές του Πούτιν, και τελευταία
και του Τραμπ, στην Ευρώπη προέρχονται
από ακραιφνείς καθολικούς και ορθόδοξους
κύκλους, στους οποίους  προσκολλώνται
τα απομεινάρια των σταλινικών ιδεολόγων

των πάλαι ποτέ ισχυρών κομμουνιστικών
κομμάτων της Ευρώπης. Παράλληλα, η
τραμπική πολιτισμική αντεπίθεση στις
ΗΠΑ έχει ως θεμέλιο την προτεσταντική
ηθική τάξη και ως εκλογικό προπύργιο τα
προτεσταντικά συντηρητικά λαϊκά στρώ-
ματα. Αυτό επομένως που παρατηρούμε
σήμερα είναι η εικόνα ενός εμφυλίου πο-
λιτισμικού πολέμου εντός της ίδιας της
Δύσης, εντός της Αμερικής και εντός της
Ευρώπης.

Με άλλα λόγια, επιστρέφουμε, αν δηλαδή
είχαμε ξεφύγει ποτέ, στις ενδοευρωπαϊκές
κοινωνικοθρησκευτικές και ιδεολογικές
διαμάχες του 19ου αιώνα ανάμεσα σε
ακραιφνείς νοσταλγούς της παλιάς θρη-
σκευτικής τάξης και σε φιλελεύθερους.
Ίσως μάλιστα να διαβάζουμε λανθασμένα
την προσκόλληση των ευρωπαϊκών και
αμερικανικών αντιδραστικών αντιφιλε-
λεύθερων δυνάμεων στον Πούτιν και στον
πουτινισμό. Οι δυνάμεις αυτές δεν εργά-
ζονται απλά για την επικράτηση του Πούτιν
και την αποκατάσταση μιας χαμένης ισορ-
ροπίας στην παγκόσμια πολιτισμική σκα-
κιέρα. Οι αντιφιλελεύθερες αυτές δυνάμεις,
σε Ευρώπη και Αμερική, ελπίζουν στην
υποστήριξη του Πούτιν και των υπόλοιπων
απολυταρχών και τυράννων στον πλανήτη
στα πολιτικά τους σχέδια για επιβολή μιας
«δικτατορίας του Θεού» στη Δύση, όπως
ευχόταν και ο Ντονόσο. 

Την ίδια στιγμή, αντίστοιχος πολιτι-
σμικός εμφύλιος διεξάγεται και στις απο-
λυταρχίες της Τουρκίας, του Ιράν, της
Κίνας, ακόμη και της Ρωσίας κατά των δυ-
νάμεων του θρησκευτικού φονταμεντα-
λισμού, μουσουλμανικού, ρωσικού ορθό-
δοξου ή κομμουνιστικού. Αυτό λοιπόν που
παρατηρούμε θα μπορούσε να περιγραφεί
ως πολιτισμικός «εμφυλιοδιεθνής», για να
χρησιμοποιήσουμε τον όρο που πρότεινε
ο Jacques Derrida, και όχι σύγκρουση εθνι-
κών πολιτισμών. Αν και δεν θα ήταν εφικτό
να χαρακτηριστεί ο φιλελευθερισμός ως
θρησκεία, θα ήταν όμως σίγουρα δόκιμο
να περιγραφεί ως κοινωνικοπολιτικός πο-
λιτισμός, ο οποίος, παρόμοια με τις θρη-
σκείες, στόχο έχει να διαμορφώσει τις κοι-
νωνίες σύμφωνα με τις αρχές και τα ιδεώδη
του. Και σύμφωνα πάλι με τις θρησκείες,
οι οποίες είναι «αποστολικές», δίνουν δη-
λαδή έμφαση στη διάδοση και την κατή-
χηση με σκοπό την επέκτασή τους, ο φι-
λελευθερισμός έχει πλανητικές διαστάσεις
και προοπτικές. Οι φιλελεύθεροι σε Ευρώπη
και Αμερική οφείλουν να μην αμελήσουν
την πραγματικότητα αυτού του πολέμου
όταν θα αποφασίζουν ποιος είναι ο φίλος
και ποιος ο εχθρός. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθηγητής
πολιτικής και κοινωνικής φιλοσοφίας
του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Στον «μετα-ανθρώπινο» ψηφιακό κόσμο μας
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Λαμπρόν να σε κά-
ψει…» είναι η συνη-
θισμένη λαϊκή ρήση,
ενίοτε και κατάρα, η
οποία ακούγεται στους
καφενέδες και στα σο-

κάκια πόλεων και χωριών. Ξεκινά
από τα «Σόδομα και τα Γόμορρα» τα
οποία έκαψε με φωτιά, με λαμπρόν,
ο Θεός και φθάνει μέχρι τις μέρες
μας, όπου το «λαμπρόν πέφτει και
κρούζει» ανθρώπους και όχι μόνο.
Και αυτήν τη ρήση σίγουρα θα ανα-
φωνούσε ο μακαρίτης Αλέκος Μαρ-
κίδης, αν διάβαζε το περίφημο νο-
μοσχέδιο «ο περί ρύθμισης και ελέγ-
χου Λαμπρατζιών Νόμος του 2025»,
το οποίο ήθελε το υπουργείο Δικαιο-
σύνης και η κυβέρνηση «ππάσα-ππά-
σα», με τη μορφή του κατεπείγοντος,
να περάσει από τη Βουλή. Πρώτα,
αυτός ο οποίος συνέταξε το νομο-
σχέδιο, σίγουρα δεν ξέρει καλά τη
δουλειά. Τίναξε στον αέρα, σύμφωνα
με βουλευτές και όχι μόνο, το Σύν-
ταγμα, τινάζοντας και όλους αυτούς
οι οποίοι το υπέγραψαν, το ενέκριναν
και το κατέθεσαν στη Βουλή. Σοβαροί
βουλευτές και σοβαροί τεχνοκράτες
του κοινοβουλίου, γελούσαν και έκλαι-
γαν, με το κατάντημα της εκτελεστι-
κής εξουσίας, η οποία δεν συντάσσει
πλέον νομοσχέδια με «παραθυράκια»,
αλλά συντάσσει νομοσχέδια με «κα-
μαρόπορτες», ώστε να ακυρωθούν
με την πρώτη υπόθεση, η οποία θα
οδηγηθεί στη Δικαιοσύνη. 

Ίσως για πρώτη φορά επιχειρείται
στην Κύπρο να νομοθετηθεί ένα έθι-
μο, το οποίο ορίζεται ως «λαμπρατζιά»
και σημειώνεται ότι είναι στο πλαίσιο
της παράδοσης της κυπριακής κοι-
νωνίας. Ίσως, για πρώτη φορά ορί-
ζεται ότι ένας νόμος αφορά μόνο την
Ορθόδοξη Εκκλησία της Κύπρου ή
άλλο χριστιανικό δόγμα. Καλά, οι
υπόλοιποι πολίτες της Κύπρου, Μωα-
μεθανοί, Ινδουιστές, Βραχμάνοι, Δω-
δεκαθεϊστές, άθεοι και ό,τι άλλο πι-
στεύει ο καθένας, δικαιούνται να κά-
νουν ό,τι θέλουν. Να ανάβουν λαμ-
πρατζιές, αλλά να μην τους αγγίζει
ο νόμος, γιατί δεν είναι Χριστιανοί;
Ίσως για πρώτη φορά, από την πρώτη
ανάγνωση νομοσχεδίου, υπήρξαν
τόσες πολλές αντιδράσεις και υπο-
δείξεις, ότι καταφανώς έρχεται σε
σύγκρουση με άλλες νομοθεσίες.
Υπήρξαν ακόμη και απειλές από τους
Οικολόγους, ότι αν υιοθετηθεί, θα
γίνει καταγγελία στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Και επί της ουσίας, με πονηρό
τρόπο, μετατίθενται οι ευθύνες της
Αστυνομίας και της Πυροσβεστικής,
στις τοπικές αρχές, οι οποίες όπως
είναι φυσικό αντιδρούν. Το πιο πα-
ράξενο είναι η πρόνοια για μία λαμ-
πρατζιά σε κάθε ναό, πρόνοια η οποία
θα αυξήσει αντί να μειώσει τον αριθμό
των λαμπρατζιών. Και το πιο εξορ-
γιστικό, είναι ότι προνοούνται ποινές
μέχρι 12 χρόνια φυλάκιση, ή μέχρι

75 χιλιάδες ευρώ πρόστιμο ή και οι
δύο ποινές μαζί, για μια λαμπρατζιά,
στην οποία κατά κανόνα «ένοχοι»
είναι ανήλικοι. 

Η προβληματική σύνταξη νομο-
θεσιών, δεν είναι σημερινό φαινόμενο
και πάντα υπάρχει η «πονηρή σκέψη»,
ότι πίσω από όλα αυτά, κρύβονται τα
λεγόμενα «παραθυράκια» των νόμων
και ανομολόγητα συμφέροντα. Δεν
είναι τυχαίο το γεγονός, ότι ένα σωρό
αποφάσεις στα δικαστήρια στηρίζον-
ται σε προβληματικές διαδικασίες
και όχι στην ουσία των υποθέσεων.
Χαρακτηριστικότερα παραδείγματα
τα μεγάλα έργα του δημοσίου και οι
προαγωγές δημοσίων υπαλλήλων. Οι
μεγαλοδικηγόροι ξέρουν τους τρόπους
να ακυρώνουν ακόμη και καταφανείς
παρανομίες. Ακόμη και ένα «και» μπο-
ρεί να αποτιμάται σε πολλά εκατομ-
μύρια ευρώ, είτε για το δημόσιο είτε
για τους «αετονύχηδες». 

Υπάρχει και η απλή διάσταση της
υπόθεσης, με την «έλλειψη» ανθρώ-
πων οι οποίοι να κατέχουν την τέχνη
της σύνταξης νομοθεσιών. Έφυγε ο
«γκουρού» της σύνταξης νομοθεσιών,
ο αείμνηστος Αλέκος Μαρκίδης. Ευ-
τυχώς υπάρχουν και μερικοί λειτουρ-
γοί στο κοινοβούλιο, με μεγάλη πείρα
και ιδιαίτερες γνώσεις, οι οποίοι μπο-
ρούν να εντοπίζουν και να διορθώ-
νουν «λάθη» νομοσχεδίων. Συνταγ-
ματικά, αρμόδια για τη σύνταξη νο-
μοσχεδίων είναι η κυβέρνηση και
υπεύθυνη για τον νομοτεχνικό έλεγχο
είναι η Νομική Υπηρεσία. Ωστόσο,
είτε λόγω απειρίας, είτε λόγω αδυ-
ναμιών, είτε για άλλους λόγους, φθά-
νουν «ασύντακτα», ενίοτε «ανορθό-
γραφα» και καταφανώς λανθασμένα
νομοσχέδια στο κοινοβούλιο. Στο
παρελθόν καταβλήθηκε μια σοβαρή
προσπάθεια για σύσταση ομάδας, η
οποία θα έλεγχε τα νομοσχέδια. Ωστό-
σο, η προσπάθεια δεν καρποφόρησε,
αφού τάχα ήταν προσβλητική η όλη
διαδικασία, για τους αξιωματούχους. 

Στην εποχή των τεχνολογικών
θαυμάτων, ήδη κάποιοι «συντάσσουν»
νομοσχέδια, μέσω τεχνητής νοημο-
σύνης. Ωστόσο, κατά κανόνα είναι
γεμάτα «παιδαριώδη» λάθη. Η εμπειρία
δεν αγοράζεται και σίγουρα δεν μπορεί
να χωρέσει σε καμιά ψηφιακή μηχανή.
Σε αυτό το επίπεδο εντάσσονται και
τα ψηφιακά προγράμματα τα οποία
ετοιμάζουν περιλήψεις νομοθεσιών,
ετοιμάζουν αγορεύσεις για δικαστήρια
και ακόμη δίδουν νομικές συμβουλές.
Αλλά και πάλι τα αποτελέσματα είναι
τραγικά, όπως μαρτυρούν έμπειροι
δικηγόροι, οι οποίοι ξέρουν να κερ-
δίζουν νομικές μάχες. Ο άνθρωπος
έχει «θεϊκές» καταβολές και σίγουρα
ποτέ δεν θα ανατραπεί από ανθρώπινα
κατασκευάσματα. Ούτε βεβαίως θα
καταφέρει ποτέ να ανατρέψει τον δη-
μιουργό του. 

«Λαμπρόν»
στα νομοσχέδια

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

 kaparispan@yahoo.gr

Ο εμφυλιοδιεθνής πολιτισμικός πόλεμος

Μ ακάρι ο καταιγισμός αναλύσεων, σχο-
λίων και δημοσίων συζητήσεων που
προκάλεσε, διεθνώς, το «Adolescence»

να βοηθήσει στην πιο αποτελεσματική προ-
σέγγιση του προβλήματος. Εάν κανείς συγ-
κέντρωνε τον αριθμό των λέξεων, των εκ-
πομπών, των ειδικών, που έχουν αναφερθεί
στη βρετανική σειρά του Netflix, θα συνέθετε
μια βιβλιοθήκη με άφθονο οπτικοακουστικό
και έντυπο υλικό. Και είναι τόση η εμπλοκή
και η ένταση του θέματος που συνεχίζεται
ο διάλογος ανελλιπώς εδώ και ένα μήνα, από
την έναρξη της προβολής. Παιδιά, γονείς,
εκπαιδευτικό σύστημα και, η πηγή της δυ-
στοπίας, το Διαδίκτυο, ειδικότερα τα social
media, είναι οι κρίκοι στην αλυσίδα που
ακτινογραφεί η σειρά, ανοίγοντας ζωτικής
σημασίας θέματα. Μάλιστα, πρόσφατα, μι-
λώντας στο Βρετανικό Κοινοβούλιο, ο πρω-
θυπουργός Κιρ Στάρμερ είπε ότι παρακο-
λούθησε το «Adolescence» με τα δυο παιδιά
του και πιστεύει πως πρέπει να λάβουν πολύ
σοβαρά υπόψη τις «μοιραίες συνέπειες» που
έχει για τους νέους ανθρώπους το επιβλαβές
περιεχόμενο του Διαδικτύου. Χρειάζεται να
δράσουμε, υπογράμμισε. Ο δε συνσεναριο-
γράφος των τεσσάρων επεισοδίων Τζακ
Θορν, σε συνέντευξή του, τόνισε πως είναι
αναγκαίες νομοθετικές πρωτοβουλίες για
να απαγορευθεί η πρόσβαση στο Διαδίκτυο
για άτομα κάτω των 16 ετών.

Η συζήτηση είναι ευρεία, υπάρχουν και
στην Ελλάδα φωνές που συγκλίνουν στην
απαγόρευση. Τουλάχιστον, σε ειδικές ρυθ-
μίσεις των πλατφορμών ώστε να αποκλείονται
χρήστες κάτω των 16.

Στις αρχές του 21ου αιώνα, ήδη, ο πολιτικός
φιλόσοφος Φράνσις Φουκουγιάμα αναφε-
ρόταν στο ζοφερό μετα-ανθρώπινο μέλλον.

Βέβαια, η δική του οπτική αφορούσε τη βιο-
τεχνολογία, η οποία θα μπορούσε να αλλάξει
ριζικά την ανθρώπινη φύση. Πρόλαβε όμως
η ψηφιακή εποχή να επιδράσει καταλυτικά
στον ψυχισμό, προκαλώντας απρόβλεπτες
αναταράξεις.

Ας κρατήσουμε τον «μετα-ανθρώπινο»
κόσμο. Αυτόν στον οποίο η εικονική πραγ-
ματικότητα των μέσων κοινωνικής δικτύωσης
επιβάλλει τους όρους της. Στην «Εφηβεία»,
ο κεντρικός ήρωας είναι 13 ετών και δια-
πράττει φόνο. Το ακόμη χειρότερο είναι ότι
δεν έχει αντιληφθεί τι έχει κάνει, το νόημα
της πράξης του. Βυθισμένος στα «ανάλεκτα»

της σοσιαλμιντιακής επικοινωνίας, στην κω-
δικοποιημένη υποκουλτούρα εκφοβισμού,
με emoji και μια χρωματική γκάμα που δη-
λώνει την αποδοχή ή τη βίαιη απόρριψη
(που κανείς δεν αντέχει), δεν καταλαβαίνει
ούτε το τετελεσμένο του φόνου. Σαν να
μπορεί να αναιρέσει την ενέργεια, να κάνει
undo. Στο άβατο του εφηβικού δωματίου,
αυτού του «αχαρτογράφητου χώρου» όπου
το παιδί είναι μόνο με την οθόνη του. Η οι-
κογένεια και απορρυθμισμένη να μην είναι,
δεν έχει πρόσβαση στο διαδικτυακό ιδιόλεκτο.
Δεν χρειάζονται οι έρευνες για να διαπιστωθεί
ότι το 25% των παιδιών δεν μπορεί να ζήσει
πάνω από μία ώρα χωρίς το κινητό του. Μια

ματιά γύρω μας αρκεί. Και οι γονείς; Ο ψυ-
χίατρος Στέλιος Στυλιανίδης διαπιστώνει
«αδυναμία γονεϊκής λειτουργίας. Με τον πα-
τέρα εσωτερικεύεται το όριο, η απαγόρευση».
Και ο πατέρας, εν προκειμένω, είναι απών.
Oχι αδιάφορος ίσως, αλλά απών.

Από την άλλη, τα σχολεία δεν έχουν πλέον
τη δυνατότητα (και τη δύναμη) να συγκρα-
τήσουν ή να καθοδηγήσουν τους μαθητές.
Η μόνη αφήγηση που είναι αποδεκτή, και
υιοθετείται από όλους, είναι η σοσιαλμιντιακή.
Οι εκπαιδευτικοί χάνουν/έχουν χάσει το
κουράγιο τους. Χρειάζονται σοβαρή στήριξη
από την πολιτεία, όχι επικοινωνιακά πυρο-
τεχνήματα. Οι ψυχολόγοι δεν επαρκούν για
τις σχολικές μονάδες, δεν καλύπτονται οι
διαρκώς αυξανόμενες ανάγκες.

Στο δεύτερο επεισόδιο της «Εφηβείας»
(το πιο κομβικό, κατά τη γνώμη μου) το σχο-
λείο εμφανίζεται ανεπαρκές, οι καθηγητές
αδύναμοι. Τους έχει πάρει η μπάλα, κατά τα
κοινώς λεγόμενα. Σχεδόν φοβούνται. Θα επι-
θυμούσαν –έτσι μοιάζει– να είναι αόρατοι,
ασώματοι. Είτε όμως το θέλουν είτε όχι, τα
παιδιά κάπως έτσι τους αντιμετωπίζουν.

Στον ψηφιακό «μετα-ανθρώπινο» κόσμο
μας, έχουν υπερδιπλασιαστεί οι έφηβοι με
συμπτώματα κατάθλιψης, κρίσεις άγχους,
τα περιστατικά αυτοτραυματισμών.

Η εποχή που ταυτίζαμε την εφηβική πα-
ραβατικότητα με τις υποβαθμισμένες συ-
νοικίες, τη φτώχεια, τη μετανάστευση, τον
ρατσισμό, έχει παρέλθει. Τώρα, το «πρόβλημα»
μπορεί να είναι στο σπίτι του καθενός, χωρίς
διαχωριστικές/ταξικές γραμμές. Το «Adole-
scence» χτύπησε τη σωστή χορδή προκα-
λώντας τσουνάμι από ταχυκαρδίες. Η ανη-
συχία διαχύθηκε και πολλαπλασιάστηκε.
Βγήκε εκτός πλαισίου, εκτός οθόνης.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

<<<<<<

Τώρα, το πρόβλημα
της εφηβικής παραβατικότη-
τας μπορεί να είναι στο σπίτι
του καθενός, χωρίς διαχωρι-

στικές/ταξικές γραμμές.



ΠΡΟΩΘΗΤΙΚΗ ΕΝΕΡΓΕΙΑ

ΜΕ ΤΗΝ ΚΥΚΛΙΚH οικονομία να αποτελεί ση-
μαντικό πεδίο ανάπτυξης της δραστηριότητας
και της στρατηγικής του Ομίλου Motor Oil,
ολοκληρώθηκε στις 28 Ιανουαρίου η εξαγορά
του 94,44% του μετοχικού κεφαλαίου της
ΗΛΕΚΤΩΡ Α.Ε. από Κυπριακή θυγατρική της
ΜΟΤΟΡ ΟΙΛ (ΕΛΛΑΣ) ΔΙΥΛΙΣΤΗΡΙΑ ΚΟΡΙΝΘΟΥ
Α.Ε., Manetial Limited.  

Επενδύοντας στην διαχείριση απορριμμάτων,
την ανακύκλωση και τη χρήση ανακυκλώσιμων
υλικών, η Motor Oil συμβάλλει έμπρακτα στην
οικοδόμηση ενός πιο βιώσιμου μέλλοντος,
όπου οι φυσικοί πόροι επαναχρησιμοποιούνται
με τον πιο αποδοτικό και υπεύθυνο τρόπο,
ενώ η απόκτηση της ΗΛΕΚΤΩΡ ενισχύει ση-
μαντικά τη θέση του Ομίλου στον συγκεκριμένο
τομέα, δημιουργώντας έναν πραγματικό ηγέτη
στο χώρο της Κυκλικής Οικονομίας στην Νο-
τιοανατολική Ευρώπη.

Πρωταγωνίστρια στην Πράσινη
Μετάβαση με Διεθνή Παρουσία

και τεχνολογία αιχμής 

Η ΗΛΕΚΤΩΡ αποτελεί τη μοναδική ελληνική
εταιρεία στη διαχείριση απορριμμάτων και
την παραγωγή πράσινης ενέργειας με διεθνή
παρουσία. Με καθετοποιημένη λειτουργία,
δραστηριοποιείται πάνω από 20 χρόνια σε όλο
το φάσμα της Μελέτης, Κατασκευής και Λει-
τουργίας σύγχρονων μονάδων επεξεργασίας
αποβλήτων, έργων παραγωγής εναλλακτικών
καυσίμων και αξιοποίησης της βιομάζας.

Με υλοποιημένα έργα σε 8 χώρες και πάνω
από 900 άτομα προσωπικό, η ΗΛΕΚΤΩΡ είναι
επιπλέον η μόνη ελληνική εταιρία που διαθέτει
δικής της τεχνολογία για τη βιολογική επε-
ξεργασία των αποβλήτων μέσω της 100% γερ-
μανικής θυγατρικής της Herhof gmbh. Η Herhof
διαθέτει τεχνολογίες τόσο για την αερόβια
όσο και για την αναερόβια επεξεργασία του
οργανικού μέρους των αποβλήτων, την οποία
και έχει εγκαταστήσει σε περισσότερες από
80 μονάδες σε ευρωπαϊκές χώρες μεταξύ
των οποίων οι Γερμανία, Ελλάδα, Βουλγαρία
Κροατία, Ιταλία κ.α. 

Η Κύπρος
ως σημαντικός πυλώνας 

Στο επίκεντρο της διεθνούς δραστηριότητας
της ΗΛΕΚΤΩΡ βρίσκεται η Κύπρος, όπου η
εταιρεία λειτουργεί από το 2010 την Ολοκλη-
ρωμένη Εγκατάσταση Διαχείρισης Απορριμ-
μάτων (ΟΕΔΑ) Λάρνακας/Αμμοχώστου. Θεω-
ρείται ένα υποδειγματικό έργο με τεχνολογίες
αιχμής (state-of-the-art) καθώς αποτελεί το
πρώτο έργο παγκοσμίως με εκτεταμένο οπτικό
διαχωρισμό ανακυκλώσιμων από σύμμεικτα
απορρίμματα, ενώ παράλληλα γίνεται αερόβια
βιολογική επεξεργασία του οργανικού κλά-
σματος των απορριμμάτων.

Αποτελεί μάλιστα σημείο αναφοράς για την
αγορά της Κύπρου, αλλά και διεθνώς, όπως
προκύπτει από το ενδιαφέρον εταιρειών και
διακρατικών φορέων που το επισκέφθηκαν
έτσι ώστε να υιοθετήσουν στη χώρα τους αν-
τίστοιχες τεχνολογίες.

Οι εγκαταστάσεις αποτελούνται από εργο-
στάσιο επεξεργασίας σύμμεικτων δημοτικών
απορριμμάτων και χώρο υγειονομικής ταφής

υπολειμμάτων.  Η δυναμικότητα επεξεργασίας
του εργοστασίου ανέρχεται σε 190.000 τόνους
σύμμεικτων δημοτικών αποβλήτων ετησίως.  

Από τον Σεπτέμβριο 2018 η μονάδα άρχισε
να παραλαμβάνει και τα απορρίμματα της
Επαρχίας Λευκωσίας με αποτέλεσμα οι ετήσιες
εισερχόμενες ποσότητες στις εγκαταστάσεις
να ανέρχονται σε ~  300.000 τόνων ετησίως,
με αποτέλεσμα η μονάδα να δέχεται > 50%
των παραγόμενων απορριμμάτων στην Κύπρο,
θέτοντας τον πήχη ψηλά για τη βιώσιμη δια-
χείριση αποβλήτων στο νησί.

Τομείς Δραστηριότητας
με Εξειδικευμένη Γνώση

Οι προηγμένες τεχνολογίες της ΗΛΕΚΤΩΡ

καθιστούν δυνατή την ανάκτηση ανακυκλώσιμων
υλικών, την παραγωγή κόμποστ, την παραγωγή
καθαρών και φιλικών προς το περιβάλλον δευ-
τερογενών καυσίμων καθώς και την άμεση
παραγωγή ενέργειας από τα απόβλητα.

Πιο συγκεκριμένα, μέσω των έργων που
έχει υλοποιήσει και λειτουργεί, η ΗΛΕΚΤΩΡ
Α.Ε. επεξεργάζεται σήμερα πάνω από 700.000
τόνους απορριμμάτων (εξαιρουμένων ποσο-
τήτων που διαχειρίζονται απευθείας σε ΧΥΤ),
παράγει περίπου 200.000 MWh πράσινης
ενέργειας (Biogas to Energy), ανακτά περισ-
σότερους από 100.000 τόνους ανακυκλώσιμων
υλικών και αξιοποιεί ενεργειακά περισσότερα
από 110 εκατομμύρια κυβικά μέτρα βιοαερίου
ετησίως, συνεισφέροντας στην αποφυγή εκ-

πομπής περισσότερο από 800χλδ ισοδύναμων
τόνων CO  στην ατμόσφαιρα σε ετήσια βάση. 

Συνολικά, σήμερα λειτουργεί 9* εγκατα-
στάσεις επεξεργασίας απορριμμάτων στην
Ελλάδα και την Κύπρο.

Πιο συγκεκριμένα, όσον αφορά στη Διαχεί-
ριση Απορριμμάτων, οι λειτουργίες της ΗΛΕΚΤΩΡ
είναι οι παρακάτω: 

• Ολοκληρωμένες Εγκαταστάσεις Διαχείρισης
Απορριμμάτων (ΟΕΔΑ) Περιφέρειας Δ.
Μακεδονίας:  Έναρξη λειτουργίας 2017 –
1η Σύμπραξη Δημόσιου Ιδιωτικού Τομέα
(ΣΔΙΤ) στον κλάδο Απορριμμάτων που υλο-
ποιήθηκε στην Ελλάδα

• Ολοκληρωμένες Εγκαταστάσεις Διαχείρισης
Απορριμμάτων (ΟΕΔΑ) Λάρνακας/Αμμο-
χώστου (Κύπρος):  Έναρξη λειτουργίας
2010 – από το Σεπτέμβριο 2018 παραλαμ-
βάνει και τα απορρίμματα επαρχίας Λευ-
κωσίας – διαχείριση ~ 50% απορριμμάτων
Κύπρου

• Εργοστάσιο Μηχανικής Ανακύκλωσης (Ατ-
τική):  Ανάληψη λειτουργίας 2010 – Μόνη
εγκατάσταση διαχείρισης σύμμεικτων απο-
βλήτων στην Περιφέρεια Αττικής

• Κέντρο Διαλογής Ανακυκλώσιμων Υλικών
(Αττική & Λαμία):  Ανάληψη λειτουργίας
2019 

• Κέντρο Ανάκτησης Υπολειμμάτων Γυαλιού
(Αττική & Θεσσαλονίκη):  Ανάληψη λει-
τουργίας 2019 - μοναδικές εγκαταστάσεις
επεξεργασίας υαλοθραύσματος στην Ελ-
λάδα

Όσον αφορά στην Διαχείριση Επικίνδυνων
Αποβλήτων Υγειονομικών Μονάδων, η ΗΛΕΚΤΩΡ
έχει κατασκευάσει και λειτουργεί από το 2002
τον μοναδικό στην Ελλάδα Αποτεφρωτήρα
Επικίνδυνων Αποβλήτων Υγειονομικών Μονάδων
στον ΟΕΔΑ Δυτικής Αττικής, ενώ από το 2008
η θυγατρική ΑΠΟΣΤΕΙΡΩΣΗ ΑΕ  έχει κατα-
σκευάσει και λειτουργεί το Κέντρο Επεξεργασίας
Ιατρικών και Λοιπών Αποβλήτων στο Βόλο.

Τέλος, αναφορικά με την Ενεργειακή Αξιο-
ποίηση Απορριμμάτων, η ΗΛΕΚΤΩΡ έχει κα-
τασκευάσει και λειτουργεί μια από τις μεγα-
λύτερες εγκαταστάσεις παραγωγής ενέργειας
από βιοαέριο ΧΥΤΑ στην Ευρώπη, μέσω της
θυγατρικής ΒΕΑΛ ΑΕ (24,5 MW - Άνω Λιόσια)
καθώς και τις μονάδες αξιοποίησης βιοαερίου
στους ΧΥΤΑ Ταγαράδων (3,75MW), Μαυροράχης
(3,52MW) και Κοζάνης (1,26MW).  Πέραν των
ανωτέρω, σημειώνεται ότι η εταιρεία ολοκλή-
ρωσε την κατασκευή και θέση σε λειτουργία
της πρώτης στη χώρα μονάδας τηλεθέρμανσης
από συν-αξιοποίηση βιομάζας και λιγνίτη στο
Αμύνταιο (30MWth)

Με τον Όμιλο Motor Oil
για ένα Βιώσιμο Μέλλον

Η ΗΛΕΚΤΩΡ, ως μέλος του Ομίλου της Motor
Oil, θα συνεχίσει να πρωταγωνιστεί στην
πράσινη μετάβαση, στηριζόμενη στην πολυετή
εμπειρία και τεχνογνωσία των ανθρώπων της,
διαφυλάσσοντας τα οικοσυστήματα και τη βιο-
ποικιλότητα, βελτιώνοντας την υγεία και την
ποιότητα ζωής και δημιουργώντας προστιθέμενη
αξία για την οικονομία και την κοινωνία.

Η νέα εποχή της ΗΛΕΚΤΩΡ
ως μέλος του Ομίλου Motor Oil 

Ισχυρή παρουσία στην Κύπρο και ηγετική πορεία στην διαχείριση απορριμμάτων και την παραγωγή πράσινης ενέργειας
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Ακούστηκε συχνά, όχι μόνο από 
σχολιαστές των ΜΜΕ και του ∆ι-
αδικτύου, αλλά και από επίσημα 
κομματικά χείλη: «Η Ν.∆. προ-
μοτάρει την Κωνσταντοπούλου 
γιατί προτιμά να έχει αυτήν ως 
αντίπαλο». Ο ισχυρισμός εμπερι-
έχει κάποιες αστήρικτες υποθέ-
σεις αλλά και μια αλήθεια. 

Την κ. Κωνσταντοπούλου σε πιο κε-
ντρικό ρόλο την έφεραν οι εξελί-
ξεις των τελευταίων μηνών, που 
οδήγησαν στις δημοσκοπήσεις 
που αποτυπώνουν την άνοδό της. 
Από την ώρα που κατέγραψε αυ-
τή την άνοδο ήταν αναμενόμενο 
ότι η συζήτηση θα περιστραφεί 
γύρω της και αυτό έχει να κάνει 
με τη δυναμική που διέπει τη δη-
μόσια συζήτηση και όχι με τις με-
θοδεύσεις οποιουδήποτε.  

Οι ίδιες δημοσκοπήσεις εξάλλου 
αποτυπώνουν τη φθορά της Ν.∆. 
Αν η Ν.∆. μπορούσε να επηρεάσει 
τα πράγματα με τον τρόπο που 
ορισμένοι υπονοούν, αυτό που 
κυρίως θα φρόντιζε είναι τη δική 

της φθορά και όχι το ποιος είναι 
δεύτερος ή τρίτος, το οποίο –αν 
μη τι άλλο– είναι και ρευστό. Την 
τελευταία διετία, η δεύτερη θέση 
στις δημοσκοπήσεις έχει αλλάξει 
κάτοχο τρεις φορές...  

Η δημοσκοπική εκτίναξη της Πλεύ-
σης Ελευθερίας παρατηρήθηκε 
απότομα, εκκολάπτετο όμως αρ-
κετό καιρό, κυρίως ως απότοκο 
της γενικότερης κρίσης εμπιστο-
σύνης απέναντι στους θεσμούς 
και στο πολιτικό σύστημα. Κρίση 
που προϋπήρχε, αλλά ενισχύθη-
κε λόγω της τροπής που πήρε η 
τραγωδία των Τεμπών, η οποία 
τροφοδότησε έναν νέο κύκλο 
αντισυστημικότητας.

Στο περιβάλλον μεγάλης οξύτητας 
και έντασης που δημιουργήθηκε, 
το κόμμα της κ. Κωνσταντοπού-
λου –δευτερευόντως και του κ. 
Βελόπουλου– βρήκαν προνομι-
ακό πεδίο δράσης, το οποίο και 
αξιοποίησαν πολιτικά. 

Τα κόμματα της πιο «συστημικής» 
αντιπολίτευσης (το ΠΑΣΟΚ και 
ο ΣΥΡΙΖΑ βασικά) ίσως θα πρέ-

πει να ξαναδούν τη στρατηγική 
τους και να σκεφτούν αν τελικά 
με τη στάση τους συνέβαλαν και 
εκείνα στη δημιουργία ενός πο-
λιτικού κλίματος που εκτός από 
την κυβέρνηση έπληξε τελικά 
και τα ίδια. Το να επιχειρήσουν 
να εκφράσουν το κλίμα που δη-
μιουργήθηκε ήταν λογικό, εξ ου 
και η κριτική προς τις ηγεσίες 
των κομμάτων δεν πρέπει να 
είναι αφοριστική. ∆εν χωράει 
αμφιβολία όμως ότι στην πορεία 
το όλο ζήτημα δεν οριοθετήθη-
κε σωστά, αλλά λειτούργησε ως 
θρυαλλίδα μιας ανεξέλεγκτης 
τοξικότητας που εντέλει έπλη-
ξε και τα ίδια. 

Υπάρχει και μία επιπλέον ερμη-
νεία των καταγραφόμενων τάσε-
ων. Το ότι στην «παράσταση νί-
κης» εξακολουθεί να προηγείται 
η Ν.∆., το ότι απέχουμε αρκετά 
από τις εκλογές και το γεγονός 
ότι κανένα κόμμα της αντιπο-
λίτευσης δεν έχει δημιουργήσει 
προοπτική εξουσίας, οδηγεί ένα 
μέρος ψηφοφόρων να εκδηλώνει 
στις δημοσκοπήσεις την προτί-
μησή του όχι μόνο για το ποιος 

θέλει να κυβερνήσει, αλλά και 
για το ποιος θέλει να αντιπολι-
τεύεται σήμερα τη Ν.∆. Κάτι που 
στην παρούσα φάση δεν αποτε-
λεί πρόβλημα ούτε για την Πλεύ-
ση Ελευθερίας ούτε για την Ελ-
ληνική Λύση, δύο κόμματα που 
και οι ίδιοι οι ψηφοφόροι τους τα 
χαρακτηρίζουν κόμματα «διαμαρ-
τυρίας» και όχι «κυβερνητικά». 

Αυτό βέβαια δεν μπορεί να διαρ-
κέσει σε βάθος χρόνου. Πλησιά-
ζοντας προς τις εκλογές η συζή-
τηση αναπόφευκτα θα εστιάσει 
στο πώς θα κυβερνηθεί η χώρα. 
Και εκεί πρέπει να υπάρχουν από 
όλους καθαρές απαντήσεις. 

Η Πλεύση Ελευθερίας π.χ., που δεν 
πρόκειται να αποκτήσει ποσοστά 
αυτοδυναμίας, θα πρέπει να πει 
με ποιον θα ήθελε να συγκυβερ-
νήσει. Με το ΠΑΣΟΚ στο οποίο 
τόσα έχει καταλογίσει; Το ΠΑΣΟΚ 
πώς θα το διαχειριστεί αυτό; Με 
τον ΣΥΡΙΖΑ, εναντίον του οποίου 
έχει αναφερθεί τόσο απαξιωτικά; 
Με το ΜέΡΑ25 με το οποίο δεν 
συνεννοήθηκαν ούτε καν την 
περίοδο που και τα δύο κόμμα-

τα πάλευαν για την είσοδό τους 
στη Βουλή; 

Το ίδιο ερώτημα αφορά φυσικά και 
τον κ. Βελόπουλο. Θέλει να συ-
γκυβερνήσει και, αν ναι, με ποιον; 
Και αν αποκλείει τη Ν.∆., πώς θα 
διαχειριστεί το δεξιό κοινό του; 

Η «αντισυστημικότητα» και η οξύτη-
τα των συγκεκριμένων κομμάτων 
είναι η «καύσιμη ύλη» τους αυτή 
την περίοδο, αλλά είναι ταυτόχρο-
να και η δυσκολία που θα έχουν 
να διαχειριστούν προεκλογικά. 

Αν δεν καταθέσουν τα ίδια μια 
πρόταση διακυβέρνησης, πλη-
σιάζοντας στις εκλογές θα ταυ-
τιστούν με την αστάθεια και την 
αβεβαιότητα. Σε ένα περιβάλλον 
λιγότερο αποσταθεροποιημένο 
εσωτερικά σε σχέση με τις αρχές 
της περασμένης δεκαετίας, αλλά 
πολύ πιο ασταθές διεθνώς, αυτό 
ενδέχεται να πλήξει τόσο τα ίδια 
όσο και τα κόμματα που θα συ-
σχετιστούν μαζί τους. 

Οπότε έτσι καταλήγουμε στην 
«αλήθεια» του αρχικού ισχυρι-

σμού: Τα κόμματα αυτά είναι 
όντως προτιμότερος αντίπαλος 
για τη Ν.∆. Οχι μόνο επειδή έτσι 
θα διεκδικήσει ευκολότερα με-
τριοπαθείς ψηφοφόρους που όσο 
δυσαρεστημένοι και αν είναι μαζί 
της θα την προτιμήσουν μπροστά 
στο ενδεχόμενο η χώρα να κυβερ-
νηθεί από την Πλεύση Ελευθε-
ρίας, αλλά και επειδή θα μπορεί 
να αξιοποιήσει καλύτερα το γε-
γονός ότι είναι το κόμμα με την 
πιο ξεκάθαρη θέση στο ζήτημα 
της κυβερνησιμότητας. Αν και τα 
υπόλοιπα κόμματα δεν αποκτή-
σουν μια καθαρή θέση ως προς 
αυτό, η Ν.∆. θα έχει ένα μόνιμο 
πολιτικό πλεονέκτημα. 

Βέβαια, το ποιος θα είναι ο αντί-
παλος της Ν.∆. δεν εξαρτάται από 
την ίδια. Η Ν.∆. εξάλλου έχει τα 
δικά της, αρκετά σοβαρά, ζητή-
ματα να διαχειριστεί για να ανα-
λωθεί σε τέτοιους τακτικισμούς. 
Εξαρτάται περισσότερο από τα 
κόμματα της υπόλοιπης αντιπολί-
τευσης. Τα δικά τους στρατηγικά 
λάθη και τις δικές τους αδυναμί-
ες εκμεταλλεύτηκε η κ. Κωνστα-
ντοπούλου.

Του ΕΥΤΥΧΗ ΒΑΡΔΟΥΛΑΚΗ 

Ο αντίπαλος που θέλει η Ν.Δ.

«Είμαστε πάνω στο roller coaster». 
Ετσι περιγράφει κυβερνητική πη-
γή τις μεταπτώσεις των δύο τελευ-
ταίων μηνών για την κυβέρνηση. 
Ομοια με τη φρενήρη πορεία που 
διαγράφει το τρενάκι του λούνα 
παρκ, οι επιτελείς του Μαξίμου 
αισθάνονται ότι η περίοδος των 
βυθίσεων και των εξάρσεων που 
καταγράφουν οι δημοσκοπήσεις 
δεν έχει σταματήσει. Το κουδούνι 
δεν έχει χτυπήσει.

Η τοξικότητα του τελευταίου 
τριμήνου έχει αφήσει, εκτιμούν, 
δύο σημαντικά αποτυπώματα, 
στα οποία συμφωνούν όλες οι 
μετρήσεις που διεξάγονται το 
τελευταίο διάστημα: η Ν.∆. έχει 
καταγράψει τη μεγαλύτερη βου-
τιά της εξαετίας –παρότι δείχνει 
τελευταία κάποια σημάδια ανά-
καμψης–, ενώ το πολιτικό σκηνι-
κό έχει γυρίσει ξανά τούμπα, κα-
θώς η αξιωματική αντιπολίτευση, 
δηλαδή το ΠΑΣΟΚ, έχει περάσει 
τρίτο κόμμα στις μετρήσεις και 
μια νέα, «εντελώς» αντισυστημι-
κή δύναμη, η Πλεύση Ελευθερί-
ας, έχει πλασαριστεί στη δεύτε-
ρη θέση. Στο Μέγαρο Μαξίμου, 
παρότι επισήμως επιμένουν να 
ασχολούνται με το δικό τους κόμ-
μα και τη μεγάλη προσπάθεια να 
ανεβάσουν τα ποσοστά τους, δεν 
μπορούν να μην κοιτούν διαρκώς 
τι γίνεται στη δεύτερη θέση, η 
οποία αλλάζει χέρια για τρίτη (!) 
φορά από το 2023, κάτι που δεν 
έχει ξανασυμβεί στην ιστορία 
της Μεταπολίτευσης. «Ξεκινή-
σαμε με αντίπαλο τον ΣΥΡΙΖΑ... 
γενικά, συνεχίσαμε με βασικό 
αντίπαλο τον Στέφανο Κασσε-
λάκη, περάσαμε στο ΠΑΣΟΚ και 
έχουμε καταλήξει με αντίπαλο 
τη Ζωή Κωνσταντοπούλου», λέει 
με κατάπληξη κυβερνητική πη-
γή, περιγράφοντας τη... ζαλάδα 
στο Μέγαρο Μαξίμου. «Οταν δεν 
ξέρεις ποιον έχεις βασικό αντί-
παλο, δεν ξέρεις ακριβώς και τη 
στρατηγική σου», παραδέχεται 
η ίδια πηγή. 

Η πραγματικότητα είναι πως 
στο Μαξίμου υπάρχει αμφιθυμία. 
∆εν είναι μυστικό πως το προη-
γούμενο δίμηνο, κατά το οποίο 
η ένταση είχε χτυπήσει κόκκινο, 
η άνοδος της Ζωής Κωνσταντο-
πούλου «άρεσε» σε πολλούς στην 
κυβέρνηση, καθώς θεωρούσαν 
πως θα είναι η απάντηση στην 
πίεση που δέχονται. «Σε ένα δί-
πολο Μητσοτάκης ή Κωνστα-
ντοπούλου, ο Μητσοτάκης θα 
προσελκύσει όλους τους “νοικο-
κυραίους” του παλιού “Μένουμε 
Ευρώπη”, καθώς η κ. Κωνσταντο-
πούλου αποτελεί ένα φόβητρο 
που αφυπνίζει και συσπειρώνει 
αυτή την πλευρά», ήταν η πρώτη 
αντίδραση που έμοιαζε λογική. 

Κίνδυνος «εγκαύματος»

Οσο περνάει ο καιρός και οι 
παλμοί πέφτουν, υπάρχουν όμως 
και δεύτερες σκέψεις. Η κ. Κων-
σταντοπούλου σε μερικές από τις 

τελευταίες μετρήσεις δείχνει να 
πλησιάζει το 18%, ποσοστό που 
υπενθυμίζεται πως αποτελούσε 
ζητούμενο για το ΠΑΣΟΚ ως βά-
ση καθιέρωσης στην αξιωματική 
αντιπολίτευση και πλέον, μέσα 
σε δύο μήνες, αγγίζει η Πλεύση. 
Η εκρηκτική άνοδος της άλλοτε 
προέδρου της Βουλής έχει αρχί-
σει να προβληματίζει ακόμα και 
τους θιασώτες του διπόλου Μη-
τσοτάκης - Κωνσταντοπούλου, 
καθώς το παιχνίδι με τη φωτιά 
μπορεί να καταλήξει σε έγκαυ-
μα. Ο μεγαλύτερος φόβος που εκ-
φράζεται από κυβερνητικά χείλη 
και έχει αρχίσει να συζητιέται 
και σε εσωτερικές συσκέψεις εί-
ναι πως η κ. Κωνσταντοπούλου 
και όσα πρεσβεύει το κόμμα της 
μπορεί να οδηγήσουν σε συνολι-
κή αποσταθεροποίηση. «Τα κομ-

ματικά οφέλη δεν μπορούν να 
μπαίνουν πάνω από το εθνικό 
όφελος», σημειώνει κυβερνητι-
κή πηγή, που προσθέτει πως ένα 
κόμμα με τα χαρακτηριστικά της 
Πλεύσης μπορεί να λειτουργήσει 
εμπρηστικά για όλο το πολιτι-
κό σκηνικό, συμπαρασύροντας 
και τη Ν.∆.  

Μπορεί αυτή η ανησυχία να 
οδηγήσει την κυβέρνηση σε 
στροφή και να επιδιώξει να ανα-
ζωπυρώσει το δίπολο με το ΠΑ-
ΣΟΚ; Απάντηση αυτή τη στιγμή 
δεν υπάρχει, καθώς αφενός «το 
τανγκό θέλει δύο» και σε αυτή 
την περίπτωση «το ΠΑΣΟΚ εμ-
φανίζεται κατώτερο των περι-
στάσεων», αφετέρου το Μαξίμου 
δείχνει ακόμα να υποφέρει από 
βέρτιγκο και να μην ξέρει ποιον 
και γιατί προτιμά για αντίπαλο. 

Κάτι που τελικά αποσυντονίζει 
και την ίδια την κυβέρνηση.

Τα «μπλακ άουτ»

Ο προβληματισμός για το μέλ-
λον έρχεται να προστεθεί πάνω 
στον αρνητικό απολογισμό για 
τους χειρισμούς στο θέμα των 
Τεμπών. Οχι μόνο λόγω της εξω-
τερικής πίεσης που δέχθηκε η 
κυβέρνηση, αλλά κυρίως λόγω 
των «μπλακ άουτ» που πάθαινε 
η ίδια εσωτερικά. 

Το πόρισμα του ΕΟ∆ΑΣΑΑΜ 
είναι το κερασάκι στην τούρτα. 
Κυβερνητικές πηγές παραδέχο-
νται πλέον σήμερα πως την εβδο-
μάδα μετά την πρώτη μεγάλη δι-
αδήλωση της 26ης Ιανουαρίου, η 
διαχείριση δεν ήταν η δέουσα. Αι-
τία, αφενός η έντονη πίεση που 
ασκήθηκε από την κοινή γνώμη, 

αφετέρου η ελλιπής ενημέρωση. 
Η περίφημη πλέον συνέντευξη 
του πρωθυπουργού στον Alpha 
μνημονεύεται ακόμα ως μια «από-
λυτα λάθος συνέντευξη». Είναι 
όμως έτσι; Κυβερνητική πηγή 
σημειώνει πως «με τα δεδομένα 
που είχαμε τότε, ο πρωθυπουρ-
γός δεν είπε κάτι λάθος», καθώς 
οι πληροφορίες συνέκλιναν πως 
το πόρισμα που θα έβγαινε θα 
άφηνε ανοικτό το θέμα της «εύ-
φλεκτης ουσίας» που προκάλεσε 
την πυρόσφαιρα. 

Το εύλογο ερώτημα που τίθε-
ται είναι πώς γίνεται «ολόκληρη 
κυβέρνηση να μην είχε πρόσβα-
ση στη σωστή πληροφορία», με 
αποτέλεσμα ο ίδιος ο πρωθυπουρ-
γός να αφήνει ανοικτό παράθυ-
ρο για κάτι που τελικά δεν ίσχυε, 
με ό,τι αυτό συνεπάγεται για την 
εικόνα της πλειοψηφίας. Οι επι-
τελείς του Μαξίμου έχουν εξήγη-
ση. Σημειώνουν πως μέσα στην 
ατμόσφαιρα που είχε επικρατή-
σει, ήταν σχεδόν απαγορευτικό 
να επιχειρούσε κάποιος κυβερνη-
τικός παράγοντας να λάβει γνώ-
ση των ερευνητικών δεδομένων. 
Ακόμη και μια απλή απόπειρα 
ενημέρωσης, θα μπορούσε να 
(παρ)ερμηνευθεί ως κυβερνητική 
παρέμβαση για τον επηρεασμό 
των ερευνών. Αποτέλεσμα αυτής 
της επιφυλακτικότητας ήταν να 
έχει μείνει το Μαξίμου στο σκο-
τάδι ως προς την αξιοπιστία των 
σεναρίων που διακινούνταν στη 
δημόσια σφαίρα. 

Το κόστος της «αφέλειας»

Το μεγάλο μειονέκτημα αυτής 
της πραγματικότητας είναι πο-
λιτικό. Οι πολίτες που ψηφίζουν 
Νέα ∆ημοκρατία θέλουν και επι-
κροτούν την οργάνωση και τη 
στιβαρή ηγεσία. Για την κυβέρνη-
ση είναι πολιτικά τραυματικό να 
λέει πως «δεν υπήρχε συγκάλυ-
ψη, αλλά υπήρχε αφέλεια», γιατί 
επί της ουσίας αυτή είναι πλέον 
η υπερασπιστική γραμμή της.

Με δεδομένα όλα τα παραπά-
νω, η κυβέρνηση έχει πλέον ένα 
βασικό αφήγημα που θα το πάει 
«μέχρι τέλους» και το οποίο λέει 
πως «λάθη κάναμε, κακοί χειρι-
σμοί υπήρξαν, αλλά δεν είμαστε 
η Καμόρα που λέει η αντιπολί-
τευση». Ως μεγαλύτερη απόδειξη 
για αυτό επικαλούνται πως «το 
πόρισμα μιας Αρχής που θεσμο-
θετήθηκε με πρωτοβουλία της 
κυβέρνησης» αποδείχθηκε ότι 
συντάχθηκε ερήμην του Μαξίμου 
και εντελώς ανεξάρτητα από τη 
βούλησή του. Στην κυβέρνηση 
πιστεύουν πως αυτό το επιχεί-
ρημα έχει αρχίσει δειλά δειλά να 
πείθει μεγαλύτερο κοινό, καθώς 
στις τελευταίες μετρήσεις το πο-
σοστό των πολιτών που πιστεύ-
ουν στη συγκάλυψη είναι μεν 
ακόμα πολύ μεγάλο, αλλά έχει 
πέσει σχεδόν 5 μονάδες σε σχέ-
ση με ένα μήνα πριν. Η επόμενη 
στροφή του roller coaster, όμως, 
κανείς δεν ξέρει με βεβαιότητα 
ποια θα είναι.

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ
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Τον τελευταίο ενάμιση χρόνο ο αντίπαλος της Ν.Δ. στη 
δεύτερη θέση των δημοσκοπήσεων έχει αλλάξει τρεις 

φορές. Συμφέρει τελικά το φόβητρο της Ζωής;

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης φωτογραφίζεται με πολίτες κατά τη διάρκεια της περιοδείας του στη 
Βοιωτία. Η κυβέρνηση καλείται να αναπροσαρμόσει τη στρατηγική της με βάση τα νέα δεδομένα που 
προκύπτουν από τις πρόσφατες δημοσκοπήσεις. Και δεν είναι η πρώτη φορά...

Α Π Ο Ψ Η

Ψάχνοντας
τον δεύτερο
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«Δεν είμαστε
Καμόρα»
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Η εβδομάδα που πέρασε θύμισε 
–από πλευράς ρητορικής– άλλες 
εποχές. Οταν από την Αγκυρα 
μεταδίδονταν σχεδόν επί καθη-
μερινής βάσης μηνύματα αμ-
φισβήτησης των ελληνικών δι-
καιωμάτων στο Αιγαίο και στην 
Ανατολική Μεσόγειο. Αυτή τη 
φορά αφορμή ήταν η ηλεκτρι-
κή διασύνδεση Ελλάδας - Κύ-
πρου, ο περιβόητος Great Sea 
Interconnector (GSI) που από τη 
σχεδίασή του το 2022 μέχρι την 
περυσινή κρίση των 40 ωρών 
στα νότια της Κάσου και το τρέ-
χον περιβάλλον δυσκολίας λή-
ψης αποφάσεων, έχει καταστεί 
από ένα έργο θεωρητικά απλό, 
σε θρυαλλίδα για την εξέλιξη 
των ελληνοτουρκικών σχέσεων.

ΠΡΑΞΗ ΠΡΩΤΗ

Ο «ανέμελος» 
σχεδιασμός

Ολα άρχισαν ακριβώς έτσι, με 
την υποτίμηση δηλαδή της υφι-
στάμενης εκτίμησης (πολιτικής 
αλλά και υπηρεσιακής που κα-
ταγράφηκε στα υπουργεία Εξω-
τερικών και Εθνικής Αμυνας σε 
διάφορες φάσεις), ότι η Τουρκία 
δεν πρόκειται να αντιληφθεί 
τον GSI ως ένα έργο ουδέτερο 
που αφορά τη δραστηριοποίη-
ση στην ανοιχτή θάλασσα, αλλά 
ως μια προσπάθεια της Ελλάδας 
να εμφανίσει τη δική της τμη-
ματική συμφωνία οριοθέτησης 
Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώ-
νης (ΑΟΖ) με την Αίγυπτο, ως 
υπερισχύουσας του τουρκολι-
βυκού μνημονίου.

Κάποιες πηγές αναφέρουν 
ότι το πρόβλημα ξεκίνησε με 
τον τρόπο που εντάχθηκε ο GSI 
στα έργα κοινού ενδιαφέροντος 
της Ε.Ε. (Project of Common 
Interest) ήδη από το 2022, κα-
θώς τότε υπήρχε μια δυνατότη-
τα σχεδίασης που θα έδινε ένα 
ευρωπαϊκό «καπέλο» στο έργο. 
Οι ακριβείς λόγοι που οδήγησαν 
στην «εθνική» σχεδίαση, δη-
λαδή μια διαδρομή η οποία θα 
ενέπλεκε απευθείας τις εθνικές 
αρχές, εν προκειμένω τις ελλη-
νικές και τις κυπριακές, είναι 
θολοί, ωστόσο εκτιμάται ότι είχε 
ως κύρια αιτία τη γραφειοκρα-
τική δυσκαμψία με την οποία 
πολλές φορές βραδυπορούν οι 
συζητήσεις στις Βρυξέλλες.

ΠΡΑΞΗ ΔΕΥΤΕΡΗ

Τα πρώτα σήματα
Αφού η «μπάλα» είχε πια φύ-
γει από το ευρωπαϊκό τερέν, 
ξεκίνησαν οι γεωπολιτικές 
εκτιμήσεις. Για την Αθήνα 
οι διαβεβαιώσεις στήριξης 
του έργου από την Ε.Ε., αλ-
λά στις αρχές του 2024 και 
από την τότε αμερικανική 
κυβέρνηση, έμοιαζαν αρκε-
τές για να προχωρήσει κάτι 
το οποίο θεωρείτο ένα έργο 
διεκπεραιωτικό.

Τα σύννεφα είχαν αρχίσει να 
γίνονται εμφανή τον Μάιο του 
ίδιου χρόνου, με αφορμή ένα 
άλλο έργο, το οποίο αφορούσε 

την πόντιση καλωδίου επικοι-
νωνιών για τη σύνδεση Κύπρου 
και Ιταλίας. Την υπεργολαβία 
είχε αναλάβει τότε ένα ιταλι-
κό πλοίο, το «Teliri». Οι έρευ-
νες προχώρησαν μετ’ εμποδί-
ων, αλλά δεδομένου ότι το έργο 
ήταν ιταλικό, η Ρώμη έλυσε το 
πρόβλημα ζητώντας την έκδο-
ση NAVTEX από όλους (Αθήνα, 
Αγκυρα, Λευκωσία). Παρά κά-
ποιες παρενοχλήσεις δι’ ασυρ-
μάτου και την παρουσία τουρ-
κικών ναυτικών μονάδων κοντά 
στο «Teliri», αρκετή υπομονή 
και μια ελαφρά επανασχεδίαση 
της πορείας του έργου οδήγη-
σαν στην αποφυγή περαιτέρω 
κλιμάκωσης.

Ενώ συνέβαιναν όλα αυτά, 
προχωρούσαν κανονικά, με 
γραφειοκρατική ευλάβεια, οι 
προετοιμασίες για την έξοδο 
του «Ievoli Relume», το οποίο 
με βάση το λιμάνι του Ηρακλεί-
ου θα αναλάμβανε να προχωρή-
σει σε έρευνες στα ανατολικά 
της Κάσου και της Καρπάθου 
με κατεύθυνση προς τη δυτική 
Κύπρο. Η «Κ» έχει αποκαλύψει 
όλες τις υπηρεσιακές εισηγή-
σεις από την άδεια που δόθη-
κε από τη διεύθυνση ∆1 του 
υπουργείου Εξωτερικών και συ-
γκεκριμένα την Επιτροπή Χο-
ρήγησης Ερευνών Θαλάσσης 
(ΕΧΑΕΘ), έπειτα από αίτημα του 
Α∆ΜΗΕ στις 7 Ιουνίου, το σή-
μα του ΓΕΝ στις 21 Ιουνίου που 
ανέφερε με λεπτομέρεια όλα 
τα πιθανά σενάρια αντίδρασης 
των Τούρκων και, βεβαίως, την 
εκτίμηση ότι μια διακριτική πα-
ρουσία του Πολεμικού Ναυτι-
κού με μια κανονιοφόρο ή ένα 
σκάφος του Λιμενικού Σώματος, 
ήταν αρκετή. Σε αυτή τη σειρά 
αποφάσεων υποτίμησης των 
κινδύνων που συνδέονταν με 
ένα τέτοιο εγχείρημα, πρώτη 
ήταν η ουσιαστική αδιαφορία 
για το γεγονός ότι στο πλαίσιο 
των εορτασμών από την Τουρ-
κία και το ψευδοκράτος των 50 
ετών από την εισβολή στη βό-
ρεια Κύπρο, στην περιοχή από 
το Ακσάζ ώς τη Μεγαλόνησο, 
έπλεαν περίπου 40 μονάδες του 
τουρκικού ναυτικού.

 

ΠΡΑΞΗ ΤΡΙΤΗ

Η εμπλοκή 
στην Κάσο

Οταν η κρίση ξέσπασε στις 
22 Ιουλίου, με το μπλόκο στο 
«Ievoli Relume» στα διεθνή ύδα-
τα μεταξύ Κάσου και Καρπάθου, 
η δυνατότητα της Τουρκίας να 
αναπτύξει ταχύτατα μονάδες σε 
ένα –ούτως ή άλλως– προνομια-
κό πεδίο γι’ αυτήν ήταν ακό-
μα μεγαλύτερη. Ενδεικτι-
κό της υποτίμησης του 
κινδύνου είναι ότι σε 
μία από τις τελευ-
ταίες κυβερνητικές 
συσκέψεις που δι-
εξήχθησαν για το 
θέμα, λίγες ημέρες 
πριν από την κρίση 
των 40 ωρών στην 
Κάσο, ουδείς εκ των 
συμμετεχόντων εκ-
δήλωσε ανησυχία για 
πιθανή τουρκική πα-

ρεμπόδιση. Η συζήτηση 
είχε διεξαχθεί σχεδόν αποκλει-
στικά γύρω από οικονομικές και 
τεχνικές λεπτομέρειες του έρ-
γου. Ενας τρίτος θα σκεφτόταν 

ότι οι Τούρκοι ήταν μάλλον «μι-
λημένοι», οπότε όλη η ενέργεια 
αφιερώθηκε σε θέματα αμιγώς 
ηλεκτρικής διασύνδεσης.

Μετά την κρίση της Κάσου 
και την εκτόνωσή της έπειτα 
από ειδοποίηση που έστειλε 
το ιταλικό πλοίο στη φρεγάτα 
Goksu, τα απαραίτητα διαβή-
ματα από ελληνικής πλευράς 
και, ουσιαστικά, την αποστο-
λή του «Ievoli Relume» στην 
Κύπρο για εργασίες συντήρη-
σης, άρχισε να διαφαίνεται και 
η πολιτική διάσταση του προ-
βλήματος.

 

ΠΡΑΞΗ ΤΕΤΑΡΤΗ

Η πολυφωνία 
στην Αθήνα

Ανάμεσα στα υπουργεία Εξωτε-
ρικών και Ενέργειας άρχισε να 
υπάρχει μια σαφής απόσταση, 
τόσο ως προς τις προετοιμα-
σίες, όσο και ως προς τη γενι-
κότερη αντίληψη για το πώς 
πρέπει να προχωρήσει το έργο. 
Οι ποινικές ρήτρες άγχωναν, 
όπως ήταν λογικό, τη διοίκη-
ση του Α∆ΜΗΕ και, κατ’ επέ-
κτασιν, αυτή η πίεση έφτανε 
ώς το υπουργείο Ενέργειας. Ο 
τότε υπουργός Ενέργειας Θεό-
δωρος Σκυλακάκης εμφανιζό-
ταν ως υπέρμαχος της άμεσης 
επανέναρξης του έργου. Στο 

υπουργείο Εξωτερικών, ειδι-
κά στο υπηρεσιακό επίπεδο, 
επικρατούσε μια ατμόσφαιρα 
σχετικής αμφιθυμίας, κυρίως 
λόγω του χαρακτήρα του Γιώρ-
γου Γεραπετρίτη, ο οποίος τους 
τελευταίους 21 μήνες, πέρα από 
υπουργός Εξωτερικών είναι και 
ο βασικός ισορροπιστής ολό-
κληρης της κυβέρνησης και όχι 
μόνο δύο υπουργείων. Περιττό 
να ειπωθεί ότι λόγω της πολι-
τικής απόστασης ανάμεσα στο 
Μέγαρο Μαξίμου και τον Νίκο 
∆ένδια, το υπουργείο Εθνικής 
Αμυνας ενημερωνόταν μόνο 
όταν υπήρχε κάποια ανάγκη 
για επιχειρησιακό σχεδιασμό.

Σε όλο αυτό το παζλ την πλέ-
ον εντατική προσπάθεια εξεύ-
ρεσης λύσης με τους Τούρκους 
είχε αναλάβει η υφυπουργός 
Εξωτερικών Αλεξάνδρα Πα-
παδοπούλου, με σκοπό, ει δυ-
νατόν, να βρεθεί μια προσω-
ρινή συμφωνία (provisional 
agreement) που θα οδηγού-
σε σε άρση του αδιεξόδου. Η 
τουρκική καχυποψία ήταν τό-
σο μεγάλη, που όχι απλά δεν 
δέχθηκαν οποιαδήποτε από τις 
προτάσεις έγιναν ατύπως από 
την ελληνική πλευρά –κάποιες 
από αυτές υποβλήθηκαν σε συ-
ναντήσεις του κ. Γεραπετρίτη 
με τον ομόλογό του Χακάν Φι-
ντάν– αλλά σε κάποια φάση, 
τον Νοέμβριο του 2024, τέσ-
σερις φρεγάτες του τουρκικού 
ναυτικού βρέθηκαν ένα πρωί 
(14/11) στα νότια της Κάσου, με 
αφορμή κάποια δημοσιεύματα 
στον ελληνικό Τύπο.

ΠΡΑΞΗ ΠΕΜΠΤΗ

Παρεμπόδιση 
και «πάγωμα»

Η επόμενη κρίση καταγράφηκε 
την 1η Φεβρουαρίου σε περιοχές 
βορειοανατολικά της Κρήτης, 
όταν τουρκική φρεγάτα παρε-
νόχλησε δι’ ασυρμάτου τα δύο 
ερευνητικά που έκαναν έρευ-
νες στα διεθνή ύδατα βορείως 
της Κρήτης. Αυτή η εικόνα ου-
σιαστικής παρεμπόδισης του 
έργου οδήγησε στην απόφαση 
του Α∆ΜΗΕ να προχωρήσει στις 
28 Φεβρουαρίου σε «πάγωμα» 
πληρωμών, ακυρώνοντας ου-
σιαστικά την καταβολή δόσεων 
ύψους 70 εκατ. ευρώ. Το κόστος 
ήταν ήδη αρκετά σημαντικό, 
δεδομένου ότι το ημερήσιο κό-
στος καθυστέρησης εκτέλεσης 
του έργου ή επανασχεδιασμού 
του μέσω άλλης χάραξης αγγί-
ζει τις 130.000 ευρώ. Η δημόσια 
άρνηση της Nexans να αποδε-
χθεί ότι κάτι τέτοιο συμβαίνει, 
συνδέεται, βέβαια, με την ευ-
αίσθητη θέση στην οποία εί-
χε περιέλθει η εταιρεία, χωρίς 
μάλιστα να έχει γίνει (ακόμα) 
κάποια επίκληση για ακύρωση 
του έργου λόγω γεωπολιτικού ρί-
σκου. Σε όλα τα παραπάνω πρέ-
πει να προστεθεί και η εξαρχής 
εκπεφρασμένη διστακτικότητα 
(αν όχι άρνηση) της Λευκωσίας 
να υποστηρίξει ένα έργο που 
αφορούσε κατά κύριο λόγο την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία. Στη Λευ-
κωσία προχωρούν στα διάφορα 
βήματα με την Αθήνα περίπου 
σαν να παίρνουν κάποιο αντι-
βιοτικό με κακή γεύση.

Ο πρωθυπουργός Κυριάκος 
Μητσοτάκης είχε στην πραγ-
ματικότητα στα χέρια του ένα 

πρόβλημα που κακοφόρμισε, με 
πολλές προβληματικές πτυχές. 
Πρώτον, η Ελλάδα δεν μπορεί 
να φανεί ότι υποχωρεί από την 
εκτέλεση ενός έργου που αφο-
ρά αδιαπραγμάτευτα δικαιώμα-
τά της, μάλιστα μπροστά στην 
Τουρκία που απειλεί ευθέως. 
∆εύτερον, η κυβέρνηση εμφα-
νιζόταν να παρουσιάζει προβλή-
ματα εσωτερικής συνεννόησης. 
Και, τρίτον, η χώρα επιβαρύνε-
ται καθημερινά με κόστος οικο-
νομικό, αλλά και αξιοπιστίας 
έναντι της Ε.Ε.

ΠΡΑΞΗ ΕΚΤΗ

Το «κουμπί» 
και οι δισταγμοί

Ουσιαστικά εδώ και ένα μήνα η 
κυβέρνηση έχει αποφασίσει να 
προχωρήσει ανεξάρτητα από το 
πολιτικό κόστος, παρά τις τρι-
βές που εξακολουθούν να υπάρ-
χουν. Σε αυτό το πλαίσιο πρέπει 
να εντάσσεται η πολύ στενή συ-
νεργασία Ελλάδας - Γαλλίας για 
την προβολή ισχύος στην περι-
οχή, όπως αυτή έγινε ορατή τις 
προηγούμενες ημέρες στα νότια 
και τα βόρεια της Κρήτης και 
στον Πειραιά, με την εμφάνι-
ση του αεροπλανοφόρου «Σαρλ 
ντε Γκωλ» και του συνόλου της 
Ομάδας Συνοδείας του. Κατα-
γράφεται στην κυβέρνηση μια 
τάση, σύμφωνα με την οποία 
σε αυτό το αβέβαιο περιβάλ-
λον, και με δεδομένη την –εκδη-
λωμένη δημόσια ξανά ενώπιον 
του Μπέντζαμιν Νετανιάχου– 
συμπάθεια του προέδρου των 
ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ για τον 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, ότι βε-
βιασμένες κινήσεις ίσως οδηγή-
σουν σε απότομη επιστροφή σε 
«ταραγμένα» νερά στο Αιγαίο. 
Εφόσον το «NG Worker», το 
πλοίο που έχει αναλάβει τη δι-
εξαγωγή των ερευνών, όταν αυ-
τές αρχίσουν ξανά, επιστρέψει 
στο Ηράκλειο (σύντομα σύμ-
φωνα με όσα συζητούνται), θα 
κινηθεί ξανά ανατολικά με τη 
συνοδεία του Στόλου και όχι 
όπως τον Ιούλιο του 2024. 
Την περασμένη Τρίτη, πά-
ντως, σε μια κυβερνητική 
σύσκεψη που πραγματο-
ποιήθηκε, αποφασίστηκε 
μικρή αναβολή της έναρ-
ξης των ερευνών, και όχι 
για τις 10 και 11 Ιουλίου, 
όπως ζητούσε ο Α∆ΜΗΕ 
με αίτημά του προς την 
ΕΧΑΕΘ την περασμένη 
εβδομάδα. Ο λόγος συν-
δεόταν κυρίως με το χρο-
νικό σημείο έναρξης του 
έργου και όχι τόσο με αυ-
τό που φημολογείτο σε 
κάποιους κύκλους περί 
«επιφυλάξεων» του Π.Ν. 
να υποστηρίξει μια τέ-
τοια επιχείρηση.
Το επόμενο προγραμ-

ματισμένο ραντεβού του 
κ. Γεραπετρίτη με τον κ. 
Φιντάν θα πραγματοποι-
ηθεί στις 14-15 Μαΐου και 
ορισμένοι εκτιμούν ότι μέ-
χρι τότε θα γίνουν προσπά-
θειες να βρεθεί μια λύση 
στο πρόβλημα. Τα σήματα 
που έχουν φτάσει από την 
Αγκυρα δεν είναι πάντως 
καθόλου ενθαρρυντικά και 
ο χρόνος για την ηλεκτρική 

διασύνδεση λιγοστεύει χωρίς 
ορατή διέξοδο.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Βραχυκύκλωμα σε έξι πράξεις

Ολοκληρώνεται
και η χωροταξία

της θάλασσας

Στην κυβερνητική ατζέντα 
παραμένει ψηλά και η ολο-
κλήρωση της κατάρτισης 
του θαλάσσιου χωροταξι-
κού σχεδιασμού. Σύμφωνα 
με το υφιστάμενο χρονο-
διάγραμμα, η αποτύπωση 
του χωροταξικού σχεδια-
σμού αναμένεται να έχει 
ολοκληρωθεί μέχρι τις αρ-
χές του ερχόμενου μήνα, 
σε κάθε περίπτωση πάντως 
μετά το Πάσχα. Οι χάρτες 
του χωροταξικού σχεδια-
σμού αποτελούν ένα ακό-
μα «κόκκινο πανί» για την 
Αγκυρα, καθώς βασίζονται 
στον «χάρτη της Σεβίλλης», 
όπου αποτυπώνεται μια 
εικόνα πλήρους επήρειας 
του συνόλου της ελληνι-
κής επικράτειας, τόσο των 
χερσαίων ακτών, όσο και 
των νησιών. Πρόκειται για 
τον χάρτη που παρουσιάζει 
το Καστελλόριζο με πλήρη 
επήρεια, με τρόπο που δη-
μιουργείται μια συνέχεια 
των Αποκλειστικών Οικονο-
μικών Ζωνών Ελλάδας και 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
Ο συγκεκριμένος χάρτης 
θεωρείται από το τουρκικό 
πολιτικό και στρατιωτικό κα-
τεστημένο ως αποτύπωση 
υποτιθέμενων «μαξιμαλι-
στικών» απόψεων από την 
Ελλάδα, γι’ αυτό και με κά-
θε δημοσίευσή του, συνή-
θως από τις υπηρεσίες της 
Κομισιόν, η Αγκυρα αντιδρά 
με τρόπο εξόχως επιθετικό. 

Πώς το καλώδιο διασύνδεσης με την Κύπρο πήρε διαστάσεις νέας αναμέτρησης στο Αιγαίο. 

Το πολύμηνο παρασκήνιο και τα διλήμματα των τελευταίων ωρών
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Θα περίμενε κανείς ότι ένας οι-
κονομολόγος με το ψευδώνυμο 
Dr Doom, ή αλλιώς ∆ρ Ολεθρος, 
θα πίστευε ότι βρισκόμαστε στις 
απαρχές μιας οικονομικής κρί-
σης. Παρά τη φήμη του, όμως, 
ο περιβόητος Νουριέλ Ρουμπι-
νί επιμένει ότι δεν είναι απαισι-
όδοξος, αλλά ρεαλιστής. Μιλώ-
ντας στην «Κ» από τους ∆ελφούς, 
όπου βρέθηκε για το 10ο Οικο-
νομικό Φόρουμ, μια μέρα μετά 
την απόφαση του Αμερικανού 
προέδρου Ντόναλντ Τραμπ να 
«παγώσει» για 90 μέρες τους δα-
σμούς, ο κ. Ρουμπινί αισθάνεται 
δικαιωμένος. 

Τον προηγούμενο ∆εκέμβριο 
είχε γράψει ότι κάποιες από τις 
οικονομικές πολιτικές που θα 
ακολουθούσε ο κ. Τραμπ θα ήταν 
θετικές – «η απελευθέρωση της 
οικονομίας, οι χαμηλοί φόροι, το 
ότι είναι υπέρ του ιδιωτικού το-
μέα, όλα αυτά θα οδηγήσουν σε 
ανάπτυξη και θα μειώσουν τον 
πληθωρισμό», λέει. Αλλες τρα-
μπικές πρωτοβουλίες, όμως, ανέ-
μενε να είναι πιο... επικίνδυνες 
και γι’ αυτό ανέδειξε τους τέσσε-
ρις ανασταλτικούς παράγοντες 
που θα τις περιόριζαν, όπως και 
θεωρεί ότι εντέλει έγινε.

Αποκαλεί το πρώτο φρένο 
«πειθαρχία της αγοράς». «Ο 
Τραμπ μπορεί να ελέγχει το κόμ-
μα του, το Κογκρέσο, το Ανώτα-
το ∆ικαστήριο, μέχρι και τα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης, καθώς το 
X ανήκει στο φιλαράκι του τον 
Ελον Μασκ, αλλά δεν μπορεί να 
ελέγξει τους “τιμωρούς των ομο-
λόγων”, το χρηματιστήριο και 
την αγορά χρέους», τονίζει ο κ. 
Ρουμπινί. Οι πιο ισχυροί άνθρω-
ποι στον κόσμο, συμπληρώνει, 
είναι οι επενδυτές στο χρημα-
τιστήριο και στην αγορά ομο-
λόγων. Τις τελευταίες μέρες το 
χρηματιστήριο έπεσε απότομα. 
∆ημιουργήθηκε, μεταξύ άλλων, 
το ρίσκο της «άτακτης κατάρρευ-
σης του δολαρίου», επισημαίνει. 
Επομένως, τους επενδυτές τους 
βρήκε απέναντί του.

Ο δεύτερος ανασταλτικός πα-
ράγοντας είναι η πειθαρχία της 
Ομοσπονδιακής Κεντρικής Τρά-
πεζας (Fed). Ο Τραμπ πίστευε 
ότι θα μπορούσε να πιέσει τη 
Fed να μειώσει τα επιτόκια. Αλ-
λά ο πρόεδρός της Τζερόμ Πά-
ουελ αρνήθηκε να το κάνει. «Η 
ανεξαρτησία της Fed ήταν μια 
ακόμη πηγή πειθαρχίας που ανά-
γκασε τον Τραμπ να “παγώσει” 
τους δασμούς στις περισσότερες 
χώρες, πλην της Κίνας», εξηγεί. 

Τρίτος παράγοντας, οι οικο-
νομικοί του σύμβουλοι. Κάποιοι, 
όπως ο Πίτερ Ναβάρο και ο Στί-
βεν Μίλερ, είναι πολύ απερίσκε-

πτοι, λέει ο κ. Ρουμπινί, αλλά 
άλλοι κατανοούν το πώς λειτουρ-
γούν οι αγορές και οι οικονομί-
ες. «Ενας εξ αυτών είναι ο Σκοτ 
Μπέσεντ, ο υπουργός Οικονο-
μικών των ΗΠΑ. Αλλος είναι ο 
Στίβεν Μίραν, επικεφαλής του 
Συμβουλίου Οικονομικών Συμ-
βούλων και τρίτος είναι ο Κέβιν 
Χάσετ, διευθυντής του Εθνικού 
Οικονομικού Συμβουλίου». 

Αρχικά ο Αμερικανός πρόε-
δρος ακολούθησε τα χειρότερά 
του ένστικτα, τονίζει ο κ. Ρου-
μπινί, κάνοντας ό,τι του υπέδειξε 
ο Πίτερ Ναβάρο. «Αλλά όταν κα-
τέρρευσε το χρηματιστήριο, οι 
αποδόσεις ομολόγων εκτινάχθη-
καν όπως και τα spreads, και το 
δολάριο ξεκίνησε να βυθίζεται, 
τότε τον έπεισαν να κάνει πίσω». 

Ο τέταρτος παράγοντας αφο-
ρά το ότι η πλειοψηφία των Ρε-
πουμπλικανών στο Κογκρέσο 
είναι ισχνή. «Κάποια μέλη του 
Κογκρέσου θα τα “διαλύσουν” 
οι δασμοί», τονίζει. Αυτοί οι τέσ-
σερις παράγοντες κρατούν την 
οικονομική πολιτική του Τραμπ 
από το να γίνει καταστροφική, 
λέει στην «Κ». Η μόνη εξαίρεση, 
αναφέρει, είναι η Κίνα. 

Οι όροι της Ευρώπης

Ο Ντόναλντ Τραμπ, συνεχίζει 
ο κ. Ρουμπινί, δεν θέλει απλά να 
ταράξει τα παγκόσμια νερά. Θέ-
λει να ξαναφέρει τη βιομηχανική 
παραγωγή αυτοκινήτων, αλου-
μινίου, χάλυβα κ.ά. στις ΗΠΑ. 
«Προσωπικά δεν πιστεύω ότι εί-
ναι μια στρατηγική που θα λει-
τουργήσει, αλλά υπάρχει λογική 
πίσω από αυτό που κάνει, δεν 
είναι τελείως παράλογο». 

Αυτό που θέλει από την Ευ-
ρώπη είναι να ξοδέψει περισ-
σότερα στην άμυνα. «Οι Ευρω-
παίοι θα πρέπει να δώσουν το 
3% του ΑΕΠ τους στην άμυνα, 
το 2% δεν είναι πια αρκετό – θα 
είναι και για το δικό τους το κα-
λό, όχι μόνο επειδή τους το λέει 
ο Τραμπ», αναφέρει. Επίσης, για 
αρκετά χρόνια, οι Ευρωπαίοι θα 
πρέπει να αγοράζουν περισσό-
τερα αμερικανικά όπλα...

Κι αν δεν το δεχτούν τα ευ-
ρωπαϊκά κράτη-μέλη του ΝΑ-
ΤΟ; «∆εν έχουν επιλογή. Είτε θα 
δώσουν 3% για να μπορούν να 
υπερασπιστούν τη χώρα τους, 
γιατί οι ΗΠΑ μπορεί να μην εί-
ναι πια εκεί για να βοηθήσουν, 
και θα αγοράσουν όπλα από τις 
ΗΠΑ –F-35 και αμυντική τεχνο-
λογία– ή το NATO είναι νεκρό», 
υποστηρίζει. 

Σύμφωνα με τον κ. Ρουμπινί, 
ο Αμερικανός πρόεδρος θέλει κι 
άλλα  πράγματα. «Η Ευρώπη δεν 
μπορεί πλέον να βασίζεται στο 
ρωσικό φυσικό αέριο. Οι ΗΠΑ 
έχουν πάρα πολύ φυσικό αέριο, 
φθηνό LNG. Επίσης, οι Ευρωπαί-
οι θα πρέπει να αγοράζουν πε-
ρισσότερα αγροτικά προϊόντα 
από τις ΗΠΑ», λέει. Και τέλος, 
η Κίνα. «Η Ευρώπη, μαζί με τις 
ΗΠΑ, θα πρέπει να πουν ότι δεν 
θα αφήσουν την Κίνα να κατα-
λάβει τον κόσμο σε καίριους το-
μείς όπως είναι, μεταξύ άλλων, 
η τεχνολογία και τα ηλεκτρικά 
αυτοκίνητα».

Αν οι Ευρωπαίοι τα κάνουν 
όλα αυτά, ο Ντόναλντ Τραμπ θα 
πει ότι αυτή είναι η καλύτερη 
συμφωνία στην Ιστορία της αν-
θρωπότητας και ότι ΗΠΑ - Ευρώ-

πη μπορούν να είναι και πάλι φί-
λοι. «Θα καταλήξετε με δασμούς 
10% – θα καταστρέψει την Ευ-
ρώπη το 10%; Φυσικά και όχι», 
λέει στην «Κ». Οπως κι αν έχει, 
πιστεύει ότι η Ευρώπη χρειαζό-
ταν το σοκ που της έχει προκα-
λέσει ο Τραμπ. 

«Δεν είναι παίκτης»

Στη Ρωσία δεν έχει επιβάλει 
δασμούς γιατί αντιμετωπίζει ήδη 
τόσες κυρώσεις, αναφέρει. «∆εν 
γίνεται εμπόριο εκεί, στη Ρωσία 
έχουν επιβληθεί περισσότερες 
κυρώσεις από οποιαδήποτε άλλη 
χώρα στον κόσμο. Αλλά εάν προ-
κύψει συμφωνία Ρωσίας - Ουκρα-
νίας για ειρήνευση, θα δούμε αν 
αυτές οι κυρώσεις θα μειωθούν». 

Ο κ. Ρουμπινί σημειώνει ότι 
«μέχρι στιγμής ο Πούτιν παίζει 
ένα ηλίθιο παιχνίδι, περιμένο-
ντας τον Τραμπ. Αλλά ο Τραμπ 
έκανε ένα λάθος – ήταν σκληρός 
με τους Ουκρανούς, αντί να εί-
ναι με τον Πούτιν. Και ο Πούτιν 
μπορεί προς το παρόν να περιμέ-
νει. Αλλά αν ο Τραμπ του πει ότι 
θέλει πολύ μια συμφωνία, μπο-
ρεί να αναγκάσει τον Πούτιν να 
κάνει συμφωνία». 

Ο Αμερικανός πρόεδρος θε-
ωρούσε ότι με τη συμπεριφορά 
του, ο Ρώσος ομόλογός του θα δε-
χόταν να προχωρήσει σε συμφω-
νία. «Αλλά ο Πούτιν είναι αρχι-
κατάσκοπος, παίζει τρισδιάστατο 
πόκερ και σκάκι, ενώ ο Τραμπ 
δεν ξέρει καν να παίζει μονοδιά-
στατο. Ο Τραμπ νομίζει ότι ξέρει 
την τέχνη των συμφωνιών, αλλά 
ο Πούτιν και ο Σι Τζινπίνγκ παί-
ζουν το πραγματικό σκάκι – οι 
τακτικές διαπραγμάτευσης της 

αγοραπωλησίας ακινήτων δεν 
λειτουργούν στη γεωπολιτική. 
∆είτε τον χαμό με το εμπόριο. 
Τους απείλησε όλους, κι ύστερα 
έπρεπε να κάνει πίσω. Με όλους, 
εκτός της Κίνας». 

«Tech trumps Tariffs»

Ο «Mr Doom» προσπαθεί τώρα 
να λανσάρει για τον εαυτό του το 
παρατσούκλι «Mr Boom». Πιστεύ-
ει πως, ό,τι και να γίνει, ασχέτως 
των αποφάσεων του Τραμπ, μέχρι 
το τέλος της δεκαετίας η αμερι-
κανική οικονομική ανάπτυξη θα 
είναι τουλάχιστον στο 4%. «Και 
μέχρι το τέλος της επόμενης δε-
καετίας θα είναι τουλάχιστον στο 
6%. Η τεχνολογική επανάσταση 
που βλέπουμε σήμερα είναι η πιο 
εντυπωσιακή στην ανθρώπινη 
Ιστορία, πιο σημαντική από την 
εφεύρεση της φωτιάς, της γεωργί-
ας, του Τύπου, του ηλεκτρισμού. 
Και γι’ αυτό η μοναδικότητα των 
ΗΠΑ δεν θα εξαφανιστεί», υπο-
γραμμίζει στην «Κ». 

«Tech trumps tariffs», λέει, σε 
ένα παιχνίδι λέξεων που κυριολε-
κτικά σημαίνει ότι η τεχνολογία 
ξεπερνάει τους δασμούς, μεταφο-
ρικά ότι ξεπερνάει και τον ίδιο 
τον Τραμπ. «Θα μπορούσε να εί-
ναι πρόεδρος ο Μπέρνι Σάντερς, 
η Κάμαλα Χάρις ή ο Μίκι Μάους. 
∆εν θα είχε σημασία. Η ανάπτυξη 
των ΗΠΑ θα είναι 4% στο τέλος 
της δεκαετίας. Ασχέτως της πο-
λιτικής, οι ΗΠΑ θα είναι πρώτες 
στον τομέα της τεχνολογίας, η 
Κίνα δεύτερη και η Ευρώπη στον 
πάτο. Κανένας εμπορικός πόλε-
μος δεν μπορεί να το επηρεάσει 
αυτό». Ενας τρίτος Παγκόσμιος 
Πόλεμος, όμως; Η παγκόσμια τά-
ξη έχει αλλάξει, σημειώνει. «Περ-
νάμε από μια περίοδο σχετικής 
σταθερότητας σε μια περίοδο 
σχετικού χάους». Από τον διε-
θνισμό στη ρεαλπολιτίκ. Η ισχύς 
θα μετράει πλέον, λέει, αλλά δεν 
πιστεύει ότι θα οδηγηθούμε σε 
τρίτο Παγκόσμιο Πόλεμο. Θεωρεί 
ότι ο Τραμπ θα καταφέρει όντως 
μια συμφωνία μεταξύ Ρωσίας και 
Ουκρανίας, με τρόπο που η Ου-
κρανία θα παραμείνει δημοκρα-
τική και ελεύθερη. ∆εν θέλει να 
δώσει την Ουκρανία στη Ρωσία. 
Το ίδιο σκέφτεται και για τη ∆υ-
τική Ευρώπη. «Θέλει να ελέγχει 
το ∆υτικό Ημισφαίριο, τη ∆υτική 
Ευρώπη, την Ουκρανία, να περι-
ορίσει τη Ρωσία και την Κίνα», 
τονίζει. Και επίσης «τον συμ-
φέρει η Ευρωπαϊκή Ενωση να 
διασπαστεί. Θα προτιμούσε να 
διαπραγματεύεται με 27 ξεχωρι-
στά κράτη, θέλει μια αποδυνα-
μωμένη Ευρώπη, χωρίς την Ε.Ε. 
Επομένως, εναπόκειται στους 
Ευρωπαίους να ενοποιηθούν 
περισσότερο», συμπλήρωσε ο 
κ. Ρουμπινί.

Συνέντευξη στην ΗΛΙΑΝΑ ΜΑΓΡΑ

Τον συμφέρει η Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση να 

διασπαστεί. Θα προτι-
μούσε να διαπραγμα-
τεύεται με 27 ξεχωρι-
στά κράτη, θέλει μια 
αποδυναμωμένη Ευ-
ρώπη, χωρίς την Ε.Ε. 
Επομένως, εναπόκει-
ται στους Ευρωπαίους 
να ενοποιηθούν πε-

ρισσότερο.

Κι όμως, τα φρένα
της οικονομίας
λειτούργησαν

Νουριέλ Ρουμπινί, ομότιμος καθηγητής του New York University, 
CEO της Roubini Macro Associates

Οι αγορές, η Ομοσπονδιακή Τράπεζα, ακόμη 
και οι Ρεπουμπλικανοί στο Κογκρέσο αναχαίτισαν 

τις παρορμήσεις του Τραμπ για τους δασμούς. 
Γιατί οι ΗΠΑ θα συνεχίσουν να αναπτύσσονται

Η Γουόλ Στριτ αντέδρασε νευρικά στις ανακοινώσεις για τους δασμούς. Αυτή η συμπεριφορά της αμερικανικής χρηματαγοράς έδειξε, σύμφωνα με τον Νουριέλ Ρουμπινί, ότι «ο Τραμπ μπορεί να ελέγ-
χει το κόμμα του, το Κογκρέσο, το Ανώτατο ∆ικαστήριο, μέχρι και τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης, αλλά δεν μπορεί να ελέγξει τους “τιμωρούς των ομολόγων“, το χρηματιστήριο και την αγορά χρέους».

O Νουριέλ Ρουμπινί πι-
στεύει ότι η Ευρώπη χρει-
αζόταν το σοκ που της έχει 
προκαλέσει ο Τραμπ.
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βρίσκεται σε θέση 
ισχύος

Στο μπρα ντε φερ μεταξύ Τραμπ 
και Σι, το πάνω χέρι έχει ο Σι, εκτι-
μά ο κ. Ρουμπινί. «Ο Τραμπ έχει 
εκλογές του χρόνου κι αν υπάρ-
ξει οικονομική ύφεση, το κίνημα 
MAGA (σ.σ. Make America Great 
Again) έχει πεθάνει». Ο Σι Τζιν-
πίνγκ μπορεί να τιμωρήσει τις 
ΗΠΑ με τρόπους που δεν αφο-
ρούν μόνο τους δασμούς. «Οι δα-
σμοί δεν είναι σημαντικοί γιατί η 
Κίνα εξάγει στις ΗΠΑ περισσότε-
ρο από ό,τι οι ΗΠΑ εξάγουν στην 
Κίνα. Αλλά γιατί ο Σι ελέγχει την 
παραγωγή των σπάνιων γαιών. 
Ελέγχει τη διύλιση όλων των πρά-
σινων μετάλλων. Αμερικανικές 
εταιρείες έχουν επενδύσει εκατο-
ντάδες εκατομμύρια δολάρια στην 
Κίνα – από την Apple και την Tesla 
μέχρι όποιον άλλον μπορείς να 
φανταστείς, επομένως ο Σι μπο-
ρεί να τιμωρήσει τις αμερικανικές 
εταιρείες στην Κίνα. Μπορεί να γί-
νει πιο επιθετικός στην Ταϊβάν. Ο 
Σι δεν θα κάνει πίσω», τονίζει. 
Είναι και θέμα εθνικής τιμής, ανα-
φέρει, καθώς η Κίνα αισθάνε-
ται ότι οι ΗΠΑ προσπαθούν να 
την περιορίσουν οικονομικά και 
γεωπολιτικά. Καμιά άλλη χώρα 
δεν έχει πλεονέκτημα έναντι της 
Αμερικής – μόνο η Κίνα. Αν καμία 
πλευρά δεν κάνει πίσω, θα επέλ-
θει καταστροφή του εμπορίου 
– «η ανάπτυξη θα καταρρεύσει 
στην Κίνα και ο πληθωρισμός θα 
εκτιναχθεί στις ΗΠΑ», εξηγεί. 
«Αν παραμείνουν οι δασμοί του 
100%, δεν θα εισάγουμε τίποτα 
από την Κίνα, και βασιζόμαστε 
σε φθηνά κινεζικά προϊόντα για 
τα πάντα», δηλώνει. 
Παρ’ όλα αυτά, όσο δεν επιλύε-
ται το ζήτημα, και η Κίνα χάνει. 
Η Κίνα, αναφέρει, ξέρει πώς να 
παράγει, πώς να ανταποκρίνεται 
στο κομμάτι της προσφοράς, αλ-
λά όχι της ζήτησης. Αν δεν μπο-
ρεί να πουλήσει στις ΗΠΑ, θα 
πρέπει να βρει έναν τρόπο να 
αυξήσει σημαντικά την εσωτερι-
κή κατανάλωση. 

Ο ΤΖΟΓΟΣ 
ΤΩΝ ΔΑΣΜΩΝ
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Συναντώ τον Βρετανό συγγραφέα 
και επικεφαλής οικονομικό σχολι-
αστή των Financial Times Μάρτιν 
Γουλφ στο Οικονομικό Φόρουμ 
των ∆ελφών, στο πολύβουο ξενο-
δοχείο «Αμαλία». Αναζητούμε ένα 
καταφύγιο από τον θόρυβο για τη 
συνέντευξή μας. Ο απόηχος των 
γεγονότων που έφτασε μέχρι τη 
σκηνή του Φόρουμ ήταν εκκω-
φαντικός. Ξεκινάμε τη συζήτησή 
μας από εκεί. 

«Εχει σημασία ο θόρυβος. ∆εν 
είναι τυχαίος, ούτε αδιάφορος. Εί-
ναι σκόπιμος – η αντανάκλαση 
απρόβλεπτων πολιτικών που διαρ-
κώς αλλάζουν», λέει στην «Κ» ο κ. 
Γουλφ. Ο άνθρωπος που ευθύνεται 
–είτε άμεσα λόγω των πράξεών του 
είτε έμμεσα μέσω του Ελον Μασκ– 
είναι ο Ντόναλντ Τραμπ. «Προσπα-
θούν να αποσταθεροποιήσουν τον 
κόσμο, να τους αγχώσουν όλους, 
να τους φοβίσουν και άρα να τους 
κάνουν να είναι πιο εξαρτημένοι 
από τους ίδιους». 

Η θορυβώδης ανασφάλεια θα 
κάνει τους πολίτες πιο πρόθυμους 
να δεχθούν ακραίες εναλλακτι-
κές, απλώς για να την αποφύγουν. 
«Ο θόρυβος προκαλεί πανικό και 
πάνω από όλα κάνει αδύνατο τον 
προγραμματισμό· αν κάνεις διάφο-
ρες πολιτικές αρκετά θορυβώδεις, 
απρόβλεπτες και φαινομενικά πα-
ράλογες, σημαίνει ότι κάποιες από 
τις επιπτώσεις που θα περίμενες 
δεν θα ακολουθήσουν», εξηγεί. 

Παραδείγματος χάριν, αν υπο-
θέσουμε ότι η πρόθεση του Ντό-
ναλντ Τραμπ είναι να επιστρέψει η 
βιομηχανική παραγωγή στις ΗΠΑ, 
τότε η απόφαση να ανεβοκατε-
βαίνουν οι δασμοί καθημερινά 
καθιστά αδύνατο να επενδύσει ο 
οποιοσδήποτε. «Είναι το ακριβώς 
αντίθετο κλίμα από το περιβάλλον 
εμπορικής πολιτικής που δημιουρ-
γήθηκε μετά τον B΄ Παγκόσμιο Πό-
λεμο», τονίζει ο κ. Γουλφ.

«Το θέμα είναι αν ο Αμερικανός 
πρόεδρος θέλει να αποσταθερο-
ποιήσει τα πράγματα περισσότερο 
από ό,τι θέλει να τα αλλάξει. Ισως 
αν αποσταθεροποιηθούν αρκετά, 
όταν επιτέλους καταλήξει σε αυτό 
που θέλει πραγματικά να κάνει, ο 
κόσμος δεν θα αντισταθεί γιατί θα 
είναι τουλάχιστον καλύτερο από 
την αστάθεια. Παρ’ όλα αυτά, θα 
μπορούσε και απλά να απολαμβά-
νει την αναστάτωση που δημιουρ-
γεί, λέει. Αποκαλεί τον κ. Τραμπ 
«επαναστάτη που προσπαθεί να 
ανατρέψει το πολιτικοοικονομικό 
σύστημα των ΗΠΑ και τον κόσμο». 
Γιατί όμως; Ο κ. Γουλφ πιστεύει ότι 
ήταν ένα σύστημα που ως επί το 
πλείστον δούλευε αρκετά καλά. 

Ρωμαίοι αυτοκράτορες

«Είναι δύο οι εξηγήσεις ως προς 
το γιατί το κάνει και δεν ξέρω ποια 
είναι η σωστή, μπορεί να ισχύ-
ουν συνδυαστικά. Η μία είναι ότι 
απολαμβάνει να ασκεί την εξου-
σία του πάνω σε κόσμο. Σε πολ-
λούς αρέσει να λένε στον κόσμο 
τι να κάνει. Κατά μία έννοια, όσο 

πιο παράλογη είναι η συμπεριφο-
ρά, τόσο πιο συναρπαστική είναι 
η εξουσία, γιατί αναγκάζεις τους 
ανθρώπους να κάνουν πράγματα 
γελοία ή εξευτελιστικά. Σκέφτομαι 
Ρωμαίους αυτοκράτορες όπως ο 
Νέρων ή ο Καλιγούλας, άτομα που 
απολάμβαναν να συμπεριφέρο-
νται αυθαίρετα. Αυτό αυξάνει τη 
δύναμή σου, γιατί έτσι ο κόσμος 
είναι πιο φοβισμένος και πιο εξαρ-
τημένος διότι δεν μπορούν να σε 
προβλέψουν», σχολιάζει. 

Η δεύτερη εξήγηση είναι ότι ο 
Τραμπ θέλει όντως να δημιουργή-
σει μια διαφορετική τάξη πραγμά-
των, στην οποία οι ΗΠΑ είναι η 
πιο ισχυρή χώρα στον κόσμο και 
κάνει ό,τι θέλει. «Εξαπλώνει την 
αυτοκρατορία της. Σταματάει να 
έχει συμμάχους, γιατί οι σύμμαχοι 
έχουν απαιτήσεις. Παίρνει ό,τι θέ-
λει – τη Γροιλανδία, τον Παναμά, 
ίσως τον Καναδά», αναφέρει. 

Εκεί που πάνω από όλα, όμως, 
οδηγεί η αναδιαμόρφωση του αμε-
ρικανικού συστήματος είναι σε 
ενός τύπου δικτατορία, υποστη-
ρίζει. «∆εν ξέρω αν μπορεί να φτά-
σει εκεί, αλλά αυτό νομίζω πως 
θέλει να κάνει – μια αυταρχική 
δικτατορία στην οποία νόμος εί-
ναι ο νόμος του. Θέλει να κάνει 
την Αμερική αυτοκρατορία και να 
είναι εκείνος ο αυτοκράτορας», 
τονίζει. Η δεύτερη εξήγηση, συ-
μπληρώνει, είναι διαφορετική από 
την πρώτη, καθώς υπάρχει από 

πίσω λογική, ένα πλάνο για μια 
νέα τάξη πραγμάτων. «Αλλά το 
όραμά του, νομίζω, είναι αρκε-
τά ενστικτώδες, δεν θεωρώ ότι 
ο ίδιος, ή κάποιος γύρω του, το 
έχει σκεφθεί πολύ, αλλά μπορεί 
και να κάνω λάθος». 

Υπερδυνάμεις

Θεωρεί ότι οι ΗΠΑ είναι μια αυ-
τοκρατορία σε παρακμή; Μήπως 
έχει περάσει η στιγμή της; Πριν 
από περίπου μία δεκαετία, απα-
ντά, θα λέγαμε πως ναι, η Κίνα 
αναπτυσσόταν πολύ πιο γρήγο-
ρα, η οικονομία της ήταν σχεδόν 
όσο της Αμερικής, είχε τέσσερις 
φορές τον πληθυσμό της, και οι 
ΗΠΑ είχαν περάσει μια τεράστια 
οικονομική κρίση. 

Το 2024, πριν από τις προεδρι-
κές εκλογές, τα πράγματα ήταν λι-
γότερο ξεκάθαρα, εν μέρει γιατί η 
κινεζική οικονομία αντιμετώπισε 
δυσκολίες και η ανάπτυξή της είχε 
επιβραδύνει σημαντικά. Ταυτόχρο-
να, οι ΗΠΑ είχαν επανεγκαθιδρύ-
σει την πρωτιά τους στην τεχνο-
λογία, σημειώνει.

Τώρα όμως πιστεύει ότι οι κι-
νήσεις του Ντόναλντ Τραμπ θα 
υπονομεύσουν μεσοπρόθεσμα και 
μακροπρόθεσμα την επιτυχία της 
αμερικανικής οικονομίας. Επίσης, 
μπορεί ο πληθυσμός της Κίνας να 
μειώνεται, αλλά παραμένει τερά-
στιος. Οι Κινέζοι αποταμιεύουν 
πολύ μεγάλο μέρος του ΑΕΠ τους. 

«Σύμφωνα με μια στατιστική, οι 
εθνικές αποταμιεύσεις της Κίνας 
ισούνται με αυτές των ΗΠΑ και 
της Ευρωπαϊκής Ενωσης μαζί», 
δηλώνει ο κ. Γουλφ.  

Και οι δύο υπερδυνάμεις αντι-
μετωπίζουν μεγάλα προβλήματα, 
αλλά στις ΗΠΑ το πρόβλημα είναι 
ότι έχεις μια κυβέρνηση που κη-
ρύσσει πόλεμο στην επιστημονι-
κή έρευνα, στα πανεπιστήμια, που 
υπονομεύει το κράτος δικαίου και 
την ικανότητα της αμερικανικής 
γραφειοκρατίας, και αντικαθιστά 
τον επαγγελματισμό με τον νεπο-
τισμό, με κριτήριο την προσωπική 
αφοσίωση, υπογραμμίζει. Και αν 
όλα αυτά συνδυαστούν με ανεύθυ-
νη δημοσιονομική πολιτική, τότε 
ο Τραμπ θα καταλήξει να αποδυ-
ναμώνει τις ΗΠΑ και τις θεμελιώ-
δεις πηγές της αμερικανικής ισχύ-
ος, τονίζει. 

«Αυτοί ήταν πάντα οι θεσμοί 
των ΗΠΑ, το κράτος δικαίου, το 
εύρος των συμμαχιών τους που 
βασίζονταν στην εμπιστοσύνη 
στη χώρα και στο σύστημά της, 
στη ∆ημοκρατία, στη ∆ικαιοσύ-
νη. Ολα αυτά, ο Τραμπ μπορεί να 
τα διαλύσει».

∆εν ξέρει τι συμφωνίες θα προ-
κύψουν από εδώ και πέρα, ούτε αν 
ο Τραμπ θα τις τηρήσει. «Αλλά εί-
ναι πολύ πιθανό αυτή τη στιγμή 
πολλές χώρες να έλεγαν ότι “αν 
πρέπει να διαλέξουμε μεταξύ Κί-
νας και ΗΠΑ, ίσως θα έπρεπε να 
διαλέξουμε την Κίνα γιατί μπορεί 
να μη μας αρέσει πολύ, αλλά του-
λάχιστον τηρεί τις συμφωνίες της” 
και αυτό θα αποδυνάμωνε πολύ τις 
ΗΠΑ. Ο Τραμπ, όμως, δεν το αντι-
λαμβάνεται, γιατί δεν κατανοεί την 
έννοια της εμπιστοσύνης – μόνο 
της δύναμης», εξηγεί. 

Αν δεν θα είναι πια οι ΗΠΑ ο 
φωτεινός φάρος της ∆ύσης, τι θα 
απογίνει η Ευρώπη; «Είναι μια 
εξαιρετικά σημαντική ερώτηση», 
λέει ο κ. Γουλφ. «Αν ζούμε σε έναν 
κόσμο –και δεν λέω ότι αυτό θα 
γίνει, αλλά σίγουρα είναι πλέον 
ενδεχόμενο– στον οποίο η Κίνα, 
η Ρωσία και οι ΗΠΑ είναι σε δια-
φορετικό βαθμό αυταρχικές, τότε 
η ισορροπία των δυνάμεων του 
κόσμου μεταξύ της φιλελεύθερης 
δημοκρατίας και των εχθρών της 
σίγουρα μετατοπίζεται. Η Ευρώπη 
θα είναι αρκετά μόνη. Μπορεί μαζί 
με την Ιαπωνία, ίσως την Κορέα, 
την Αυστραλία, ίσως δυο χώρες 
της Νότιας Αμερικής. Η Ινδία είναι 
αβέβαιη. Ο αντίκτυπος, μεταξύ άλ-
λων, θα είναι και πολιτισμικός και 
πνευματικός καθώς θεσμοί, πανε-
πιστήμια, εκδόσεις, διεθνείς οργα-
νισμοί δεν θα διοικούνται πια από 
άτομα αφοσιωμένα σε αυτόν τον 
σκοπό. Οπότε, με έναν τρόπο, οι 
Ευρωπαίοι θα είναι απέναντι στον 
υπόλοιπο κόσμο, και αυτή θα είναι 
μια πολύ άβολη θέση, ειδικά επει-
δή και η Ευρώπη είναι εξαιρετικά 
διχασμένη».  

Και ο κ. Γουλφ καταλήγει: «Πριν 
από 120 χρόνια, η Ευρώπη διοικού-
σε τον κόσμο, αλλά μεγάλο κομ-
μάτι του σύγχρονου ευρωπαϊκού 
εγχειρήματος σχετίζεται με την 
προσπάθεια να ζούμε σε έναν με-
τα-εθνικιστικό, μετα-ιμπεριαλιστι-
κό κόσμο και αυτό είναι πολύ σο-
βαρό για χώρες όπως η Γερμανία, 
η Γαλλία, η Μεγάλη Βρετανία».

Τι μπορεί, επομένως, να κάνει η Ευ-
ρώπη; «Θα χρειαστεί οι Ευρωπαίοι 
να δημιουργήσουν ένα πιο ισχυρό 
πλαίσιο συνεργασίας, αν και δεν 
είμαι καθόλου σίγουρος ότι θα το 
καταφέρουν. Ισως δεν μπορεί να 
γίνει μέσω της Ε.Ε.», λέει ο συνο-
μιλητής μας,  αλλά όπως προτεί-
νει ο Βρετανός πρωθυπουργός Κιρ 
Στάρμερ, «μέσω μιας συμμαχίας 
των προθύμων». Θα πρέπει να δη-
μιουργηθεί ένα κλαμπ εθνών που 
θα συνεργάζονται αμυντικά, χωρίς 
να έχουν κάποιον ηγέτη. «Υπάρ-
χουν τρεις ή τέσσερις σημαντικές 
δυνάμεις στην Ευρώπη και η συ-

νεργασία τους θα είναι απαραίτη-
τη». Αυτές είναι Γερμανία, Γαλλία, 
Μεγάλη Βρετανία και Πολωνία. 
«Η Ιταλία και η Ισπανία είναι πιο 
αμφίβολες, νομίζω είναι πιο πιθα-
νό να αφήσουν κάποιον άλλον να 
ασχοληθεί», συμπληρώνει. Οι άλ-
λες τέσσερις, όμως, συνδυαστικά 
θα ήταν σίγουρα αρκετές για να 
αντιμετωπίσουν τη Ρωσία, ανα-
φέρει στην «Κ». 

Θα είναι απαραίτητο οι χώρες-
μέλη αυτού του κλαμπ εθνών να 
έχουν κοινή εξωτερική πολιτική; 
«Και ο τρόπος που βλέπουν τον κό-
σμο διαφέρει, τα συμφέροντά τους 

διαφέρουν, η σχέση της Γερμανίας 
με την Κίνα –παραδείγματος χά-
ριν– είναι πολύ διαφορετική από 
ό,τι των άλλων. Κι ύστερα είναι οι 
αξίες. Στις περισσότερες ευρωπαϊ-
κές χώρες αυτή τη στιγμή υπάρχει 
κάποιο λαϊκιστικό δεξιό κίνημα. 
Μπορεί μεταξύ τους να διαφέρουν 
σε πολλά, αλλά στην πλειονότη-
τά τους είναι αντιευρωπαϊστές.  
Κι αυτό θα κάνει την ευρωπαϊκή 
συνεργασία πιο δύσκολη». Αν δεν 
τα καταφέρουν, δεν γνωρίζει τι θα 
ακολουθήσει. «Εξαρτάται κι από το 
πώς θα αναπτυχθεί ο υπόλοιπος 
κόσμος. Είναι άπειρες οι πιθανό-

τητες. Τα αυταρχικά καθεστώτα 
θα είναι σταθερά; Θα συνεργάζο-
νται μεταξύ τους; Θα θέλουν απλώς 
σφαίρες επιρροής;», αναρωτιέται. 
«Αν ισχύσει το τελευταίο, Αμερι-
κανοί και Κινέζοι θα χωρίσουν την 
Ευρώπη μεταξύ τους». ∆εν θεωρεί 
απίθανο μελλοντικά, όμως, το μο-
ντέλο της ελευθερίας, της φιλελεύ-
θερης δημοκρατίας, να αρχίσει να 
είναι ξανά ελκυστικό. 

«Τα καθεστώτα που βλέπουμε 
στην Τουρκία, στη Ρωσία και στην 
Ινδία, της μη φιλελεύθερης δημο-
κρατίας, μπορεί να μην κρατήσουν 
για πάντα, δεν είναι πολύ επιτυχη-

μένα. Ούτε πιστεύω πως η Αμερική 
θα μείνει για πάντα έτσι. Μπορεί να 
μην κρατήσει καν για όλη τη θη-
τεία του Τραμπ. Μπορεί ο κόσμος 
να πει “τώρα μάθαμε γιατί η φιλε-
λεύθερη δημοκρατία είναι καλή 
ιδέα, ας μην το ξανακάνουμε αυ-
τό, ας τους ξεφορτωθούμε”. Μπο-
ρεί το κινεζικό καθεστώς να μην 
κρατήσει για πάντα, ειδικά όταν ο 
πληθυσμός γίνεται πιο πλούσιος, 
πιο καλά ενημερωμένος. Πριν από 
300 χρόνια οι Ευρωπαίοι δεν θα 
φαντάζονταν πόσο πιο ελεύθερες 
και ίσες θα ήταν οι κοινωνίες τους», 
επισημαίνει  ο κ. Γουλφ. 

Συνέντευξη στην ΗΛΙΑΝΑ ΜΑΓΡΑ

Ενας Αμερικανός Νέρων
Ακόμη και χωρίς σχέδιο, ο Τραμπ θέλει να επικρατήσει διά του φόβου. Γιατί;

Κατάστημα ρούχων στο Γκουανγκζού της Κίνας. Ο Μάρτιν Γουλφ πιστεύει ότι οι ενέργειες Τραμπ απέναντι 
στον ασιατικό γίγαντα θα υπονομεύσουν μεσοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα την πορεία της αμερικανικής 
οικονομίας. «Οι εθνικές αποταμιεύσεις της Κίνας ισούνται με αυτές των ΗΠΑ και της Ε.Ε. μαζί», εξηγεί.

Οι θεσμοί 
σε κίνδυνο

Αυτοί ήταν 

πάντα οι θε-

σμοί των 

ΗΠΑ, το κρά-

τος δικαίου, 

το εύρος των 

συμμαχι-

ών τους που 

βασίζονταν 

στην εμπι-

στοσύνη στη 

χώρα και στο 

σύστημά της, 

στη Δημο-

κρατία, στη 

Δικαιοσύνη. 

Ολα αυτά, ο 

Τραμπ μπο-

ρεί να τα δια-

λύσει.

 

Θα διάλεγαν 
την Κίνα

Eίναι πολύ 

πιθανό πολ-

λές χώρες 

να έλεγαν 

ότι «μετα-

ξύ Κίνας και 

ΗΠΑ, ίσως 

θα έπρεπε 

να διαλέξου-

με την Κίνα, 

γιατί τουλά-

χιστον τηρεί 

τις συμφω-

νίες της». Ο 

Τραμπ, όμως, 

δεν το αντι-

λαμβάνεται, 

γιατί δεν κα-

τανοεί την 

έννοια της 

εμπιστοσύ-

νης – μόνο 

της δύναμης.

 

Μάρτιν Γουλφ, επικεφαλής οικονομικός σχολιαστής των FT

Μπορεί ΗΠΑ και Κίνα να «μοιράσουν» την Ευρώπη
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«Θέλει να κάνει την Αμερι-
κή αυτοκρατορία και να είναι 
εκείνος ο αυτοκράτορας», λέει 
για τον Τραμπ ο Μάρτιν Γουλφ.

Ο ΤΖΟΓΟΣ 
ΤΩΝ ΔΑΣΜΩΝ
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Στις 26 Φεβρουαρίου, όταν συνεδρί-
ασε για πρώτη φορά το υπουργικό 
του συμβούλιο, ο Ντόναλντ Τραμπ 
έδωσε στους δημοσιογράφους μια 
πολύ παραστατική εικόνα της φι-
λοσοφίας του για τους συμμάχους 
της Αμερικής. «Ας είμαστε ειλικρι-
νείς», είπε ο Αμερικανός πρόεδρος, 
«η Ευρωπαϊκή Ενωση δημιουργή-
θηκε για να μας καταστρέψει» (για 
την ακρίβεια, είπε «to screw us»). 
Στη συνέχεια, ανήγγειλε προστα-
τευτικούς δασμούς 25% στο αλου-
μίνιο και στο ατσάλι, προοίμιο του 
παγκόσμιου εμπορικού πολέμου 
που επρόκειτο να κηρύξει στις 2 
Απριλίου, ανατινάζοντας το οικο-
δόμημα της παγκοσμιοποίησης 
που η ίδια η Αμερική είχε δημι-
ουργήσει. 

Για να πούμε την αλήθεια, ο 
Τραμπ δεν ήταν ο πρώτος Αμερι-
κανός πολιτικός που συμπεριφέρ-
θηκε με αυτόν τον τρόπο. Στις 13 
Αυγούστου 1971, ο τότε υπουρ-
γός Οικονομικών Τζον Κόναλι εί-
πε στον πρόεδρο Ρίτσαρντ Νίξον, 
στη διάρκεια κρίσιμης κυβερνητι-
κής σύσκεψης στο Καμπ Ντέιβιντ: 
«Η φιλοσοφία μου, κύριε πρόεδρε, 
είναι ότι όλοι οι ξένοι είναι έτοιμοι 
to screw us και ότι αυτό που έχου-
με να κάνουμε είναι to screw them 
πρώτοι εμείς». Αντικείμενο της 
σύσκεψης ήταν η αντιμετώπιση 
των αστρονομικών ελλειμμάτων 
που συσσώρευε η Αμερική στο 
εμπόριο με κατεξοχήν συμμάχους 
της, όπως η Ιαπωνία, η Γερμανία 
και η Ιταλία, λόγω της υπερβολικά 
υψηλής ισοτιμίας του δολαρίου. 
Η εισήγηση του Κόναλι ήταν να 
αποσυρθούν οι ΗΠΑ από το σύ-
στημα σταθερών ισοτιμιών που 
είχαν θεσπίσει σε μεγάλο βαθμό 
οι ίδιες με την ιστορική συνθή-
κη του Μπρέτον-Γουντς (1944), 
χτίζοντας τα θεμέλια για τη μετα-
πολεμική ανάπτυξη των δυτικών 
κοινωνιών. 

Η ιστορική στροφή

Ο Νίξον δέχθηκε τη ριψοκίν-
δυνη εισήγηση και, δύο ημέρες 
αργότερα, ανακοίνωσε σε μια εμ-
βρόντητη οικουμένη ότι τερματί-

ζει μονομερώς τη μετατρεψιμότη-
τα δολαρίων σε χρυσό, θέτοντας 
τέλος σε μια ολόκληρη εποχή. Βέ-
βαια, ο Ψυχρός Πόλεμος με την 
ΕΣΣ∆ επέβαλε να μην πάρει πο-
λιτικό χαρακτήρα ο οικονομικός 
ανταγωνισμός με τους συμμάχους. 
Στο διάγγελμά του, ο Νίξον χρη-
σιμοποίησε μια γλώσσα πολύ δια-
φορετική από εκείνη του Κόναλι ή 
του Τραμπ, αν και επί της ουσίας οι 
ομοιότητες είναι ευδιάκριτες: «Στο 
τέλος του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου, 
οι οικονομίες των κυριότερων βι-
ομηχανικών χωρών της Ευρώπης 
και της Ασίας είχαν καταστραφεί. 
Οι ΗΠΑ τους προσέφεραν τα τε-
λευταία 25 χρόνια οικονομική βο-
ήθεια 143 δισ. δολαρίων για να 
σταθούν τα πόδια τους και να μεί-
νουν ελεύθερες. Αλλά τώρα που 
είναι οικονομικά ισχυρές, ήρθε η 
ώρα να αναλάβουν το βάρος που 
τους αναλογεί στην υπεράσπιση 
της ελευθερίας. Οι ΗΠΑ δεν έχουν 
κανένα λόγο πλέον να ανταγωνί-
ζονται με το ένα τους χέρι δεμένο 
πίσω στην πλάτη». 

Σε αντίθεση με τον Νίξον, ο 
Τραμπ νιώθει ότι δεν έχει να δώ-
σει υπαρξιακή μάχη με ένα αντίπα-
λο κοινωνικό σύστημα σε παγκό-
σμια κλίμακα, ότι δεν ζει σε έναν 
κόσμο με μόνιμους συμμάχους και 
εχθρούς, παρά μόνον με πρόσκαι-
ρους εταίρους και ανταγωνιστές. 
Ο πρώτος γενικός γραμματέας του 
ΝΑΤΟ, λόρδος Ισμέι, έλεγε ότι απο-

στολή του ήταν «να κρατάει τους 
Ρώσους έξω, τους Αμερικανούς μέ-
σα και τους Γερμανούς κάτω». Για 
τον Τραμπ, το ΝΑΤΟ έχει καταντή-
σει ένα πελώριο βάρος που πρέπει 
να επωμιστούν οι Ευρωπαίοι, ενώ ο 
Ελον Μασκ προτείνει ανοιχτά την 
αποχώρηση των ΗΠΑ. Παράλληλα, 
ο Αμερικανός πρόεδρος εξέφρασε 
δημοσίως αμφιβολίες για την αξία 
της αμυντικής συμφωνίας με την 
Ιαπωνία, που υπέγραψε ο Ντουάιτ 
Αϊζενχάουερ το 1960.

Την Παρασκευή 21 Μαρτίου, ο 
Τραμπ ανακοίνωσε από το Οβάλ 
Γραφείο ότι το Πεντάγωνο έβα-
λε μπροστά το σχέδιο για την κα-
τασκευή των πρώτων μαχητικών 
αεροσκαφών έκτης γενεάς, των 
F-47. Αφού τόνισε τα συγκριτικά 
τους πλεονεκτήματα, ξεκαθάρισε 
ότι όσοι σύμμαχοι των ΗΠΑ θελή-
σουν να αγοράσουν F-47, θα παρα-
λάβουν υποβαθμισμένες εκδοχές 
τους γιατί, όπως με αφοπλιστική 
ειλικρίνεια εξήγησε, «κάποια μέ-
ρα μπορεί να μην είναι πια σύμμα-
χοί μας», μη αποκλείοντας ακόμη 
και ένοπλη σύγκρουση μαζί τους. 

Ο 47ος πρόεδρος είχε φροντί-
σει να δώσει πολύ καθαρά το στίγ-
μα του ήδη από την τελετή της 
ορκωμοσίας του, όταν διακήρυξε 
ότι στο εξής οι ΗΠΑ «θα βλέπουν 
ξανά τον εαυτό τους ως ένα έθνος 
σε ανάπτυξη, ένα έθνος που αυ-
ξάνει τον πλούτο του και μεγα-
λώνει τα εδάφη του». Πλέκοντας 

το εγκώμιο του Γουίλιαμ Μακίν-
λεϊ, του μακρινού προκατόχου 
του (1897-1901) που συνέδεσε το 
όνομά του με μεγάλους εμπορι-
κούς και επεκτατικούς πολέμους, 
ο Τραμπ δεν δίστασε να εγγράψει 
από την πρώτη στιγμή εδαφικές 
βλέψεις, από τον Παναμά μέχρι 
τον Καναδά και από τη Γροιλαν-
δία μέχρι τη Γάζα. 

Επιστροφή στον 19ο αιώνα 

Αυτό που διαισθάνεται ο 
Τραμπ είναι μια νέα εποχή αυτο-
κρατοριών, όπου οι μεγάλες δυ-
νάμεις θα ξαναμοιράσουν εδαφι-
κά και οικονομικά τον κόσμο (με 
την Αμερική κυρίαρχη στο δυτικό 
ημισφαίριο, την Κίνα στην ανα-
τολική Ασία και τη Ρωσία σε μέ-
ρη της ανατολικής Ευρώπης και 
της κεντρικής Ασίας) και θα βρί-
σκονται σε ασταθή ειρήνη. Κάτι 
ανάλογο με το μοίρασμα της Ευ-
ρώπης μετά τους Ναπολεόντει-
ους Πολέμους στη διάσκεψη της 
Βιέννης (1814-1815), το μοίρασμα 
των Βαλκανίων στο συνέδριο του 
Βερολίνου (1878) και το μοίρασμα 
της Αφρικής από τις αποικιακές 
αυτοκρατορίες της ηπείρου, και 
πάλι στο Βερολίνο (1885). 

Στενά συνδεδεμένος με αυτή 
τη θεώρηση του κόσμου από τον 
Τραμπ είναι και ο πόλεμος των 
δασμών, που έχει τρελάνει τις δι-
εθνείς αγορές. Βασικός του εγκέ-
φαλος είναι ο Στίβεν Μίρεν, ένας 

σοβαρός οικονομολόγος με διδα-
κτορικό από το Χάρβαρντ και ση-
μαντική θητεία στον ιδιωτικό και 
δημόσιο τομέα, ο οποίος ανέλαβε 
επικεφαλής των οικονομικών συμ-
βούλων του Τραμπ. Σε άρθρο του 
που δημοσιεύθηκε τον περασμέ-
νο Νοέμβριο, ο Μίρεν περιέγραψε 
μια ολοκληρωμένη στρατηγική 
για την εκ βάθρων αναδιάρθρω-
ση του παγκοσμίου εμπορίου και 
την ενίσχυση της θέσης των ΗΠΑ. 
Η στρατηγική του προέβλεπε τη 
χρησιμοποίηση των δασμών ως 
διαπραγματευτικών όπλων για 
την ανατίμηση των νομισμάτων 
των κυριότερων ανταγωνιστών 
(Κίνας, Ε.Ε., Ιαπωνίας) αλλά και 
για την επιβολή όρων στο πεδίο 
της ασφάλειας. 

«Οι χώρες που θα θελήσουν να 
βρεθούν κάτω από την προστατευ-
τική ομπρέλα της Αμερικής στο 
πεδίο της ασφάλειας, θα πρέπει 
να βρεθούν μαζί της και κάτω από 
την ομπρέλα ενός δίκαιου εμπο-
ρίου», έγραψε χαρακτηριστικά ο 
Μίρεν, αφήνοντας να εννοηθεί ότι 
σε αντίθετη περίπτωση οι ΗΠΑ θα 
μπορούσαν να αποχωρήσουν από 
το ΝΑΤΟ. Υποστηρικτής της σκλη-
ρής γραμμής έναντι της Κίνας, τό-
νιζε ότι «απαιτείται να συνδέσουμε 
στενά την εμπορική μας πολιτική 
με την πολιτική ασφάλειας». 

Το «μακελειό»

Η υλοποίηση στην πράξη αυτής 
της στρατηγικής διαγράφεται για 
την ώρα τραγελαφική, με κορυ-
φαίο δείγμα τη θεαματική αναδί-
πλωση της περασμένης Τετάρτης 
στο θέμα των δασμών (πλην της 
Κίνας, όπου η σύγκρουση κλιμα-
κώνεται). Και μπορεί ο Τραμπ να 
κομπάζει δημοσίως ότι «αυτές οι 
χώρες (που υφίστανται δασμούς) 
μου τηλεφωνούν to kiss my ass, 
πεθαίνουν να κλείσουμε συμφω-
νίες», αλλά οι πάντες κατάλαβαν 
ότι αν υπαναχώρησε ήταν γιατί 
το μακελειό στη Γουόλ Στριτ έδει-
χνε ξεκάθαρα ότι οι αγορές δεν 
είχαν και τόσο τρυφερό ενδιαφέ-
ρον για την ανατομία του Αμερι-
κανού προέδρου. Το πιο ανησυχη-
τικό, βέβαια, είναι ότι η ασταθής 
ισορροπία σε έναν κόσμο αντα-
γωνιστικών αυτοκρατοριών σπά-
νια κρατάει πολύ: από τη «χρυσή 
εποχή» του Μακίνλεϊ μέχρι τον Α΄ 
Παγκόσμιο Πόλεμο μεσολάβησε 
μόλις μία δεκαετία. 

Το κόστος τού
αυτοκρατορικού

συνδρόμου
Η αναδιάταξη των γεωπολιτικών ισορροπιών μέσω (και) 

του εμπορικού πολέμου από την πλευρά του Τραμπ 
προσέκρουσε στην αντίδραση της Γουόλ Στριτ. Είναι 

οριστικό το ρήγμα με τους συμμάχους των ΗΠΑ;

Ο Ντόναλντ Τραμπ, βλοσυρός, κατά τη διάρκεια του υπουργικού συμβουλίου που συγκάλεσε στον Λευκό Οίκο. Ο πρόεδρος των ΗΠΑ μοιάζει να ενστερνίζεται την άποψη πως μια νέα εποχή αυτο-
κρατοριών ανατέλλει, με τις μεγάλες δυνάμεις να ξαναμοιράζουν εδαφικά και οικονομικά τον κόσμο, όπως είχε συμβεί στην Ευρώπη μετά τους Ναπολεόντειους Πολέμους.
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Το ΝΑΤΟ

Ο πρώτος 

γ.γ. του ΝΑ-

ΤΟ, λόρδος 

Ισμέι, έλεγε 

ότι αποστολή 

του ήταν «να 

κρατάει τους 

Ρώσους έξω, 

τους Αμερι-

κανούς μέσα 

και τους Γερ-

μανούς κά-

τω». Για τον 

Τραμπ, το 

ΝΑΤΟ έχει 

καταντήσει 

ένα πελώριο 

βάρος που 

πρέπει να 

επωμιστούν 

οι Ευρωπαίοι.

Ομπρέλα

«Οι χώρες 

που θα θε-

λήσουν να 

βρεθούν κά-

τω από την 

προστατευτι-

κή ομπρέλα 

της Αμερικής 

στο πεδίο της 

ασφάλειας, 

θα πρέπει 

να βρεθούν 

μαζί της και 

κάτω από 

την ομπρέλα 

ενός δίκαιου 

εμπορίου», 

υποστηρίζει 

ο Στίβεν Μί-

ρεν, «εγκέ-

φαλος» του 

πολέμου των 

δασμών.

Οι τρεις (οικονομικοί) σωματοφύλακες του Τραμπ

Πίτερ Ναβάρο 
Ο 75χρονος σύμβουλος του Αμερικανού προέδρου σε 
θέματα εμπορίου θεωρείται ο αρχιτέκτονας της επιθετι-
κής πολιτικής των δασμών. Πιστός στον Τραμπ, παρέμει-
νε επί τέσσερις μήνες σε φυλακή της Φλόριντα το 2024 
επειδή αρνήθηκε να συνεργαστεί με το Κογκρέσο στην 
έρευνα για την εισβολή στο Καπιτώλιο. Στην πρόσφατη 
διένεξή του με τον ιδρυτή της Tesla, o Ελον Μασκ τον 
αποκάλεσε «πιο ηλίθιο κι από ένα σακί με τούβλα». 

Σκοτ Μπέσεντ 
Ο 63χρονος υπουργός Οικονομικών, ο δεύτερος ανοι-
χτά γκέι υπουργός στην ιστορία των ΗΠΑ, με περιουσία 
μισό δισ. δολαρίων, προειδοποίησε όλες τις χώρες να 
μην ανταποδώσουν τους αμερικανικούς δασμούς, «γιατί 
αν το κάνουν, θα υπάρξει κλιμάκωση». Παρά τις απει-
λές, όμως, ήταν εξ αυτών που κατ’ ιδίαν ανησυχούσαν 
ότι ο οικονομικός πανικός θα μπορούσε να έχει κατα-

στροφικές συνέπειες για την οικονομία. 

Χάουαρντ Λάτνικ 
Ο 63χρονος υπουργός Εμπορίου με προσωπική πε-
ριουσία 1,5 δισ. δολαρίων αγόρασε λίγο πριν από την 
ορκωμοσία του το ακριβότερο σπίτι στην Ουάσιγκτον 
έναντι 25 εκατ. δολαρίων. Πρόσφατα κάλεσε τους τη-
λεθεατές του Fox News να αγοράσουν μετοχές της 
Tesla γιατί «ποτέ ξανά δεν θα είναι τόσο φθηνές». 
Μαζί με τον Μπέσεντ, ήταν οπαδός των περιορισμέ-

νων δασμών. 

Ο ΤΖΟΓΟΣ 
ΤΩΝ ΔΑΣΜΩΝ

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

• Αλλο 
ρεπορτάζ για 
τους δασμούς, 
Οικονομική «Κ»
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ΑΠΟΕΛ: Αναμένοντας
το πλάνο, που άργησε...

Το ερώτημα, με ή χωρίς τον Πρόδρομο Πετρίδη,
ως προς την επόμενη μέρα στα διοικητικά του
ποδοσφαιρικού ΑΠΟΕΛ απαντήθηκε! Αν οι εν-
διαφερόμενοι, οκτώ ή λιγότεροι ή και περισ-
σότεροι, επανέλθουν, αν γενικότερα το ενδε-
χόμενο διάδοχης κατάστασης επανέλθει, λογικά
αυτό θα ισοδυναμεί με ακόμη πιο δυσχερή την
κατάσταση στα οικονομικά της εταιρείας, αφού
θα σημαίνει και αδυναμία της παρούσας διοί-
κησης να ανταποκριθεί σε όλα όσα (πολλά)

την... πιέζουν. Εκδηλώνοντας ουσιαστικά το ενδιαφέρον της,
η ομάδα των «οκτώ» ώς ένα σημαντικό βαθμό... αποκάλυψε
και την τακτική με την οποία σχεδίαζε να κινηθεί.

Πλάνο επίσημα δεν αποκαλύφθηκε, από τις όποιες επώνυμες
τοποθετήσεις όμως έγιναν, ήταν ξεκάθαρο πως πέραν της τα-
κτοποίησης των άμεσων οφειλών, κυρίως κρατικών και έναντι
του φετινού μισθολογίου της ομάδας, θα ακολουθούσε γερό...
ψαλίδι στους προϋπολογισμούς των επόμενων χρόνων. Σε ποιο
βαθμό και για πόσο μεγάλο χρονικό διάστημα, θα το μαθαίναμε
αν η κατάληξη των επαφών με τη διοίκηση Πετρίδη ήταν δια-
φορετική...

Η πρόταση των «οκτώ» αποσύρθηκε, ανώφελο πλέον να
απασχολεί και το ενδιαφέρον επικεντρώνεται στην επόμενη
μέρα, με δεδομένη μεν τη συνέχιση της παρουσίας της διοίκησης
Πρόδρομου Πετρίδη και ερωτηματικό δε, τόσο τις προθέσεις
της όσο και την ικανότητά της να ανταποκριθεί στην ολοένα
και πιο δύσκολη οικονομική κατάσταση της εταιρείας. Άγνωστο
και σε αναμονή ακόμη το (οικονομικό) πλάνο της, αν και θα
έπρεπε από χρόνια να είχε εφαρμοστεί. Όταν οι ελλειμματικοί
τα (πολλά) τελευταία χρόνια προϋπολογισμοί, ολοένα και με-
γάλωναν το συνολικό χρέος και το μόνο... πλάνο της διοίκησης
Πετρίδη ήταν μια συμμετοχή σε όμιλο ευρωπαϊκής διοργάνωσης
και την ίδια ώρα η μόνη δικαιολογία της, για την «τρύπα» στα
οικονομικά που μεγάλωνε, η αποτυχία πρόκρισης σε ευρωπαϊκό
όμιλο. Για να φθάσουμε φέτος και μετά την κατάκτηση του
περσινού πρωταθλήματος, σε μια τέτοια συμμετοχή, με σημαντικά
μάλιστα έσοδα, αλλά την ίδια ώρα στη χειρότερη οικονομική
κατάσταση των τελευταίων χρόνων.

Η ανάγκη δημιουργίας ενός βιώσιμου και λειτουργικού πλά-
νου όχι μόνο για το άμεσο αλλά και για το πιο μακροπρόθεσμο
μέλλον, αναφέρεται στην τελευταία επίσημη τοποθέτηση/ανα-
κοίνωση από πλευράς της διοίκησης (4.4.2025). Τι περιλαμβάνει
ένα τέτοιο πλάνο και με ποιο τρόπο υλοποιείται και επιτυγχάνεται,
παραμένει για την ώρα άγνωστο, παράλληλα με μπόλικη
αμφιβολία ως προς τη δυνατότητα ή θέληση υλοποίησης ενός
τέτοιου πλάνου, από μια διοίκηση η οποία επανειλημμένα τα
τελευταία χρόνια δεν έδειξε να λαμβάνει σοβαρά υπόψη τους
κινδύνους για τη βιωσιμότητα της ποδοσφαιρικής εταιρείας
του ΑΠΟΕΛ. Στο χέρι της παρούσας διοίκησης και στους χει-
ρισμούς της, απ’ εδώ και πέρα, να διαψεύσει όλους όσοι την
αμφισβητούν. Γιατί πλέον, η αναφορά στην κρισιμότητα της
οικονομικής κατάστασης στο ποδοσφαιρικό ΑΠΟΕΛ, δεν
αποτελεί κινδυνολογία όπως η διοίκηση Πετρίδη υποστήριζε.

Γιατί πλέον δεν υφίσταται η δέσμευση του Πρόδρομου
Πετριδη, ότι το ποδοσφαιρικό ΑΠΟΕΛ δεν θα κινδυνεύσει υπό
τη δική του προεδρία και διοίκηση... Εκτός και αν ο ίδιος έχει
κρυφά χαρτιά να φανερώσει, εκτός και αν κάποιος... από μηχανής
Θεός και επενδυτής θα κάνει ξαφνικά την εμφάνισή του, εκτός
και αν θεωρεί κάποιος, πως η συνέχεια της τακτικής των ολοένα
και περισσότερων δανειστών, των ομολόγων και των προει-
σπράξεων εγγυημένων εσόδων, αποτελεί την ιδανική λύση για
το εκτόπισμα του ποδοσφαιρικού ΑΠΟΕΛ...

ΑΠΟΨΕΙΣ

Υστεροφημία…
Η υστεροφημία μπορεί ν’ απασχολεί τα άτομα,
από αρχαιοτάτων χρόνων, μα και στη σύγχρονη
εποχή, σε κοινωνίες όπως η δική μας, παραμένει
βασική ανησυχία, για όποιον επιθυμεί να εξα-
σφαλίσει τη φήμη του. 

Και αν για τους περασμένους αιώνες, η ανη-
συχία των ανθρώπων σχετιζόταν με τη μετα-
φυσική και το πώς θα τους αντιλαμβανόταν ο
κόσμος στη μετά θάνατο ζωή τους, στη σύγ-
χρονη εποχή, ο προβληματισμός σχετίζεται

με την αντίληψη που έχουν οι υπόλοιποι στον παρόντα χρόνο. 
Έχουν, δηλαδή, στόχο ζωής να εργαστούν για να φιλοτε-

χνήσουν το προφίλ τους και να επηρεάσουν κατά το μέγιστο,
όσους συμμερίζονται άλλες απόψεις σχετικά με τις υπηρεσίες
που προσέφεραν. Προσπαθούν, με λίγα λόγια, να παρέμβουν
στην ιστορία, διαμορφώνοντάς την όπως αυτοί επιθυμούν.
Ωσάν και πρόκειται για ένα ωραίο στόρι, ένα τρυφερό παραμύθι
όπου ο πρωταγωνιστής είναι αμόλυντος, άτρωτος, ανθρώπινος
και βαθιά ηθικός. 

Το μεγαλύτερο μερίδιο των προσπαθειών τους εστιάζει, όχι
στα προτερήματα, τις υπηρεσίες και τα επιτεύγματα που εν-
δεχομένως έχουν πραγματοποιήσει, αλλά στα μειονεκτήματα,
στις αποτυχίες, στις λανθασμένες επιλογές και στις σοβαρές
εκκρεμότητες που έχουν αφήσει πίσω κατά τη διάρκεια των
καθηκόντων τους. 

Τη σκοτεινή εκείνη όψη των πεπραγμένων τους είναι που
επιθυμούν να ελέγξουν, ρυθμίζοντας με δικά τους εργαλεία
τον φωτισμό που θ’ αναδείξει τα στοιχεία που επιθυμούν, δια-
τηρώντας ταυτόχρονα στο σκοτάδι όλα τα υπόλοιπα. 

Βασικά και απαραίτητα εργαλεία, για να φωτιστεί η δική
τους εκδοχή και να διατηρηθεί όσο γίνεται στο σκοτάδι ό,τι
βρίσκεται εκτός του ελέγχου τους, δεν είναι μονάχα η οικονομική
ισχύς ή οι δημόσιες σχέσεις ή η όποια επίδρασή τους σε κατα-
στάσεις και άτομα. Ιδιαίτερη σημασία δίδουν, κυρίως, στον
γραπτό λόγο. Πολύ σωστά γνωρίζουν και υιοθετούν ότι «τα
λόγια πετούν, τα γραπτά μένουν», όπως οι αρχαίοι Ρωμαίοι
σοφώς ισχυρίστηκαν. 

Επί τούτου, κάποιοι κυκλοφορούν βιβλία στα περίπτερα και
κάποιοι άλλοι επιδιώκουν με κάθε τρόπο, «συμφωνία εχεμύθειας»
ή «ανακοίνωση που θα εξαγνίζει». 

Δυστυχώς όμως για αυτούς, της προσπάθειας να διαφυλάξουν
το αποτύπωμά τους, υπερέχει η ιστορία… που τις περισσότερες
φορές είναι αμείλικτη για όλους. 

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΟΛΑΚΗΣ 

27

2.430
17 σε 62 τελικές

αντιπάλου (27,4%)

46
0,63 γκολ/90΄

ΑΛΜΠΕΡΤΟ ΜΠΡΙΝΙΟΛΙ

4

360
3 σε 5 τελικές

αντιπάλου (60%)

4
0,75 γκολ/90΄

ΘΩΜΑΣ ΣΤΡΑΚΟΣΙΑ

23

2.070
14 σε 52 τελικές

αντιπάλου (26,9%)

38
0,61 γκολ/90΄

ΜΠΑΡΤΛΟΜΙΕΪ ΝΤΡΑΓΚΟΦΣΚΙ

24

2.140
19 σε 74 τελικές

αντιπάλου (25,7%)

56
0,80 γκολ/90΄

ΝΤΟΜΙΝΙΚ ΚΟΤΑΡΣΚΙ

23

2.070
20 σε 92 τελικές
αντιπάλου (21,7%)

70
0,87 γκολ/90΄

ΜΑΤΣ

ΛΕΠΤΑ

ΓΚΟΛ ΚΑΤΑ

ΑΠΟΚΡΟΥΣΕΙΣ

ΔΕΧΕΤΑΙ

Του ΚΩΣΤΑ ΚΟΥΚΟΥΛΑ

«Ενας ήρωας δεν χρειάζεται μανδύα.
Χρειάζεται μόνο δύο γάντια...». Μια
φράση που αποτυπώνει με τον κα-
λύτερο τρόπο τι είναι ένας τερμα-
τοφύλακας για την ομάδα του. Μια
θέση που από τη μια μπορεί να στεί-
λει τον παίκτη στα ουράνια και την
επόμενη στιγμή στα βάθη της κό-
λασης. Ο Ολιβερ Καν από τη δική
του πλευρά είχε πει κάποτε ότι «οι
τερματοφύλακες χρειάζονται μια
μεγάλη δόση τρέλας». Κάτι θα ξέρει
καλύτερα...

Η θέση του τερματοφύλακα είναι
η πιο δύσκολη στο ποδόσφαιρο, μια
θέση όπου κάθε λάθος, κατά μεγάλο
ποσοστό, μεταφράζεται σε γκολ.
Μοναχικός, αλλά συνάμα αυτός που
θα πρέπει να κατευθύνει όλη την
ομάδα, από την άμυνα μέχρι την
επίθεση. Οφείλει να είναι πιο διο-
ρατικός από όλους, να προβλέπει
την εξέλιξη της φάσης, να είναι πάν-
τα ένα βήμα μπροστά από τους υπό-
λοιπους συμπαίκτες του. Δεν έχει
τη λάμψη των επιθετικών, δεν που-
λάει φανέλες, δεν θα είναι εκείνος
που θα τρέξουν πρώτα τα πιτσιρίκια
για αυτόγραφα. Είναι αυτός όμως
που δίνει τους τίτλους. 

Ο Μπουφόν το Παγκόσμιο Κύ-
πελλο στην Ιταλία το 2006, ο Σμάιχελ
ήταν ο θεμέλιος λίθος στην επιστρο-
φή της Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ
στην κορυφή της Premier League
έπειτα από  26 χρόνια, ο Νόιερ ο
στυλοβάτης της Μπάγερν και της
Γερμανίας, ο θρυλικός Ντουκαντάμ
έδωσε το Champions League στη
Στεάουα Βουκουρεστίου.

Κάτι ανάλογο συμβαίνει φέτος

και στο ελληνικό πρωτάθλημα. Η
ομάδα που έχει τον πιο σταθερό σε
απόδοση τερματοφύλακα είναι αυτή
που οδηγεί την κούρσα. Ο Ολυμ-
πιακός είναι αγκαλιά με την κατά-
κτηση του τίτλου και μεγάλο μέρος
αυτής της επιτυχίας το οφείλει και
στον Κωνσταντίνο Τζολάκη. 

Ο 22χρονος γκολκίπερ από τα
Χανιά κέρδισε τη φανέλα του βα-
σικού στα μισά της περυσινής πε-
ριόδου και με κορυφαία του στιγμή

τη ρεβάνς με τη Φενερμπαχτσέστην
Τουρκία, όπου απέκρουσε τρία πέ-
ναλτι, αποτέλεσε έναν από τους
πρωτεργάτες στην κατάκτηση του
Conference League από τους «ερυ-
θρόλευκους».

Πέρυσι, επίσης στο πρωτάθλημα,
ο Ντομινίκ Κοτάρσκι κράτησε όρθιο
τον ΠΑΟΚ στα δύσκολα, με τον «δι-
κέφαλο» στο τέλος των play off να
κόβει πρώτος το νήμα. Αντίθετα φέ-

τος ο Κροάτης έχει ασταθή παρουσία
και αυτό έχει στοιχίσει στην ομάδα
του. Στην ΑΕΚ, που στα χαρτιά είχε
το καλύτερο δίδυμο με Στρακόσια
και Μπρινιόλι, τα πράγματα εξελίχ-
θηκαν ακόμη χειρότερα, καθώς και
οι δύο ευθύνονται για πολλές από
τις κακές βραδιές της «Ενωσης» και
κυρίως ο πρώτος, που έχει περισ-
σότερα λεπτά συμμετοχής στο πρω-
τάθλημα και ήρθε με βαρύ βιογρα-
φικό, έχοντας αρκετά καλά χρόνια
παρουσίας στη Λάτσιο.  

Τέλος, ο Ντραγκόφσκι ήταν το
μοιραίο πρόσωπο για τον Παναθη-
ναϊκό στο «Καραϊσκάκη» με το λάθος
που έκανε στα πρώτα δευτερόλεπτα
και το οποίο ουσιαστικά έγειρε την
πλάστιγγα υπέρ του Ολυμπιακού,
με την αγωνιστική πτώση του Πο-
λωνού να έχει ξεκινήσει ουσιαστικά
από την αποβολή του στον αγώνα
με τον Πανσερραϊκό στις Σέρρες.  

Με το «μάτι» του ειδικού
Για τους τερματοφύλακες του λε-

γόμενου Big-4 και το πόσο έχουν
επηρεάσει την έκβαση του πρωτα-
θλήματος, μας μίλησε ο πλέον αρ-
μόδιος, ο προπονητής τερματοφυ-
λάκων της Κηφισιάς, Κώστας Πα-
γανιάς. «Ο Τζολάκης δείχνει μια με-
γάλη σταθερότητα σε όλα τα παι-
χνίδια, παρά το νεαρό της ηλικίας
του. Η εμπιστοσύνη που του έδειξε
ο προπονητής του τον βοήθησε να
πατήσει γερά στα πόδια του, να τα
καταφέρει σε δύσκολα ματς, και
πλέον βγάζει μια απίστευτη ωριμό-
τητα, κάτι που βοηθάει όχι μόνο
τον ίδιο αλλά και όλη την ομάδα»,
τονίζει στην «Κ» και συνεχίζει: «Για
το δίδυμο Μπρινιόλι - Στρακόσια

είναι αλήθεια ότι πριν από το ξεκί-
νημα του πρωταθλήματος έμοιαζε
να είναι το πιο ιδανικό για την ΑΕΚ,
όμως η συνέχεια δεν ήταν αυτή που
θα ήθελαν οι δύο γκολκίπερ. Ο Στρα-
κόσια ίσως να επηρεάστηκε από
την απόδοσή του στο ματς με τη
Νόα, όμως και πάλι μιλάμε για έναν
έμπειρο παίκτη με μεγάλη θητεία
στην Ιταλία και την Αγγλία. Από
την άλλη, ο Μπρινιόλι και μετά τη
φασαρία που έγινε όταν ήταν στον
Παναθηναϊκό, ίσως να έχει επηρε-
αστεί από το γεγονός ότι δεν ήταν
βασικός. Πάντως, αν και πρόκειται
για δύο μπαρουτοκαπνισμένους
γκολκίπερ, φαίνεται να μην μπορούν
να αντέξουν στην πίεση που έχει
δημιουργηθεί στην ΑΕΚ, σε μια σε-
ζόν με πολλές δύσκολες στιγμές. 

Ο δε Κοτάρσκι, πέρυσι ήταν ο
κορυφαίος του πρωταθλήματος αλλά
φέτος δεν έχει την ανάλογη σταθε-
ρότητα, κάτι πάντως που ισχύει γε-
νικά για τον ΠΑΟΚ. Σε αντίθεση με
άλλες σεζόν έχει κάνει πολλά προ-
σωπικά λάθη, παρ’ όλα αυτά όμως
παραμένει σημείο αναφοράς για
την ομάδα του και δεν είναι έκπληξη
αν τον δούμε σύντομα σε μεγαλύ-
τερο πρωτάθλημα. Τέλος, όσον αφο-
ρά τον Ντραγκόφσκι, αν και είχε
κατά καιρούς πολύ μεγάλες στιγμές,
όπως η παρουσία του στον ημιτελικό
του Κυπέλλου με τον ΠΑΟΚ πέρυσι
στη Λεωφόρο, φέτος είναι κι αυτός
πολύ ασταθής, με αποκορύφωμα
τον αγώνα με τον Ολυμπιακό. Από
το ματς με τον Πανσερραϊκό και
μετά δεν έχει καλή απόδοση, το
οποίο όπως φαίνεται δεν επηρέασε
μόνο τον Πολωνό, αλλά όλο τον Πα-
ναθηναϊκό γενικότερα».

Δείξε μου τον κίπερ σου
για να σου πω...

Η σταθερότητά τους πολύτιμη, τα λάθη τους κρίνουν την τύχη της ομάδας.
Η φετινή σεζόν εξελίχθηκε σε δοκιμασία για τους τερματοφύλακες των μεγάλων

Ο Κώστας Παγανιάς μάς ανέλυσε
επίσης κάποια στοιχεία που πρέπει
να έχει ο τερματοφύλακας για να αν-
τεπεξέλθει στις συνθήκες του σύγ-
χρονου ποδοσφαίρου, επιβεβαιώνον-
τας το ρητό που λέει ότι μια πετυ-
χημένη ομάδα πρέπει να χτίζεται
από τον «άσο».«Στατιστικά έχει απο-
δειχθεί ότι οι ομάδες που είχαν γκολ-
κίπερ που έκανε καλή χρονιά, πέτυ-
χαν και οι ίδιες τους στόχους τους.
Βέβαια πρέπει να υπάρχει στο πρό-
σωπό του και μεγάλη στήριξη, γιατί
είναι μια θέση ισορροπιών», τονίζει
ο προπονητής τερματοφυλάκων της
Κηφισιάς και προσθέτει: «Στο σύγ-
χρονο ποδόσφαιρο παίζει πλέον πολύ
μεγάλο ρόλο και η ικανότητά του με
τα πόδια για να βοηθάει στο χτίσιμο
του παιχνιδιού.

Ομως, όσο ταλέντο και να διαθέτει,
η προσωπικότητα είναι αυτή που
κάνει τη διαφορά. Τα λάθη του οφείλει
να τα αντιμετωπίσει και να τα ξεπε-
ράσει μόνος του, ακόμη και κατά τη
διάρκεια του ίδιου αγώνα, γι’ αυτό
πρέπει να διαθέτει πολύ ισχυρό χα-
ρακτήρα. Επίσης πρέπει να διαθέτει
αυξημένη διορατικότητα, να διαβάζει
το παιχνίδι και παράλληλα να κα-
τευθύνει τους συμπαίκτες του και
όταν αμύνονται και όταν επιτίθενται.
Για παράδειγμα, έχουμε δει στον
Ολυμπιακό πόσες φορές έχει πετύχει
γκολ, με τον Τζολάκη να είναι αυτός
που δίνει την ασίστ. Αν και επί της
ουσίας είναι μια θέση “μοναχική”,
η απόδοση του τερματοφύλακα είναι
στο τέλος αυτή που θα κρίνει την
εξέλιξη του αγώνα. Και όταν ο διαι-

τητής σφυρίξει το φινάλε, είτε είναι
ήρωας είτε είναι μοιραίος, πάλι μόνος
κάτω από τα δοκάρια του θα βρίσκε-
ται. Οσον αφορά, τέλος, την εκπαί-
δευσή του, εκτός από την τεχνική
κατάρτιση πολύ μεγάλο βάρος πρέπει
να πέφτει και στην ψυχολογική προ-
ετοιμασία για να μπορέσει να αντε-
πεξέλθει στις περιπτώσεις που τα
πράγματα δεν εξελίσσονται καλά γι’
αυτόν». Ο Κώστας Παγανιάς έχει επί-
σης εργαστεί στη Super League σε
ΠΑΣ Γιάννινα, Πλατανιά, Παναιτω-
λικό και Παναθηναϊκό, αλλά και εκτός
συνόρων έχει συνεργαστεί με την
Tavriua Simferopol (Ουκρανία), την
Εθνική της Ταϊπέι, την Ενωση Νέων
Παραλιμνίου (Κύπρος), τη Nantong
Zhijun (Κίνα) και την Jonkopings
Sodra IF (Σουηδία).

Από τον «άσο» χτίζεται μια ομάδα

<<<<<<

Ο Ολυμπιακός είναι αγ-
καλιά με την κατάκτηση

του τίτλου και μεγάλο
μέρος αυτής της επιτυ-
χίας το οφείλει και στον
Κωνσταντίνο Τζολάκη.

Αν και επί της ουσίας είναι μια θέση
“μοναχική”, η απόδοση του τερματο-
φύλακα είναι στο τέλος αυτή που θα
κρίνει την εξέλιξη του αγώνα.
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Αμερικανοί ζητούν άσυλο
σε πανεπιστήμια Ευρώπης
Ασυλο σε πανεπιστήμια στη Γαλλία και
άλλες χώρες της Ευρώπης αναζητούν
πολλοί Αμερικανοί πανεπιστημιακοί, οι
οποίοι τρέπονται σε φυγή λόγω των
δραστικών περικοπών σε θέσεις εργα-
σίας και προγράμματα από την κυβέρνη-
ση Τραμπ, καθώς και λόγω επιθέσεων
σε ολόκληρα πεδία έρευνας. Σελ. 10

ΠΛΗΘΩΡΙΣΜΟΣ 2,4% 

Νέα αύξηση των τιμών
τροφίμων στην Ελλάδα
Σε 2,4% διαμορφώθηκε ο πληθωρι-
σμός τον Μάρτιο στην Ελλάδα, με αρνη-
τική έκπληξη τον πληθωρισμό των τρο-
φίμων, ο οποίος διαμορφώθηκε σε
2,2%. Οι μεγαλύτερες αυξήσεις σε βα-
σικά είδη ήταν 4,9% στα κρέατα, 7,3%
στα φρέσκα ψάρια, 9,7% στα βρώσιμα
έλαια, 6,7% στα φρούτα. Σελ. 9

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ

Αγοράζουν ακίνητα
για να τα ενοικιάζουν 

Αυξάνονται στην Ελλάδα εκείνοι που
ενδιαφέρονται να αποκτήσουν ακίνητο,
όχι για κατοικία αλλά για εκμετάλλευση.
Παρότι το ύψος ενός μέσου ενοικίου
πλησιάζει τη δόση ενός στεγαστικού δα-
νείου, η δυσκολία πρόσβασης στην αγο-
ρά κατοικίας λόγω των υψηλών τιμών
πώλησης παραμένει. Σελ. 12

Κύπρος 2,94% 0,00%

Γερμανία 2,58% -0,07%

Γαλλία 3,33% 0,00%

Ιταλία 3,80% 0,03%

Ισπανία 3,31% 0,01%

Ιρλανδία 2,91% 0,01%

Ελλάδα 3,50% 0,04%

Ην. Βασίλειο 4,65% 0,13%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS A (Low) Σταθερή
Fitch A- Σταθερή
Moody’s Α3 Σταθερή
S&P Α- Σταθερή
Scope Ratings A- Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Η αγορά τέχνης και συλλεκτικών αντικών συρρικνώθηκε για δεύτερη συνεχή χρονιά, καταγράφοντας πτώση 12% το 2024 στα 57,5 δισ. δολ.,
σύμφωνα με την ετήσια έκθεση Art Market της Art Basel και της UBS. Μάλιστα η υποχώρηση αυτή είναι η τρίτη μεγαλύτερη της παγκόσμιας
αγοράς τέχνης τα τελευταία 15 χρόνια, σύμφωνα με την έκθεση, καθώς ξεπεράστηκε μόνο τη χρονιά της παγκόσμιας ύφεσης του 2009 (βουτιά
36%) και της πανδημίας του 2020 (μείωση 22%), ενώ είναι στα ίδια επίπεδα με την πτώση 12% που καταγράφηκε το 2012. Σελ. 11

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Αν και η υιοθέτηση επιθετικής
πολιτικής επιβολής υψηλών δα-
σμών από τις ΗΠΑ βρισκόταν
ψηλά στο προεκλογικό πρόγραμ-
μα του προέδρου Τραμπ, η έκτα-
σή της βρίσκει τις επηρεαζόμενες
χώρες, περιλαμβανομένης και
της ΕΕ, απροετοίμαστες. 

Θεωρώντας ότι η παγκοσμιο-
ποιημένη οικονομία είχε δυσμε-
νείς επιπτώσεις στο εμπορικό
ισοζύγιο των ΗΠΑ, η κυβέρνηση
Τραμπ επιδιώκει μια ριζοσπα-
στική στροφή προς στήριξη της
τοπικής βιομηχανίας, επιβάλ-
λοντας εμπορικούς δασμούς προς
όλες τις χώρες. 

Ο πρόεδρος Τραμπ έχει εξαγ-
γείλει επίπλεον μέτρα, που επίσης
περιλαμβάνονταν στο προεκλο-
γικό του πρόγραμμα, και αφορούν
μειώσεις εταιρικής φορολογίας
και απορρύθμιση του κανονιστι-
κού πλαισίου των επιχειρήσεων,

συνοδευόμενη από δραστικές
περικοπές δημόσιων δαπανών.

Η συντριπτική πλειονότητα
των οικονομολόγων, συμπερι-
λαμβανομένων και Ρεπουμπλι-
κάνων, έχουν εκφράσει έντονες
ανησυχίες για τις επιπτώσεις. 

Βραχυχρόνια, θεωρούν ότι η
επιβολή υψηλών δασμών θα επι-
φέρει αυξήσεις τιμών, με δυσμε-
νείς επιπτώσεις στο βιοτικό επί-
πεδο των πολιτών των ΗΠΑ και
θα περιορίσει τα περιθώρια πε-
ραιτέρω μείωσης των επιτοκίων.
Επιπρόσθετα, οι συνεχείς μεταλ-
λάξεις της πολιτικής Τραμπ εν-
τείνουν την αβεβαιότητα και δυ-
σκολεύουν την προσαρμογή των
επιχειρήσεων στα νέα δεδομένα. 

Μεσοπρόθεσμα, η επιλογή
επιβολής διαφορετικών δασμών
για κάθε χώρα, δημιουργεί στρε-
βλώσεις στην κατανομή των πα-
ραγωγικών πόρων. Αν και επη-

ρεάζει θετικά μικρό αριθμό βιο-
μηχανιών, προσφέροντάς τους
διεθνές ανταγωνιστικό πλεονέ-
κτημα, επιβαρύνει μεγαλύτερο
αριθμό βιομηχανιών, των οποίων
η παραγωγή εξαρτάται από ει-
σαγωγές πρώτων υλών. Επίσης,
δημιουργούνται ανησυχίες για
τις δημοσιονομικές επιπτώσεις
των προγραμματιζόμενων μει-
ώσεων φορολογίας, δεδομένου
μάλιστα ότι το δημόσιο χρέος
των ΗΠΑ το τέταρτο τρίμηνο
του 2024 ξεπέρασε το 120% του
ΑΕΠ.

Η πολιτική Τραμπ επηρεάζει
δυσμενώς την παγκόσμια οικο-
νομία, ιδιαίτερα τις χώρες με εξα-
γωγικό χαρακτήρα, όπως η Γερ-
μανία και η Κίνα. Κατά συνέπεια,
η συζήτηση για τις πολιτικές επι-
λογές αντίδρασης έχει φουντώ-
σει, κατά κύριο λόγο, στην ΕΕ,
Κίνα και Καναδά. 

Μια πρώτη επιλογή είναι η
επιβολή αντισταθμιστικών δα-
σμών, είτε καθολικά, όπως έχει
επιλέξει η Κίνα, είτε επιλεκτικά,
σε αριθμό προϊόντων όπως φαί-
νεται να εξετάζει η ΕΕ. Το αρνη-
τικό είναι ότι, μια τέτοια προ-
σέγγιση δημιουργεί έναν φαύλο
κύκλο συνεχούς αύξησης δα-
σμών, ενώ επιβαρύνει σε μεγα-
λύτερο βαθμό τις χώρες που επι-
βάλλουν τους δασμούς. Είναι με
αυτό το σκεπτικό που η ΕΕ προ-
ωθεί, ως βασική επιλογή, την ει-
σήγηση για δημιουργία ζώνης
ελεύθερου εμπορίου, μεταξύ ΕΕ
και ΗΠΑ, δηλαδή, απάλειψη των
μεταξύ τους δασμών. 

Παράλληλα, με τον κίνδυνο
ύφεσης να αυξάνεται, οι περισ-
σότεροι αναλυτές θεωρούν πι-
θανή την περαιτέρω μείωση των
επιτοκίων από την ΕΚΤ, στη συ-
νάντηση της 10ης Απριλίου.

Από δημοσιονομικής πλευ-
ράς, η Γερμανία επέλεξε να υιο-
θετήσει επεκτατική πολιτική,
αξιοποιώντας τα δημοσιονομικά
περιθώρια που, με αναλογία χρέ-
ους προς ΑΕΠ 62,5%, διαθέτει.
Άλλες χώρες της ΕΕ, ωστόσο,
δεν διαθέτουν τα ίδια περιθώρια.
Είναι για αυτό τον λόγο που η
συζήτηση για ενεργό παρέμβαση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής επα-
νέρχεται στο προσκήνιο.

Σε κάθε περίπτωση, η ΕΕ
οφείλει να αντιδράσει με δυνα-
μισμό, ενισχύοντας την αυτο-
νομία της και μειώνοντας τις
εξαρτήσεις της σε θέματα ασφά-
λειας και οικονομίας από τρίτες
χώρες.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι
και οι απόψεις που εκφράζουν είναι
προσωπικές.

Εμπορικός πόλεμος και πολιτικές επιλογές

Πώς οι δασμοί
θα επηρεάσουν
και την Κύπρο

Τί δηλώνουν οι αρμόδιοι 

Μπορεί η Κύπρος να μην επη-
ρεάζεται άμεσα από τους δα-
σμούς του Τραμπ, αλλά είναι
σίγουρο ότι μία οικονομική ανα-
ταραχή σε παγκόσμια βάση θα
την επηρεάσει έμμεσα. Τις θέ-
σεις τους διατυπώνουν στην
«Κ» οι υπ. Οικονομικών και Εμ-
πορίου, η Κεντρική Τράπεζα
και ο υφυπ. Τουρισμού. Η Ε.Ε.
παρακολουθεί με ηρεμία τις εξε-
λίξεις, ενώ βρίσκεται και σε επα-
φή με την Κίνα. Σελ. 4, 5, 6

Ψηλά ο πήχης 
για τον τουρισμό
Συνέντευξη Χρ. Αγγελίδη

Χρειάζεται επιμονή αλλά μπο-
ρούμε να δημιουργήσουμε μια
απίθανη Κύπρο θέτοντας ψηλά
τον πήχη στον τουρισμό, ανέ-
φερε ο γενικός διευθυντής του
ΠΑΣΥΞΕ Χρίστος Αγγελίδης.
Πρόσθεσε ότι η Κύπρος διαθέτει
όλα τα συστατικά προκειμένου
να καταστεί ολόχρονος τουρι-
στικός προορισμός. Σελ. 8

ΔΙΕΘΝΗ

Χωρίς κανόνες
η τεχνητή
νοημοσύνη
στις ΗΠΑ

Σελ. 11

Επενδυτικό ενδιαφέρον για τα
ενεργειακά της Κύπρου και γε-
νικότερα της Ανατολικής Με-
σογείου, επιδεικνύουν εταιρείες
των ΗΠΑ, όπως διαφάνηκε κατά
την επίσκεψη του προέδρου Χρι-
στοδουλίδη στη χώρα. Κυβερ-
νητικές πηγές δήλωναν ότι έχουν

δημιουργηθεί βάσιμες προσδο-
κίες για επέκταση του ενεργει-
ακού προγράμματος στον τομέα
των υδρογονανθράκων, αλλά
και στον αναδυόμενο τομέα απο-
θήκευσης της ενέργειας. Σύμ-
φωνα με καλά ενημερωμένες
πηγές της «Κ», τα όσα έφερε στις

βαλίτσες της η κυπριακή απο-
στολή οδηγούν στην ανάγκη
προκήρυξης ενός νέου γύρου
αδειοδότησης τεμαχίων της κυ-
πριακής ΑΟΖ. 

Σημαντική συνεισφορά στην
επενδυτική προσοχή που φαί-
νεται να συγκεντρώνει η ΑΟΖ

έχει η γεώτρηση της ExxonMobil
στο τεμάχιο 5, η οποία πέρα από
τις αναμενόμενες ποσότητες
υδρογονανθράκων έχει δώσει
πληροφορίες και για τη γεωλογία
της περιοχής. 

Εάν και εφόσον το επενδυτικό
ενδιαφέρον που εκδηλώθηκε

στις ΗΠΑ μετουσιωθεί σε πράξη,
το επόμενο βήμα που θα κάνει
η κυβέρνηση θα είναι να προ-
χωρήσει σε έναν νέο γύρο πα-
ραχώρησης τεμαχίων τα οποία
παραμένουν αδιάθετα ή έχουν
επιστραφεί στην Κυπριακή Δη-
μοκρατία. Σελ. 7

Αμερικανικό ενδιαφέρον για ενεργειακά
Μεγάλες εταιρείες παρουσιάζονται πρόθυμες να επενδύσουν σε τεμάχια της κυπριακής ΑΟΖ

Συρρικνώνεται η αγορά έργων τέχνης
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Τελικά, ο Ντόναλντ Τραμπ ανοιγό-
κλεισε τα μάτια του και διπλασίασε
τους δασμούς. Καθώς ο πρόεδρος
των ΗΠΑ ανακοίνωσε μια 90ήμερη
παύση των «ανταποδοτικών» δα-
σμών για τους περισσότερους ση-
μαντικούς εμπορικούς εταίρους,
τους αύξησε για την Κίνα από 104%
σε 125%. Το αποτέλεσμα; Οι δύο
μεγαλύτερες οικονομίες του κόσμου
παραμένουν παγιδευμένες σε ένα
σπιράλ αντιποίνων που εξαφανίζει
600 δισ. δολάρια από το διμερές εμ-
πόριο και θα μπορούσε να ξεφύγει
από κάθε έλεγχο.

Πριν από τις τελευταίες αυξήσεις,
οι αναλυτές της Goldman Sachs εί-
χαν προβλέψει ότι οι δασμοί 104%
θα μείωναν κατά 2,4 ποσοστιαίες
μονάδες το ΑΕΠ της Κίνας, υπονο-
ώντας ότι το Πεκίνο θα άγγιζε μόλις
το ήμισυ του πρωταρχικού στόχου
του για οικονομική ανάπτυξη φέτος.
Οι υψηλότεροι δασμοί των ΗΠΑ,
υποστήριξε η τράπεζα, θα προκα-
λούσαν φθίνουσα ζημία, με το μέ-
γιστο πλήγμα να φτάνει τις 2,9 πο-
σοστιαίες μονάδες.

Η καθυστέρηση του Τραμπ στην
επιβολή δασμών σε άλλες χώρες
παρέχει επίσης μια ανακούφιση
στο Πεκίνο, επειδή επιτρέπει στα
κινεζικά ενδιάμεσα αγαθά και στις
μεταφορτώσεις να συνεχίσουν να
ρέουν προς τις ΗΠΑ μέσω τρίτων
χωρών, όπως το Βιετνάμ. Εν τω με-
ταξύ, το Χονγκ Κονγκ δεν έχει επι-
βάλει δασμούς σε αμερικανικά προ-
ϊόντα, αφήνοντας ένα σημαντικό
κενό μέσω του οποίου οι εισαγωγές
μπορούν να συνεχίσουν να ρέουν
προς την ηπειρωτική χώρα σε τιμές

προ Τραμπ.
Επικρατεί ανακούφιση, υπάρ-

χουν ωστόσο ενδείξεις ότι η περαι-
τέρω κλιμάκωση θα μπορούσε να
οδηγήσει τις δύο χώρες να μετα-
τρέψουν τα διασυνδεδεμένα χρη-
ματοπιστωτικά τους συστήματα σε
όπλα. Οταν ρωτήθηκε από το Fox
News σχετικά με την πιθανή δια-
γραφή κινεζικών εταιρειών από τη
Γουόλ Στριτ, ο υπουργός Οικονο-
μικών Σκοτ Μπέσεντ δήλωσε ότι
«Ολα είναι στο τραπέζι».

Από την πλευρά της Κίνας, η
πρόσβαση στην αγορά της παρα-
μένει ζωτικής σημασίας για τις πιο
πολύτιμες εταιρείες της Αμερικής.
Πέρυσι, η Κίνα αντιπροσώπευε το
17% των παγκόσμιων πωλήσεων
της Apple και το 21% των εσόδων
της Tesla. Εν τω μεταξύ, οι φόβοι
ότι η Κίνα θα μπορούσε να πουλήσει
μέρος των 760 δισ. δολαρίων που
κατέχει σε αμερικανικά ομόλογα
επιδείνωσαν το άγχος στην αγορά
ομολόγων αυτή την εβδομάδα.

Ωστόσο, παρά την έξαρση και
τον φόβο, μια Λευκή Βίβλος που
δημοσιεύθηκε από το Γραφείο Πλη-
ροφοριών του Κρατικού Συμβουλίου
της Κίνας την ίδια ημέρα με τη στρο-
φή 180 μοιρών του Τραμπ τόνισε
τα οφέλη του διμερούς εμπορίου.
Κατέληξε με μια έκκληση για «ισό-
τιμο διάλογο και διαβουλεύσεις».
Οι συνομιλίες θα μπορούσαν να ξε-
κινήσουν με κάτι τόσο μικρό όσο
η διευθέτηση του ιδιοκτησιακού
καθεστώτος της πλατφόρμας κοι-
νωνικής δικτύωσης TikTok ή με
την άρση του τελευταίου γύρου αυ-
ξήσεων δασμών.

Να μην εφησυχάζουμε
Να μην εφησυχάζουμε με τα νέα δεδομένα
που προκαλεί η εμπορική επιθετικότητα
Τραμπ συστήνει το δημοσιονομικό συμβούλιο,
αφού υπάρχει σοβαρό ενδεχόμενο η κυπρια-
κή οικονομία να επηρεαστεί από δευτερογε-
νείς επιδράσεις. Με αφορμή τη συγκυρία, το
δημοσιονομικό συμβούλιο δεν παραλείπει να
επαναφέρει το ζήτημα της θετικής δημοσιο-
νομικής εικόνας της Κύπρου, την οποία όμως
χαρακτηρίζει ευάλωτη σε εξωτερικές πιέσεις.
Εφόσον η κρίση ενταθεί δεν αποκλείεται η
κυβέρνηση να αναγκαστεί να λάβει επιπρό-
σθετα μέτρα για στήριξη των ευάλωτων ομά-
δων του πληθυσμού που ήταν σε δύσκολη κα-
τάσταση πριν ακόμα ξεσπάσει η ενδεχομένη
νέα κρίση. Σε σχέση με τα αυξημένα έσοδα
της γενικής κυβέρνησης σημειώνεται ότι η κα-
τάσταση είναι ρευστή και άρα οι  σχεδιασμοί
θα πρέπει να γίνονται με αρκετή δόση συντη-
ρητισμού. 

••••
Οι πληγές της Ευρώπης 
Οι κλάδοι των μηχανημάτων και των αλκοο-
λούχων ποτών είναι οι δύο ευρωπαϊκοί κλάδοι
που θα πληγούν περισσότερο από τους δα-
σμούς Τραμπ. Σε επίπεδο χωρών, σύμφωνα
με πρόσφατη ανάλυση αμερικανικού οίκου
αξιολόγησης, δυσκολίες θα αντιμετωπίσουν οι
Γερμανία, Ουγγαρία, Αυστρία, Ιρλανδία, Σλο-
βακία και Ιταλία. Οι δύο κλάδοι που αναφέ-
ρονται και αναμένεται πως θα «υποφέρουν»
από τα νέα δεδομένα έχουν εξάρτηση άνω
του 20% της παραγωγής που εξάγεται στις
ΗΠΑ. Σε μεγάλο βαθμό τη μοίρα των συγκε-
κριμένων κλάδων και χωρών θα καθορίσει η
στάση της ΕΕ έναντι της επιθετικότητας
Τραμπ. Προς το παρόν, η μη αντίδραση των
Βρυξελλών αποδίδει καρπούς και λειτουργεί
ευεργετικά για το μπλοκ, αφού οι δασμοί μετά
την απόφαση της Τετάρτης μειώνονται στο
10% για περίοδο τριών μηνών. 

••••
Ολομέτωπη 
αντιπαράθεση με Κίνα 
Η απόφαση αναστολής των δασμών για όσα
κράτη δεν αντέδρασαν στις εξαγγελίες
Τραμπ, δεν περιλαμβάνει ως αναμενόταν την
Κίνα, η οποία πλέον επιβαρύνεται με επιπλέ-
ον δασμούς 41% και πλέον φτάνει στο 145%.
Συνεπώς τα προβλήματα του παγκόσμιου εμ-
πορίου όχι μόνο δεν αμβλύνθηκαν αλλά εντά-
θηκαν προκαλώντας παγκόσμια ανησυχία. Οι
αγορές, πάντως, αντέδρασαν θετικά αφού
ψάχνουν από κάπου να πιαστούν μετά το σοκ
που υπέστησαν μετά την πρώτη ανακοίνωση
δασμών. Αξίζει να σημειωθεί ότι παρά το χα-
μήλωμα στο 10% για περίοδο τριών μηνών, οι

δασμοί στον χάλυβα και στα αυτοκίνητα συνε-
χίζουν να βρίσκονται σε ισχύ. 

••••
Να κάτσουν να τα βρουν 
Σύμφωνα με δισεκατομμυριούχους υποστη-
ρικτές του προέδρου Τραμπ, η απόφαση για

αναστολή των δασμών δημιουργεί ωφέλιμο
και εύφορο χρόνο που θα πρέπει να αξιοποι-
ηθεί για την επίτευξη μιας αμοιβαίας επωφε-
λούς συμφωνίας με την Κίνα. Και οι δύο
πλευρές τονίζουν ότι θα πρέπει να επαναξιο-
λογήσουν τη στάση τους δίνοντας χρόνο για
επίτευξη συμφωνίας. Είναι η ώρα των δια-
πραγματεύσεων και αναμένεσαι πως ο πρό-
εδρος Τραμπ θα πιεστεί από τους μεγάλους
χρηματοδότες του να καθίσει στο τραπέζι με
την Κίνα με στόχο τη συμφωνία. Οι ανισορρο-
πίες και το μη βιώσιμο αμερικανικό χρέος θα
πρέπει να τύχουν διαχείρισης με διαφορετι-
κούς τρόπους από αυτούς που έως τώρα
εφαρμόζει ο πρόεδρος Τραμπ. Απορρίπτουν
συνεπώς την επιθετικότητα και προκρίνουν
την ανάγκη για συνεννόηση. 

••••
Ο ανήφορος 
του εργασιακού 
Μια μεγάλη παρτίδα πόκερ αναμένεται να
παιχτεί το επόμενο διάστημα μεταξύ των
συνδικαλιστικών οργανώσεων, των εργοδο-
τών και του υπουργείου Εργασίας. 
Τα θέματα που θα ανοιχθούν αφορούν στην
ΑΤΑ όπου θα συζητηθεί η πλήρης αποκατά-
σταση στο 100%, τον κατώτατο μισθό όπου
θα εγερθεί θέμα ανόδου και τις συλλογικές
συμβάσεις όπου θα ζητηθεί η επέκταση σε
περισσότερους κλάδους. Οι διαπραγματεύ-
σεις, αν και δεν αναμένονται εύκολες, θα
πρέπει να έχουν ολοκληρωθεί εντός του
2026 για σκοπούς ανανεώσεων και ήδη κά-
ποιες συντεχνίες κάνουν λόγο για μεγάλη κα-
θυστέρηση από πλευράς του αρμόδιου
υπουργείου. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Αποπληθωρισμός 
και Αντιπληθωρισμός

Αποπληθωρισμός κα-
λείται η συνεχής και αι-
σθητή μείωση του γενι-
κού επιπέδου τιμών σε
μια οικονομία, η οποία
συνεπάγεται την αισθη-
τή και συστηματική αύ-

ξηση της αγοραστικής αξίας / αγοραστι-
κής δύναμης του χρήματος. Η διαφορά
του από τον αντιπληθωρισμό έγκειται
στο ότι στον αντιπληθωρισμό έχουμε
μεν μείωση του πληθωρισμού αλλά χω-
ρίς να συνεπάγεται αρνητικό πρόσημο,
όπως ισχύει στον αποπληθωρισμό. Δη-
λαδή, στον αντιπληθωρισμό παρουσιά-
ζεται (σταδιακή) επιβράδυνση του ρυθ-
μού αύξησης των τιμών.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus
Business School

Η επικίνδυνη σύγκρουση
ΗΠΑ - Κίνας

Της ΜΟΧΑΝΑ ΡΑΒΙΝΤΡΑΝΑ

Ιδιωτικές κλινικές, που προσφέρουν
καταγραφή γονιδιώματος έναντι
20.000 δολαρίων. Γυμναστήρια με
ετήσια συνδρομή 40.000 δολαρίων.
Μεταγγίσεις πλάσματος αίματος για
10.000 δολάρια τη συνεδρία. Εκπαι-
δευτές ύπνου και αξεσουάρ αξίας
300 δολαρίων. Το κυνήγι της μα-
κροζωίας έχει γίνει ακριβή υπόθεση.
Αυτό δεν είναι όμως δεδομένο, κα-
θώς ειδικοί εκτιμούν ότι πολλές από
τις τακτικές που έχουν τις μεγαλύ-
τερες πιθανότητες να παρατείνουν
τη ζωή μας είναι συνήθως οι φθη-
νότερες.Απλές επιλογές ζωής, όπως
η καλή διατροφή και η συχνή άσκη-
ση είναι μακράν «οι πιο αποτελε-
σματικές τακτικές μακροζωίας, ενώ
τίποτα δεν τις φτάνει», λέει ο κα-
θηγητής Βιολογίας Τζον Τάουερ του
Πανεπιστημίου της Νότιας Καλι-
φόρνιας. Τα διαφημιζόμενα από ιν-
φλουένσερ συμπληρώματα διατρο-
φής, οι θεραπείες οξυγόνου και εκεί-
νες με βλαστοκύτταρα για τη μα-
κροζωία «είναι στην καλύτερη πε-
ρίπτωση πειραματικά. Αν θέλετε να
ζήσετε περισσότερο και καλύτερα,
καλύτερα να κάνετε όσα η επιστήμη
και η ιστορική εμπειρία έχουν επι-
βεβαιώσει», προσθέτει ο Τζόζεφ Κά-
φλιν του Πανεπιστημίου ΜΙΤ της
Βοστώνης.

Ασκηση
Τα ακριβά γυμναστήρια διαθέ-

τουν προσωπικούς γυμναστές και
δαπανηρά μηχανήματα μέτρησης

των σφυγμών και των επιπέδων
οξυγόνωσης, αλλά αυτά δεν είναι
αποδεδειγμένο ότι είναι ικανά να
επεκτείνουν τη ζωή. Μόνο η γυμνα-
στική μπορεί να το πετύχει. Τριάντα
λεπτά περπάτημα την ημέρα μπορεί
να έχουν το ίδιο αποτέλεσμα με
εκείνο ενός πανάκριβου γυμναστη-
ρίου, ενώ ακόμη και οι ασκήσεις
δύναμης μπορούν να γίνουν στο
σπίτι. Η αμερικανική καρδιολογική
ένωση συστήνει τουλάχιστον 150
λεπτά έντονης αεροβικής άσκησης
την εβδομάδα για την πρόληψη καρ-
διακών παθήσεων.

Διατροφή
Ο άνθρωπος θα δοκιμάσει κάθε

είδους διατροφικές στρατηγικές
προκειμένου να επεκτείνει το προσ-
δόκιμο ζωής του: περιορισμός θερ-
μίδων, νηστεία, ιαπωνικές δίαιτες
και συμπληρώματα βιταμινών ή
πρωτεΐνης. Κάποιες από τις πρακτι-
κές αυτές –όπως ο περιορισμός θερ-
μίδων και η διαλειμματική νηστεία–
βοήθησαν ποντίκια εργαστηρίου
να ζήσουν περισσότερο, αν και οι
ερευνητές δεν μπορούν να πουν
ότι το ίδιο θα ισχύσει και για τον
άνθρωπο. Τα περισσότερα συμπλη-
ρώματα διατροφής που προωθούνται
για τις αντιγηραντικές τους ιδιότητες
από ινφλουένσερ, δεν έχουν μελε-
τηθεί επαρκώς και δεν υπόκεινται
σε έλεγχο των κρατικών υπηρεσιών
φαρμάκων.

Είναι καλύτερο να τρώει κανείς
ανεπεξέργαστα τρόφιμα, λέει η Αν-
Ζούλι Τεσιέ, διαιτολόγος στο Πανε-

πιστήμιο του Μόντρεαλ. Μελέτες
έδειξαν ότι οι βασισμένες σε καρ-
πούς, φρούτα και λαχανικά, άπαχα
κρέατα και άλλα ανεπεξέργαστα
τρόφιμα δίαιτες, όπως η μεσογειακή,
είναι ικανές να μειώσουν τις πιθα-

νότητες εμφάνισης καρδιοαγγειακών
παθήσεων, παρατείνοντας έτσι τη
ζωή. Η υγιεινή διατροφή είναι, όμως,
δαπανηρή. Η δρ Τεσιέ συστήνει
έτσι την αντικατάσταση των φρέ-
σκων λαχανικών και κρεάτων με
κατεψυγμένα, των οποίων η δια-

τροφική αξία είναι ίδια με τα φρέσκα.
Η επιστημονική έρευνα έδειξε ότι
ο ποιοτικός ύπνος σχετίζεται με τη
μακροβιότητα. Η δρ Μπριέν Μάινερ,
καθηγήτρια της Ιατρικής Σχολής
του Πανεπιστημίου Γέιλ, λέει ότι
δεν υπάρχουν ισχυρές ενδείξεις ότι
οι ακριβοί ψηφιακοί καταγραφείς
ύπνου και τα γονιδιακά τεστ μπο-
ρούν να βοηθήσουν σ’ αυτή, χωρίς
ριζικές αλλαγές συνηθειών. Οι κα-
ταγραφείς ύπνου μπορούν, αντιθέ-
τως, να ενισχύσουν το άγχος, δη-
μιουργώντας εμμονές οι οποίες με
τη σειρά τους πλήττουν την ποι-
ότητα του ύπνου. Οι μάσκες ύπνου
και η ψυχοθεραπεία είναι οι πιο
αποτελεσματικοί τρόποι αντιμετώ-
πισης του προβλήματος.

Τέλος, οι ειδικοί συνιστούν ασκή-
σεις αισιοδοξίας, οι οποίες θα εκ-
παιδεύσουν τον εγκέφαλό μας να
αντιμετωπίζει την κατάθλιψη και
τη μοναξιά, δύο σημαντικοί παρά-
γοντες περιορισμού του προσδόκι-
μου ζωής.

Μικρά μυστικά
μακροζωίας που

δεν κοστίζουν ακριβά

<<<<<<

Δεν χρειάζονται ετήσια
συνδρομή σε γυμνα-
στήριο, μεταγγίσεις

πλάσματος και ιδιωτι-
κές κλινικές για να ζή-
σει κάποιος πιο πολύ.

Σε φάση αναστολής μπαίνει το νομοσχέδιο για τις πράσινες φορολογίες με στόχο οι φόροι στα καύ-
σιμα να επιβληθούν στο τέλος του καλοκαιριού και η επιβάρυνση στις διανυκτερεύσεις το 2026.

Μόλις τριάντα λεπτά περπάτημα την ημέρα ή ήπια άσκηση στη φύση
μπορούν να έχουν το ίδιο αποτέλεσμα στην παράταση της ζωής με εκείνο
που προσφέρει ένα πανάκριβο γυμναστήριο.

Η εμπορική διαμάχη των δύο μεγαλύτερων οικονομιών του πλανήτη
μπορεί να οδηγήσει σε ολοκληρωτικό οικονομικό πόλεμο.

Τεστ σάλιου για τον
καρκίνο του προστάτη

Μια απλή εξέταση σάλιου, η οποία
μπορεί εύκολα να πραγματοποι-
ηθεί στο σπίτι, φαίνεται πως είναι
ικανή να προβλέψει πιο αποτελε-
σματικά τον κίνδυνο εμφάνισης
καρκίνου του προστάτη σε σχέση
με το καθιερωμένο τεστ PSA.

Το τεστ αυτό αναλύει το DNA
ανδρών, για να καθορίσει ποιοι
διατρέχουν εκ γενετής τον μεγα-
λύτερο κίνδυνο εμφάνισης του
καρκίνου, τα κρούσματα του οποί-
ου αναμένεται να διπλασιαστούν
μέχρι το 2040 παγκοσμίως.

Σε νέα μελέτη που δημοσιεύ-
τηκε στην επιθεώρηση «New En-
gland Journal of Medicine», οι
επιστήμονες υπέβαλαν στο τεστ
6.393 άνδρες ηλικίας μεταξύ 55
και 69 ετών και υπολόγισαν τον
κίνδυνο εμφάνισης καρκίνου του
προστάτη. Οι ερευνητές συνέστη-
σαν σε όσους από τους συμμετέ-
χοντες (745) διαπιστώθηκε ότι
διέτρεχαν υψηλό κίνδυνο να κά-
νουν περαιτέρω εξετάσεις, ανά-
μεσά τους πολυπαραμετρική μα-
γνητική και βιοψία. Από τους 745
άνδρες, οι 468 δέχθηκαν να υπο-
βληθούν σε πρόσθετες εξετάσεις.
Οι 187 διαπιστώθηκε ότι είχαν
όντως καρκίνο του προστάτη, οι
103 είχαν καρκίνο ενδιάμεσου ή
υψηλού κινδύνου και 74 εξ αυτών
δεν θα είχαν διαγνωστεί σε αυτό
το στάδιο με τα υφιστάμενα τεστ.

«Με αυτό το τεστ θα μπορούσε
να αντιστραφεί ο ρους στη μάχη
με τον καρκίνο του προστάτη»,
δήλωσε η καθηγήτρια Ρος Ιλς του
Ινστιτούτου Ερευνας για τον Καρ-
κίνο του Λονδίνου. «Μπορούμε
να ταυτοποιήσουμε άνδρες που
κινδυνεύουν από επιθετικούς καρ-
κίνους και θα χρειαστούν περαι-

τέρω εξετάσεις και να γλιτώσουμε
εκείνους που διατρέχουν χαμη-
λότερο κίνδυνο από μη αναγκαίες
θεραπείες», πρόσθεσε.

Ωστόσο, το νέο τεστ σάλιου
για τον καρκίνο του προστάτη
δεν είναι ακόμη έτοιμο να κυκλο-
φορήσει ευρέως στην αγορά. Επι-
πλέον, όπως δήλωσε ο καθηγητής
Ντούσκο Ιλιτς του King’s College,
που συμμετείχε στην έρευνα, είναι
μεν «υποσχόμενο» αλλά σημείωσε

ότι δεν υπάρχουν άμεσες αποδεί-
ξεις ότι βελτιώνει τις πιθανότητες
επιβίωσης ή την ποιότητα ζωής,
άρα θα χρειαστούν περαιτέρω με-
λέτες. 

Η έρευνα εστίασε επίσης σε
άτομα ευρωπαϊκής καταγωγής και
η εργασία είναι ακόμη σε εξέλιξη
για την προσαρμογή της σε άτομα
από άλλα υπόβαθρα. Οι μαύροι
άνδρες πιστεύεται ότι διατρέχουν
διπλάσιο κίνδυνο ανάπτυξης καρ-
κίνου του προστάτη.

Πάντως, το τεστ σάλιου θα απο-
τελέσει μέρος της κρίσιμης δοκιμής
Transform, που προσπαθεί να
ανακαλύψει τον καλύτερο τρόπο
εισαγωγής του προσυμπτωματικού
ελέγχου για τον καρκίνο του προ-
στάτη στο Ηνωμένο Βασίλειο.

<<<<<<

Η συγκεκριμένη εξέ-
ταση αναλύει το DNA
του ατόμου για να κα-
θορίσει ποιοι διατρέ-
χουν εκ γενετής τον
μεγαλύτερο κίνδυνο.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μετά το πάγωμα 90 ημερών στους δα-
σμούς που ανακοίνωσε ο Αμερικανός
πρόεδρος Ντόναλντ Τραμπ για τα προ-
ϊόντα από όλες τις χώρες, πλην της Κί-
νας, η Κύπρος βρίσκεται στο «ακου-
στικό» και ισχυροποιείται η αβεβαιότητα
για την επόμενη ημέρα. Από οικονο-
μικής σκοπιάς ναι μεν οι δασμοί δεν
έχουν άμεση επίδραση στην Κύπρο,
αλλά είναι ευρέως αποδεκτό πως μία
οικονομική αναταραχή σε παγκόσμια
βάση θα την επηρεάσει αναπόφευκτα.

Στον Προϋπολογισμό του 2025 που
περιγράφεται το βασικό μακροοικο-
νομικό σενάριο, τονίζεται πως οι προ-
οπτικές της κυπριακής οικονομίας με-
σοπρόθεσμα παραμένουν θετικές, αλλά
με σημαντικό βαθμό αβεβαιότητας.
Σύμφωνα με το Υπ. Οικονομικών ο ρυθ-
μός ανάπτυξης θα κυμανθεί γύρω στο
3,1% το 2025, ενώ σε αντίστοιχη εκτί-
μηση, η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου
αναφέρει ότι ο ρυθμός αύξησης του
ΑΕΠ αναμένεται να διαμορφωθεί λίγο
πιο πάνω από το 3% κατά την περίοδο
2025-2027. Και οι δύο εκτιμήσεις ήταν
βασισμένες εκτός σεναρίου δασμών,
όπως ανακοινώθηκαν «προχθές» από
τον Πρόεδρο Τραμπ, άρα είναι δεδομένα
που θα χρήζουν αναπροσαρμογής όταν
διαφανούν οι επιπτώσεις άμεσα ή έμ-
μεσα. Μετά από αυτή την εξέλιξη –
που ήταν βέβαια αναμενόμενη αν κρί-
νουμε από την προεκλογική του– η
αβεβαιότητα στην παγκόσμια οικονομία
εντείνεται, βάζοντας στην εξίσωση και
νέο κίνδυνο. 

Στην Έκθεση Δημοσιονομικών Κιν-
δύνων του Υπουργείου Οικονομικών
για τον Προϋπολογισμό του 2025, δει-
κνύονταν κίνδυνοι πληθωριστικών
πιέσεων λόγω Ουκρανίας και Ρωσίας
αλλά και των εχθροπραξιών στη Μέση
Ανατολή. Τονιζόταν πως, πιθανόν θα
μπορούσαν να υπάρξουν αρνητικές
εξελίξεις στις οικονομίες άλλων χωρών
με επιπτώσεις σε βασικούς παραγωγι-
κούς τομείς της κυπριακής οικονομίας,
που θα οδηγήσουν σε χαμηλότερο (από
τον προβλεπόμενο) ρυθμό ανάπτυξης
και επιδείνωση των δημοσιονομικών
δεικτών (π.χ. δημοσιονομικό ισοζύγιο,
δημόσιο χρέος, ισοζύγιο τρεχουσών
συναλλαγών) και του επιπέδου ανεργίας.
Μεταξύ άλλων κινδύνων ήταν η συ-
νέχιση ή και επιβολή νέων κυρώσεων
στη Ρωσία και τη Λευκορωσία, επιβά-
ρυνση των δημόσιων δαπανών λόγω
συνεπειών από την κλιματική αλλαγή
και επιδείνωση γεωπολιτικών εξελίξεων
που θα έχει αρνητικό αντίκτυπο στην
οικονομική δραστηριότητα.

Όπως άλλες χώρες έτσι και η Κύπρος
θα έχει χρόνο τουλάχιστον τρεις μήνες
που θα μπορεί να τον χρησιμοποιήσει
υπέρ της και να σχεδιάσει δράσεις
ώστε οι δασμοί να επηρεάσουν την οι-
κονομία της όσο λιγότερο γίνεται. Σε
αυτούς τους τρεις μήνες πιθανόν επίσης
να ήταν πρέπον να μην προχωρήσει
σε αποφάσεις που επηρεάζουν τα δη-
μόσια οικονομικά της και να μην την
«κλειδώσουν» σε αποφάσεις, τις οποίες
αργότερα δεν θα έχει τη δυνατότητα
να διορθώσει.

Δυνατότητα για διάλογο
Ο υπ. Οικονομικών, Μάκης Κεραυ-

νός, δηλώνει στην «Κ» πως η επιβολή
δασμών από τον Αμερικανό πρόεδρο
δεν επηρεάζει άμεσα την Κύπρο, γιατί
οι εξαγωγές προς τις ΗΠΑ και οι εισα-
γωγές είναι περίπου στο 1%. Κατά τον
υπουργό, ωστόσο, μια παρατεταμένη
περίοδος πολέμου των δασμών θα προ-
καλέσει παγκόσμια ύφεση και βεβαίως
σοβαρή ύφεση και αβεβαιότητες στην

ΕΕ. Ο κ. Κεραυνός υποδεικνύει ότι, από
μια τέτοια κατάσταση θα επηρεαστεί
έμμεσα και η Κύπρος. «Για αυτό η ΕΕ
πρέπει να παραμείνει ενωμένη και να
δώσει προτεραιότητα σε έναν παρα-
γωγικό διάλογο με τις ΗΠΑ. Με ένα δο-
μημένο τρόπο που να οδηγήσει σε μια
ισορροπία αμοιβαίου οφέλους», σχο-
λιάζει ο υπουργός. Κατά τον κ. Κεραυνό,
η παράταση των 90 ημερών που έδωσε
ο πρόεδρος Τραμπ ίσως είναι μια ένδειξη
ότι μπορεί να δοθεί η δυνατότητα ενός
διαλόγου. «Η άποψή μου είναι ότι η ΕΕ
πρέπει να παραμείνει ενωμένη, να κοι-
τάξει πιο επικεντρωμένα τις δικές της
δυνάμεις και να αναμένουμε τι θα προ-
κύψει από την πρωτοβουλία για ένα
διάλογο με ΗΠΑ», κατέληξε.

Παρακολουθούμε στενά το θέμα
Ο υπ. Εμπορίου, Γιώργος Παπανα-

στασίου, όπως δηλώνει στην «Κ», δεν
βλέπει άμεσο αντίκτυπο από τους δα-
σμούς στην Κύπρο στον τομέα του εμ-
πορίου, λόγω του ότι οι κυπριακές εξα-

γωγές είναι χαμηλές. «Παρακολουθούμε
στενά το θέμα με το Υπ. Οικονομικών»,
δηλώνει χαρακτηριστικά, συμπληρώ-
νοντας πως, «είναι ασήμαντος ο αντί-
κτυπος για το εμπόριο λόγω του ότι οι
κυπριακές εξαγωγές είναι χαμηλές». Ο
κ. Παπαναστασίου τονίζει ωστόσο ότι,
αυτό που ανησυχεί είναι ότι μπορεί να
συμπαρασύρει την Κύπρο μια διεθνής
ύφεση. «Σε μια ύφεση μειώνονται οι
τιμές των πρώτων υλών όπως το πε-
τρέλαιο. Οπότε μπορούμε να αντιλη-
φθούμε κάποια πλεονεκτήματα σε μια
ύφεση λόγω του ότι δεν υπάρχει ζήτηση
του αργού πετρελαίου οπότε αυτομάτως
θα μειωθεί το κόστος της ηλεκτρικής
ενέργειας και των καυσίμων κίνησης»,
σχολιάζει. Κατά τον υπουργό Ενέργειας,
η ανησυχία έγκειται στο μέγεθος της
Κύπρου, διότι όπως τονίζει, οι μικρές
οικονομίες, δεν έχουν μεγάλες αντοχές
μπροστά σε μεγάλες υφέσεις και είναι
ιδιαίτερα εύθραυστες. «Είναι αρκετά
εξαρτώμενες οπότε εάν μας τραβήξουν
κάτω οι επιπτώσεις μιας παγκόσμιας

ύφεσης μπορεί εύκολα να μας συμπα-
ρασύρουν. Σε αυτή την περίπτωση του
πολέμου που άρχισε ο Τραμπ εκτιμώ
ότι συμπεριλαμβάνονται όλα τα συστα-
τικά για να εξελιχθεί σε μια ύφεση»,
συμπληρώνει.

Στη συνέχεια παρουσίασε στην «Κ»
κάποια στατιστικά, σημειώνοντας ότι
το 2023 οι εξαγωγές της Κύπρου στις
ΗΠΑ ήταν €137 εκατ., που καταδεικνύει
30% αύξηση σε σχέση με το 2022. To
εξαγωγικό μας προϊόν προς τις ΗΠΑ
είναι τυροκομικά προϊόντα και διάφορα
ηλεκτρολογικά προϊόντα που αποτελούν
επανεξαγωγές (καλώδια, αντιστάσεις
κ.λπ.). Από την άλλη οι εξαγωγές υπη-
ρεσιών ICT ανήλθαν στα 4,1 δισ. δολάρια
το 2024, οι οποίες μένουν ανεπηρέαστες
καθώς δεν υπόκεινται σε δασμούς.
Εξάλλου, από τις ΗΠΑ έχουμε επενδύσεις
στην Κύπρο σε τράπεζες, σε εταιρείες
που ανέρχονται στα 22 δισ. δολάρια.

Σενάρια τον προσεχή Ιούνη
Αν και τηρεί τη λεγόμενη περίοδο

ησυχίας (quiet period) πριν από τις
συνεδριάσεις νομισματικής πολιτικής
η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου και
δεν μπορούσε να προχωρήσει σε σχό-
λια που θα μπορούσαν να επηρεάσουν
τις προσδοκίες σχετικά με τις αποφά-
σεις νομισματικής πολιτικής (στις 16
Απρίλη έχει συνεδρία στη Φρανκφούρ-
τη), ο διοικητής της Κεντρικής Τρά-
πεζας Χριστόδουλος Πατσαλίδης δη-
μοσιοποίησε στις αρχές της εβδομάδας
άρθρο σχετικά με τους νέους, σύνθε-
τους κινδύνους που φέρνουν οι δασμοί.
Σύμφωνα με τον διοικητή της ΚΤΚ, η
αβεβαιότητα που περιβάλλει την πορεία
της παγκόσμιας οικονομίας όχι μόνο
επιμένει, αλλά και εντείνεται, με την
εμφάνιση νέων, σύνθετων κινδύνων.
Υπό αυτά τα δεδομένα, καθίσταται πι-
θανότερο το ενδεχόμενο απόκλισης
του βασικού μακροοικονομικού σενα-
ρίου της ΚΤΚ για ρυθμό αύξησης του
ΑΕΠ λίγο πιο πάνω από το 3% στο
2025-2027. H επιβολή δασμών από τις
ΗΠΑ στην ΕΕ και άλλες χώρες και τα
σχετικά αντίμετρα, κατά τον διοικητή,
αναμένεται να επηρεάσουν σε κάποιο
βαθμό και την κυπριακή οικονομία.
Η ΚΤΚ επεξεργάζεται σχετικά σενάρια
στο πλαίσιο του Ευρωσυστήματος, τα
οποία θα ανακοινωθούν τον Ιούνιο
του 2025. «Η Κύπρος, ως μικρή και
ανοικτή οικονομία, καλείται να συνε-
χίσει την εφαρμογή συνετών και πει-
θαρχημένων πολιτικών, ενισχύοντας
περαιτέρω την ικανότητά της να απορ-
ροφά εξωτερικούς κραδασμούς. Με
σταθερή και διορατική πλοήγηση, η
οικονομία μας μπορεί να αξιοποιήσει
νέες ευκαιρίες και να ενισχύσει πε-
ραιτέρω τη θέση της στον ευρωπαϊκό
και διεθνή οικονομικό χώρο. Σε αυτό
το περιβάλλον, καθίσταται αναγκαία
η ενίσχυση των περιθωρίων ασφάλειας
σε κάθε τομέα της οικονομίας, με τον
δημόσιο και τον τραπεζικό τομέα να
διαδραματίζουν πρωταγωνιστικό ρόλο
στην προσπάθεια διατήρησης της στα-
θερότητας και της ανάπτυξης», ση-
μείωνε μεταξύ άλλων.

Στην αβεβαιότητα
Τραμπ πλέει 
και η Κύπρος

Ποιες οι θέσεις του υπουργού Οικονομικών, υπουργού
Εμπορίου και της Κεντρικής Τράπεζας

<<<<<<

Κατά τον κ. Κεραυνό, η παράταση
των 90 ημερών που έδωσε ο πρό-
εδρος Τραμπ ίσως είναι μια ένδει-
ξη ότι μπορεί να δοθεί η δυνατό-
τητα ενός διαλόγου.

Ο Σολομώντας, o Bobby Lee και τα δύο ερωτήματα των οικονομικών
Με τους πρώτους οικισμούς και τη
γεωργική επανάσταση, ήρθαν με-
γαλύτερες κοινωνίες με αυξημένη
ανισότητα, οι οποίες απαιτούσαν
κανόνες –και την τήρησή τους– για
να λειτουργήσουν με κάποια τάξη.
Η τήρηση των κανόνων, όμως, θε-
μελίωνε πλέον τις ανθρώπινες κοι-
νωνίες στην άσκηση βίας (ή την
πειστική απειλή για τη χρήση βίας)
από πλευράς του «κράτους». Γι’ αυτό
και οι φοιτητές μέχρι σήμερα μα-
θαίνουν τον ορισμό του Βέμπερ για
το τι εστί «κράτος»: Η οντότητα
εκείνη, που διατηρεί το απόλυτο
μονοπώλιο στη νόμιμη άσκηση βίας
εντός ενός καθορισμένου γεωγρα-
φικού χώρου. 

Όλα αυτά είναι χρήσιμα διότι
μπορούν να εξηγήσουν γιατί τα οι-
κονομικά, σε κοινωνίες άνισες και
στηριγμένες στη βία, για πολλούς
αιώνες αποτελούσαν παρακλάδι της
ηθικής, από τον Αριστοτέλη και τον
Γκουαντζί, μέχρι τον Θωμά Ακινάτη
(ίσως με εξαίρεση τον Ξενοφώντα). 

Πολύ πρόσφατα, στον 18ο αιώνα,
άρχισε η αντικειμενική ανάλυση
της οικονομίας, με την οποία η γενιά
Σμιθ-Ρικάρντο-Μάλθους άρχισαν
να θέτουν το μεγαλύτερο ερώτημα:
Πώς μπορεί μια κοινωνία να διαχει-
ριστεί τους πόρους της ούτως ώστε
να εξασφαλίσει τη συλλογική ευη-
μερία; 

Η απάντηση ήταν με ιστορικούς
όρους, αρκετά εύκολη. Στη βάση
και πάλι ενός μείγματος θεωρίας

και ηθικής, με τη «γενιά» των Μιλλ-
Μαρξ και (ναι, αργότερα) Κέινς, οι
δυτικές κοινωνίες κατέληξαν σε μια
σειρά από θεωρίες –νομισματικές,
ανάπτυξης, μακροοικονομικές, εμ-
πορίου, κυκλικές, γραμμικές, οβάλ
και τετράγωνες– οι οποίες σταδιακά
βοήθησαν ούτως ώστε να μπουν οι
περισσότερες κοινωνίες σε μια μα-
κροπρόθεσμη πορεία ανάπτυξης.
Παρά τα σκαμπανεβάσματά της, η
μακροσκοπική τροχιά διατήρησε
σε βάθος χρόνου την ανοδική της
πορεία. Παρά τις όποιες προσπά-
θειες, δεν έγινε κατορθωτό να σκο-
τωθεί η ηθική διάσταση από τα οι-
κονομικά – ακόμα, για παράδειγμα,
και η αποικιοκρατική και ιμπερια-
λιστική λογική είχαν, αναγκαστικά,
περίπλοκες δικαιολογίες βασισμένες
στην ηθική, έστω κι αν αυτές δεν
ήταν πειστικές. 

Όταν, όμως, καταφέραμε να
εδραιώσουμε –τουλάχιστον μακρο-
σκοπικά– την ανοδική πορεία στη
συλλογική ευημερία, το δεύτερο με-
γάλο ερώτημα των οικονομικών δεν
μπορούσε να αγνοηθεί: Πώς, σε κοι-
νωνίες βασισμένες στην ανισότητα
και τη βία, θα μπορέσουμε, όχι μόνο
να διαχειριστούμε αποτελεσματικά
τους πόρους μας, αλλά και να τους
διαμοιράσουμε με τρόπο που να εί-
ναι, αν όχι ίσος, τουλάχιστον δίκαιος; 

Αυτό είναι το πιο δύσκολο ερώ-
τημα, στο οποίο ο δυτικός πολιτι-
σμός, όπως και άλλοι, έχει αποτύχει
να βρει ικανοποιητική απάντηση.

Τα πιο ακραία πειράματα του κομ-
μουνισμού ήταν, τελικά, και τα πιο
άνισα και άδικα στην εφαρμογή
τους. Κάτω από τη νέα τάξη πραγ-
μάτων, όμως, και με την προσωρινή
επικράτηση της πλέον ημιθανούς
νεοφιλελεύθερης λογικής, επιχει-
ρήθηκε να δοθεί μια απλή εξήγηση:

Με τη συλλογική ανάπτυξη, ναι μεν
μεγαλώνει η ανισότητα, αλλά αυτό
δεν σημαίνει πως οι φτωχοί γίνονται
φτωχότεροι. Εξάλλου, λέει η θεωρία,
τα κέρδη των κερδισμένων είναι
περισσότερα από την απώλεια των
χαμένων, και γι’ αυτό οι πλουσιότεροι
πλούσιοι μπορούν να «αποζημιώ-
σουν» όσους πλήττονται. Αυτό δεν
έγινε ποτέ. 

Με περίφημο παράδειγμα τη
Μάργκαρετ Θάτσερ, η απάντηση
ήταν εξίσου κομψή όσο ήταν και
λάθος: o (κάθε) ο Bobby Lee από
τους βάλτους της Αλαμπάμα, φτωχός,
χαμηλόμισθος και οικονομικά σε
επισφαλή θέση, ο οποίος διαβιεί μο-
νίμως σε τροχόσπιτο, είναι σε κα-
λύτερη οικονομική κατάσταση από
τον Βασιλιά Σολομώντα: έχει κλι-
ματισμό το καλοκαίρι, κατά μέσο
όρο δύο τηλεοράσεις και κονσόλα

παιγνιδιών, έχει πολλές καταναλω-
τικές επιλογές, άνετο καναπέ και
κρεβάτι και απολαμβάνει ψυχαγωγία
που ο Σολομώντας στο μεγαλείο
του, ούτε να φανταστεί δεν θα μπο-
ρούσε: Πόσο μακριά φτάσαμε, και
πόσο καλά την έχουν οι φτωχοί... 

Ωστόσο, σήμερα, και άσχετα με
τη σειρά οικονομικών κρίσεων,
που δεν είναι κάτι καινούργιο, η
απογοήτευση των πολιτών με το
οικονομικό μας σύστημα είναι διά-
χυτη, σε πείσμα των εξεζητημένων
θεωριών και αναλύσεων, που μά-
λιστα έχουν πλέον δικαιολογηθεί
με τη βοήθεια των μαθηματικών
και της στατιστικής. Άρα, γιατί
αποτύχαμε; 

Πρώτο, διότι η πολιτική θέτει ως
προτεραιότητα τη μεγιστοποίηση
της ανάπτυξης σε βάρος της στα-
θεροποίησής της. Μια από τις δύ-
σκολες αλήθειες των οικονομικών,
είναι πως οι υψηλοί ρυθμοί ανάπτυ-
ξης δεν αποτελούν στόχο, αλλά ση-
μάδι κινδύνου. Σε αντίθεση με τους
πολιτικούς, οι οικονομολόγοι προ-
τιμούν ένα χαμηλότερο, ομαλό, με-
σο-μακροπρόθεσμο ρυθμό ανάπτυ-
ξης, και όχι υψηλούς και επικίνδυ-
νους ρυθμούς: Δεν είναι αντιμέτωποι
με εκλογικές διαδικασίες. 

Οι μεγιστοποιήσεις είναι για το
επιχειρείν και όχι για οικονομίες. Η
πρόθεση μεγιστοποίησης, όμως,
οδήγησε από νωρίς στη διαμόρφωση
πολιτικών δομών και νομικών πλαι-
σίων, αλλά και περιορισμό της επο-

πτείας με τρόπο που καθοδήγησε
τις κεφαλαιαγορές μακριά από τη
βασική τους αποστολή, που είναι
να μεσολαβούν μεταξύ της αποτα-
μίευσης και των επενδύσεων προς
εξυπηρέτηση της πραγματικής οι-
κονομίας. Αντίθετα, οι αγορές έγιναν,
ιδίως μετά τη δεκαετία του 1980,
τόσο περίπλοκες και εξεζητημένες,
που πάντα και παντού, «λεφτά υπάρ-
χουν». Τουλάχιστον, δυνητικά. 

Στη διαδικασία, η διαμόρφωση
πλούτου αποκόπηκε από τη διαχεί-
ριση του ρίσκου και «η αγορά» δια-
χωρίστηκε από την παραγωγική δυ-
ναμική των υπηρεσιών και προϊόν-
των. Η σταδιακή διάβρωση της με-
σαίας τάξης κατέστη, έτσι, σε βάθος
χρόνου ένα αναπόφευκτο και εγγε-
νές χαρακτηριστικό της δυτικής οι-
κονομίας.  

Δεύτερο, διότι η φτώχεια δεν
είναι απόλυτη αλλά συγκριτική.
Μπορεί μεν ο κάθε Bobby Lee να
απολαμβάνει περισσότερες επιλογές
όταν επιλέγει την καλοπαγωμένη
του μπίρα μπροστά στον άνετο του
καναπέ παρακολουθώντας τη σειρά
της επιλογής του, αλλά λίγο τον εν-
διαφέρει αν ο Σολομώντας στο από-
γειο του μεγαλείου του, ούτε να
φανταστεί δεν θα μπορούσε μια
τόσο άνετη ζωή. 

Οι άνθρωποι αξιολογούν την κα-
τάστασή τους, όχι σε απόλυτες με-
τρήσεις, αλλά σε σύγκριση – όχι
μόνο με τον γείτονά τους, αλλά και
με τη δική τους προοπτική όπως τη

φαντάζονται. Αυτή είναι και η έμ-
μεση παραδοχή στον δείκτη με τον
οποίο μετράμε το όριο της φτώχειας,
όπου το «60% του διάμεσου» μετρά
περισσότερο την ανισότητα παρά
τη φτώχεια. Οι ψυχολόγοι ξέρουν
καλά τη συγκριτική στέρηση. Καλό
θα ήταν να τη μάθουν και οι οικο-
νομολόγοι, αφού ο homo economi-
cusτων μοντέλων είναι μια δυστυχής
ύπαρξη, άψυχη και άφιλη. 

Ο στόχος των οικονομικών, όμως,
είναι τελικά μια υγιής οικονομία
που να επιτρέπει την εθνική ασφά-
λεια αλλά και την ανθρώπινη ευτυ-
χία.

Όλα αυτά αποτελούν μόνο εξή-
γηση (και μόνο μερικώς). Αλλά η
εξήγηση είναι η αρχή της κάθε επί-
λυσης. Παρόλο ότι τα δύο παρα-
στρατήματα της οικονομίας έχουν
μολύνει και τα οικονομικά, και πα-
ρόλο ότι αποτελούν πλέον πολιτι-
σμικό χαρακτηριστικό της Δύσης,
δεν είναι ανυπέρβλητα. Η αγορά
παραμένει το ισχυρότερο όπλο μας
για τη σωστή διαχείριση των πόρων
της κοινωνίας και, αν της επιτρέ-
ψουμε να λειτουργήσει πιο σωστά,
μπορεί να επιστρέψει σε καλά μο-
νοπάτια για τις επόμενες γενιές. Κι
αυτές οι μέρες είναι ίσως οι πιο κα-
τάλληλες για να αρχίσουμε αυτούς
τους συλλογισμούς. 

Ο Μιχάλης Περσιάνης είναι πρόεδρος
του Δημοσιονομικού Συμβουλίου Κύ-
πρου.

Πριν την ανακοίνωση των δασμών, σύμφωνα με το ΥΠΟΙΚ, ο ρυθμός ανάπτυξης θα κυμανθεί στο 3,1% το
2025, ενώ η ΚΤΚ αναφέρει πως ο ρυθμός αύξησης του ΑΕΠ αναμένεται να διαμορφωθεί λίγο πιο πάνω από το
3% στο 2025-2027.

<<<<<<

Λεφτά υπάρχουν. 
Αυτό, δυστυχώς, είναι

το πρόβλημα.
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Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Προβληματισμό δημιούργησαν στους
φορείς του τουρισμού της Κύπρου
οι εξελίξεις με τη δασμολογική πο-
λιτική των ΗΠΑ, καθώς διαβλέπουν
ότι ο κλάδος λειτουργεί σε ένα παγ-
κοσμιοποιημένο περιβάλλον και
πάντοτε επηρεάζεται από τις διεθνείς
οικονομικές εξελίξεις σε βραχυπρό-
θεσμο και μεσοπρόθεσμο ορίζοντα.
Αρμόδιοι φορείς του τουρισμούανέ-
φεραν στην «Κ» ότι στην παρούσα
φάση τηρούν στάση αναμονής πα-
ρακολουθώντας τα τεκταινόμενα
στο διεθνές οικονομικό, εμπορικό
και τουριστικό περιβάλλον χωρίς
πανικό αλλά με ψυχραιμία. Δεν έχει
ακόμα ξεκαθαρίσει το σκηνικό και
αναμένουμε ακόμα πολλά επεισόδια
στο σίριαλ του εμπορικού πολέμου
που κήρυξε ο Αμερικανός πρόεδρος,
ως εκ τούτου δεν έχουμε ακόμα τρό-
πο να θωρακίσουμε το τουριστικό
μας προϊόν και την τουριστική μας
βιομηχανία, επισημαίνουν.

Mειωμένη κατανάλωση
Δεν υπάρχουν εναλλακτικές αγο-

ρές που μπορούμε να στραφούμε
εν μια νυκτί για τον απλούστατο
λόγο ότι οι αγορές από τις οποίες
αντλούμε τουρισμό είναι ευρωπαϊκές,
επισήμανε ο πρόεδρος του Συνδέ-
σμου Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύ-
πρου (ACTA) Χάρης Παπαχαραλάμ-

πους. Το ανακάτεμα της τράπουλας
από τον Αμερικανό πρόεδρο Ντό-
ναλντ Τραμπ υποδεικνύει ότι ορι-
σμένες από τις κύριες τουριστικές
αγορές της χώρας μας δυνητικά θα
επηρεαστούν σε μεγαλύτερο βαθμό
από τις άλλες,όπως είναι η Γερμανία
που είναι μεγάλη βιομηχανική χώρα,
πρόσθεσε. Ο αντίκτυπος στον του-
ρισμό της Κύπρου θα επέλθει σε
βραχυπρόθεσμο και μεσοπρόθεσμο
ορίζοντα όταν χώρες όπως η Γερ-
μανίαπληγούναπό πληθωριστικές
τάσεις και σημειώσουν αρνητικούς
ρυθμούς ανάπτυξης. Αυτό αναμφι-
σβήτητα θα επηρεάσει την κατα-
νάλωσητων Γερμανών υπογράμμισε.
Δεδομένου ότι η γερμανική αγορά
καταγράφει μια αύξηση την οποία
αναμένουμε να δούμε να μετουσιώ-
νεται, ανησυχούμε ότι το σενάριο
για τηγερμανική αγορά ενδεχομένως
να διαφοροποιηθεί λόγω των εξω-
τερικών και απρόβλεπτων εξελίξεων,
τόνισε. Ωστόσο, δεν είμαστε σε θέση
να κάνουμε μια ασφαλή διάγνωση
στην παρούσα φάση, ξεκαθάρισε.

Οι Γερμανοί
Σημειώνεται ότι σε περίπτωση

που φέτος επαληθευτεί η εκτίμηση
για αύξηση των αφίξεων από τη
Γερμανία κατά 9%, όπως αυτή κα-
ταγράφηκε από αρμόδιους φορείς
του κλάδου, αυτό σημαίνει ότι θα
αγγίξουν το 2025 τις 248 χιλ. και

κατ’ επέκταση το ρεκόρ των 250.053
που υπήρξε το 1997. Η ενίσχυση
της ροής τουριστών από τη Γερμανία
οφείλεται και στην αύξηση των
πτήσεων που θα υπάρξουν φέτος.
Συνολικά αναμένεται ότι το καλο-
καίρι του 2025 θα υπάρξουν επι-
πρόσθετες 55.000 καινούργιες θέ-
σεις. Αξίζει να σημειώσουμε ότι το
περσινό καλοκαίρι οι πτήσεις από
τη Γερμανία προς τη Λάρνακα ανέρ-
χονταν σε 35 την εβδομάδα από
οκτώ πόλεις, ενώ προς την Πάφο
σε 7 εβδομαδιαίως από τέσσερις
γερμανικές πόλεις.

Το σενάριο για την αύξηση της γερμανικής αγοράς ενδεχομένως να διαφοροποιηθεί. 

Οι έμμεσοι
τριγμοί Τραμπ
στον τουρισμό 
Προβληματισμός αλλά και ψυχραιμία
συστήνεται από τουριστικούς φορείς

<<<<<<

Η τουριστική βιομηχα-
νία θα επηρεαστεί μεσο-
πρόθεσμα από πληθω-
ριστικές τάσεις, οι οποί-
ες θα επικρατήσουν σε
χώρες από τις οποίες
αντλούμε τουρισμό.

Το θέμα χρήζει τόσο οικονομικής
όσο και εξειδικευμένης τουριστικής
ανάλυσης καθώς έχει ξεκινήσει
μία εμπορική, παγκόσμια διαμάχη,
η οποία καθιστά αβέβαιο το μέλλον
της παγκόσμιας οικονομίας, ανέ-
φερε στην «Κ»ο υφυπουργός Του-
ρισμού Κώστας Κουμής, κληθείς
να σχολιάσει τα τεκταινόμενα για
τις επιπτώσεις στον τουρισμό από
τη νέα δασμολογική πολιτική των
ΗΠΑ. Είναι σχετικά νωρίς για προ-
βλέψεις και απαιτείται προσοχή,
επισήμανε. Ο κλάδος λειτουργεί
σε ένα παγκοσμιοποιημένο περι-
βάλλον και πάντοτε επηρεάζεται
από τις διεθνείς οικονομικές εξε-
λίξεις, ανέφερε, τονίζοντας ότι η
νέα δασμολογική πολιτική των
ΗΠΑ αναμένεται ότι θα οδηγήσει
σε επιβράδυνση της ανάπτυξης
σε αρκετές χώρες. Οι πληθωριστι-

κές τάσεις που θα προκληθούν θα
επηρεάσουν την αγοραστική δύ-
ναμη πολλών εν δυνάμει τουρι-
στών, πρόσθεσε. Την ίδια στιγμή,
ο κ. Κουμής σημείωσε ότι θεωρεί
δεδομένο ότι θα καταγραφεί άνοδος
στις τιμές των αεροπορικών εισι-
τηρίων, κάτι που σίγουρα θα επη-
ρεάσει τον τουρισμό, τόσο βραχυ-
πρόθεσμα, όσο και μεσοπρόθεσμα.

Ο υφυπουργός αναφέρθηκε και
στις προκρατήσειςπου έχει δεχθεί

η Κύπρος για το 2025, τονίζοντας
ότι μας επιτρέπουν να είμαστε
συγκρατημένα αισιόδοξοι. Ιδιαί-
τερη αναφορά έκανε ο αρμόδιος
υφυπουργός και στην αυξητική
πορεία της Πολωνίας στη χώρα
μας.Εξάλλου, οι αφίξεις τουριστών
από την Πολωνία κατέγραψαν αύ-
ξηση 10,4% (35.956 το πρώτο δί-
μηνο του 2025) σε σύγκριση με
32.569 το πρώτο δίμηνο του 2024.
Την ίδια ώρα αναφέρθηκε και στο
γεγονός ότι η αεροπορική σύνδεση
της χώρας μας είναι ακόμη πιο
βελτιωμένη.

Καταληκτικά, ο υφυπουργός
σημείωσε ότι μόλις έχει ξεκινήσει
να διαμορφώνεται ένα περιβάλλον
έντονης οικονομικής, εμπορικής
και τουριστικής αβεβαιότητας
και οφείλουμε να είμαστε προ-
σεκτικοί.

Κώστας Κουμής: Θα ανέβουν 
οι τιμές αεροπορικών εισιτηρίων

<<<<<<

Ο κλάδος λειτουργεί
σε ένα παγκοσμιοποι-
ημένο περιβάλλον και
επηρεάζεται από τις
διεθνείς εξελίξεις.
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Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες,
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Κανείς δεν θα περίμενε πριν από με-
ρικές μόλις εβδομάδες, πως το διεθνές
εμπόριο θα έκρυβε τόσες ανατροπές
και πως οι δασμοί Τραμπ θα έκαναν
τις παγκόσμιες αγορές να αντιδρούν
σε ρυθμούς τελικού live σε εκπομπή
ριάλιτι. 

Λίγες ώρες μετά την εφαρμογή των
τεράστιων «ανταποδοτικών» δασμών
που επέβαλε ο πρόεδρος των ΗΠΑ σε
χώρες σε όλο τον κόσμο, και ως απο-
τέλεσμα της αναταραχής που προκά-
λεσαν στις αγορές και τη νευρικότητα
που έφτασε μέχρι και τον Λευκό Οίκο,
ο κ. Τραμπ έσπευσε το βράδυ της Τε-
τάρτης να «παγώσει» τα μέτρα. Η ΕΕ
ανταποκρίθηκε με το δικό της πάγωμα
μέτρων μετά από ένα μικρό διάστημα
αμηχανίας, το μεσημέρι της Πέμπτης.

Οι Βρυξέλλες είχαν ουσιαστικά
επενδύσει στην πρακτική του «Keep
calm and carry on» των Βρετανών
πρώην εταίρων, και έμεναν –όπως
το έθετε την Πέμπτη το πρωί κοινο-
τικός αξιωματούχους– «ήρεμοι σαν
Βούδας», δηλαδή «ήρεμοι, συγκεν-
τρωμένοι, με στρατηγική απάντηση».
Η τακτική αυτή προς το παρόν φαί-
νεται να αποδίδει. Ο ίδιος αξιωμα-
τούχος επέμεινε πως για τις αγορές
η στάση της ΕΕ είναι θετική, τη στιγμή
που οι Κινέζοι «αντιδρούν υπερβολικά,
κάτι που συνήθως δεν συμβαίνει»,
όπως είπε.

Εν τω μεταξύ, λίγες ώρες μετά το
αμοιβαίο πάγωμα των δασμών, η πρό-
εδρος της Κομισιόν, Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν, επιβεβαίωνε για πρώτη
φορά δημόσια στους «Financial Ti-
mes» αυτό που όλοι γνώριζαν: πως

σε περίπτωση κλιμάκωσης η ΕΕ μπο-
ρεί να επιβάλει δασμούς στις υπηρε-
σίες, και ειδικότερα στους τομείς της
τεχνολογίας. «Για παράδειγμα θα μπο-
ρούσαν να επιβληθούν δασμοί στα
διαφημιστικά έσοδα των ψηφιακών
υπηρεσιών», ανέφερε η κ. Φον ντερ
Λάιεν, παραπέμποντας σε ένα μέτρο
το οποίο θα επηρέαζε κολοσσούς
όπως η Meta και η Google.

Η Κομισιόν πάντως δέχθηκε επι-
κρίσεις για το πάγωμα των αντιμέτρων
δεδομένου πως αφορά την απάντηση
σε δασμούς που παραμένουν σε ισχύ
(τους δασμούς για το αλουμίνιο και
τον χάλυβα), επικρίσεις στις οποίες
εκπρόσωποι απαντούν παρουσιάζον-
τας την απόφαση ως ένδειξη ψυχραι-
μίας και δύναμης. Ειδικά από τη στιγ-
μή που η ΕΕ έχει το ελεύθερο να «ξε-
παγώσει» τα μέτρα αν η διαπραγμά-
τευση δεν αποδώσει.

Αναθέρμανση με Κίνα
Σίγουρα όμως η ανακωχή από πλευ-

ράς Τραμπ δίνει την ευκαιρία στην ΕΕ
να ανασυντάξει δυνάμεις και να συγ-
κρατήσει τα παράπονα κρατών μελών
που δεν θέλουν σύγκρουση με τις ΗΠΑ
(όπως η Ιταλία) και να προλάβει το εν-
δεχόμενο «διμερών» συζητήσεων –
και δίνει στην Κομισιόν την ευκαιρία
να υπενθυμίσει πως είναι η αρμόδια
για θέματα εμπορίου.

Την ίδια στιγμή η Κίνα απαντά στους
δασμούς 145% με τους δικούς της δα-
σμούς 125%, και το διεθνές εμπορικό
σύστημα βρίσκεται σε σημείο καμπής,
με την κ. Φον ντερ Λάιεν να λέει ανοιχτά
στους FT πως «δεν θα επιστρέψουμε
ποτέ ξανά στο στάτους κβο» και την
Ευρώπη να συνεχίζει τη στροφή προς
την αύξηση των εμπορικών σχέσεων
με άλλους εμπορικούς εταίρους, αλλά
και να εστιάζει στην ανάγκη για με-
ταρρύθμιση διεθνών δομών όπως ο
Παγκόσμιος Οργανισμός Εμπορίου.

Σε αυτό το πλαίσιο, αναπόφευκτα
η συμπεριφορά των ΗΠΑ οδηγεί την
ΕΕ σε στενότερη συνεννόηση με την
Κίνα, με τον πρόεδρο Σι να καλεί την
ΕΕ να αντισταθεί στο «bullying», στο
πλαίσιο επαφών με τον Ισπανό πρω-
θυπουργό Πέδρο Σάντσεθ στο Πεκίνο,
σύμφωνα με ανακοίνωση των κινεζικών
αρχών για τη συνάντηση.

Ομοφωνία προς το παρόν
Την Τρίτη, ενώ η Κομισιόν και τα

κράτη μέλη ολοκλήρωναν τις τελευ-
ταίες λεπτομέρειες στο πακέτο αντι-
μέτρων ύψους 21 δισ. ευρώ, αξιωμα-
τούχος στις Βρυξέλλες εξέφραζε λίγο
πολύ την ελπίδα πως οι επιπτώσεις
των ακραίων χειρισμών Τραμπ στο
διεθνές εμπόριο θα επηρέαζαν τόσο
έντονα τις ίδιες της ΗΠΑ που θα οδη-
γούσαν τη Ουάσιγκτον να κάνει δεύ-
τερες σκέψεις.

Κι αυτό, γιατί αν και τα αντίμετρα
που ψηφίστηκαν την Τετάρτη πέρασαν
χωρίς σοβαρές αντιρρήσεις, εκτός από
της Ουγγαρίας η οποία σύμφωνα με
ανάρτηση του ΥΠΕΞ Πίτερ Σιγιάρτο
στο X τάχθηκε υπέρ της διαπραγμά-
τευσης και κατά της κλιμάκωσης (η
απόρριψη της πρότασης της Κομισιόν
χρειαζόταν ειδική πλειοψηφία σε αρ-
νητικές ψήφους), το πακέτο περιορί-
στηκε ελαφρά στο εύρος του λόγω των
αντιρρήσεων χωρών που παράγουν
κρασί (Γαλλία, Ιταλία, Ισπανία), δεί-
χνοντας έτσι τα όρια της ενότητας.

Απαντώντας σε ερωτήσεις και επι-
κρίσεις δημοσιογράφων την Πέμπτη
για το μήνυμα που στέλνει η ΕΕ πα-
γώνοντας όχι μόνο τα μελλοντικά της
αντίμετρα, αλλά και αυτά που επιβλή-
θηκαν για δασμούς που βρίσκονται
ακόμα σε ισχύ (για το αλουμίνιο και
τον χάλυβα), εκπρόσωποι της Κομισιόν
επέμειναν πως ορθά η πρόεδρος Φον
ντερ Λάιεν αποφάσισε να δώσει χώρο
και χρόνο στη διαπραγμάτευση. Καθώς
και πως τα μέτρα παραμένουν έτοιμα
για να ενεργοποιηθούν αν η προσπά-
θεια δεν αποδώσει, χωρίς να χρειάζον-
ται επιπρόσθετα βήματα και εκ νέου
έγκρισή τους από τα κράτη μέλη.

«Βούδας» η ΕΕ
στους ελιγμούς 

του Τραμπ
Το πάγωμα των εμπορικών εχθροπραξιών ανοίγει το 

παράθυρο διαπραγμάτευσης, και οι Βρυξέλλες 
προσαρμόζονται στις νέες συνθήκες σε επαφή με την Κίνα

Το παρασκήνιο της αλλαγής πλεύσης από τον Τραμπ

<<<<<<

Οι Βρυξέλλες βλέπουν το πάγωμα
90 ημερών στα αντίμετρα μετά το
«πάγωμα» Τραμπ ως ένδειξη ψυ-
χραιμίας, αν και οι δασμοί σε αλου-
μίνιο και χάλυβα παραμένουν.

Η συμπεριφορά των ΗΠΑ οδηγεί την ΕΕ σε στενότερη συνεννόηση με την Κίνα, με τον πρόεδρο Σι να καλεί
την ΕΕ να αντισταθεί στο «bullying», στο πλαίσιο επαφών με τον Ισπανό πρωθυπουργό Πέδρο Σάντσεθ στο
Πεκίνο, σύμφωνα με ανακοίνωση των κινεζικών αρχών για τη συνάντηση.

Μεταξύ των κρατών μελών, η αί-
σθηση που υπάρχει είναι πως
το πάγωμα των εμπορικών εχ-
θροπραξιών είναι ευκαιρία την
οποία θα πρέπει να εκμεταλλευ-
τούν στο έπακρο, τη στιγμή που
οι υπουργοί Οικονομικών ετοι-
μάζονταν σε άτυπη συνάντηση
στη Βαρσοβία (η οποία ξεκινούσε
την Παρασκευή για να συνεχι-
στεί το Σάββατο) να αναλύσουν
τις μακροοικονομικές επιπτώσεις
της κατάστασης και το πώς θα
μπορούσε να υπάρξει συντονι-
σμός για αντιμετώπισή τους σε
εθνικό επίπεδο, αλλά και τις επι-
πτώσεις στις χρηματοοικονομι-
κές αγορές.

Οι 90 μέρες είναι για τους 27

μια ευκαιρία παράτασης των συ-
ζητήσεων, σύμφωνα με κοινο-
τικές πηγές που θεωρούν ότι η
κόντρα ΗΠΑ - Κίνας είναι μια
εντελώς διαφορετική περίπτωση.
Ο στόχος των Ευρωπαίων, σύμ-
φωνα με την ίδια πηγή, θα πρέ-
πει να είναι επίσης να αξιοποι-
ηθεί αυτή η περίοδος για επι-
στροφή στην ομαλότητα στις
αγορές και στις εμπορικές σχέ-
σεις, αλλά και οι αναφορές
Τραμπ για ανάγκη περισσότερης
συνεργασίας στο εμπόριο ενέρ-
γειας – θέμα στο οποίο η Κομι-
σιόν θα πρέπει να διαπραγμα-
τευτεί μαζί με τα κράτη μέλη
καθώς δεν είναι αποκλειστική
της αρμοδιότητα.

Οι ίδιες πηγές καθησυχάζουν
και πως δεν υπάρχουν σοβαροί
κίνδυνοι ύφεσης στην Ευρώπη,
αλλά πως παρ’ όλα αυτά η ΕΕ θα
πρέπει να διασφαλίσει πως η
ενιαία αγορά θα μπορεί να απορ-
ροφήσει τους κραδασμούς.

Όσον αφορά την ανάγκη ενό-
τητας και το ενδεχόμενο ορι-
σμένες χώρες να αναζητήσουν
διμερείς διευθετήσεις με τις ΗΠΑ
στο εμπόριο, διπλωματικές πηγές
βλέπουν συντονισμό μεταξύ των
κρατών μελών της ΕΕ, παραπέμ-
ποντας στην επικείμενη επίσκε-
ψη Μελόνι στην Ουάσιγκτον και
τις συνεχείς συζητήσεις του Επι-
τρόπου Εμπορίου Σέφτσοβιτς
με αξιωματούχους στις ΗΠΑ.

Ανάσαναν προς το παρόν οι 27

Καθώςοι σαρωτικοί «αμοιβαίοι» δασμοί
του Ντόναλντ Τραμπ τέθηκαν σε ισχύ
λίγο μετά τα μεσάνυχτα της Τετάρτης,
ο Αμερικανός πρόεδρος παρακολου-
θούσε την αγορά ομολόγων.Οι μακρο-
πρόθεσμες αποδόσεις εκτοξεύονταν,
με την απόδοση του 10ετούς αμερικα-
νικού ομολόγου να σημειώνει τη με-
γαλύτερη τριήμερη άνοδο από το 2001.
Ο πρόεδρος των ΗΠΑ αντιμετώπιζε
τώρα το χειρότερο σενάριο: Οι ψηφο-
φόροι που τον είχαν φέρει πίσω στον
Λευκό Οίκο λόγω του πληθωρισμού
αντιμετώπιζαν πλέον τόσο την αύξηση
των τιμών όσο και υψηλότερο κόστος
δανεισμού. «Οι άνθρωποι άρχιζαν να
νιώθουν ναυτία», παραδέχτηκε ο Tραμπ.
Για ημέρες, συζητούσε το εάν θα έπρεπε
να προχωρήσει κανονικά με το σαρω-
τικό πρόγραμμα δασμών που είχε ανα-
κοινώσει στον Κήπο των Ρόδων του
Λευκού Οίκου, την περασμένη εβδο-
μάδα. Αυτό όμως που θα ακολουθούσε
θα ήταν μία από τις μεγαλύτερες ανα-
τροπές οικονομικής πολιτικής στη σύγ-
χρονη προεδρική ιστορία. Τελικά, ο
Tραμπ ανακοίνωσε μια τρίμηνη παύση
στους δασμούς σε δεκάδες χώρες, στέλ-
νοντας τις μετοχές από την ελεύθερη
πτώση σε ένα εντυπωσιακό ράλι. 

Η Κίνα, η οποία αντιμετώπισε τους
δασμούς του Tραμπ με ίσα αντίποινα,
ήταν η μόνη χώρα στην οποία δεν προ-
σφέρθηκε αναστολή. Αντιθέτως, ο Αμε-
ρικανός πρόεδρος αύξησε ξανά τους
δασμούς στη δεύτερη μεγαλύτερη οι-
κονομία στον κόσμο.

Η βασική αιτία
Αξιωματούχοι του Λευκού Οίκου

χαρακτήρισαν την απόφαση του Tραμπ
«επιδέξια εκτέλεση μιας προσεκτικά
σταθμισμένης πολιτικής». Ωστόσο,
όπως σημειώνει το Bloomberg, ο ίδιος
ο Tραμπ παραδέχθηκε, σε συνάντηση
με οδηγούς αγώνων στον κήπο του
Λευκού Οίκου, ότι η απόφαση οφείλεται
σε μεγάλο βαθμό στο χάος που ταρα-
κούνησε τις αγορές. «Λοιπόν, πίστεψα
ότι οι άνθρωποι είχαν ξεφύγει λίγο από
τα όρια», είπε ο Tραμπ. «Γίνονταν γκρι-
νιάρηδες – ξέρετε, γίνονταν λίγο γκρι-
νιάρηδες, λίγο φοβισμένοι».

Αναζητώντας τα άτομα που επηρέ-
ασαν την απόφαση του Tραμπ, το Blo-
omberg επισημαίνει ότι το βράδυ της
Τρίτης, πριν επιβληθούν οι δασμοί, ο
γερουσιαστής και μακροχρόνιος σύμ-
μαχος του προέδρου, Λίντσεϊ Γκράχαμ,
τηλεφώνησε στον Tραμπ προκειμένου
να μεταφέρει τις ανησυχίες του σχετικά
με τον αντίκτυπο της εμπορικής πο-
λιτικής. «Είπα, “ακούστε, προσπαθείτε
να δημιουργήσετε ισότιμους όρους αν-
ταγωνισμού για τους οποίους μιλάτε
εδώ και τέσσερα χρόνια, τώρα υπάρχει
τρόπος να το κάνετε. Οι άνθρωποι αν-
ταποκρίνονται σε αυτό που έχετε κάνει.
Καθίστε μαζί τους και δείτε τι είδους
συμφωνίες μπορείτε να πετύχετε”»,
είπε ο Γκράχαμ.

Οταν ο Tραμπ ξύπνησε το πρωί της
Τετάρτης, ξεκίνησε την ημέρα του πα-
ρακολουθώντας την αντίδραση στο
Fox Business. Στο συνήθως φιλικό προς

εκείνον κανάλι, μια «παρέλαση» από
CEO και χρηματιστές σήμανε συνα-
γερμό.

Ο διευθύνων σύμβουλος της JP Mor-
gan, Τζέιμι Ντίμον, κέντρισε το ενδια-
φέρον του προέδρου. Ο Ντίμον ενθάρ-
ρυνε τους υπευθύνους χάραξης εξω-
τερικής πολιτικής να υιοθετήσουν μια
ήρεμη προσέγγιση και να «διαπραγ-
ματευθούν ορισμένες εμπορικές συμ-
φωνίες». Ο Tραμπ επαίνεσε τον Ντίμον,
λέγοντας ότι «το κατάλαβε». Αλλά ο
Ντίμον προειδοποίησε επίσης ότι μια
ύφεση ήταν ένα πιθανό αποτέλεσμα
των κινήσεων του Tραμπ και ότι οι επι-
χειρήσεις έκαναν περικοπές εν μέσω
της αβεβαιότητας. «Οι αγορές δεν έχουν
πάντα δίκιο, αλλά μερικές φορές έχουν
δίκιο», τόνισε ο Ντίμον.

Ηταν η ίδια ανησυχία που είχε ακού-
σει –δημοσίως και ιδιωτικώς– ο Tραμπ
από ορισμένους από τους πλουσιότε-
ρους συμμάχους του τις τελευταίες
ημέρες. Ο δισεκατομμυριούχος σύμ-
βουλός του Eλον Μασκ πέρασε τις τε-
λευταίες ημέρες επιτιθέμενος στην
απόφαση για τους δασμούς και χλευά-
ζοντας τον Πίτερ Ναβάρο, σύμβουλο
του προέδρου για εμπορικά θέματα. Ο
Μπιλ Ακμαν, διαχειριστής hedge fund
που είχε υποστηρίξει την εκστρατεία
του Tραμπ, είχε προτείνει τις τελευταίες
ημέρες την ιδέα μιας 90ήμερης παύσης
των διευρυμένων δασμών για να επι-
τραπούν συμφωνίες. Ο Tραμπ στράφηκε
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης για
να πει στους ακολούθους του ότι ήταν

«μια εξαιρετική στιγμή για αγορές».
Εστειλε στη Wall Street το μήνυμα ότι
ο πρόεδρος έδινε προσοχή, βοηθώντας
στην ανάκαμψη των μετοχών.

«Να είστε ψύχραιμοι! Ολα θα πάνε
καλά. Οι ΗΠΑ θα είναι μεγαλύτερες
και καλύτερες από ποτέ!» έγραψε ο
Tραμπ στην ιστοσελίδα του Truth
Social. Καθώς το πρωινό προχωρούσε,
ο Tραμπ αποφάσισε να συγκεντρώσει
μερικούς από τους κορυφαίους οικο-
νομικούς συμβούλους του στον Λευκό
Οίκο. Αμέσως έσπευσαν εκεί ο εκπρό-
σωπος Εμπορίου των ΗΠΑ Τζέιμσον
Γκριρ, ο υπουργός Οικονομικών Σκοτ
Μπέσεντ και ο υπουργός Εμπορίου Χά-
ουαρντ Λούτνικ. «Τις τελευταίες ημέρες,
τα πράγματα φαίνονταν αρκετά ζοφε-
ρά», υπογράμμισε ο Τραμπ. Οι επαφές
από πολλές άλλες χώρες που τώρα κά-
νουν «το σωστό είδος προσφορών»
έπαιξε επίσης ρόλο, σχολίασε ο Λούτ-
νικ.Ο Tραμπ ήταν ιδιαίτερα ενθουσια-
σμένος που οι χώρες άρχιζαν να προ-
σφέρουν παραχωρήσεις που δεν είχαν
προηγουμένως τεθεί στο τραπέζι, συμ-
περιλαμβανομένης της αντιμετώπισης
των μη δασμολογικών εμπορικών φραγ-
μών. «Απλώς ήταν τρελό το πόσες κλή-
σεις δεχόμασταν», δήλωσε ο Λούτνικ.

Τελικά, ο Tραμπ πείστηκε – ήταν
καιρός να σταματήσει σε μεγάλο βαθμό
την «απελευθέρωση» που είχε αποκα-
λύψει λίγες ημέρες πριν. «Πρέπει να
είσαι σε θέση να δείξεις λίγη ευελιξία»,
είπε ο Tραμπ. «Είμαι σε θέση να το
κάνω αυτό».

Οταν ο Tραμπ ξύπνησε το πρωί της
Τετάρτης, ξεκίνησε την ημέρα του
παρακολουθώντας τις αντιδράσεις στο
Fox Business. Στο συνήθως φιλικό
προς εκείνον κανάλι, μια «παρέλαση»
από CEO και χρηματιστές σήμανε
συναγερμό.

<<<<<<

Οι άνθρωποι που τον
έπεισαν, ο ρόλος των
αγορών και η άνοδος

των αμερικανικών 
ομολόγων.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η θετική κυβερνητική αποτίμηση της
επενδυτικής περιοδείας του Προέδρου
της Δημοκρατίας Νίκου Χριστοδουλίδη
στις ΗΠΑ αφήνει ισχυρό αποτύπωμα
στα ενεργειακά της Κύπρου, τόσο για
το υφιστάμενο πρόγραμμα όσο και για
μελλοντικές επενδύσεις. Πέρα από τις
επαφές της κυπριακής αποστολής με
τους δυο εταίρους της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας που βρίσκονται στην ΑΟΖ
(Chevron– ExxonMobil) τα ενεργειακά
της ανατολικής Μεσογείου φαίνεται
πως κέντρισαν το επενδυτικό ενδια-
φέρον εταιρειών από την άλλη πλευρά
του Ατλαντικού. Τα όσα αποκόμισε η
κυπριακή αποστολή, τόσο στο επεν-
δυτικό συνέδριο που πραγματοποι-
ήθηκε στη Νέα Υόρκη όσο και στο Τέ-
ξας, έχουν δημιουργήσει βάσιμες, κατά
κυβερνητικές πηγές, προσδοκίες για
επέκταση του ενεργειακού προγράμ-
ματος στον τομέα των υδρογονανθρά-
κων, αλλά και στον αναδυόμενο τομέα
αποθήκευσης της ενέργειας. Στις ΗΠΑ,
τόσο ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
όσο και ο υπουργός Ενέργειας έγιναν
δέκτες του επενδυτικού ενδιαφέροντος
για επέκταση της αμερικανικής πα-
ρουσίας στα ενεργειακά της ανατολικής
Μεσογείου, με την Κύπρο να αποτελεί
έναν αξιόπιστο παράγοντα επιχειρη-
ματικής δραστηριότητας στην περιοχή.
Σύμφωνα με καλά ενημερωμένες πηγές
της «Κ», τα όσα έφερε στις βαλίτσες

της η κυπριακή αποστολή οδηγούν
στην ανάγκη προκήρυξης ενός νέου
γύρου αδειοδότησης τεμαχίων της κυ-
πριακής ΑΟΖ. Σημαντική συνεισφορά
στην επενδυτική προσοχή που φαί-
νεται να συγκεντρώνει η ΑΟΖ έχει η
γεώτρηση της ExxonMobil στο τεμάχιο
5, η οποία πέρα από τις αναμενόμενες
ποσότητες υδρογονανθράκων έχει δώ-
σει πληροφορίες και για τη γεωλογία
της περιοχής. 

Νέες άδειες
Εάν και εφόσον το επενδυτικό εν-

διαφέρον που εκδηλώθηκε στις ΗΠΑ
μετουσιωθεί σε πράξη, το επόμενο βή-
μα που θα κάνει η κυβέρνηση θα είναι
να προχωρήσει σε έναν νέο γύρο πα-
ραχώρησης τεμαχίων τα οποία παρα-
μένουν αδιάθετα ή έχουν επιστραφεί
στην Κυπριακή Δημοκρατία. Σύμφωνα
με τις πηγές της «Κ», η προκήρυξη
ενός νέου γύρου αδειοδότησης τεμα-
χίων είναι πάνω στο τραπέζι προκει-
μένου να προετοιμασθεί το έδαφος
που θα επιτρέψει στις εταιρείες να εκ-
δηλώσουν και επίσημα το ενδιαφέρον
τους. Ήδη, σε πρώτη φάση προς αδει-

οδότηση φιγουράρουν έξι τεμάχια και
άλλα τέσσερα για ένα κομμάτι τους
το οποίο δεν έχει αδειοδοτηθεί σε
άλλες εταιρείες. Τα έξι τεμάχια, τα
οποία συγκεντρώνουν τις περισσότερες
πιθανότητες να προκηρυχθούν, είναι
το 4, το 9, το 13, και το 1 (χάρτης). Το
2 και το 3 που εμφανίζονται ως δια-
θέσιμα, τις άδειες έρευνας, σύμφωνα
με την Υπηρεσία Υδρογονανθράκων,
διαθέτει η κοινοπραξία Eni Cyprus Li-
mited / Kogas Cyprus Limited / Tota-
lEnergies EP Cyprus B.V. Από εκεί και
πέρα σε άλλα τέσσερα τεμάχια (6, 10,
11, 12) υπάρχουν μόνο διαθέσιμες πε-
ριοχές (χάρτης). Σύμφωνα με τις πλη-
ροφορίες μας, από αυτά τα τεμάχια
μόνο για το 11 και το 12 υπάρχει ως
σκέψη να δοθούν προς αδειοδότηση.
Να υπενθυμίσουμε πως από το 2013
μέχρι και σήμερα έχουν παραχωρηθεί
έξι άδειες έρευνας υδρογονανθράκων
για ισάριθμα τεμάχια της ΑΟΖ και μια
άδεια εκμετάλλευσης υδρογονανθρά-
κων για το κοίτασμα «Αφροδίτη» στο
τεμάχιο 12.Οι επενδυτές που επέδειξαν
ενδιαφέρον για παρουσία στα ενερ-
γειακά της ανατολικής Μεσογείου θε-

ωρούν την Κύπρο γέφυρα για τις επεν-
δυτικές τους κινήσεις, σύμφωνα με
κυβερνητικές πηγές.

Αποθήκευση
Το άλλο κομμάτι στα ενεργειακά

που βρέθηκε στο επίκεντρο των επα-
φών στις ΗΠΑ και ενδιαφέρει άμεσα
την Κύπρο είναι τα συστήματα απο-
θήκευσης ενέργειας. Στη Νέα Υόρκη,
ο υπουργός Ενέργειας σε συνέδριο
που πραγματοποιήθηκε παρουσίασε
τα πλεονεκτήματα που προσφέρει η
Κύπρος πέρα από τις υφιστάμενες
αναπτύξεις. Ο Γιώργος Παπαναστα-
σίου προέταξε ότι η Κύπρος είναι

πύλη εισόδου της Ε.Ε., διαθέτει το
κατάλληλο ανθρώπινο δυναμικό,
εφαρμόζει το αγγλικό δίκαιο που είναι
φιλικό και γνωστό σε επενδυτές, είναι
χώρα αγγλόφωνη ενώ υπάρχει και
ισορροπία μεταξύ προσωπικής και
επαγγελματικής δραστηριότητας. Η
κυπριακή αποστολή παρουσίασε το
κομμάτι αποθήκευσης ενέργειας και
τα επενδυτικά περιθώρια που υπάρ-
χουν, ενώ έγινε δέκτης ενδιαφέροντος
για τις ηλεκτρικές διασυνδέσεις. Για
τα ηλεκτρικά καλώδια αυτό το οποίο
προκύπτει από τις συζητήσεις στις
ΗΠΑ είναι πως οι επενδυτές επιθυμούν
καθαρό επενδυτικό περιβάλλον, ενώ

τα ρίσκα να είναι μετρήσιμα και δια-
χειρίσιμα. Στο κομμάτι της αποθή-
κευσης το ενδιαφέρον που υπήρξε
ήταν για κεντρικά συστήματα απο-
θήκευσης τα οποία περιλαμβάνουν
και τα Data Centers.

Chevron
Τα βασικό σκέλος της επενδυτικής

περιοδείας στις ΗΠΑ για τους υδρο-
γονάνθρακες πραγματοποιήθηκε στο
Τέξας όπου η κυπριακή αποστολή συ-
ναντήθηκε με δυο βασικούς εταίρους
της, αμερικανικών συμφερόντων, που
δραστηριοποιούνται στην κυπριακή
ΑΟΖ. Στη συνάντηση με την Chevron
o CEO της εταιρείας Mike Wirth, μετά
από την παρουσίαση της γεωπολιτικής
κατάστασης και το επίπεδο σχέσεων
Κύπρου-ΗΠΑ, παρουσίασε τα επόμενα
βήματα για το κοίτασμα «Αφροδίτη».
Ο διαχειριστής του κοιτάσματος θα
ξεκινήσει έρευνες βυθού το ερχόμενο
καλοκαίρι, πιθανότατα τον Ιούλιο, για
την τοποθέτηση αγωγού ΦΑ από το
σημείο παραγωγής μέχρι το σημείο
προσαιγιάλωσης στην Αίγυπτο. Η τε-
λική επενδυτική απόφαση για την πα-
ραγωγή ΦΑ από το «Αφροδίτη» ανα-
μένεται να παρθεί μέχρι το 2027, οπότε
η εκμετάλλευση αναμένεται να ξεκι-
νήσει το 2029. Από κυπριακής πλευράς
η συνεργασία με την Chevron θεω-
ρείται πολύ σημαντική μιας και είναι
η μοναδική αμερικάνικη εταιρεία που
έχει παρουσία σε Ισραήλ, Κύπρο, Αί-

γυπτο και πιθανότατα σε Ελλάδα νότια
της Κρήτης.

ExxonMobil
Με την άλλη αμερικάνικη εταιρεία

που βρίσκεται στην ΑΟΖ, την Exxon-
Mobil, η συνάντηση επικεντρώθηκε
σε ενημέρωση για τα ευρήματα της
γεώτρησης στο τεμάχιο 5 και τα σενάρια
αξιοποίησης του κοιτάσματος «Γλαύ-
κος», αλλά και μιας νέας γεώτρησης
που θα πραγματοποιηθεί στο τεμάχιο
10. Ιδιαίτερη σημασία επιδείχθηκε στα
σενάρια αξιοποίησης των κοιτασμάτων
με επικρατέστερο την κοινή αξιοποίησή
τους με τα κοιτάσματα του «Κρόνου»
της κοινοπραξίας ΕΝΙ και TOTAL. Το
συγκεκριμένο σενάριο, όπως έχει γρά-
ψει η «Κ», προβλέπει κοινό δίκτυο με-
ταφοράς των ποσοτήτων ΦΑ στο σύ-
στημα αγωγού του αιγυπτιακού κοι-
τάσματος ZOR, η χωρητικότητα του
οποίου το επιτρέπει. Στην περίπτωση
που οι ποσότητες από τις γεωτρήσεις
της ExxonMobil είναι μεγαλύτερες, σε
αυτή την περίπτωση θα γίνει επανα-
ξιολόγηση της κατάστασης και θα ανα-
ζητηθεί άλλη λύση.

Ενδιαφέρον 
από ΗΠΑ για 

τεμάχια της ΑΟΖ
Στο τραπέζι νέος γύρος αδειοδότησης για τα οικόπεδα 

4, 11, 12 και ανατολικά μεταξύ Κύπρου και Λιβάνου

1: Μέχρι σήμερα η Κυπριακή Δημο-
κρατία έχει προχωρήσει με τρεις γύ-
ρους αδειοδότησης των 13 τεμαχίων
της ΑΟΖ. Η έναρξη του πρώτου γύρου
έγινε στις 04 Μαΐου 2007 και αφορούσε
τα ερευνητικά τεμάχια 1, 2, 4 έως 12.
Από τη διαδικασία προέκυψε μια άδεια
έρευνας στη Noble Energy Interna-
tional Ltd στις 24 Οκτωβρίου 2008.
Σήμερα την άδεια κατέχει η κοινο-
πραξία Chevron Cyprus Limited / New-
Med Energy Limited Parthnership /
BG Cyprus Limited. Στις 19 Νοεμβρίου
2019 χορηγήθηκε άδεια εκμετάλλευ-
σης στην κοινοπραξία η οποία απο-
τελείται από τις: 

-Chevron Cyprus Limited (35%) -
«Διαχειριστής

-New Med Energy Limited Partner-
ship (30%) 

- BG Cyprus Limited (35%)

2: Στις 11 Φεβρουαρίου 2012 ξεκίνησε
η δεύτερη διαδικασία αδειοδότησης
που αφορούσε τα ερευνητικά τεμάχια
1 έως 11 και 13, δηλαδή το σύνολο
της ΑΟΖ εκτός από το 12 που παρα-
χωρήθηκε στη Noble Energy. Από τα
12 τεμάχια στις 24 Ιανουαρίου 2013
δόθηκαν άδειες έρευνας για πέντε.
Τα τεμάχια 2, 3 και 9 στην κοινοπραξία
ΕΝΙ Cyprus Limited και KOGAS Cyprus
Limited. Σήμερα τις άδειες κατέχει η
κοινοπραξία Eni Cyprus Limited / Ko-

gas Cyprus Limited / TotalEnergies
EP Cyprus B.V. και τα τεμάχια 10 και
11 στη γαλλική TOTAL E&P Cyprus
B.V, στις 6 Φεβρουαρίου 2013. Το τε-

μάχιο 10 αποδεσμεύτηκε και επέστρε-
ψε στη Δημοκρατία το 2015.

3: Στις 24 Μαρτίου 2016 ξεκίνησε η τρίτη

διαδικασία παραχώρησης τριών τεμα-
χίων του 6, του 8 και του 10 από την
οποία προέκυψαν τρεις άδειες για έρευ-
να. Στις 6 Απριλίου 2017 παραχωρή-

θηκαν οι δυο άδειες, μια για το τεμάχιο
6στην κοινοπραξία Eni Cyprus Limited
και Total E&P Cyprus B.V και άλλη μια
για το τεμάχιο 8 στην ιταλική Eni Cyprus
Limited (σήμερα και τις δυο άδειες κα-
τέχει η κοινοπραξίαEni Cyprus Limited
/ TotalEnergies EP Cyprus B.V). Στις 5
Απριλίου 2017 παραχωρήθηκε η τρίτη
για το τεμάχιο 10 στην κοινοπραξία
ExxonMobil Exploration and Production
Cyprus (Offshore) Limited και Qatar
Petroleum International Upstream
O.P.C. (σήμερα την άδεια κατέχει η Ex-
xonMobil Exploration and Production
Cyprus (Offshore) Limited /QatarEnergy
International E&P LLC).

Αδειοδοτήσεις:Τον Οκτώβριο του 2018
και τον Ιούνιο του 2021 ξεκίνησαν δυο
διαδικασίες οι οποίες κατέληξαν στην
παραχώρηση δυο αδειών έρευνας για
τα τεμάχια 7 και 5 αντίστοιχα. Το τε-
μάχιο 7, στις 18 Σεπτεμβρίου 2019, πα-
ραχωρήθηκε στην κοινοπραξία Total
E&P Cyprus B.V. και Eni Cyprus Limited
και το τεμάχιο 5, στις 10 Δεκεμβρίου
2021, στην κοινοπραξία ExxonMobil
Exploration and Production Cyprus
(Offshore) Limited και Qatar Petroleum
International Upstream O.P.C. (σήμερα
την άδεια κατέχει η κοινοπραξία Ex-
xonMobil Exploration and Production
Cyprus (Offshore) Limited / Qatar Ener-
gy International E&P LLC).

Τρεις γύροι αδειοδότησης συν δύο άδειες

<<<<<<

Στη Λευκωσία θεωρούν ανα-
γκαία την προκήρυξη ενός νέου
γύρου αδειοδότησης τεμαχίων,
του 4ου από το 2007, προκειμέ-
νου να αξιοποιηθεί το αμερικανι-
κό επενδυτικό ενδιαφέρον που
εκδηλώθηκε στις επαφές στις
ΗΠΑ.

<<<<<<

Σημαντική συνεισφορά στην
επενδυτική προσοχή που συγ-
κεντρώνει η ΑΟΖ έχει η γεώτρη-
ση στο τεμάχιο 5, όπου πέρα από
τις αναμενόμενες ποσότητες
υδρογονανθράκων έχει δώσει
πληροφορίες και για τη γεωλογία
της περιοχής. 

ΑΔΕΙΕΣ ΕΡΕΥΝΑΣ
Τεμάχιο 5 Χορηγήθηκε το 2021
Τεμάχιο 6 Χορηγήθηκε το 2017
Τεμάχιο 7 Χορηγήθηκε το 2019
Τεμάχιο 8 Χορηγήθηκε το 2017
Τεμάχιο 10 Χορηγήθηκε το 2017
Τεμάχιο 11 Χορηγήθηκε το 2013

ΑΔΕΙΑ ΕΚΜΕΤΑΛΛΕΥΣΗΣ
Τεμάχιο 12 (Αφροδίτη) Χορηγήθηκε το 2019

Στις ΗΠΑ η κυπριακή αποστολή έγινε δέκτης του ενδιαφέροντος από επενδυτές για παρουσία στα ενεργειακά της
Ανατολικής Μεσογείου, με την Κύπρο να αποτελεί γέφυρα για τις επιχειρηματικές τους δραστηριότητες.
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Tης ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Χρειάζεται επιμονή για να ανεβάσουμε
ψηλά τον πήχη στην ξενοδοχειακή
βιομηχανία και να δημιουργήσουμε
μια απίθανη Κύπρο, καταστώντας
την ολόχρονο τουριστικό προορισμό,
ανέφερε ο γενικός διευθυντής του
Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων
(ΠΑΣΥΞΕ) Χρίστος Αγγελίδης. Ανα-
φορικά με τις επιπτώσεις στον του-
ρισμό της Κύπρου λόγω του παγκό-
σμιου εμπορικού πολέμου με την επι-
βολή των δασμών, ο κ. Αγγελίδης επι-
σήμανε ότι ο αντίκτυπος δεν θα είναι
άμεσος αλλά έμμεσος καθώς το τοπ
πέντε των αγορών μας εξάγει στις
ΗΠΑ. 

Ο γενικός διευθυντής του ΠΑΣΥΞΕ
υπογράμμισε ότι κρίνεται επιτακτική
η αναβάθμιση του τουριστικού μας
προϊόντος, καθώς σύντομα θα απο-
κτήσουμε και έναν άλλο ανταγωνιστή
που είναι η Σαουδική Αραβία, η οποία
χτίζει τουριστικές πόλεις πάνω στην
Ερυθρά θάλασσα. 

Σε μια χώρα που έχει και έλλειψη
κλινών για τα νεαρά ζευγάρια, η ρα-
γδαία αύξηση των καταλυμάτων βρα-
χυχρόνιας μίσθωσης έχει βάλει και
πίεση σε ορισμένες περιοχές σε σχέ-
ση με το στεγαστικό, τόνισε ο κ. Αγ-
γελίδης. Εμείς ζητούμε να υπάρξει
μια μελέτη για το αν θα υπάρξει τα-
βάνι στον αριθμό των AirBnb σημεί-
ωσε.

-Ποια είναι η εικόνα που καταγρά-
φουν σήμερα οι προκρατήσεις των
ξενοδοχείων για την καλοκαιρινή
περίοδο;

- Οι προκρατήσεις για την καλο-
καιρινή περίοδο με βάση τα όσα μας
αναφέρουν τα μέλη μας, είναι ικανο-
ποιητικές. Αν λάβει κανείς υπόψη ότι
η περσινή χρονιά θεωρείται εξαιρε-
τική, το γεγονός ότι διαφαίνεται πως
κινούμαστε ελαφρώς πιο πάνω από
πέρσι, είναι μια πολύ θετική ένδειξη.

Συγκεκριμένα, οι αριθμοί των προ-
κρατήσεων είναι αυξημένοι σε πο-
σοστό 5-6% σε σχέση με πέρσι. Πα-
ράλληλα, όμως, παραμένουμε συγ-
κρατημένοι, παρακολουθώντας την
ευρύτερη αναταραχή που δημιουρ-
γείται από τον εν εξελίξει εμπορικό
πόλεμο που έχει κηρύξει ο Αμερικανός
πρόεδρος. Αν η παρούσα κατάσταση
πάρει διαστάσεις, τότε αναμένεται
ότι θα υπάρξει επηρεασμός, υπό την
έννοια ότι βιομηχανικές χώρες θα
μειώσουν θέσεις εργασίας με αποτέ-
λεσμα να επηρεαστεί το βιοτικό επί-
πεδο σε πολλές χώρες. Ως αποτέλεσμα,
ιδιαίτερα η μεσαία τάξη, θα περιορίσει
τα έξοδά της. Ας μην ξεχνάμε ότι οι
πέντε κορυφαίες τουριστικές αγορές
της Κύπρου, έχουν σημαντικές εξα-
γωγές προς τις ΗΠΑ. Στα θετικά ση-
μειώνουμε τη διαπίστωση μεγάλου
ενδιαφέροντος και από άλλες αγορές,
όπως η Μέση Ανατολή ή αραβικές
χώρες. 

Καλή αγορά η Πολωνία
- Ποιες αγορές βλέπουμε ότι κα-
ταγράφουν αύξηση κατά την κα-
λοκαιρινή περίοδο;

- Η αγορά που κινείται τα τελευταία
χρόνια καλύτερα είναι η Πολωνία και
αυτό είναι ευχάριστο διότι υπάρχουν
δυνατότητες. Αυξήσεις παρατηρούν-
ται και από τις σκανδιναβικές χώρες.
Εκεί, ωστόσο, που θα πρέπει να δώ-
σουμε στρατηγικά τις δυνάμεις μας
είναι η γερμανική αγορά, διότι μια
αύξηση της τάξης του 1-2% συνεπά-
γεται με επιπλέον 100-200 χιλιάδες
τουρίστες. Εξάλλου, η αύξηση των
Γερμανών τουριστών αναμένεται να

αλλάξει και πολλά δεδομένα στα ξε-
νοδοχεία της Κύπρου. Φέτος αναμέ-
νουμε ότι θα μας επισκεφθούν επι-
πλέον 60 χιλιάδες Γερμανοί τουρίστες,
κάτι που αν επιβεβαιωθεί θα σημαίνει
ότι θα φτάσουμε τις 300 χιλιάδες από
τη συγκεκριμένη αγορά. Γενικότερα,
το ζήτημα με τη γερμανική αγορά εί-
ναι ότι υπάρχει δυνατότητα να ταξι-
δέψουν τόσο στην αρχή όσο και στο
τέλος μιας τουριστικής σεζόν. Δηλαδή
Οκτώβριο, Νοέμβριο, Μάρτιο και
Απρίλιο. 

-Εκτιμάτε ότι θα κινηθούν σε υψη-
λότερα επίπεδα οι τζίροι και οι
κρατήσεις των ξενοδοχείων σε
σχέση με την περσινή αντίστοιχη
περίοδο;

- Ήταν αυξημένοι οι τζίροι το 2024,
ωστόσο σε ανοδική πορεία ήταν και
τα ανελαστικά κόστη (επιτόκια, πρώ-
τες ύλες και ενέργεια) με αποτέλεσμα
να μην είναι τόσο υψηλή η κερδο-
φορία. Ο παράγοντας κερδοφορία,
είναι σημαντικός προκειμένου να
κρατηθούν σε υψηλά επίπεδα οι υπη-
ρεσίες, η απασχόληση στον κλάδο
και οι περαιτέρω επενδύσεις σε έργα
υποδομών και αναβάθμισης των ξε-
νοδοχειακών μονάδων. 

-Προγραμματίζονται από τα μέλη
σας οποιεσδήποτε μειώσεις τιμών
για την καλοκαιρινή περίοδο;

-Τα πλείστα των ξενοδοχείων προ-
σφέρουν early booking discounts
από 10-20%, τα οποία μπορεί ο κό-
σμος να παρακολουθεί και να επιλέ-
γει. Υπάρχει περίοδος για να κάνουν
κρατήσεις σε ελκυστικές τιμές σε ξε-

νοδοχεία 4ων και 5 αστέρων. Όμως,
θα πρέπει να προνοήσουν για να
βρουν αυτές τις ελκυστικές τιμές
όπως και οι επισκέπτες μας από το
εξωτερικό.

Νέες μονάδες και ανακαινίσεις
-Πόσα νέα ξενοδοχεία έχουν ανοί-
ξει ή είναι υπό κατασκευή προ-
κειμένου να προλάβουν το φετινό
καλοκαίρι και σε ποιες επαρχίες;
Έχουν γίνει και πολλές ανακαινί-
σεις ξενοδοχείων τόσο στα παράλια
όσο και στις ορεινές περιοχές;

-Έχουν γίνει εκτεταμένες ανακαι-
νίσεις σε κάποια ξενοδοχεία. Αυτό
το γεγονός είναι ιδιαίτερα σημαντικό,
καθώς αναβαθμίζεται η βιομηχανία
και θωρακίζεται έναντι του ανταγω-
νισμού στη Μεσόγειο που μεγαλώνει
και θα μεγαλώνει. Σύντομα, εξάλλου,
θα αποκτήσουμε και έναν άλλο αν-
ταγωνιστή που είναι η Σαουδική Αρα-
βία, η οποία χτίζει τουριστικές πόλεις
πάνω στην Ερυθρά Θάλασσα απέ-
ναντι από την Αίγυπτο. Οπότε θα
επηρεαστεί ολόκληρη η περιοχή.
Εμείς από τη μεριά μας οφείλουμε
να είμαστε ένα βήμα μπροστά να
αναβαθμίσουμε το τουριστικό μας
προϊόν. Μπορούμε να το καταφέρου-
με. Χρειάζεται επιμονή για να ανε-
βάσουμε ψηλά τον πήχη στην ξενο-
δοχειακή βιομηχανία. Αναφορικά με
τα ορεινά χρειάζεται να δοθούν επι-
πλέον κίνητρα για ανάπτυξη και άλ-
λων μονάδων.

-Πόσο έχουν κτυπήσει τις κρατή-
σεις των ξενοδοχείων τα καταλύ-
ματα βραχυπρόθεσμης μίσθωσης;

Με ποιους τρόπους ο ΠΑΣΥΞΕ σκο-
πεύει να διαχειριστεί το ζήτημα
αυτό;

-Το δικαίωμα χρήσης περιουσίας
είναι αναφαίρετο δικαίωμα στις ανοι-
κτές οικονομίες και δεν μπορούμε
να το καταργήσουμε. Η βραχυχρόνια
μίσθωση καταλυμάτων, είναι πλέον
ένα παγκόσμιο προϊόν. Σε μια χώρα
που έχει έλλειψη οικιστικών κλινών
για νεαρά ζευγάρια, η ραγδαία αύξηση
των καταλυμάτων αυτών έχει βάλει
και πίεση σε ορισμένες περιοχές όσον
αφορά το στεγαστικό. Ειδικότερα
στη Λεμεσό, στην Πάφο και στην
ελεύθερη Αμμόχωστο, υπάρχουν σή-
μερα περιορισμένες επιλογές στέγα-
σης, ή πολύ ακριβές. Από τη στιγμή
που φεύγει από την αγορά μεγάλος
αριθμός κατοικιών ή διαμερισμάτων,
τα εναπομείναντα ακριβαίνουν. Εμείς
ζητούμε να υπάρξει μια μελέτη για
το αν θα υπάρξει ταβάνι στον αριθμό
των βραχυχρόνιων μισθώσεων. Οι
λόγοι που ενδεχομένως οι τουρίστες
τα προτιμούν είναι ότι προσφέρουν
μια ελευθερία κινήσεων και ίσως σε
κάποιες περιπτώσεις να είναι πιο οι-
κονομικά. Υπάρχουν ωστόσο και κά-
ποιοι παράγοντες, όπως η ασφάλεια
και υγεία αλλά και το ζήτημα των φο-
ρολογιών και αδειοδοτήσεων που
πρέπει να ελεγχθούν με μεγαλύτερη
αυστηρότητα από το κράτος. Σίγουρα
οι βραχυχρόνιες μισθώσεις ανταγω-
νίζονται τα ξενοδοχεία, εξ ου και
απαίτησή μας είναι η πλήρης θεσμο-
θέτηση και έλεγχός τους, ώστε να
μην δημιουργούνται συνθήκες αθέ-
μιτου ανταγωνισμού. Ένα ερώτημα
που τίθεται είναι εάν ως επιχείρηση

που φιλοξενεί τουρίστες πληροί όλα
τα μέτρα ασφάλειας υγιεινής και πλη-
ρώνει όλα τα τέλη που θα έπρεπε να
πληρώνει. Σίγουρα τα AirBnb έχουν
κάνει τη ζημιά στα ξενοδοχεία καθώς
γύρω στο 20% του αριθμού των αφί-
ξεων που θα τους αναλογούσαν από
τα αεροδρόμια χάνεται. 

-Πώς θα λειτουργήσει το σχέδιο
χορηγιών για την εγκατάσταση
μικρών μονάδων αφαλατώσεων
σε ξενοδοχειακές μονάδες και πό-
σο οι οποιασδήποτε φύσεως ερ-
γασίες ενδέχεται να επηρεάσουν
την παρεχόμενη ποιότητα των
υπηρεσιών προς τους πελάτες τους
δεδομένου ότι η τουριστική πε-
ρίοδος έχει ήδη ξεκινήσει;

-Η πρόθεση και προσπάθεια εγ-
κατάστασης μικρών μονάδων αφα-
λάτωσης στα ξενοδοχεία είναι βήμα
προς την ορθή κατεύθυνση. Ωστόσο,
υπάρχουν σημεία τα οποία χρήζουν
προσοχής ώστε να μπορέσει το σκε-
πτικό αυτής της πολιτικής να φέρει
αποτελέσματα, όπως η έγκαιρη εξεύ-
ρεσή τους από την αγορά, η γρήγορη
αδειοδότηση και λειτουργία τους.
Αυτό σίγουρα χρειάζεται τον χρόνο
του, ενώ παράλληλα το υδατικό δεν
είναι ένα ζήτημα που μπορεί να πε-
ριμένει. Το κράτος, πέραν του προ-
γράμματος Deminimis, θα πρέπει
να εξεύρει και άλλες μεθόδους όπως
για παράδειγμα ο γενικός απαλλα-
κτικός μηχανισμός. Είναι κάτι που
έχουμε προτείνει στην υπουργό Γε-
ωργίας και αναμένουμε τα νεότερα.
Το άλλο ζήτημα σχετίζεται με την
υψηλή κατανάλωση ενέργειας αυτών
των μονάδων, ως εκ τούτου θεωρούμε
απαραίτητη τη σύνδεσή τους με μο-
νάδες Ανανεώσιμων Πηγών Ενέρ-
γειας. 

-Ποιες είναι οι σημαντικότερες
προκλήσεις που αντιμετωπίζει σή-
μερα ο ξενοδοχειακός κλάδος;

-Αν βάλουμε στην άκρη τα ση-
μαντικά ζητήματα της ενέργειας και
του υδατικού, η άλλη μεγάλη πρό-
κληση για τον κλάδο, είναι η επαρκής
επαγγελματική στελέχωση. Τόσο σε
εξειδικευμένα όσο και σε ανειδίκευτα
χέρια. Για να πετύχουμε τον στόχο,
η Κύπρος να γίνει ένας ολόχρονος
τουριστικός προορισμός, 12 μήνες
τον χρόνο, χρειαζόμαστε μια εθνική
στρατηγική για τον τουρισμό, η
οποία θα καλύπτει και αυτό το ζή-
τημα. Γύρω από αυτή τη στρατηγική,
θα πρέπει να συστρατευτούμε όλοι
οι ενδιαφερόμενοι φορείς του του-
ρισμού. Θα πρέπει να αλλάξουμε
πολλά πράγματα και στη νοοτροπία
και την κουλτούρα μας για να γίνει
αυτό.

-Ποια είναι τα σχέδια του συνδέ-
σμου για την ανάπτυξη και την
υποστήριξη των μελών του;

-Ο ΠΑΣΥΞΕ είναι ο μακροβιότερος
σύνδεσμος οικονομικής δραστηριό-
τητας στην Κύπρο. Εξ ου και για εμέ-
να, περιποιεί μεγάλη τιμή που διατελώ
γενικός διευθυντής. Αισθάνομαι με-
γάλη ευθύνη ως προς την υπεράσπιση
των συμφερόντων των μελών μας.
Ταυτόχρονα, έχω ευθύνη να σφυρη-
λατήσω τη σύμπνοια διότι αυτή θα
φέρει την ευημερία του συνδέσμου
και της τουριστικής βιομηχανίας.
Επιπλέον, στοχεύουμε στην ενίσχυση
των αναπτυξιακών προγραμμάτων
για να συμβάλουν στον εκμοντερνι-
σμό της ξενοδοχειακής βιομηχανίας,
κάτι που θα μας φέρει πιο κοντά στον
μεγάλο στόχο, που είναι ο ολόχρονος
τουρισμός. 

Να ανεβάσουμε 
ψηλά τον πήχη 

στον τουρισμό για 
μια απίθανη Κύπρο

Χρίστος Αγγελίδης: Αυξητικές τάσεις 
καταγράφονται από την πολωνική αγορά 

<<<<<<

Η ραγδαία αύξηση της βραχυχρό-
νιας μίσθωσης καταλυμάτων 
εντείνει το στεγαστικό πρόβλημα.

<<<<<<

H ραγδαία αύξηση των AirBnb
έχει βάλει και πίεση σε περιοχές
όσον αφορά το στεγαστικό.

Η Σαουδική Αραβία χτίζει τουριστικές πόλεις πάνω στην Ερυθρά θάλασσα και θα αποτελέσει ανταγωνιστή
μας, γι’ αυτό οφείλουμε να αναβαθμίζουμε συνεχώς το τουριστικό μας προϊόν.

-Περισσότερα από τα μισά ξενοδο-
χεία δεν είναι αδειοδοτημένα. Το
γεγονός αυτό σας προβληματίζει;
Ποιες πρωτοβουλίες έχει λάβει ο
ΠΑΣΥΞΕ προκειμένου να λάβουν
τις απαραίτητες άδειες ο ξενοδο-
χειακός τομέας; Ενυπάρχουν κίν-
δυνοι για τους επισκέπτες λόγω
της μη αδειοδότησης;

-Το συγκεκριμένο ζήτημα μας προ-
βληματίζει. Εξ ου και πραγματοποι-
ήσαμε συσκέψεις με το υφυπουργείο
Τουρισμού, με βουλευτές, με την Πυ-
ροσβεστική Υπηρεσία, προκειμένου
να βρούμε λύσεις. Πρόκειται για ένα
χρόνιο πρόβλημα που σε μεγάλο βαθμό

οφείλεται στον κατακερματισμό των
διαδικασιών και των εμπλεκομένων
στη διαδικασία της αδειοδότησης. Εμ-
πλέκονται πάρα πολλοί οργανισμοί,
γι’ αυτό και εμείς ζητούμε να απλο-
ποιηθούν οι όροι. 

Μπορεί, πρέπει και επιβάλλεται να
γίνει. Οι κυριότερες καθυστερήσεις
οφείλονται στο γεγονός ότι οι κρατικές
υπηρεσίες, συμπεριλαμβανομένης και
της Πυροσβεστικής, πρέπει να ελέγ-
ξουν χιλιάδες σημεία με περιορισμένο
αριθμό ελεγκτών. Γι’ αυτό άλλωστε
και η Πυροσβεστική Υπηρεσία ανέλαβε
μια πρωτοβουλία για απλοποίηση των
όρων ώστε οι μηχανικοί του ΕΤΕΚ να

μπορούν να υπογράφουν την αρχική
άδεια πυρόσβεσης και ακολούθως η
πυροσβεστική να ελέγχει τυχόν πρό-
σθετες ανάγκες για την προστασία
κάθε μονάδας. Στο μεσοδιάστημα η
ξενοδοχειακή μονάδα μπορεί να λει-

τουργεί νόμιμα. Πρέπει να τονίσω σε
αυτό το σημείο ότι οι πρώτοι που επι-
διώκουν να είναι ασφαλισμένες οι μο-
νάδες, οι εργαζόμενοι και οι πελάτες
τους, είναι οι ξενοδόχοι. Εμείς ζητούμε
όπως δοθεί μια παράταση ώστε όλες
οι μονάδες, μέχρι το τέλος του 2025,
να καταθέσουν τα απαιτούμενα έγ-
γραφα για αδειοδότηση, ώστε μέχρι
τις 31/12/27 να μην υπάρχει ούτε μια
μονάδα μη αδειοδοτημένη. Προσωπικά
έχω την άποψη ότι το νέο πλαίσιο δεν
εξυπηρετεί τον σκοπό του, συνεπώς
η άποψή μας είναι ότι απαιτείται επα-
νεξέταση του πλαισίου αδειοδοτήσεων.
Ζητούμε την απλοποίηση του πλαισίου

χωρίς να θυματοποιείται η ασφάλεια
που είναι το πρώτιστο. Είναι ένα πράγ-
μα η ασφάλεια των ξενοδοχειακών
μονάδων και άλλο πράγμα η αδειοδό-
τησή τους. Το πρώτο και πιο σημαντικό
για εμάς, είναι η ασφάλεια. 

Θεωρώ ότι όλες οι μονάδες που λει-
τουργούν σήμερα είναι απόλυτα ασφα-
λείς, παρά το γεγονός ότι ενδεχομένως
να μην έχουν αδειοδοτηθεί για τυπι-
κούς λόγους. Εμείς εισηγούμαστε να
δημιουργηθεί ένας φορέας τύπου one
stop shop που να ασχολείται αποκλει-
στικά με τις αδειοδοτήσεις των ξενο-
δοχείων, ούτως ώστε οι διαδικασίες
να είναι αποτελεσματικές. 

Εισηγούμαστε φορέα τύπου one stop shop
<<<<<<

Απλοποίηση 
του πλαισίου 

αδειοδότησης χωρίς 
θυματοποίηση της

ασφάλειας.
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Προθυμία των τραπεζών να χο-
ρηγήσουν δάνεια διαπιστώνεται 
από τις μικρομεσαίες επιχειρή-
σεις στη χώρα μας κατά το 2024, 
με βάση την έρευνα SAFE που 
πραγματοποιείται από την ΕΚΤ, 
τα στοιχεία της οποίας ανατρέ-
πουν τη γενικευμένη πεποίθηση 
ότι οι τράπεζες κρατούν κλειστή 
την κάνουλα της ρευστότητας. 

Την ίδια στιγμή, οι επιχειρή-
σεις αναφέρουν μειωμένες ανά-
γκες για χρηματοδότηση, και 
βασικότερος λόγος σύμφωνα 
με τα στοιχεία της έρευνας εί-
ναι η επάρκεια κεφαλαίων που 
με βάση τα στοιχεία του 2024 
ανήλθε στο υψηλότερο επίπε-
δο (42%) που έχει καταγραφεί 
από το 2010, όταν το αντίστοιχο 
ποσοστό ήταν στο 52%. Από τις 
επιχειρήσεις που έχουν ζητήσει 
δάνειο από τις τράπεζες με βάση 
την τελευταία καταγραφή για το 
δ΄ τρίμηνο του 2024, το ποσοστό 
των αιτημάτων που απορρίφθη-
κε μειώθηκε στο 7% (από 12% 
τα προηγούμενα τρίμηνα του 
2024), ενώ αυξημένο στο 52% 
(από 40%) ήταν το ποσοστό των 
επιχειρήσεων που δήλωσαν ότι 
το αίτημά τους ικανοποιήθηκε 
κατά το μεγαλύτερο μέρος.

Αποτέλεσμα των τάσεων αυ-
τών ήταν ο δείκτης για το κενό 
χρηματοδότησης των μικρομε-
σαίων επιχειρήσεων στη χώρα 
μας να περάσει σε αρνητικό έδα-
φος και συγκεκριμένα στο -3% 
σε αντίθεση με τις αντίστοιχες 
τάσεις στην Ευρωζώνη όπου 
οι επιχειρή σεις που συμμετέ-
χουν στην έ ρευνα SAFE της ΕΚΤ 

απάντησαν ό τι η διαθεσιμό τητα 
τραπεζικώ ν δανεί ων σημεί ωσε 
υποχώ ρηση λό γω της υποτονι-
κή ς προθυμί ας των τραπεζώ ν 
να χορηγή σουν πιστώ σεις, 
οδηγώντας σε μικρή διεύρυν-
ση στο +1% του αντίστοιχου 
δεί κτη. Οπως παρατηρεί η ΤτΕ 
σε ό,τι αφορά  τους ό ρους και τις 
προϋ ποθέ σεις χορή γησης δα-
νεί ων, τόσο στην Ελλά δα όσο 
και συνολικά  στη Ζώ νη του Ευ-
ρώ , τα αποτελέ σματα της έ ρευ-
νας αντανακλού ν την αποτελε-
σματικό τητα της μεί ωσης των 
επιτοκί ων πολιτική ς της ΕΚΤ, 
καθώ ς το δ΄ τρί μηνο του 2024 η 

πλειονό τητα των επιχειρή σεων 
αναφέ ρει μεί ωση των τραπεζι-
κώ ν επιτοκί ων.

Η πρόσβαση στη χρηματο-
δότηση διευκολύνθηκε από την 
ενεργοποίηση χρηματοδοτικών 
εργαλείων, δηλαδή μέσω της Ευ-
ρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσε-
ων, της Ελληνικής Αναπτυξια-
κής Τράπεζας και του Ταμείου 
Ανάκαμψης, που συνεισέφεραν 
το 24% των συνολικών χορηγή-
σεων προς επιχειρήσεις ύψους 
25,5 δισ. ευρώ. Οπως εκτιμά η 
ΤτΕ στην ετήσια έκθεση διοικη-
τή, οι προοπτικές για την εξέλι-
ξη της τραπεζικής χρηματοδό-

τησης το 2025 προδιαγράφονται 
θετικές, καθώς αναμένεται η 
μείωση των επιτοκίων που θα 
ενισχύσει τη ζήτηση για δάνεια 
εκ μέρους των επιχειρήσεων 
και η επιτάχυνση των έργων 
του ΤΑΑ. 

Συγκεκριμένα, το 2024 μέ-
σω των χρηματοδοτικών εργα-
λείων της ΕΤΕπ και της ΕΑΤ οι 
επιχειρήσεις και οι ελεύθεροι 
επαγγελματίες έλαβαν δάνεια 
ύψους 3,7 δισ. ευρώ, περισσότε-
ρα κατά 1,7 δισ. ευρώ σε σχέση 
με το 2023, με συνέπεια το με-
ρίδιο των τραπεζικών δανείων 
που συνδέεται με τα συγκεκρι-
μένα χρηματοδοτικά εργαλεία 
να αυξηθεί στο 14% από 11% 
το 2023. 

Η πλειονότητα των χρηματο-
δοτικών πόρων, δηλαδή τα τρία 
τέταρτα περίπου, κατευθύνθη-
κε προς επιχειρήσεις μικρού και 
μεσαίου μεγέθους.

Επιπλέον, το 2024 από το δα-
νειακό σκέλος του ΤΑΑ εκτα-
μιεύθηκαν επιχειρηματικά δά-
νεια ύψους 2,6 δισ. ευρώ, εκ των 
οποίων το 1,5 δισ. ευρώ είναι 
κεφάλαια του Μηχανισμού και 
τα υπόλοιπα τραπεζικά δάνεια. 
Οπως παρατηρεί η ΤτΕ, οι εκτα-
μιεύσεις δανείων προς τους τε-
λικούς δικαιούχους επιταχύνθη-
καν το 2024, εξέλιξη που είναι 
αναμενόμενη καθώς τα δάνεια 
του Μηχανισμού είναι επενδυ-
τικά και άρα ως επί το πλείστον 
τμηματικών εκταμιεύσεων. Ως 
συνέπεια οι σωρευτικές εκτα-
μιεύσεις δανείων στο τέλος του 
2024 ανήλθαν στο 40% της αξί-
ας των συμβάσεων έναντι 22% 
στο τέλος του 2023.

Τα στοιχεία της έρευνας SAFE που πραγματοποιείται από την ΕΚΤ ανα-
τρέπουν τη γενικευμένη πεποίθηση ότι οι τράπεζες κρατούν κλειστή την 
κάνουλα της ρευστότητας. 
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Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Σε 2,4% διαμορφώθηκε ο πληθωρι-
σμός τον Μάρτιο, με αρνητική έκ-
πληξη τον πληθωρισμό των τρο-
φίμων, ο οποίος διαμορφώθηκε σε 
2,2%. Σε μηνιαία βάση, εξάλλου, 
ο δείκτης τιμών καταναλωτή αυ-
ξήθηκε κατά 1,4%, με τον υποδεί-
κτη των τροφίμων και μη αλκοο-
λούχων ποτών να ενισχύεται τον 
Μάρτιο του 2025 σε σύγκριση με 
τον Φεβρουάριο του 2025 κατά 
0,9%. Ετσι, μπορεί τον Μάρτιο 
του 2025 η τιμή του ελαιολάδου 
να εμφανίζεται μειωμένη κατά 
23,3% σε σύγκριση με την αντί-
στοιχη περυσινή περίοδο, όμως 
οι τιμές σε σειρά άλλων τροφίμων 
είναι σημαντικά αυξημένες. Αυ-
ξήσεις καταγράφηκαν στα ακό-
λουθα είδη διατροφής: 4,9% στα 
κρέατα, 5,7% στα άλλα προϊόντα 
αρτοποιίας και ζαχαροπλαστικής, 
7,3% στα φρέσκα ψάρια, 9,7% στα 
άλλα βρώσιμα έλαια, 6,7% στα 
φρούτα, 4,1% στα λαχανικά, 6% 
σε ζάχαρη - σοκολάτες, 8,5% σε 
καφέ, 6% στους χυμούς.

Κατά 10,5% αυξήθηκαν σε ετή-
σια βάση τα ενοίκια των κατοικι-
ών, κατά 10,4% η τιμή του ηλε-
κτρικού ρεύματος, κατά 54,5% η 
τιμή του φυσικού αερίου, κατά 
10,8% οι τιμές των ξενοδοχείων, 
κατά 5,7% οι τιμές των υπηρεσιών 
εστίασης, κατά 7% τα ασφάλιστρα 
υγείας, κατά 5,6% τα ασφάλιστρα 
οχημάτων. 

Αλλωστε, σύμφωνα με την ΕΛ-
ΣΤΑΤ, οι αυξήσεις τιμών σε φυ-
σικό αέριο, ξενοδοχεία, ενοίκια 
κατοικιών, ηλεκτρικό ρεύμα και 
άλλα βρώσιμα έλαια ήταν οι μεγα-
λύτερες σε ετήσια βάση. Από την 
άλλη, οι πέντε μεγαλύτερες ετήσι-
ες μειώσεις τιμών ήταν στο ελαι-
όλαδο, στον εξοπλισμό επεξερ-
γασίας ήχου και εικόνας (-12%), 

στο πετρέλαιο θέρμανσης (-8,8%), 
στα καύσιμα - λιπαντικά (-6,7%) 
και στα μεταχειρισμένα αυτοκί-
νητα (-4%). 

Σε μηνιαία βάση, τον Μάρτιο 
του 2025 σε σύγκριση με τον Φε-
βρουάριο του 2025 καταγράφηκαν 
μεγάλες αυξήσεις στα αεροπορι-
κά εισιτήρια (14,6%), στα νωπά 
φρούτα (9,8%), στα ξενοδοχεία 
(8,1%), σε σάλτσες - καρυκεύμα-

τα (5,8%), στον καφέ (2,7%), στα 
κρέατα (2,5%).  

Μειώσεις σε μηνιαία βάση κα-
ταγράφηκαν πολύ μικρές και συ-
γκεκριμένα 0,3% στην ομάδα «Αλ-
κοολούχα ποτά και καπνός», λόγω 
μείωσης κυρίως των τιμών στα μη 
σερβιριζόμενα αλκοολούχα ποτά, 
κατά 0,2% στην ομάδα «Στέγαση», 
λόγω μείωσης των τιμών στο πε-
τρέλαιο θέρμανσης, και 0,5 στην 
ομάδα «Υγεία», λόγω μείωσης κυ-
ρίως των τιμών στα φαρμακευτι-
κά προϊόντα. Μέρος, πάντως, της 
μείωσης στην ομάδα «Στέγαση» 
αντισταθμίστηκε από την αύξηση 
των τιμών στα ενοίκια κατοικιών 
και στο φυσικό αέριο.

Μεγάλες ανατιμήσεις
και τον Μάρτιο

στις τιμές των τροφίμων

Στα 25,5 δισ. ευρώ τα δάνεια
προς επιχειρήσεις το 2024

Με εργαλεία των ΕΤΕπ, ΕΑΤ, Ταμείου Ανάκαμψης το 24% των χορηγήσεων

Σε μηνιαία βάση ο δείκτης τιμών 
καταναλωτή αυξήθηκε κατά 1,4%.
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Λίγες ώρες αφότου άνοιξε το νέο 
του πρόγραμμα για Αμερικανούς 
ερευνητές, με τίτλο «Safe Place 
for Science» (Ασφαλές μέρος για 
την επιστήμη»), ως αντίδραση 
στις πολιτικές της κυβέρνησης 
Τραμπ, το Πανεπιστήμιο Aix 
Marseille University στη Γαλλία 
έλαβε την πρώτη του αίτηση.   

Εκτοτε το πανεπιστήμιο, 
γνωστό για τα επιστημονικά 
του προγράμματα, λαμβάνει πά-
νω από δέκα αιτήσεις την ημέ-
ρα από αιτούντες «επιστημονι-
κό άσυλο», όπως τους θεωρεί.  

Κι άλλα πανεπιστήμια στη 
Γαλλία και στην Ευρώπη έσπευ-
σαν να σώσουν τους Αμερικα-
νούς πανεπιστημιακούς, οι 
οποίοι τρέπονται σε φυγή λό-
γω των δραστικών περικοπών 
σε θέσεις εργασίας και προ-
γράμματα από την κυβέρνη-
ση Τραμπ, καθώς και εξαιτίας 
επιθέσεων σε ολόκληρα πεδία 
έρευνας, σημειώνουν οι New 
York Times.    

∆εν διακυβεύονται μόνο με-
μονωμένες θέσεις εργασίας, αλ-
λά και ολόκληρος ο θεσμός της 
ελεύθερης επιστημονικής έρευ-
νας, λένε πρυτάνεις πανεπιστη-
μίων. Επίσης σπεύδουν να κα-
λύψουν τεράστιες «τρύπες» που 
προκάλεσαν οι περικοπές στη 
συλλογική έρευνα, ιδίως στους 
τομείς που στόχευσε η κυβέρ-
νηση Τραμπ, όπως η κλιματική 
αλλαγή, η δημόσια υγεία, η πε-
ριβαλλοντική έρευνα, το φύλο 
και η διαφορετικότητα.    

Αν αυτό το κίνημα γίνει τά-
ση, ίσως αντιστραφεί ένα μα-
κροχρόνιο brain drain, το οποίο 
επί πολλές γενιές έσπρωχνε 
επιστήμονες στις ΗΠΑ. Ενώ 
οι αλλαγές στις ΗΠΑ προσφέ-
ρουν μια ευκαιρία για ενίσχυ-
ση των ευρωπαϊκών ερευνητι-
κών κέντρων, οι περισσότεροι 
ακαδημαϊκοί λένε ότι το άμεσο 
κίνητρό τους δεν είναι ο αντα-
γωνισμός. «Αυτό το πρόγραμ-
μα συνδέεται τελικά με την 
αγανάκτηση, διακηρύσσει ότι 
αυτό που συμβαίνει στις ΗΠΑ 
δεν είναι φυσιολογικό», δήλω-
σε ο Ερίκ Μπέρτον, πρόεδρος 
του Aix Marseille University, το 
οποίο δρομολόγησε 15 εκατ. ευ-
ρώ για 15 θέσεις τριετίας.  

Η κυβέρνηση Τραμπ περι-
κόπτει θέσεις και «παγώνει» 
επιστημονικά κονδύλια, στο 
πλαίσιο των ευρύτερων μέτρων 
περικοπής εξόδων. Το Εθνικό 
Ινστιτούτο Υγείας, το μεγαλύ-
τερο ταμείο βιοϊατρικής έρευ-
νας στον κόσμο, απέλυσε 1.200 
εργαζομένους και «πάγωσε» τις 

διαδικασίες αξιολόγησης επι-
δοτήσεων, ουσιαστικά κόβο-
ντας την κρατική στήριξη σε 
ερευνητικά έργα και εργαστή-
ρια των ΗΠΑ. Εγιναν απολύσεις 
και στην Εθνική Υπηρεσία Ωκε-
ανών και Ατμόσφαιρας (ΝΟΑΑ), 
στο Εθνικό Ιδρυμα Επιστήμης 
(NSF), στην αμερικανική γεω-
λογική έρευνα (USGS) και στα 
Κέντρα Ελέγχου και Πρόληψης 
Νοσημάτων (CDC).   

Εκτός αυτού, ορισμένες αμε-
ρικανικές υπηρεσίες αφαίρε-
σαν από τις ιστοσελίδες τους 
και από τις αιτήσεις επιχορη-
γήσεων όρους που θεωρούνται 
απαράδεκτοι για την κυβέρνη-

ση Τραμπ, όπως «κλιματική αλ-
λαγή», «διαφορετικότητα» και 
«φύλο».  

«Αυτό που βλέπουμε σήμε-
ρα είναι στην πραγματικότητα 
λογοκρισία, λογοκρισία θεμελι-
ωδών αξιών», δήλωσε η δρ Για-
σμίν Μπελκάιντ, πρόεδρος του 
Ινστιτούτου Παστέρ στο Παρίσι, 
η οποία μετακόμισε πέρυσι στη 
Γαλλία έπειτα από 30 χρόνια 
στις ΗΠΑ, όπου ηγήθηκε του 
Κέντρου Ανοσολογίας του NΙΗ.  

Ο Φιλίπ Μπατίστ, ο Γάλλος 
υπουργός Ανώτερης Εκπαί-
δευσης και Ερευνας, ο οποίος 
ήταν παλαιότερα επικεφαλής 
του Γαλλικού Εθνικού Κέντρου 
Ερευνών ∆ιαστήματος, περιέ-
γραψε τις αποφάσεις της κυ-
βέρνησης Τραμπ ως «συλλογι-
κή τρέλα» που απαιτεί γρήγορη 
και ισχυρή απάντηση από ολό-
κληρο τον κόσμο.  

Συνεργάζεται με τους προέ-
δρους γαλλικών πανεπιστημί-
ων, ώστε να δημιουργήσουν 
ένα κυβερνητικό πρόγραμμα. 
Επίσης ασκεί πίεση για μια πα-
νευρωπαϊκή απάντηση, συμπε-
ριλαμβανομένης μιας επιστολής 

με την υπογραφή υπουργών 
από 11 ευρωπαϊκές χώρες, η 
οποία απαιτεί συντονισμένη 
προσπάθεια και χρηματοδότη-
ση από την Κομισιόν σε νεο-
φυείς επιχειρήσεις, έρευνα και 
καινοτομία.   

Τουλάχιστον 350 επιστήμο-
νες υπέγραψαν το αίτημα που 
δημοσιεύθηκε τον περασμένο 
μήνα στη γαλλική εφημερίδα Le 
Monde, καλώντας αντίστοιχα 
την Κομισιόν να δημιουργήσει 
ένα ταμείο έκτακτης ανάγκης 
750 εκατ. ευρώ για την εξυπη-
ρέτηση πανεπιστημιακών που 
δουλεύουν στις ΗΠΑ.   

Εκπρόσωπος της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής δήλωσε ότι προ-
γραμματίζεται σχετική συνε-
δρίαση, ώστε να βρεθεί η πιο 
αποδοτική απάντηση.    

H δρ Μπελκάιντ είπε: «Θα 
μπορούσαμε να χάσουμε μία 
γενιά επιστήμης, μία γενιά επι-
στημόνων, κάτι από το οποίο 
δεν μπορούμε να ανακάμψου-
με. Είναι καθήκον μας συλλο-
γικά να διασφαλίσουμε ότι η 
επιστήμη εν συνόλω προστα-
τεύεται».  

Η κυβέρνηση Τραμπ περικόπτει θέσεις και «παγώνει» επιστημονικά κονδύλια, στο πλαίσιο των ευρύτερων μέ-
τρων περικοπής εξόδων. ∆εν διακυβεύονται μόνο μεμονωμένες θέσεις εργασίας, αλλά και ολόκληρος ο θεσμός 
της ελεύθερης επιστημονικής έρευνας, τονίζουν πρυτάνεις πανεπιστημίων.    
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Αν αυτό το κίνημα 
γίνει τάση, ίσως 
αντιστραφεί ένα 

μακροχρόνιο brain 
drain από την Ευρώπη 

προς τις Ηνωμένες 
Πολιτείες.  

Αμερικανοί ερευνητές ζητούν
άσυλο σε ευρωπαϊκά πανεπιστήμια   

Βροχή αιτήσεων στο Aix Marseille για το πρόγραμμα «Safe Place for Science»   

ΑΝΑΛΥΣΗ

Οι αποδόσεις των ομολόγων του 
αμερικανικού δημοσίου σημείω-
σαν άνοδο χθες, καθώς οι επεν-
δυτές πούλησαν μαζικά το αμε-
ρικανικό χρέος που συνήθως 
αντιμετωπίζεται ως ασφαλές 
καταφύγιο. Στη Βρετανία μια 
τέτοια παρατεταμένη κατά-
σταση το 2022 οδήγησε στην 
πτώση της τότε πρωθυπουργού 
Λιζ Τρας, που θα μείνει, έτσι, 
στη μνήμη των Βρετανών για 
τη βραχύτερη πρωθυπουργική 
θητεία στην Ιστορία της χώρας.  

Οι παραλληλισμοί ανάμεσα 
στον πρόεδρο Τραμπ και την 
πρώην πρωθυπουργό της Βρε-
τανίας Λιζ Τρας γίνονται ολο-
ένα και πιο κραυγαλέοι. Η κ. 
Τρας προκάλεσε αναταραχή 
στις αγορές το φθινόπωρο του 
2022 επειδή είχε προτείνει σα-
ρωτικές φοροαπαλλαγές και 
μειώσεις φόρων, που σχεδίαζε 
να χρηματοδοτήσει με εκτετα-
μένο δανεισμό του κράτους. Η 
κ.Τρας έχασε τελικά το παιχνίδι 
και την πρωθυπουργία εξαιτίας 
της εκτεταμένης ανησυχίας για 
τον κίνδυνο μιας χρηματοπι-
στωτικής κρίσης, επειδή είχαν 
εκτοξευθεί οι αποδόσεις των 
ομολόγων του βρετανικού δη-
μοσίου. Και τώρα αρχίζουν να 
ανεβαίνουν οι αποδόσεις των 
ομολόγων του αμερικανικού δη-
μοσίου.  

Χθες τις ώρες που άρχισαν 
να τίθενται σε ισχύ οι τελευταί-
οι δασμοί του προέδρου Τραμπ, 
συμπεριλαμβανομένων εκείνων 
στα κινεζικά προϊόντα που υπερ-
βαίνουν το 100%, η απόδοση 
των δεκαετών ομολόγων του 
αμερικανικού δημοσίου έφθα-
νε στο 4,5%, καταγράφοντας 
άνοδο από το 3,9% στο οποίο 
βρισκόταν προ ολίγων ημερών. 
Η απόδοση του 30ετούς βρέθη-
κε για λίγο πάνω από το 5%. Οι 
αποδόσεις των ομολόγων του 
αμερικανικού δημοσίου είναι 
σε γενικές γραμμές σε χαμηλό-
τερα επίπεδα από εκείνα στα 
οποία βρίσκονταν κατά την ορ-
κωμοσία του Τραμπ. Αν, όμως, 
συνεχιστούν οι μαζικές πωλή-
σεις τους, τότε θα εξαλειφθεί 
η διαφορά ανάμεσα στην αντί-
δραση που έχει τώρα η αγορά 
στους δασμούς του Τραμπ και σε 
εκείνη που είχε όταν η κ. Τρας 
ανακοίνωσε φοροαπαλλαγές. 
Οταν ανακοίνωσε τους δασμούς 
ο Αμερικανός πρόεδρος, αρχικά 
οι αποδόσεις των αμερικανικών 
ομολόγων υποχώρησαν, μολο-
νότι την ίδια στιγμή το χρηματι-
στήριο κατέγραφε απώλειες και 

το δολάριο αποδυναμωνόταν.    
Η αντίδραση αυτή αντανα-

κλούσε τις προσδοκίες για επι-
βράδυνση της ανάπτυξης, αλλά 
ταυτοχρόνως υπενθύμιζε την 
παραδοσιακή ιδιότητα της αμε-
ρικανικής αγοράς ομολόγων του 
δημοσίου που αποτελούν ασφα-
λή καταφύγια για τους επενδυ-
τές σε περιόδους κρίσης. Τώρα 
ορισμένοι οικονομικοί αναλυ-
τές εκτιμούν πως αυτό το ασφα-
λές καταφύγιο για τους επενδυ-
τές ίσως αρχίσει να παραπαίει. 
Σε ακραία περίπτωση, κάτι τέ-
τοιο θα εντείνει την πίεση στη 
Federal Reserve για να παρέμ-
βει. Να κάνει δηλαδή ακριβώς 
αυτό που έκανε η Τράπεζα της 

Αγγλίας το 2022 προκειμένου να 
θωρακίσει τη βρετανική αγορά 
ομολόγων. Στη Βρετανία τα δρα-
ματικά αυτά γεγονότα εξώθησαν 
την κ. Τρας σε ανάκληση των 
φοροαπαλλαγών και έτσι υποχώ-
ρησε η αναταραχή στην αγορά. 
Καταστράφηκε, όμως, η αξιοπι-
στία της κ. Τρας, που εξωθήθη-
κε σε παραίτηση έπειτα από 44 
ημέρες στον πρωθυπουργικό 
θώκο. Ο κ. Τραμπ, αντιθέτως, 
δεν έχει δείξει κανένα σημάδι 
πως σχεδιάζει να ανακαλέσει 
τους δασμούς και μέχρι στιγμής 
δεν φαίνεται να διαθέτει κανείς 
τους πολιτικούς μοχλούς για να 
τον εξαναγκάσει να το κάνει.  

Διαφορές και ομοιότητες μεταξύ
Ντόναλντ Τραμπ και Λιζ Τρας    

Του ΜΑΡΚ ΛΑΝΤΛΕΡ / THE NEW YORK TIMES

Η εκτόξευση των αποδόσεων των 
ομολόγων του βρετανικού δημοσί-
ου οδήγησε στην πτώση της πρω-
θυπουργού της Βρετανίας Λιζ Τρας 
το 2022.  

Χθες οι επενδυτές 
πούλησαν μαζικά το 
αμερικανικό χρέος, 

που συνήθως αντιμε-
τωπίζεται ως ασφαλές 

καταφύγιο.  

Απέναντι στο «τσουνάμι» των δα-
σμών που ανακοίνωσε ο Ντό-
ναλντ Τραμπ, οι χώρες ανά τον 
πλανήτη αλλά και οι εταιρείες 
εντός και εκτός συνόρων των 
ΗΠΑ υιοθετούν διάφορες στρα-
τηγικές και γραμμές άμυνας. Κοι-
νός τόπος η αβεβαιότητα για την 
επόμενη ημέρα, ακόμη και για 
τους κολοσσούς που έσπευσαν 
να στηρίξουν τον νέο Αμερικα-
νό πρόεδρο μετά την εκλογή 
του και βλέπουν πλέον τις με-
τοχές τους να κατακρημνίζονται. 
Ανάμεσά τους οι Apple, Amazon, 
Google, Meta, Uber, Goldman 
Sachs, Tesla και Oracle που δώ-
ρισαν από τουλάχιστον 1 εκατ. 
δολ. στην τελετή ορκωμοσίας 
του Τραμπ και είδαν τις μετοχές 
τους να βυθίζονται από 21% έως 
28% μετά τον εμπορικό πόλεμο 
της 2ας Απριλίου.  

Η αυτοκινητοβιομηχανία Tesla 
πόνταρε περισσότερα στη νέα 
εποχή Τραμπ και χάνει πολύ πε-
ρισσότερα. Ο διευθύνων σύμβου-
λος της Tesla Ελον Μασκ δώρισε 
τουλάχιστον 260 εκατ. δολ. για 
να επαναφέρει τον Τραμπ στον 
Λευκό Οίκο, αλλά είδε τις μετο-
χές της εταιρείας του να καταρ-
ρέουν κατά 48% από τα μέσα 

∆εκεμβρίου, με φόντο όχι μόνο 
τους φόβους για τους δασμούς και 
την ύφεση, αλλά και τις αντιδρά-
σεις για τη συμμετοχή του στις 
προσπάθειες μείωσης του ομο-
σπονδιακού προϋπολογισμού. 
«Εγκλωβισμένες» αισθάνονται 
και οι εταιρείες που έσπευσαν 
να υποσχεθούν καινούργια εργο-
στάσια στις ΗΠΑ στη «νέα επο-
χή Τραμπ». Από τα εργοστάσια 
αυτοκινήτων μέχρι τα χυτήρια 
αλουμινίου, ο Αμερικανός πρό-
εδρος θέλει να επαναφέρει την 
παραγωγή στις ΗΠΑ διεξάγοντας 
τον μεγαλύτερο εμπορικό πόλεμο 

από τη δεκαετία του 1930, στελέ-
χη επιχειρήσεων ωστόσο προει-
δοποιούν ότι η αβεβαιότητα καθι-
στά ριψοκίνδυνη την επένδυση 
δισ. δολαρίων στην κατασκευή 
νέων εγκαταστάσεων. Το λεγό-

μενο «reshoring» ήταν κορυφαία 
προτεραιότητα για τον Τραμπ, 
με εταιρείες όπως η Apple, η 
Diageo και η Johnson & Johnson 
να σπεύδουν να ανακοινώσουν 
επενδύσεις ύψους 1,9 τρισ. δολ. 

στις ΗΠΑ μετά την εκλογή του. 
Το πλάνο ωστόσο αποδεικνύεται 
εξαιρετικά δύσκολο. 

Η αναζήτηση ακινήτων, ο σχε-
διασμός και η κατασκευή ενός 
εργοστασίου, μαζί με τις αιτή-

σεις αδειών και την παραγγελία 
ρομπότ και άλλου κατασκευαστι-
κού εξοπλισμού σημαίνει ότι θα 
χρειαστούν χρόνια για να ολο-
κληρωθούν τα εργοστάσια και 
πολλά είναι απίθανο να ολοκλη-
ρωθούν πριν λήξει η δεύτερη θη-
τεία του Τραμπ. Την ίδια στιγμή 
πολλές είναι οι επιχειρήσεις που 
εξετάζουν μια επικίνδυνη στρα-
τηγική για την καταπολέμηση 
των δασμών: να μηνύσουν τον 
πρόεδρο Τραμπ. Το Εμπορικό 
Επιμελητήριο και άλλοι κορυφαί-
οι βιομηχανικοί όμιλοι σκέφτο-
νται εάν θα υποβάλουν μήνυση, 
γράφει η WSJ. Αναλυτές προει-
δοποιούν ότι η κριτική εναντί-
ον του προέδρου θα μπορούσε 
να προκαλέσει πλήγμα – και να 
τον κάνει να αυστηροποιήσει 
την αμφιλεγόμενη δασμολογική 
στρατηγική του. 

Η μήνυση θα προκαλούσε 
ακόμη πιο σκληρή απάντηση, 
προεξοφλούν. Η αγωγή θα ισχυ-
ριζόταν ότι ο πρόεδρος χρησιμο-
ποίησε ανάρμοστα ένα νόμο της 
δεκαετίας του 1970, τον ∆ιεθνή 
Νόμο Εκτακτων Οικονομικών 
Εξουσιών, για να επιβάλει με-
γάλο μέρος του δασμολογικού 
καθεστώτος του. 

«Οι δικηγόροι φαίνεται να 
συμφωνούν ότι αυτό είναι παρά-
νομο», λέει ο διευθύνων σύμβου-
λος του Consumer Technology 
Association, Γκάρι Σαπίρο. «Θα 
υπάρξουν αγωγές. Και το Κο-
γκρέσο θα αναγκαστεί να δρά-
σει», είπε.  

Μια αγωγή κατά των καθολι-
κών δασμών θα μπορούσε επί-
σης να υποστηρίξει ότι οι χρόνι-
ες εμπορικές ανισορροπίες που 
ανέφερε ο Τραμπ για να δικαιο-
λογήσει τις ενέργειές του δεν χα-
ρακτηρίζονται «ασυνήθιστη και 
έκτακτη» απειλή, όπως απαιτεί 
το καταστατικό. Οι δασμοί θα 
μπορούσαν επίσης να είναι ευ-
άλωτοι στο ίδιο νομικό δόγμα 
στο οποίο βασίστηκε το Ανώτα-
το ∆ικαστήριο για να καταρρί-
ψει το σχέδιο ελάφρυνσης του 
φοιτητικού χρέους της κυβέρ-
νησης Μπάιντεν και τους κανό-
νες εμβολίου ή δοκιμών COVID 
για μεγάλους ιδιωτικούς εργο-
δότες. Γνωστό ως δόγμα των με-
γάλων ερωτημάτων, εξετάζει με 
σκεπτικισμό εκτελεστικές ενέρ-
γειες τεράστιας οικονομικής και 
πολιτικής σημασίας, που δεν εί-
ναι σαφώς εγκεκριμένες από το 
Κογκρέσο.

Επιχειρήσεις στις ΗΠΑ εξετάζουν το ενδεχόμενο να μηνύσουν τον Αμερικανό πρόεδρο

Θα ισχυριστούν ότι 
χρησιμοποίησε ανάρ-

μοστα ένα νόμο της δε-
καετίας του 1970 για να 
επιβάλει τους δασμούς.  

Η Κίνα «έδειξε έλλειψη σεβασμού στις διεθνείς αγορές», ανέφερε ο Ντό-
ναλντ Τραμπ και εξέφρασε την ελπίδα ότι «στο εγγύς μέλλον θα συνειδητο-
ποιήσει πως δεν είναι πλέον ανεκτό να γδέρνει τις ΗΠΑ και άλλες χώρες». Το 
περασμένο έτος οι ΗΠΑ εισήγαγαν κινεζικά προϊόντα αξίας 438,9 δισ. δολ., 
ενώ η αξία των εξαγωγών αμερικανικών προϊόντων στην Κίνα ήταν μόλις 
143,5 δισ. δολάρια.   
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Η αγορά τέχνης και συλλεκτικών 
αντικών συρρικνώθηκε για δεύ-
τερη συνεχή χρονιά, καταγρά-
φοντας πτώση 12% το 2024 στα 
57,5 δισ. δολ., σύμφωνα με την 
ετήσια έκθεση Art Market της 
Art Basel και της UBS. Μάλιστα 
η υποχώρηση αυτή είναι η τρί-
τη μεγαλύτερη της παγκόσμιας 
αγοράς τέχνης τα τελευταία 15 
χρόνια, σύμφωνα με την έκθε-
ση, καθώς ξεπεράστηκε μόνο 
τη χρονιά της παγκόσμιας ύφε-
σης του 2009 (βουτιά 36%) και 
της πανδημίας του 2020 (μείωση 
22%), ενώ είναι στα ίδια επίπε-
δα με την πτώση 12% που κα-
ταγράφηκε το 2012.

«Ηταν συνολικά μια χρονιά 
προκλήσεων», δήλωσε η Clare 
McAndrew, της εταιρείας ερευ-
νών Arts Economics που συνέ-
ταξε την έκθεση. Οι πωλήσεις 
μειώθηκαν σχεδόν σε κάθε πε-
ριοχή, με την Κίνα να επηρεά-
ζεται περισσότερο, σημειώνο-
ντας μείωση 33%. Οι πωλήσεις 
στις ΗΠΑ, τη μεγαλύτερη αγο-
ρά τέχνης στον κόσμο, μειώθη-
καν κατά 9%, ενώ υποχώρησαν 
κατά 10% τόσο στη Γαλλία όσο 
και στην Ιταλία και κατά 15% 
στη Νότια Κορέα. «Παρά τις προ-
κλήσεις που σχετίζονται με το 
Brexit», σημειώνει η έκθεση, η 
αγορά στο Ηνωμένο Βασίλειο 
συρρικνώθηκε με πιο ήπιο πο-
σοστό (5%) και συνεχίζει να εί-
ναι η δεύτερη μεγαλύτερη αγο-
ρά τέχνης στον κόσμο.

Οπως αναφέρεται στην έκθε-
ση, η περυσινή συρρίκνωση ήρ-
θε ως συνέχεια του 2023, όταν οι 
συνολικές πωλήσεις είχαν μειω-
θεί κατά 4% με τις υψηλότερες 
τιμές να επηρεάζονται περισσό-
τερο, λόγω «των συνεχιζόμενων 
γεωπολιτικών εντάσεων, των 
οικονομικών πιέσεων και της 
μεταβαλλόμενης αγοραστικής 
συμπεριφοράς».

Ο άλλοτε ακμάζων τομέας της 
σύγχρονης τέχνης υπέστη μεγα-
λύτερο πλήγμα, καθώς οι πωλή-
σεις σε δημοπρασίες μειώθηκαν 
κατά 36%, στο 1,4 δισ. δολάρια, 
το χαμηλότερο επίπεδο από το 
2018. Η McAndrew επισημαίνει 
την τάση επιστροφής σε πιο κα-
ταξιωμένα ονόματα με μια αυ-
ξανόμενη αποστροφή των αγο-
ραστών προς το ρίσκο.«Αρκετοί 
έμποροι τέχνης κάνουν λόγο για 
έλλειψη περιέργειας των πελα-
τών», είπε. «Εκεί που γινόταν 

μάχη ανάμεσα σε συλλέκτες για 
έργα στα στούντιο των καλλι-
τεχνών, τώρα όλοι θέλουν να 
αγοράσουν κάποιον που έχουν 
ήδη ακουστά. Η όρεξη για το 
άγνωστο δεν υπάρχει πια». Η 
έκθεση σημειώνει ότι οι γκαλερί 
βασίζονται περισσότερο στους 
τρεις καλλιτέχνες τους με τις με-
γαλύτερες πωλήσεις λόγω των 
«πιο επιλεκτικών αγορών από 
τους συλλέκτες».

Ωστόσο, παρότι η αξία των 
πωλήσεων είναι μειωμένη, ο 
όγκος των συναλλαγών αυξή-
θηκε κατά 3%, αντανακλώντας 
τη μεγαλύτερη δραστηριότητα 
σε χαμηλότερο εύρος τιμών, στα 

έργα αξίας κάτω των 50.000 δο-
λαρίων. Σύμφωνα με την έκθε-
ση, οι οίκοι δημοπρασιών πού-
λησαν πέρυσι 20% λιγότερο σε 
αξία αλλά 4% λιγότερο σε όγκο. 
Παρόμοια τάση παρατηρήθηκε 
και στον τομέα των γκαλερί. Ως 
εκ τούτου, φαίνεται ότι δημιουρ-
γείται ένα πιο ισορροπημένο και 
«δημοκρατικό» περιβάλλον στην 
αγορά τέχνης: συμφωνίες με μι-
κρότερους τζίρους, κάτω των 
250.000 δολαρίων, σημείωσαν 
τη μεγαλύτερη αύξηση πωλήσε-
ων της τάξης του 17%, ενώ εκεί-
νες με τζίρο άνω των 10 εκατ. 
δολ. κατέγραψαν μείωση 9%.

Αυτά τα κέρδη ωστόσο υπο-
νομεύονται από την κατακόρυ-
φη πτώση της κερδοφορίας στο 
ανώτερο κομμάτι της αγοράς 
έργων τέχνης και αντικών, την 
ώρα που οι τιμές για όλες σχεδόν 
τις δραστηριότητες του κλάδου, 
από τις μεταφορές μέχρι τα ενοί-
κια, έχουν αυξηθεί.

Αλλα θετικά στοιχεία που 
προκύπτουν από την έκθεση, 
είναι οι αυξημένες πωλήσεις 

έργων γυναικών καλλιτεχνών 
στην πρωτογενή αγορά, οι οποί-
ες σημείωσαν άνοδο 3% σε ετή-
σια βάση.

Σκεπτόμενος το μέλλον της 
αγοράς τέχνης, ένας έμπορος 
σχολιάζει στην έκθεση τα εξής: 
«Οι νέοι συλλέκτες δεν αγορά-
ζουν πλέον πίνακες ζωγραφι-
κής. Με το σκάσιμο της φού-
σκας της σύγχρονης τέχνης, 
υπάρχει μεγάλη εξάρτηση από 
τους παλαιότερους συλλέκτες 
που προτιμούν τη μοντέρνα και 
μεταπολεμική τέχνη... (αλλά) 
πολλοί από αυτούς τους συλ-
λέκτες είναι ηλικίας 60 και 70 
ετών, οπότε ανησυχώ για το 
πώς θα είναι η καλλιτεχνική 
σκηνή σε 10 χρόνια από τώρα. 
Από την άλλη πλευρά, γνωρί-
ζουμε ότι υπάρχει ένα υψηλό 
ποσοστό εύπορων ανθρώπων 
που δεν έχουν καμία εμπειρία 
στην αγορά τέχνης και η πρό-
κληση για τους εμπόρους είναι 
πώς να τους προσεγγίσουν, αντί 
να επικεντρωθούν στους υπάρ-
χοντες συλλέκτες τέχνης».

Ο άλλοτε ακμάζων τομέας της σύγχρονης τέχνης υπέστη μεγαλύτερο πλήγμα, καθώς οι πωλήσεις σε δημοπρα-
σίες μειώθηκαν κατά 36%, στο 1,4 δισ. δολάρια, το χαμηλότερο επίπεδο από το 2018.
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Οι αγοραστές 
επιστρέφουν

σε πιο καταξιωμένα 
ονόματα, ενώ 

φαίνεται να αποστρέ-
φονται το ρίσκο.

Τρίτο χειρότερο έτος της τελευταίας
15ετίας για την αγορά τέχνης το 2024
Βυθίστηκε 12%, ενώ είχε απώλειες 4% και το 2023 – Οι νέες τάσεις και προκλήσεις

ΑΝΑΛΥΣΗ

Μεγαλώνοντας στη Φλόριντα, 
έζησα τρομερούς τυφώνες που 
άλλαξαν το σχήμα της Γης, κατέ-
στρεψαν νησιά και δημιούργη-
σαν κανάλια που δεν υπήρχαν 
πριν. Ετσι ένιωσα τις τελευταί-
ες εβδομάδες ως οικονομολόγος 
και επενδύτρια. Από τότε που ο 
πρόεδρος Τραμπ ανέλαβε κα-
θήκοντα, τον Ιανουάριο, είδαμε 
μια καταιγίδα που χτύπησε την 
περασμένη εβδομάδα, κατά την 
«ημέρα της απελευθέρωσης». Οι 
σοκαριστικά μεγάλοι δασμοί τρο-
φοδότησαν τις ανησυχίες των 
επενδυτών για την οικονομική 
ανάπτυξη, οδήγησαν σε ακραία 
αστάθεια της αγοράς και πυρο-
δότησαν μια «ορμή για μετρη-
τά» που προκάλεσε sell off ακό-
μη και σε παραδοσιακά ασφαλή 
περιουσιακά στοιχεία, όπως τα 
αμερικανικά ομόλογα και ο χρυ-
σός. Και ξαφνικά, ο πρόεδρος 
ανακοίνωσε μια 90ήμερη παύση 
των περισσότερων δασμών, δη-
μιουργώντας ελπίδες πως η κα-
ταιγίδα πέρασε. Οπως συμβαίνει 

όμως μετά έναν τυφώνα κατηγο-
ρίας 5, μπορεί να ανακαλύψουμε 
ότι το τοπίο έχει αλλάξει ριζικά.

Στις χρηματοπιστωτικές αγο-
ρές, το πιο σημαντικό μέρος για 
να ελέγξουμε τις ζημίες είναι η 
αγορά ομολόγων του αμερικα-
νικού δημοσίου, η μεγαλύτερη 
στον κόσμο. Οι αποδόσεις των 
ομολόγων του δημοσίου χρησι-
μεύουν ως άγκυρα για το κόστος 
δανεισμού για τα αμερικανικά 
νοικοκυριά και τις εταιρείες, κα-
θώς και για τις κυβερνήσεις στο 
εξωτερικό, και οι ενδείξεις δυ-
σφορίας μπορούν γρήγορα να 
μεταδοθούν σε όλο τον κόσμο 
και να ενισχύσουν τις ανησυχί-
ες των επενδυτών.

∆εν αποτελεί έκπληξη λοι-
πόν, το γεγονός ότι, όταν η από-
δοση του 30ετούς ομολόγου του 
αμερικανικού δημοσίου αυξήθη-
κε για λίγο πάνω από το 5% πριν 
από την παύση των δασμών –
στη μεγαλύτερη αύξηση από το 
2020– οι αγορές ομολόγων πέ-

ρα από τα σύνορα της Αμερικής 
αντέδρασαν επίσης. Η απόδοση 
του 30ετούς κρατικού ομολόγου 
της Βρετανίας εκτινάχθηκε στο 
υψηλότερο επίπεδο από το 1998.

Ακόμη και αν τα επίπεδα των 
αμερικανικών δασμών καταλή-
ξουν σε χαμηλότερο επίπεδο 
από ό,τι ήταν πριν από τις 2 
Απριλίου, τα ερωτήματα σχετι-
κά με το τι θα ακολουθήσει θα 
διατηρήσουν την αβεβαιότητα 
για την ανάπτυξη και τον πλη-
θωρισμό. «Το σοκ στην εμπιστο-
σύνη θα μπορούσε ενδεχομέ-
νως να έχει ακόμη μεγαλύτερη 
επίδραση στην οικονομία από 
ό,τι οι ίδιοι οι δασμοί», είπε ο 
πρόεδρος της Fed της Μινεά-
πολης, Νιλ Κασκάρι. Και όταν 
οι άνθρωποι και οι επιχειρήσεις 
χάνουν την εμπιστοσύνη τους, 
συνέχισε, σταματούν να ξοδεύ-
ουν και να επενδύουν. Αυτές οι 
κινήσεις θα μπορούσαν να μειώ-
σουν την εξωτερική ζήτηση για 
αμερικανικά κρατικά ομόλογα, 
το θεμέλιο των αμερικανικών 
οικονομικών.

Η Κίνα είναι στο επίκεντρο, 
δεδομένου ότι η κεντρική της 
τράπεζα κατέχει περίπου 760 
δισ. δολάρια σε αμερικανικά 
κρατικά ομόλογα από τον Ια-
νουάριο και τώρα αντιμετωπίζει 
δασμολογικό συντελεστή 125% 
για τα αγαθά της που πηγαίνουν 
στην Αμερική. Η Αμερική συνε-
χίζει να απολαμβάνει, βέβαια, 
πολλά πλεονεκτήματα, που της 
επιτρέπουν να αντιμετωπίζει τα 
μακροοικονομικά προβλήματα 
καλύτερα από πολλούς εταίρους 
της, όπως οι ευρείες, βαθιές κε-
φαλαιαγορές και η κουλτούρα 
επιχειρηματικής καινοτομίας. 
Ο Τραμπ ελπίζει να το αξιοποιή-
σει αυτό, με διμερείς εμπορικές 
συμφωνίες που θα βοηθήσουν 
τις αμερικανικές εταιρείες. Για 
τα νοικοκυριά που ελπίζουν να 
λάβουν δάνειο για ένα καινούρ-
γιο αυτοκίνητο ή για τις μικρές 
επιχειρήσεις που επιθυμούν να 
αναπτυχθούν, ας ελπίσουμε επί-
σης ότι αυτή η κυβέρνηση θα 
σκεφτεί ότι μια τόσο απρόβλε-
πτη πολιτική πορεία μπορεί να 
προκαλέσει ουσιώδη, διαρκή ζη-
μία και να αλλάξει πορεία πριν 
επιτρέψει σε μια άλλη καταιγίδα 
να χτυπήσει.

 
* Η κ. Ρεμπέκα Πάτινσον είναι 
οικονομολόγος που έχει διατελέσει 
σε ανώτερες θέσεις στην JPMorgan 
Chase και στην Bridgewater 
Associates. Το άρθρο δημοσιεύθηκε 
στην εφημερίδα The New York Times.

Η απρόβλεπτη πολι-
τική του προέδρου 
Τραμπ μπορεί να 

προκαλέσει ουσιώδη, 
διαρκή ζημία

στην αμερικανική
οικονομία.

Θα ξεχάσουν οι επενδυτές
τι έχει συμβεί;

Της ΡΕΜΠΕΚΑ ΠΑΤΙΝΣΟΝ*

Επί περίπου δύο χρόνια οι επικε-
φαλής των εταιρειών τεχνολογί-
ας που βρίσκονται στην πρώτη 
γραμμή ανάπτυξης της τεχνη-
τής νοημοσύνης (ΑΙ) είχαν ένα 
ασυνήθιστο αίτημα: ήθελαν κα-
νόνες από την αμερικανική κυ-
βέρνηση. Τα στελέχη αυτά προ-
ειδοποιούσαν ότι η παραγωγική 
ΑΙ, η οποία φτιάχνει κείμενα και 
εικόνες που μιμούνται ανθρώπι-
να δημιουργήματα, θα μπορούσε 
να προκαλέσει προβλήματα στην 
εθνική ασφάλεια και στις εκλογές 
και σε βάθος χρόνου να εξαφανί-
σει εκατομμύρια θέσεις εργασίας. 
Η ΑΙ θα μπορούσε να πάει «αρ-
κετά στραβά», είχε πει ενώπιον 
του αμερικανικού Κογκρέσου ο 
Σαμ Αλτμαν, διευθύνων σύμβου-
λος της OpenAI. «Θέλουμε να συ-
νεργαστούμε με την κυβέρνηση, 
ώστε να το αποτρέψουμε αυτό».

Ωστόσο, μετά την ανάδειξη 
του Ντόναλντ Τραμπ στις αμε-
ρικανικές εκλογές, παράγοντες 
και επικεφαλής του τεχνολογικού 
τομέα ζητούν από την αμερικανι-
κή κυβέρνηση να μην «μπλέκει» 
στα πόδια τους, σημειώνουν οι 
New York Times.

Η Meta, η Google, η OpenAI 
και άλλες εταιρείες ζήτησαν από 
την κυβέρνηση Tραμπ να μπλο-
κάρει τους κανόνες για την ΑΙ 
και να νομιμοποιήσει τη χρήση 
υλικού με κατοχυρωμένα δικαι-

ώματα πνευματικής ιδιοκτησίας, 
προκειμένου να εκπαιδεύσουν 
τα τεχνολογικά τους μοντέλα. 
Επίσης, ζήτησαν τη χρήση ομο-
σπονδιακών δεδομένων, ώστε 
να αναπτύξουν την τεχνολογία, 

αλλά και ευκολότερη πρόσβαση 
σε ενεργειακές πηγές για τις ανά-
γκες τους. Εκτός αυτού, θέλουν 
φοροαπαλλαγές, επιχορηγήσεις 
και άλλα κίνητρα. 

Αυτή τη στροφή στη ρητορι-
κή διευκόλυνε ο Tραμπ, ο οποί-
ος έχει δηλώσει ότι η ΑΙ είναι 
το πολυτιμότερο όπλο που έχει 
η Αμερική για να ξεπεράσει την 
Κίνα στις προηγμένες τεχνολογί-
ες. Την πρώτη μέρα της θητείας 
του υπέγραψε εκτελεστικό διά-
ταγμα για περιορισμό των κανό-
νων περί δοκιμαστικών ασφα-
λείας στην ΑΙ που χρησιμοποιεί 
η κυβέρνηση. ∆ύο ημέρες μετά 
υπέγραψε νέο διάταγμα, ζητώ-
ντας προτάσεις από τον κλάδο 
για «να διατηρηθεί και να ενι-
σχυθεί η παγκόσμια κυριαρχία 
της Αμερικής στην ΑΙ».

Η κυβέρνηση Tραμπ ενθαρ-
ρύνει τόσο τις τεχνολογικές εται-
ρείες, ώστε «ακόμη και ζητήματα 
όπως η ασφάλεια και η υπεύθυ-
νη ΑΙ έχουν εξαφανιστεί εντε-
λώς από τη λίστα των ανησυχιών 
τους», δήλωσε η Λόρα Κάρολι, 
ερευνήτρια Wadhwani AI Center. 
Πολλοί ειδικοί πολιτικής στην ΑΙ 
ανησυχούν ότι μια τέτοια ανεξέ-
λεγκτη ανάπτυξη θα μπορούσε 
να δημιουργήσει προβλήματα, 
όπως η ταχεία επέκταση της πα-
ραπληροφόρησης στην πολιτική 
και την υγεία.

Αφότου ο Tραμπ κέρδισε 
τις εκλογές τον Νοέμβριο, οι 
τεχνολογικές εταιρείες και οι 
επικεφαλής τους αύξησαν το 
λόμπινγκ. Η Google, η Meta και 
η Microsoft δώρισαν η κάθε μία 
από 1 εκατ. δολάρια στην ορ-
κωμοσία του, όπως έκανε και ο 
Aλτμαν, αλλά και ο Tιμ Κουκ της 
Apple. Ο Μαρκ Ζούκερμπεργκ 
της Meta διοργάνωσε πάρτι για 
την ορκωμοσία και συναντήθη-
κε με τον Tραμπ πολλές φορές. 
Ο Eλον Μασκ, ο οποίος έχει τη 
δική του εταιρεία ΑΙ, την xAI, 
βρίσκεται σχεδόν κάθε μέρα στο 
πλευρό του προέδρου.

Αλλοι συνεχίζουν να προει-
δοποιούν ότι η τεχνητή νοη-
μοσύνη πρέπει να ρυθμιστεί. 
Ομάδες προάσπισης ατομικών 
δικαιωμάτων ζητούν ελέγχους 
των συστημάτων, ώστε να δια-
σφαλίσουν ότι δεν μεροληπτούν 
στις αποφάσεις στέγασης και 
απασχόλησης. Καλλιτέχνες και 
εκδότες ζητούν από τον Λευκό 
Οίκο να απορρίψει τα επιχειρή-
ματα της τεχνολογικής βιομηχα-
νίας, ότι η μη εξουσιοδοτημένη 
χρήση πνευματικής ιδιοκτησίας 
για την εκπαίδευση των εργα-
λείων είναι νόμιμη. Και το think 
tank Center for AI Policy ζητεί 
ανεξάρτητους ελέγχους των συ-
στημάτων για αδυναμίες εθνι-
κής ασφαλείας.

Ο Τραμπ φαίνεται 
να είναι πρόθυμος 
να εξυπηρετήσει 
τα συμφέροντα 

των τεχνολογικών 
κολοσσών. 

Χωρίς κανόνες η τεχνητή νοημοσύνη στις ΗΠΑ

Μετά την ανάδειξη του Ντόναλντ 
Τραμπ στην προεδρία, παράγοντες 
και επικεφαλής του τεχνολογικού 
τομέα ζητούν από την αμερικανική 
κυβέρνηση να μην «μπλέκει» στα 
πόδια τους, σημειώνουν οι New 
York Times.
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Ολο και περισσότεροι είναι εκείνοι που
ενδιαφέρονται να αποκτήσουν ένα ακί-
νητο, όχι για την κάλυψη των αναγκών
τους, αλλά με στόχο την εκμετάλλευση.
Παρότι το ύψος ενός μέσου ενοικίου
πλησιάζει την αντίστοιχη δόση ενός
στεγαστικού δανείου, η δυσκολία πρό-
σβασης στην αγορά κατοικίας λόγω
των υψηλών τιμών πώλησης παραμένει.
Αυτά είναι μερικά από τα συμπερά-
σματα που προκύπτουν από την πα-
νελλαδική έρευνα που πραγματοποίησε
η Focus Bari για λογαριασμό του Συλ-
λόγου Μεσιτών Αθηνών - Αττικής και
παρουσιάστηκε χθες στο πλαίσιο συ-
νεδρίου για τις εξελίξεις στην αγορά
ακινήτων.

Σύμφωνα με την έρευνα, το 18% των
ερωτηθέντων εκδήλωσε ενδιαφέρον
για την απόκτηση κατοικίας εντός των
επόμενων δύο ετών. Ωστόσο το 50%
αυτών έχουν αμιγώς επενδυτικό προ-
σανατολισμό, ενώ οι υπόλοιποι θέλουν
να αγοράσουν για ιδία χρήση. Από την
έρευνα προκύπτει, επίσης, ότι η μέση
δόση ενός στεγαστικού δανείου δια-
μορφώνεται σήμερα σε 488 ευρώ, ενώ
το μέσο μηνιαίο ενοίκιο σε 440 ευρώ.

Συγκεκριμένα, το 70% καταβάλλει
ενοίκιο έως 600 ευρώ, με το 39% να
πληρώνει ποσά από 400 έως 600 ευρώ
και το υπόλοιπο 36% από 200 έως 400
ευρώ. Σύμφωνα με τους ερωτηθέντες,
οι παράγοντες που αυξάνουν τα ενοίκια,
κατά σειρά ιεράρχησης, θεωρούνται ο
πληθωρισμός και το υψηλό κόστος δια-
βίωσης, η βραχυχρόνια μίσθωση, η
διαθεσιμότητα ακινήτων, οι ελλιπείς
ρυθμίσεις της πολιτείας, οι φορολογικές
υποχρεώσεις, το ύψος του μέσου εισο-
δήματος και η ζήτηση από τους ξένους
επενδυτές. Παράλληλα, το 84% του
κοινού συμφωνεί (πολύ ή αρκετά) με
την άποψη ότι οι τιμές των ενοικίων
είναι πολύ υψηλές, σε σχέση με τα ει-
σοδήματα. Ωστόσο μόλις το 22% συμ-
φωνεί με την καθολική απαγόρευση
της βραχυχρόνιας μίσθωσης. Αντιθέτως,
το 35% διαφωνεί και το 36% εκφράζει
ουδέτερη άποψη (ούτε συμφωνεί ούτε
διαφωνεί). Με βάση τη σχετική ανάλυση

που περιλαμβάνεται στην έρευνα, «πα-
ρατηρείται μια διακριτή μετατόπιση
της αντίληψης για το ακίνητο ως επεν-
δυτικό εργαλείο, κυρίως μέσω της εκ-
μετάλλευσής του για μισθώσεις – είτε
μακροχρόνιες είτε βραχυχρόνιες. Αυτή
η εξέλιξη δεν είναι μόνο αποτέλεσμα
επιχειρηματικής νοοτροπίας, αλλά και
αντίδραση στις περιορισμένες αποδό-
σεις άλλων μορφών επένδυσης. Η επέν-
δυση σε ακίνητο αξιολογείται πλέον
ως μέσης επικινδυνότητας, αλλά με
σημαντικά θετικές προσδοκίες για υπε-
ραξία τα επόμενα χρόνια. Αυτή η στρο-
φή ωστόσο προς τον επενδυτικό χα-
ρακτήρα των ακινήτων έχει φέρει σο-
βαρές κοινωνικές συνέπειες, με βασι-
κότερη την εκτίναξη του κόστους στέ-
γασης». Σύμφωνα με την έρευνα, το
52% θεωρεί ότι τα ακίνητα αποτελούν
μία από τις καλύτερες επενδύσεις που
μπορεί να κάνει κάποιος, ενώ σχεδόν
έξι στους 10 (58%) εκτιμούν ότι η επέν-
δυση σε ακίνητα που αξιοποιείται μέσω
βραχυχρόνιας μίσθωσης, είναι μία καλή
επένδυση. Εν τω μεταξύ, ένας στους
τρεις ιδιοκτήτες ακινήτων (33%) δη-
λώνει ότι εισπράττει εισόδημα από την
ακίνητη περιουσία του, κυρίως μέσω

μακροχρόνιων μισθώσεων, ενώ μόνο
το 3% των ιδιοκτητών λαμβάνει μισθώ-
ματα από περισσότερες από μία πηγές
μίσθωσης ακινήτων. Ωστόσο το μέσο
ετήσιο εισόδημα δεν ξεπερνάει τις
10.000 ευρώ (9.772 ευρώ) για το 70%
των ιδιοκτητών. Μάλιστα σχεδόν οι
μισοί, ή 45%, εισπράττουν έως 5.000
ευρώ ετησίως και μόνο 18% πάνω από
10.000 ευρώ.

Οπως αναφέρεται στην έρευνα, το
γεγονός ότι οι δόσεις στεγαστικών δα-
νείων και τα ενοίκια κυμαίνονται σε
παρόμοια επίπεδα, ενώ παράλληλα τα
εισοδήματα μένουν σταθερά ή μει-
ώνονται, προκαλεί δυσχέρεια πρόσβα-
σης σε αξιοπρεπή κατοικία, ιδιαίτερα
για τους νέους και τα ευάλωτα κοινωνικά
στρώματα. Η ανάπτυξη της βραχυχρό-
νιας μίσθωσης, αν και επένδυση υψηλής
απόδοσης για πολλούς ιδιοκτήτες, φαί-
νεται να επιβαρύνει σημαντικά το από-
θεμα κατοικιών για μακροχρόνια μί-
σθωση και οδηγεί σε ανισορροπία στην
αγορά, ενισχύοντας τον κοινωνικό προ-
βληματισμό. Παράλληλα, η χαμηλή οι-
κοδομική δραστηριότητα της τελευταίας
δεκαετίας έχει δημιουργήσει ένα τοπίο
με περιορισμένη προσφορά νεόδμητων

ακινήτων, εντείνοντας τις πιέσεις τιμών
και αναγκάζοντας την αγορά να στραφεί
σε ανακαινίσεις υφιστάμενων κτιρίων.
Η δυναμική αυτή ενισχύεται από επεν-
δυτές που, βλέποντας την αυξανόμενη
ζήτηση, στοχεύουν στην αναβάθμιση
παλαιότερων ακινήτων με στόχο υψη-
λότερες αποδόσεις.

Αναφορικά με το καθεστώς της ιδιο-
κτησίας στην Ελλάδα, το 68% δηλώνει
ότι διαθέτει ακίνητο, με το 53% να ανα-
φέρει ότι έχει κύρια κατοικία στο όνομά
του, ενώ ένα 20% διαθέτει πατρικό ή
εξοχικό σπίτι. Περίπου ένας στους τέσ-
σερις έχει στην ιδιοκτησία του δύο ακί-
νητα, ενώ το 21% διαθέτει πάνω τρία
ή και παραπάνω ακίνητα. Σύμφωνα με
την ανάλυση, «η πολιτεία καλείται να
λάβει μέτρα για την εξισορρόπηση της
ανάγκης για ενίσχυση της οικοδομικής
και επενδυτικής δραστηριότητας αλλά
και της προστασίας του δικαιώματος
του πληθυσμού στην προσιτή κατοικία.
Οι πολίτες δείχνουν θετικοί σε πολιτικές
που ενεργοποιούν ανεκμετάλλευτα
ακίνητα, ενώ διατηρούν επιφυλάξεις
απέναντι σε απόλυτες παρεμβάσεις
όπως η απαγόρευση της βραχυχρόνιας
μίσθωσης».

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Η αξία της αντικειμενικότητας στην αγοραία αξία
Η εκτίμηση της αγοραίας αξίας ενός
ακινήτου αποτελεί μια αντικειμε-
νική αξιολόγηση για το πόσα χρή-
ματα θα απέφερε η πώληση του
ακινήτου αυτού στην ελεύθερη
αγορά.  

Ήδη, σε αυτή την απλοποιημέ-
νη ερμηνεία της αξίας του ακινή-
του υπάρχουν λέξεις-κλειδιά, οι
οποίες όχι μόνο δεν μπορούν να
παραγνωριστούν, αλλά αποτελούν
και θεμελιώδεις αρχές.

Για παράδειγμα, γίνεται ανα-
φορά σε «ελεύθερη αγορά». Τι εν-
νοούμε με αυτό   Ελεύθερη αγορά
σημαίνει πως οι δυνάμεις της προ-
σφοράς και της ζήτησης αλληλο-
επιδρούν χωρίς περιορισμούς μέχρι
να υπάρξει ένα ισοζύγιο που κα-
θορίζει την τιμή και την ποσότητα.
Βάζοντας το ένα ακίνητο κάτω
από το μικροσκόπιο, τόσο ο πω-
λητής αυτού του ακινήτου, όσο
και οι υποψήφιοι αγοραστές (δυ-
νητικοί αγοραστές/ ενδιαφερόμε-
νοι), δεν ενεργούν κάτω από συν-
θήκες οποιασδήποτε πίεσης ή/ και
συμφέροντος, παρά μόνο με ελεύ-
θερη βούληση και δυνατότητα να
ολοκληρώσουν μια τέτοια συναλ-
λαγή, έχοντας γνώση των δεδο-
μένων.

Μετά γίνεται αναφορά σε «αγο-
ραία» αξία.  Ποια η σημασία αυτού
του όρου και γιατί δεν λέμε απλώς
«αξία»  Πολύ απλά επειδή υπάρ-
χουν πολλά είδη αξιών και στη
συγκεκριμένη περίπτωση μάς εν-
διαφέρει αυτή που κατηγοριοποι-
είται ως ο πιο ενδεικτικός υπολο-
γισμός προσομοίωσης της τιμής

πώλησης του ακινήτου αν το ακί-
νητο διατεθεί προς πώληση στην
ελεύθερη αγορά κατά τη στιγμή
της εκτίμησης.

Που μας φέρνει στον όρο «αν-
τικειμενική».  Γιατί παίζει εξαιρε-
τικά σημαντικό ρόλο η αντικειμε-
νικότητα;

Όπως έχουμε ήδη αναφέρει,
υπάρχουν πολλά είδη αξιών. Το
κράτος, για παράδειγμα, χρησιμο-
ποιεί ένα είδος αξίας την οποία
χρησιμοποιεί ως βάση για επιβολή
φορολογιών. Είτε η φορολογία
ονομάζεται «φόρος ακίνητης ιδιο-
κτησίας», είτε «φόρος κληρονο-
μιάς», είτε «αποχετευτικά τέλη»,
είτε «δημοτικά τέλη» κ.λπ., χρει-
άζεται μια βάση.  Μπορεί στη χώρα
μας ο «φόρος ακίνητης ιδιοκτη-
σίας» να φέρει ποσοστό επιβολής
0% εδώ και κάποια χρόνια και ο
«φόρος κληρονομιάς» να έχει κα-
ταργηθεί εδώ και κάποιες δεκαε-

τίες, αλλά το κράτος γενικά έχει
μια βάση αξίας πάνω στην οποία
εδράζονται διάφορες φορολογίες
(όχι όλες), που έχουν να κάνουν
άμεσα ή έμμεσα με την ακίνητη
ιδιοκτησία. Η αξία αυτή δεν είναι
«αγοραία» επειδή το κράτος δεν
έχει τη δυνατότητα να εκτιμά κάθε
λίγο την αγοραία αξία όλων των
ακινήτων της Κύπρου (ούτε και
θέλει), και γι’ αυτό πάει κάποια
βήματα πίσω και εκτιμά μαζικά τα
ακίνητα λαμβάνοντας υπόψη κά-
ποιες βασικές - κοινές παραμέτρους
ανά είδος και ανά περιοχή και αυτό
αρκεί για να κάνει τη δουλειά του. 

Είναι αντιληπτό πως επειδή το
κράτος χρησιμοποιεί αυτή την
αξία για είσπραξη φόρων, δεν έχει

σαν προτεραιότητά του να είναι
αντικειμενικό στην αξιολόγηση
αυτής της αξίας. Μάλιστα κάποιος
θα μπορούσε να ισχυριστεί ότι
μπορεί να υπάρχει και σύγκρουση
συμφέροντος. Γι’ αυτό και εναπό-
κειται στον φορολογούμενο να εν-
τοπίσει και να κάνει ένσταση για
διόρθωση της αξίας αν πιστεύει
ότι είναι εξωπραγματικά ψηλή,
και αυτή θα αξιολογηθεί και ανα-
λόγως θα τροποποιηθεί.

Ένα άλλο παράδειγμα είναι η
αξία που σου δίνει ένας κτηματο-
μεσίτης όταν προσπαθεί να σε κά-
νει πελάτη του. Η κτηματομεσιτία
είναι η υπηρεσία που προσφέρει
ένας αδειούχος κτηματομεσίτης
υπό τη μορφή της διαμεσολάβησης

για να σου πουλήσει ή να σου ενοι-
κιάσει το ακίνητό σου, εισπράτ-
τοντας νόμιμη προμήθεια όταν το
πετύχει. Εδώ εύκολα μπορεί να
ισχύσει μια από δύο τάσεις, ανά-
λογα με το ποιος είσαι και το ποιες
είναι οι συνθήκες της αγοράς.
Μπορεί να σου δοθεί μια πιο ψηλή
αξία από την αγοραία αξία για να
πεισθείς να του δώσεις το ακίνητο
να σου το πουλήσει. Στην πορεία,
αν πράγματι είναι πιο ψηλή η αξία
που σου έδωσε θα αναγκαστείτε
και οι δύο να τη μειώνετε μέχρι
να βρεθεί κάποιος να το αγοράσει.
Από την άλλη, μπορεί να σου δώσει
μια πιο χαμηλή αξία από την αγο-
ραία αξία για να πουλήσει το ακί-
νητο πιο εύκολα. Άρα κι εδώ υπάρ-
χει μια σύγκρουση συμφέροντος
και πρέπει να αποφεύγεται. Σύγ-
κρουση συμφέροντος υπάρχει και
όταν ο εκτιμητής που εκτιμά την
αγοραία αξία αναλαμβάνει μετά
σαν κτηματομεσίτης να διαθέσει
το ακίνητο που εκτίμησε. Και αυτό
πρέπει να αποφεύγεται.  Είναι δε
αντιληπτό πως εκεί που είστε φτε-
ρό στον άνεμο, είναι όταν αναθέ-
τετε τη διάθεση του ακινήτου σας
είτε σε μη αδειούχο κτηματομεσίτη
ή κάνετε τον εκτιμητή και τον
κτηματομεσίτη μόνοι σας.

Παρόλο που το επόμενο πράγμα
αφορά σε κάποιο βαθμό όλους, θα
εστιάσω στους ίδιους τους εκτι-
μητές. Έχει δικαίωμα ένας εγκε-
κριμένος εκτιμητής να δίνει την
προσωπική του άποψη στη βάση
του τι νιώθει ή μήπως πρέπει να
κάνει την ανάλυσή του όσο πιο

αντικειμενικά γίνεται και να δίνει
το συμπέρασμα ως άποψή του ανε-
ξάρτητα αν νιώθει διαφορετικά;

Η απάντηση είναι αδιαπραγ-
μάτευτη: πρέπει να προσκομίζει
την αντικειμενική του άποψη στη
βάση των αποτελεσμάτων της
έρευνας και ανάλυσης του της αγο-
ράς. Οι συναισθηματισμοί, τα προ-
σωπικά αισθήματα δεν έχουν τόπο
σε μια τέτοια ανάλυση, εφόσον
αυτή γίνεται για τον υπολογισμό
της αγοραίας αξίας. Δηλαδή, αν
εγώ «νιώθω» πως το διαμέρισμά
σου δεν έπρεπε να πηγαίνει πάνω
από €100.000, αλλά η αγορά από
μόνη της αποδεικνύει πως το δια-
μέρισμα σου μπορεί να πουληθεί
στις €150.000, δεν έχω δικαίωμα
να το εκτιμήσω στις €100.000.  Το
ίδιο ισχύει και όταν τα νούμερα
είναι αντίστροφα.

Γι’ αυτό, αν θέλετε να λάβετε
γνώμη για την αγοραία αξία του
ακινήτου σας, πρέπει να ζητήσετε
τις υπηρεσίες εγκεκριμένων εκτι-
μητών. Αν θέλετε να διαθέσετε το
ακίνητό σας, πρέπει να ζητήσετε
τις υπηρεσίες αδειούχων κτημα-
τομεσιτών. Όταν θα κάνετε συμ-
βόλαια, να ζητήσετε τις υπηρεσίες
δικηγόρων. Και αν είστε αυτός που
του ανατέθηκε η όποια εργασία,
κάνετε τη δουλειά σας όσο πιο αν-
τικειμενικά και σωστά γίνεται,
επειδή έτσι διασφαλίζετε καλύτερα
τα συμφέροντα του πελάτη σας.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.
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Είναι αντιληπτό πως
εκεί που είστε φτερό

στον άνεμο, είναι όταν
αναθέτετε τη διάθεση
του ακινήτου σας είτε
σε μη αδειούχο κτημα-
τομεσίτη ή κάνετε τον

εκτιμητή και τον κτημα-
τομεσίτη μόνοι σας.

Σύγκρουση συμφέροντος υπάρχει και όταν ο εκτιμητής που εκτιμά την αγο-
ραία αξία αναλαμβάνει μετά σαν κτηματομεσίτης να διαθέσει το ακίνητο που
εκτίμησε. Και αυτό πρέπει να αποφεύγεται.  
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Εως 600 ευρώ είναι 
το 70% των ενοικίων

Πανελλαδική έρευνα της Focus Bari για τον Σύλλογο Μεσιτών Αθηνών - Αττικής

Αύξηση του όγκου
της οικοδομικής 

δραστηριότητας το 2024

Με θετικό πρόσημο ολοκληρώθηκε η πορεία της
οικοδομικής δραστηριότητας το 2024. Συγκε-
κριμένα, για το σύνολο του έτους, η οικοδομική
δραστηριότητα ανήλθε σε 30.992 οικοδομικές
άδειες, που αντιστοιχούν σε 7.283.503 τ.μ. επι-
φανείας και 31.997.772 κυβικά μέτρα όγκου.
Πρόκειται για μεγέθη που συνιστούν ετήσια αύ-
ξηση κατά 14,9% στον αριθμό των αδειών, κατά
16,8% στην επιφάνεια και κατά 9,7% στον όγκο
συγκριτικά με το 2023. Αντίστοιχα, η ιδιωτική
οικοδομική δραστηριότητα κατέγραψε ετήσια
αύξηση κατά 14,9% στον αριθμό των οικοδομικών
αδειών, αύξηση κατά 16,5% στην επιφάνεια και
αύξηση κατά 8,7% στον όγκο.

Κατά τον μήνα Δεκέμβριο, στο σύνολο της
χώρας εκδόθηκαν 2.929 οικοδομικές άδειες, που
αντιστοιχούν σε
709.273 τ.μ. επιφα-
νείας και 2.881.141
κυβικά μέτρα όγ-
κου, παρουσίασε
δηλαδή αύξηση
κατά 15,6% στον
αριθμό των οικο-
δομικών αδειών,
κατά 12% στην
επιφάνεια, αλλά
μείωση κατά 3%
στον όγκο, σε σχέ-
ση με τον Δεκέμβριο του 2023. Αντίστοιχα, η
ιδιωτική οικοδομική δραστηριότητα διαμορφώ-
θηκε σε 2.885 οικοδομικές άδειες, οι οποίες αν-
τιστοιχούν σε 678.051 τ.μ. επιφανείας και
2.707.265 κυβικά μέτρα όγκου, σημειώνοντας
αύξηση κατά 15,5% στον αριθμό των οικοδομικών
αδειών, αύξηση κατά 10,9% στην επιφάνεια και
μείωση κατά 5,3% στον όγκο, σε σχέση με τον
αντίστοιχο μήνα του 2023.

Υπενθυμίζεται ότι τον Δεκέμβριο ανακοινώ-
θηκε η απόφαση του ΣτΕ για τις ευεργετικές
διατάξεις του ΝΟΚ, με βάση τις οποίες μπορούσαν
να εκδοθούν άδειες με υπέρβαση του συντελεστή
δόμησης σε κάθε περιοχή, με αποτέλεσμα οι
νέες οικοδομές να είναι σημαντικά μεγαλύτερου
όγκου και επιφανείας, περίπου 25%-35% ανάλογα
το ακίνητο. Το ΣτΕ έκρινε ότι οι διατάξεις αυτές
δεν θα έπρεπε να αποτελούν μέρος του ΝΟΚ,
καθώς επιτρέπουν την οριζόντια υπέρβαση του
συντελεστή δόμησης σε κάθε περιοχή. Αντιθέτως,
το ΣτΕ έκρινε ότι οι διατάξεις αυτές θα πρέπει
να εντάσσονται στον πολεοδομικό σχεδιασμό
του κάθε δήμου. Πλέον, αναμένεται η νομοθετική
ρύθμιση από το υπ. Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
η οποία θα επιφέρει τις απαιτούμενες διορθώσεις
στον ΝΟΚ κι ενδεχομένως θα οδηγήσει και σε
έναν διαφορετικό σχεδιασμό της πολεοδομικής
νομοθεσίας. Μέχρι τότε όμως, οι νέες οικοδομικές
άδειες θα εκδίδονται χωρίς να ενσωματώνουν
κάποιο από τα «μπόνους» στη δόμηση.
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Σε ετήσια βάση ο
αριθμός των αδει-
ών ενισχύθηκε κα-
τά 14,9%, η επιφά-

νεια κατά 16,8%
και ο όγκος 9,7%.



«Το κτίριο ήταν πανέτοιμο στο τέ-
λος του 1954, γραφεία, μηχανι-
κές εγκαταστάσεις, διακοσμήσεις, 
μαρμάρινες επενδύσεις, στην είσο-
δο μια τοιχογραφία που σχεδίασε 
ο ζωγράφος Π. Τέτσης, μια αρμονι-
κή σύνθεση αθηναϊκών κτιρίων», 
γράφει η Ελένη Βλάχου στον β΄ τό-
μο της έκδοσης «∆ημοσιογραφικά 
χρόνια», στην ενότητα όπου περι-
γράφει τη γέννηση του συγκροτή-
ματος της «Καθημερινής».  

Τα εγκαίνια του ιδιόκτητου 
κτιρίου στο κέντρο της πόλης 
υπήρξαν ένα μεγάλο βήμα προς 
τα εμπρός, αλλά και αιτία λύπης, 
αφού η οικογένεια αποχωρίστηκε 
το σπίτι του Αγγελου Βλάχου, πα-
τέρα του Γεωργίου και παππού της 
Ελένης Βλάχου. Αλλά η κόρη του 
ιδρυτή της εφημερίδας, σε αναλο-
γία με την Ελλάδα της ίδιας περιό-
δου, διείδε στον ορίζοντα ελπιδο-
φόρες προοπτικές. Ετσι, όπως η 
ίδια γράφει, πάρθηκε η απόφαση 
να «υψωθεί» η νέα «Καθημερινή» 
στο μεγάλο οικόπεδο της οδού Σω-
κράτους 57, που συμπεριλάμβανε 
και ένα ωραίο περιβόλι.

Η μεγάλων διαστάσεων εικαστι-
κή σύνθεση που το 1953 ζωγρά-
φισε ο 28χρονος Παναγιώτης Τέ-

τσης για τα ιστορικά γραφεία της 
εφημερίδας μοιάζει να εκφράζει 
ανάλογα συναισθήματα. Η παλιά 
Αθήνα γκρεμιζόταν, η πρόοδος 
αντικαθιστούσε τα νεοκλασικά οι-
κοδομήματα, τα ακροκέραμα και 
τους κήπους με τσιμέντο, οι γει-
τονιές άλλαζαν για πάντα. 

Κοιτάζοντας πολλές φορές, από 
κοντά και από μακριά, το έργο του 
Τέτση που εικονίζει τη νεοκλασική 
Αθήνα προκειμένου να αναγνωρί-
σουμε τα κτίρια, όλο και περισσό-
τερο το βλέμμα μας χάνεται μέσα 
σε έναν αρχιτεκτονικό λαβύρινθο 
που μοιάζει με σκηνικό. Καθώς η 
προοπτική καταργείται, αυτή η 
Αθήνα των δύο διαστάσεων που 
σκεπάζεται από συννεφιασμένο 
ουρανό μοιάζει με άχρονη καλλι-
τεχνική μεταφορά, μια νεοκλασι-
κή φαντασίωση. Ούτε Ακρόπολη 
ούτε αρχαίο κάλλος με κατάλευκα 
μάρμαρα. Μόνον ώχρες και κερα-
μιδιά της Μεσογείου μέσα σε μια 
ατμόσφαιρα που θυμίζει Αλεξάν-
δρεια, ενώ στο βάθος ένας μόνος 
φοίνικας φέρνει στον νου τα σχέ-
δια των ξένων περιηγητών που 
έφτασαν στην οθωμανική Αθήνα. 
«Τι θα μείνει από την Αθήνα που 
ξέραμε;», μοιάζει να αναρωτιέται 
ο Τέτσης μια χρονιά προτού φύγει 
με υποτροφία του ΙΚΥ για σπου-

δές στη Σχολή Καλών Τεχνών του 
Παρισιού.

Ο πίνακας που ο ίδιος είχε 
ονομάσει «Η Αθήνα του νεοκλα-
σικισμού», πριν από λίγες ημέ-
ρες αφαιρέθηκε από την είσοδο 
του νεότερου κτιρίου της «Κα-
θημερινής» στο Νέο Φάληρο και 
μεταφέρθηκε στην Εθνική Πι-
νακοθήκη. Εάν εξαιρέσουμε τη 
συντήρησή του, το έργο φεύγει 
προσωρινά από την εφημερίδα, 
γι’ αυτό η συμπερίληψή του ως 
δάνειο στη μεγάλη αναδρομική 
έκθεση «Παναγιώτης Τέτσης. Η 
εμμονή του βλέμματος» της ΕΠ-
ΜΑΣ, είναι γεγονός εξαιρετικό. 

Κατά την ξενάγηση της «Κ» από 

την επιμελήτρια και διευθύντρια 
συλλογών της Πινακοθήκης Εφη 
Αγαθονίκου στην έκθεση, ενώ ακό-
μη βρισκόταν στα σπάργανα, ο 
πίνακας σκαρφάλωσε με προσο-
χή στον σκούρο γκρίζο τοίχο και 
αναρτήθηκε κοντά σε ακόμη δύο 
άγνωστα για το ευρύ κοινό έργα 
του Τετση. 

Το πρώτο φιλοτεχνήθηκε για τη 
διακόσμηση του ξενοδοχείου Μον 
Παρνές, το δεύτερο αποτελούσε 
ανάθεση της Εθνικής Τράπεζας, 
ενώ στον ίδιο χώρο εκτίθεται επί-
σης η μακέτα από τη μεγάλη σύν-
θεση των «Ναυπηγείων», που ανή-
κει στην Αlpha Bank, τότε Τράπεζα 
Πίστεως.  

Χρονολογικά βρισκόμαστε στο 
τέλος της δεκαετίας του 1950. 
Το 1958 ήταν πολλαπλώς σημα-
ντική χρονιά για τον Παναγιώτη 
Τέτση: κάνει τη δεύτερη ατομική 
του έκθεση στην Αθήνα (γκαλερί 
Ζυγός), ύστερα από την πρώτη 
νεανική το 1948, αποσπώντας 
τους θερμούς επαίνους σύσσω-
μης της κριτικής. Την ίδια χρο-
νιά, συζητώντας με την Ελένη 
Βακαλό, καθώς του ποζάρει για 
το πορτρέτο της, αποφασίζουν να 
ιδρύσουν το Ελεύθερο Σπουδα-
στήριο Καλών Τεχνών (μετέπειτα 
Σχολή Βακαλό), όπου ο Τέτσης θα 
διδάξει ανελλιπώς έως το 1976, 
οπότε εξελέγη καθηγητής στη 
Σχολή Καλών Τεχνών.

Παρατηρώντας τους πίνακες 
που ο ζωγράφος δούλευε αρχές 
του ’60, ένα μέρος της ενότητας 
των αθηναϊκών τοπίων –μπαλκο-
νόπορτες της Αθήνας, νεοκλασικά 
του Λυκαβηττού, κήποι και στέ-
γες κτιρίων, εσωτερικά χώρων, 
λεπτομέρειες των τοίχων της πό-
λης όπως παίζουν με το αττικό 
φως– βλέπουμε αυτό που εκείνος 
ονόμαζε «χτίσιμο του χρώματος», 
στοιχείο που δούλευε διαρκώς και 
σχεδόν εμμονικά. 

Αλλά η νεοκλασική Αθήνα που 
έφτιαξε για την «Καθημερινή» δεν 

είναι τυπική της τεχνοτροπίας και 
της χειρονομίας του καλλιτέχνη. 
«Είναι όμως ένα έργο καμωμένο 
με αγάπη, στο οποίο προσπάθη-
σα να ακολουθήσω την τεχνοτρο-
πία του papier peint, του ζωγραφι-
στού χαρτιού ταπετσαρίας», είχε 
πει σε μια εκδήλωση που διοργα-
νώθηκε στην εφημερίδα το 2020 
προς τιμήν του ο Παναγιώτης Τέ-
τσης, όταν κάποιος παρατήρησε 
ότι εκείνος δεν ζωγράφιζε έτσι. Ως 
καλλιτέχνης με γαλλική κουλτούρα 
εξήγησε ότι η έμπνευση ήρθε από 
τις ταπισερί στις επαύλεις των ευ-
γενών, τις οποίες μετά τη Γαλλική 
Επανάσταση οι αστοί αντικατέ-
στησαν για λόγους οικονομίας με 
papiers peints (ζωγραφιστά χαρ-
τιά ή και υφάσματα). 

«Σχήμα είναι ο κόσμος», έλεγε 
ο ∆ημήτρης Πικιώνης, «και για τον 
καλλιτέχνη που τον αντικρίζει με-
γάλη χαρά. Γιατί ο κόσμος-σχήμα 
είναι αγέραστος». Ο Παναγιώτης 
Τέτσης γνωρίστηκε με τον Πικι-
ώνη και τον Χατζηκυριάκο-Γκί-
κα στην Υδρα το 1940. Ο Τέτσης 
τους θεωρούσε πραγματικούς δα-
σκάλους του.

 
«Παναγιώτης Τέτσης, 
Η εμμονή του βλέμματος». 

ΕΠΜΑΣ, έως 31.10.

Η μεγάλων διαστάσεων εικαστική σύνθεση που ζωγράφισε το 1953 ο Παναγιώτης Τέτσης για τα γραφεία της «Καθημερινής» είναι η κιβωτός μιας ολόκληρης εποχής. Κάτω δεξιά διακρίνονται δύο επιγραφές με την επωνυμία «Καθημερινή».

1. Γωνία πλ. Ομονοίας και οδού Πειραιώς. Εως περίπου το 1960 υπήρχε 
ένα πολυγωνικό διώροφο νεοκλασικό. 2. Η οικία Τσοποτού στη συμ-
βολή των οδών Πειραιώς - Μενάνδρου - Βούλγαρη. Kατεδαφίστηκε τη 
δεκαετία του 1960. 3. Πειραιώς 1, κοντά στην Ομόνοια. Η οικία Μου-
ρούζη χτίστηκε το 1869 και κατεδαφίστηκε το 1958. 4. To ∆ημοτικό 
Θέατρο Αθηνών εγκαινιάστηκε το 1888 και κατεδαφίστηκε το 1940. 
5. «Le Petit Palais», η παλαιά «Μεγάλη Βρεταννία» και πρώην Μέγα-
ρο ∆ημητρίου. Αρχισε να χτίζεται το 1842, κατεδαφίστηκε το 1957. 
6. Το Μέγαρο Σκουλούδη βρισκόταν στην πλ. Συντάγματος. Xτίστηκε 
στο δεύτερο μισό του 19ου αιώνα και κατεδαφίστηκε το 1935. 7. Το 

νεοκλασικό μέγαρο του 1900, νυν Εθνική Τράπεζα, δεσπόζει ακόμη 
στην πλ. Κοτζιά. 8 - 9. Τα δίδυμα ξενοδοχεία «Μέγας Αλέξανδρος» και 
«Μπάγκειον» του Τσίλλερ παραμένουν στην πλ. Ομονοίας. 10. Πλ. Ομο-
νοίας και Σταδίου, νεοκλασικό με πολυγωνική απόληξη, αντίστοιχο του 
κτιρίου στη γωνία της πλατείας με την οδό Πειραιώς. Κατεδαφίστηκε 
τη δεκαετία του 1960. 11 - 12. Τα ξενοδοχεία «Πλάζα» και «Σουδάν» 
στην Ομόνοια, μεταξύ Πανεπιστημίου και Σταδίου, έχουν επίσης κα-
τεδαφιστεί. 13. Στη γωνία Πανεπιστημίου και Πατησίων στεγαζόταν 
το φαρμακείο «Μαρινόπουλος». 14. Στη συμβολή της Πανεπιστημίου 
με την Ομόνοια βρισκόταν το ξενοδοχείο «Excelsior». 15. To Εθνικό 

Μετσόβιο Πολυτεχνείο. 16. Η Εθνική (νυν Βαλλιάνειος) Βιβλιοθήκη, 
μέρος της περίφημης Αθηναϊκής Τριλογίας μαζί με το Πανεπιστήμιο 
και την Ακαδημία. Αποπερατώθηκε το 1902. 17. Το Εθνικό Καποδιστρι-
ακό Πανεπιστήμιο θεμελιώθηκε το 1839 και ολοκληρώθηκε το 1864. 
18. Η Ακαδημία Αθηνών. Η οικοδόμηση διήρκεσε από το 1859 έως το 
1885. 19. Το Μέγαρο της Παλαιάς Βουλής θεμελιώθηκε το 1858 από 
τη βασίλισσα Αμαλία. 20. Τα Παλαιά Ανάκτορα, έδρα της Βουλής των 
Ελλήνων από το 1935. Το μέγαρο οικοδομήθηκε από το 1836 έως το 
1847. 21. Το Ζάππειον Μέγαρον. 22. Η πλατεία Ομονοίας όπως ήταν το 
1930. Εικονίζονται οι κίονες-αεραγωγοί με τα αγάλματα των Μουσών.
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Μια εικόνα της Ιστορίας μας

Στα ίχνη της «Νεοκλασσικής Αθήνας» 

«Η Αθήνα του νεοκλασικισμού» του Παναγιώτη Τέτση, από την «Κ» στην Εθνική Πινακοθήκη

Tης ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Κυριακή 13 Απριλίου 2025
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Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

13.4 - 19.4.25

Θ
υμάμαι τον πατέρα μου να 
έχει στο κομοδίνο του ένα 
βιβλίο με τα πρακτικά της 

∆ίκης της Νυρεμβέργης, διάβαζα 
πού και πού, χωρίς να πολυκα-
ταλαβαίνω και πολλά. Ρωτούσα 
τότε τον πατέρα μου για να μου 
πει περισσότερα, προσπαθούσε, 
χωρίς να τα πολυκαταφέρνει να 
με ικανοποιήσει. Μου έλεγε πά-
ντως πως είναι πράγματα που 
θα τα καταλάβω καλύτερα όταν 
μεγαλώσω, για την ώρα ας δια-
βάζω ό,τι μπορώ. Άλλες φορές 
άκουγα τον παππού μου να διη-
γείται, με τον λιτό τρόπο του, τις 
περιπέτειές του στον Β΄ Παγκό-
σμιο Πόλεμο, τίποτε το ηρωικό, 
αλλά πάντα έλεγε πως όσα έζη-
σε στα χιόνια της Αλβανίας και 
στην οπισθοχώρηση, αλλά και 
στα χρόνια της κατοχής στο χω-
ριό του δεν πρέπει κανείς να ζή-
σει… Καταλάβαινα μέσες άκρες 
τα πράγματα… ώσπου βρήκα τα 
δικά μου διαβάσματα, άκουσα 
φωτισμένους δασκάλους μου να 
μου λένε για το τι εστί απολυταρ-
χικά καθεστώτα, ιδεολογίες που 
στόχο έχουν τον υπεράνθρωπο 
και όχι τον Άνθρωπο. 

Αυτά σκέφτηκα όταν είδα την 
τρομαχτική φωτογραφία από σχο-
λείο Μέσης Εκπαίδευσης στην 
ελεύθερη Αμμόχωστο, με την 
ανοχή καθηγήτριας. Μία φωτο-
γραφία που νομίζω ότι δεν μπορεί 
με κανέναν τρόπο να εξηγηθεί. 
Μία φωτογραφία που τραβήχτηκε 
με την ανοχή μιας καθηγήτριας. 
Μία φωτογραφία που θα έπρεπε 
να αφήσει ξάγρυπνη την ηγεσία 
του υπουργείου Παιδείας, που 
θα έπρεπε να είχε χτυπήσει εκα-
τό καμπανάκια στον Οργανισμό 
Νεολαίας, που θα έπρεπε να είχε 
σημάνει συναγερμό στις εκπαι-
δευτικές οργανώσεις. Και μιλώ 
για τη φωτογραφία των μαθητών 
που φωτογραφήθηκαν χαιρετώ-
ντας ναζιστικά. Βέβαια, ελάχι-
στοι έχασαν τον ύπνο τους, και 
απλώς διατάχθηκε έρευνα από 
την υπουργό Παιδείας. Μία έρευ-
να για να δουν τι πήγε λάθος…

Νομίζω πως όλα πήγαν λάθος, 
από τη στιγμή που βγήκε η φω-
τογραφία, όλα έχουν πάει στρα-
βά! Μόνο για το ΕΛΑΜ όλα πάνε 
βάσει σχεδίου, αλλά νομίζω πως 
ακόμα δεν το έχουμε καταλάβει, 
και όταν θα το πάρουμε χαμπάρι 

θα είναι αργά. Πάντως, αν αυτή 
δεν είναι μία σκοτεινή στιγμή του 
εκπαιδευτικού μας συστήματος, 
δεν ξέρω ποια άλλη μπορεί να εί-
ναι. Αν αυτό δεν έκανε άπαν το 
εκπαιδευτικό προσωπικό να ανα-
τριχιάσει, δεν ξέρω τι θα το κά-
νει να αναγνωρίσει πως έχουμε 
πρόβλημα. Και το πρόβλημα σί-
γουρα δεν το έχουν τα παιδιά, το 
πρόβλημα το έχουμε όλοι εμείς, 
κοινωνία, Μέσα, καθηγητές, πο-
λιτικοί και λοιποί που δεν έχουμε 
καταφέρει να εμπεδώσουμε στις 
νεότερες γενιές πως φανατικά και 
απολυταρχικά καθεστώτα όπως 
ο Ναζισμός είναι υπαίτια για τον 
θάνατο εκατομμυρίων ανθρώπων 
σε ολόκληρο τον κόσμο. 

Μήπως θα πρέπει να αναθεω-
ρηθεί ο τρόπος διδασκαλίας της 
ιστορίας στα σχολεία; Μήπως εί-
ναι καιρός να δουν επισταμένα 
στο υπουργείο Παιδείας ποιοι και 
πώς διδάσκουν ιστορία; ∆ιότι πο-
λύ φοβάμαι πως αυτή η φωτο-
γραφία δεν είναι παρά η αρχή 
πολλών κακών πραγμάτων. ∆εν 
αρκεί μία έκθεση γεγονότων για 
να διαφανεί τι συνέβη, χρειάζε-
ται ολόκληρη δέσμη μέτρων, έτσι 

ώστε να μην επαναληφθεί κάτι 
παρόμοιο. Τα σχολεία μας ακό-
μα διέπονται από βαθιά συντη-
ρητικές ιδέες, η Εκκλησία επε-
νεργεί ακόμα στο εκπαιδευτικό 
μας σύστημα και όχι πάντα με 
θετικό πρόσημο, και πολλές φο-
ρές διοικήσεις και καθηγητές και 
δάσκαλοι είτε εγκλωβίζονται σε 
ιδέες και πρακτικές περασμένων 
δεκαετιών είτε νιώθουν ελεύθεροι 
να εκφραστούν με ρητορική πε-
ρασμένων δεκαετιών. ∆υστυχώς, 
όμως, ελάχιστα γίνονται οργανω-
μένα για να μην υπάρχουν αυτά 
τα φαινόμενα… σαν να συμφω-
νούν σχεδόν όλοι με ένα «κρύψε 
να περάσουμε».

Μην ξεχνάμε τα πογκρόμ της 
Λεμεσού, πιο πρόσφατα το περι-
στατικό στη Βορόκλινη… το τέ-
ρας έχει γεννήσει, το θέμα είναι 
ποιος επωάζει τα αβγά του και το 
θέμα είναι πως δεν έχουμε πολλά 
περιθώρια… 

Υγ. Πάντως και πολιτιστικά δεν προ-
καλείται κανένα σοκ… μπας και αφυ-
πνιστούμε! 

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το τέρας έκανε αβγά

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Η θεατρική ομάδα «Σόλο για Τρεις» πα-
ρουσιάζει το έργο του Χάρολντ Πίντερ 
«Πάρτι Γενεθλίων» σε σκηνοθεσία Μαρίας 
Μανναρίδου - Καρσερά. Ο Άγγλος θεατρι-
κός συγγραφέας Χάρολντ Πίντερ, θεωρεί-
ται ένας από τους πρωτοπόρους συγγρα-
φείς του παγκόσμιου ρεπερτορίου. Τα έργα 
του, διαχρονικά, παραμένουν επίκαιρα μέ-
χρι τις μέρες μας μέσα από την αναζήτηση 
του για την ελευθερία και την αυτοδιάθεση 
του ατόμου. Με τη δομή ενός θρίλερ και 

έντονα τα χαρακτηριστικά του Θεάτρου του 
Παραλόγου, αλλά και με κωμικοτραγικές 
καταστάσεις να δημιουργούνται μέσα από 
αυτό, το έργο εκτυλίσσεται σε μια παραθα-
λάσσια, παραμελημένη πανσιόν την οποία 
διατηρεί μια καλοσυνάτη γυναίκα, η Μεγκ, 
με το σύζυγό της, Πίτι. Εκεί, έχει βρει κατα-
φύγιο ο Στάνλεϋ, ο μοναδικός ένοικος της 
πανσιόν, μέχρι τη στιγμή που καταφθάνουν 
δύο μυστηριώδεις τύποι, που το μόνο που 
γνωρίζουμε για αυτούς είναι ότι είναι εδώ 

για μια «δουλειά». Ερμηνεύουν: Αντρέι 
Κρουπά, Χριστίνα Χριστόφια, Πάνος Μα-
κρής, Λαζάρια Φράγκου, ∆ημήτρης Αντωνί-
ου, Φώτης Φωτίου. Πρεμιέρα: Παρασκευή 
11 Απριλίου, ώρα 8:30 μ.μ. Παραστάσεις: 
Παρασκευή, Σάββατο, ώρα 8:30 μ.μ. Κυ-
ριακή, ώρα 7:00 μ.μ. Θέατρο Χώρα, Κοραή 
1, πλατεία Αρχιεπισκοπής, Λευκωσία. Πλη-

ροφορίες, κρατήσεις τηλέφωνο 96147809, 

26932571. Η παράσταση είναι κατάλληλη 

για άτομα άνω των 15 ετών.

ΕΚΘΕΣΗ

Βασίλης Ζωγράφος
& Βίκυ Περικλέους
Η Art Seen παρουσιάζει την έκθεση του 
Βασίλη Ζωγράφου και της Βίκυς Περικλέ-
ους με τίτλο «The unsettling event of an 
enigma (to be forever, but never to have 
been*)», σε επιμέλεια Μαρίας Στάθη. Αυ-
τή η συνεργατική εγκατάσταση, με πρό-
θεση να εμπλακεί το αθέατο ως υπαρκτό 
και το άυλο ως ενεργό για να επεξερ-
γαστούν και να προεκτείνουν το ορα-
τό και το αντιληπτό, συνιστά πρωτίστως 
μια πράξη πολιτική. Όπως αναφέρουν 
οι καλλιτέχνες η έκθεση, αναπτύσσεται 
μέσα από ένα έκκεντρο και συνειρμικό 
διάλογο προς μία εικαστική διερεύνη-
ση, η οποία πρωτίστως χορογραφεί τον 
αθέατο, ενδιάμεσο χώρο. Η εγκατάστα-
ση η οποία συγκροτείται, πλέον, στον 

χώρο, μέσα από μια σειρά χώρο-χρο-
νικών επεκτάσεων, αναδιπλώσεων και 
συμπτύξεων, -ως απόρροια εικαστικών 
επιτελέσεων και υποθέσεων-, μπορεί εν 
τέλει, να εγγραφεί ή να εκληφθεί ως ο 
απο-ήχος ή και ως η –διαδραστική- ηχώ 
ενός ή πολλαπλών συμβάν-των. Γκαλε-
ρί Art Seen, αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ 
66B, Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο 

22006624, www.art-seen.org

ΕΚΘΕΣΗ

Πλούσια Τέχνη σε 
Δύσκολους Καιρούς
Η Is Not Gallery παρουσιάζει την 17η έκ-
δοση της έκθεσης «Πλούσια Τέχνη σε ∆ύ-
σκολους Καιρούς», μια συλλογή έργων 
τέχνης σε προσιτές τιμές, σε επιμέλεια 
Άντρου Ευσταθίου και Μαρίας Κοφτερού. 
H έκθεση καταπιάνεται με έργα ανερχόμε-
νων και καταξιωμένων σύγχρονων καλλιτε-
χνών, παρουσιάζοντας μια συλλογή έργων 
από διαφορετικές αντιπαραβαλλόμενες 
προοπτικές, υφαίνοντας χάρτες νοημάτων, 
χρωμάτων, σχημάτων, τεχνικών, ανησυχι-
ών. Εν όψει του τρέχοντος κοινωνικοπο-
λιτικού κλίματος, η τέχνη επιμένει στην 
αναγκαιότητα της αισθητικής εμπειρίας για 
συναισθηματική κάθαρση, και, την καλλι-
έργεια του κοινωνικού φαντασιακού και 
της αυτόβουλης δράσης απέναντι στην κα-

τασκευασμένη συγκατάθεση. Η «Πλούσια 
Τέχνη σε ∆ύσκολους Καιρούς» αποτελεί 
μια συλλογή έργων τέχνης με τιμές κάτω 
από 500 ευρώ. Με την 17η της έκδοση, 
σκοπός της αποτελεί την μείωση του χά-
σματος της τέχνης με το ευρύτερο κοινό, 
παρέχοντας τη δυνατότητα σε συλλέκτες, 
νέους και μη, την δυνατότητα να αποκτή-
σουν έργα τέχνης σε προσιτές τιμές. Διάρ-

κεια έως 26 Απριλίου 2025.

ΣΥΜΦΩΝΙΚΗ ΟΡΧΗΣΤΡΑ

Μουσική Δωματίου 6

Δύο σύνολα μουσικής δωματίου παρουσιά-
ζει η τελευταία σειρά Μουσικής ∆ωματίου 
της καλλιτεχνικής περιόδου 2024-25, το Σύ-
νολο Zelenka και το Κουαρτέτο εγχόρδων Ad 
Libitum τα οποία πέραν από την αγάπη τους 
να κάνουν να παίζουν μαζί μουσική, έχουν 
και κάτι άλλο κοινό: πάθος για τη μουσική 
της εποχής Μπαρόκ! Το Σύνολο Zelenka έχει 
στόχο να προωθήσει στο κοινό τη συναρ-
παστική και λίγο γνωστή μουσική δωματί-
ου του Τσέχου συνθέτη της Μπαρόκ, Jan 
Dismas Zelenka. Οι συνθέσεις του Zelenka 
διακρίνονται για τις πλούσιες και ιδιαίτερες 
τους αρμονίες, τους πρωτοποριακούς χρω-
ματισμούς, την καινοτόμο αντίστοιξη και τις 

εκφραστικές μελωδίες. Tο Κουαρτέτο Εγ-
χόρδων «Ad Libitum» επικεντρώνεται σε 
ρεπερτόριο από την μπαρόκ και την πρώιμη 
κλασσική εποχή, επιδιώκοντας να φέρει νέα 
χρώματα και νότες φρεσκάδας στη μουσική 
εκείνης της εποχής. Στις συναυλίες αυτές θα 
παρουσιάσουν έργα Francesco Geminiani 
και Luigi Cherubini, δύο πολύ σημαντικών 
Ιταλών συνθετών, που θα εξιτάρουν μυαλό 
και αισθήσεις. Συναυλίες Λάρνακα: Κυριακή 
13 Απριλίου - ∆ημοτικό Θέατρο Γ. Λυκούργος 
και Λευκωσία: ∆ευτέρα 14 Απριλίου - Θέα-
τρο Παλλάς, Πύλη Πάφου, ώρα έναρξης συ-
ναυλιών 8:00 μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο 

22463144, www.cyso.org.cy

«Πέρα από τα Όρια: 
Ερμηνεύοντας
τη Μυοπάθεια»
Η σχεδιάστρια Βασιλική Χαρίτωνος συμ-
μετέχει στην ομαδική έκθεση «Πέρα από 
τα Όρια: Ερμηνεύοντας τη Μυοπάθεια», 
που διοργανώνεται από τον Σύνδεσμο Μυ-
οπαθειών Κύπρου με στόχο την αφύπνιση 
και την ευαισθητοποίηση της κοινωνίας για 
τους ανθρώπους με αναπηρίες, μέσα από 
την τέχνη. Η Βασιλική, η οποία αντιμετωπί-
ζει τη μυϊκή δυστροφία ως πρόκληση για 
έμπνευση και δημιουργία, επηρεασμένη 
από τη δική της γενετική πάθηση, θα πα-
ρουσιάσει ένα πολυμορφικό ρούχο από την 
πρωτοποριακή συλλογή της. Τα εγκαίνια της 
έκθεσης θα πραγματοποιηθούν το Σάββατο 
12 Απριλίου 2025, στις 18:00 στο ξενοδο-
χείο Anemi στην Πάφο και θα παραμείνει 
ανοιχτή για το κοινό μέχρι τις 12 Μαΐου.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«Kaleidoscope» 
Παρουσιάζεται στην Γκαλερί 
Κυπριακή Γωνιά της Λάρνα-
κας η έκθεση «Kaleidoscope» 
της Alia Corm, η οποία λέει: 
«Το έργο μου είναι ένας συ-
νεχής διάλογος μεταξύ του 
ορατού και του αόρατου, μια 
αντανάκλαση της ψυχής μου 
και του θεατή. Αναζητώ να δη-
μιουργήσω μια σύνδεση, να 
φέρω στο φως την κοινή ου-
σία της παρουσίας μας στον 
κόσμο. Η διαδικασία μου εί-
ναι αυθόρμητη, επιτρέποντας 
στον καμβά να με καθοδηγή-
σει, αντανακλώντας τη στιγ-
μή και τα συναισθήματα που 
αναδύονται όταν τα χρώματα 
αρχίζουν να αφηγούνται μια 
ιστορία στην επιφάνειά του». 
Τα εγκαίνια θα τελέσει ο επίτι-
μος πρόξενος της Γαλλίας στη 
Λάρνακα, κ. Σώζος – Χρήστος 
Θεοδούλου την Παρασκευή 
11 Απριλίου, ώρα 7:00 μ.μ. ∆ι-
άρκεια έως 30 Απριλίου. Γκα-
λερί Κυπριακή Γωνιά Σταδίου 
45, Λάρνακα. Πληροφορίες 

τηλέφωνο 24621109, www.

gallerykypriakigonia.com.cy

«Συγκεντρωθείτε όπου και αν τριγυρνάτε/ 
και παραδεχτείτε ότι τα νερά γύρω σας 
έχουν φουσκώσει./ Και παραδεχτείτε και 
αυτό: ότι σύντομα θα είστε βρεγμένοι 
μέχρι το κόκαλο./ Αν για εσάς ο χρόνος 
είναι πολύτιμος,/ τότε καλύτερα να αρχί-
σετε να κολυμπάτε./ Αλλιώς θα βυθιστεί-
τε σαν την πέτρα./ Γιατί οι καιροί αλλά-
ζουν... (For the times they are a-changin’)». 
Κάποιοι το πρωτοτραγούδησαν το 1964, 
κάποιοι άλλοι αρκετά αργότερα, πάντως, 
μέχρι σήμερα, όποτε ακούγεται η φωνή 
του Μπομπ Ντίλαν, να το ερμηνεύει, με 
τη φυσαρμόνικα και την κιθάρα, κινητο-
ποιεί τα ίδια ανακλαστικά: συγκίνηση και 
ταραχή. Ξανά και ξανά.

Πώς έγραψε αυτούς τους στίχους συλ-
λαμβάνοντας το πνεύμα της κάθε εποχής, 
παρακινώντας στην αφύπνιση, μεταγ-
γίζοντας στις λέξεις την –κάθε φορά– 
πραγματικότητα με ακρίβεια χειρουργι-
κή. Προσφάτως, με τη βιογραφική ταινία 
«A complete unknown», του Τζέιμς Μάν-
γκολντ, το αίσθημα ότι ο άνθρωπος αυτός 
δικαίως τιμήθηκε με το Νομπέλ Λογοτε-
χνίας, το 2016, επέστρεψε ενισχυμένο. Ο 
Ντίλαν σε όλη τη ζωή του (σήμερα είναι 
83 ετών) αλλάζει και προχωράει, κόντρα 
στο ρεύμα, ακόμη και αν αυτό που κάνει 
–όχι μόνο μουσικά– δεν αρέσει ή πλήττει 
την εικόνα του.

∆εν είναι τυχαία η ανάγκη να αντλού-
με αναφορές από έργα που ανήκουν σε 
άλλες εποχές, για ένα παρόν επιθετικά 
απρόβλεπτο και ανοίκειο. Ο Guardian, 
μάλιστα, σε πρόσφατο κείμενό του (8/4) 
ανατρέχει στο «Ζ» του Κώστα Γαβρά, ται-
νία του 1969, συσχετίζοντας την ατμό-
σφαιρα του τότε με το τώρα. Η δημοσι-
ογράφος αναρωτιέται πώς φτάσαμε «σε 
αυτή την πολιτική στιγμή –την πόλωση, 

την παραπληροφόρηση, τη διαφθορά και 
τη συνενοχή από άτομα και θεσμούς που 
συνηγορούν στην κατάρρευση της δημο-
κρατίας– και τι μπορεί να αποκαλύψει ο 
κινηματογράφος σε μια εποχή λογοκρισί-
ας, απελάσεων και διαδηλωτών που χα-
ρακτηρίζονται τρομοκράτες».

Στην επέλαση του Τραμπ εστιάζει το 
σχόλιο και στη φράση του Κώστα Γαβρά 
ότι «τα πάντα είναι πολιτική». Η ειλικρι-
νής οργή που διατρέχει αυτό το κλασικό 
–όσο και εμβληματικό– πολιτικό θρίλερ 
του Γαβρά γίνεται εμφανής σε κάθε του 
καρέ, από τους τίτλους της αρχής μέχρι 
τα βλέμματα όσων συμμετέχουν, από τις 
διαδηλώσεις στις ανακρίσεις, και σε κάθε 
σημείο του φιλμ-ντοκουμέντου.

Ο προβολέας των γεγονότων φωτίζει 
και ανασύρει από την «αποθήκη» της μνή-
μης ό,τι, πιστεύουμε πως, μπορεί να συ-
νοψίσει/ερμηνεύσει ικανοποιητικά το δυ-
σοίωνο σήμερα. Ο καθένας μας βρίσκει τα 
δικά του στηρίγματα και παραλληλισμούς, 
μέσα από τον προσωπικό του κατάλογο, 
με ταινίες, τραγούδια, μουσικές, βιβλία, 
εικαστικές συνθέσεις.

Τι περίεργο, όμως! Σε αυτούς τους και-
ρούς που η παραγωγή καλλιτεχνικών έρ-
γων είναι καταιγιστική, που, ουσιαστικά, 
δεν προλαβαίνει κανείς να δει, διαβάσει, 
ακούσει τα προτεινόμενα, επιστρέφουμε 
στα στέρεα καταλύματα του παρελθό-
ντος. Αυτά που διασχίζουν τον χρόνο χω-
ρίς απώλειες· που αναδύονται κάθε φορά 
όχι μόνον ανέπαφα αλλά και φορτισμένα 
με νέα συνδηλούμενα· που εμφανίζονται 
λες και γράφτηκαν για αυτήν την καμπή 
στην ιστορία της Ευρώπης, της Αμερικής, 
του κόσμου.

Πράγματι· «τα νερά γύρω μας έχουν 
φουσκώσει». Ομως και οι άνθρωποι είναι 
αποκαμωμένοι και την ίδια στιγμή θυμω-
μένοι από τα αδιέξοδα που διαρκώς συνα-
ντούν. Οσοι προσφέρουν πυξίδες έχουν 
προθέσεις ιδιοτελείς και την ικανότητα να 
εμφανίζουν το μαύρο άσπρο. Η διαχωρι-
στική γραμμή ανάμεσα στην αλήθεια και 
στο ψέμα λεπταίνει και δύσκολα γίνεται 
αντιληπτή. Μέσα στην αβεβαιότητα που 
καλπάζει, τον μεγάλο θόρυβο και τους 
κινδύνους που πολλαπλασιάζονται (με 
κάποιους σε ύφεση και άλλους σε έξαρ-
ση), η απάντηση είναι μία:

Τhe times they are a-changin’... 

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

...Γιατί οι καιροί 
αλλάζουν 

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

ΘΕΑΤΡΟ

«Πάρτι Γενεθλίων» στο Θέατρο Χώρα

Σήμερα, που η παραγωγή καλ-
λιτεχνικών έργων είναι καται-
γιστική, που, ουσιαστικά, δεν 
προλαβαίνει κανείς να δει, δια-
βάσει, ακούσει τα προτεινόμε-
να, επιστρέφουμε στα στέρεα 
καταλύματα του παρελθόντος.

Νομίζω πως 
όλα πήγαν λά-

θος, από τη 
στιγμή που 

βγήκε η φω-
τογραφία, όλα 

έχουν πάει 
στραβά! Μόνο 
για το ΕΛΑΜ 

όλα πάνε βάσει 
σχεδίου, αλ-

λά νομίζω πως 
ακόμα δεν

το έχουμε κατα-
λάβει...
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Η τυχαία ανακάλυψη ενός ξεχασμέ-
νου συγγραφέα της δεκαετίας του 
’80, η έρευνα ενός οικογενειακού 
φίλου για ένα μυστήριο και σκο-
τεινό συντηρητικό think tank στο 
Κέμπριτζ, μπαίνουν απροσδόκητα 
στη ζωή ενός κοριτσιού που μόλις 
έχει αποφοιτήσει από το πανεπι-
στήμιο, σπάζοντας τη βασανιστική 
και αδιέξοδη καθημερινότητα που 
προσφέρει απλόχερα κάθε σύγχρο-
νη δυτική κοινωνία στους νέους 
της. Η «Απόδειξη της αθωότητάς 
μου» (μτφρ.: Αλκηστις Τριμπέρη, 
εκδ. Πόλις) είναι ένας συνδυα-
σμός αστυνομικού μυθιστορήμα-
τος, πολιτικής σάτιρας και αυτομυ-
θοπλασίας, λογοτεχνικά είδη που 
ο Τζόναθαν Κόου μετατρέπει σε 
εργαλεία για να αποτυπώσει  την 
ουσία της βρετανικής κοινωνίας 
σε μια πολύ πρόσφατη στιγμή της 
ιστορίας της. 

Με φόντο τις 50 μέρες διακυ-
βέρνησης της Λιζ Τρας και τον θά-
νατο της βασίλισσας, το νέο βιβλίο 
του Κόου, με ειρωνικό αλλά και δι-
ασκεδαστικό τρόπο, καταφέρνει 
να λειτουργήσει ως καθρέφτης 
που αντανακλά το φως, σχηματί-
ζοντας όμως  ένα αληθινό είδωλο. 
Αν στο προηγούμενο βιβλίο του 
ο Βρετανός συγγραφέας ασχολή-
θηκε με τις συνέπειες του Brexit 
και τις παρενέργειες της πανδη-
μίας, σ’ αυτό κάνει ένα μεγαλύ-
τερο βήμα θέτοντας καταιγιστι-
κά ερωτήματα για τις αιτίες που ο 
ακραίος συντηρητικός λόγος έχει 
κάνει μετάσταση και στη Μεγάλη 
Βρετανία. Εχοντας πλήρη επίγνω-
ση ότι ζούμε σε έναν κόσμο όπου 
όλες οι προσπάθειες να μάθεις την 
αλήθεια είναι επισφαλείς, ο Κόου 
δημιουργεί την  ελπίδα πως η λο-
γοτεχνία μπορεί και να  σώζει...

 
– Ξεκινώντας, θα ήθελα να πω 
ότι βρήκα το βιβλίο σας συγκλο-
νιστικά επίκαιρο. Μπορείτε να 
μας πείτε δυο λόγια για την ιστο-
ρία;

– Μου φαίνεται ότι η συντηρη-
τική πολιτική έχει ριζοσπαστικο-
ποιηθεί δραματικά τα τελευταία 
χρόνια, τόσο στο Ηνωμένο Βα-
σίλειο όσο και παγκοσμίως. Στο 
Ηνωμένο Βασίλειο αυτή η διαδι-
κασία επιταχύνθηκε με το Brexit 
και φυσικά στην Αμερική, την ίδια 
χρονιά, (2016) με την εκλογή του 
Ντόναλντ Τραμπ. Ως κάποιος που 
θυμάται τον γενικά ανεκτικό και 
προοδευτικό συντηρητισμό του 
πατέρα του πριν από σαράντα ή 
πενήντα χρόνια (έναν συντηρητι-
σμό που δεν διαφέρει στ’ αλήθεια 
από τον φιλελευθερισμό σήμερα), 
ήθελα να γράψω ένα μυθιστόρη-
μα που θα ανίχνευε αυτή την αλ-
λαγή. Επέλεξα να το κάνω με τη 

μορφή αστυνομικού μυθιστορήμα-
τος, γιατί πιστεύω ότι ήταν ο καλύ-
τερος τρόπος για να προσελκύσω 
τους αναγνώστες με ένα βιβλίο του 
οποίου το θέμα θα μπορούσε δια-
φορετικά να φανεί μάλλον στεγνό 
και τρομακτικό.

 
– Γιατί επιλέξατε τις 50 μέρες 
της Λιζ Τρας στην πρωθυπουρ-
γία της Βρετανίας ως φόντο για 
το μυθιστόρημά σας; Τι είναι 
αυτό που σας παρακίνησε να 
τοποθετήσετε την ιστορία σας 
σε ένα τόσο πρόσφατο ιστορι-
κό πλαίσιο;

– Το τελευταίο μου μυθιστόρη-
μα, το «Bournville», περιείχε μια 
αφήγηση που διαρκούσε 75 χρό-
νια. Κάθε φορά που ξεκινάω ένα 
νέο βιβλίο, μου αρέσει να κάνω 
κάτι διαφορετικό από το προη-
γούμενο. Αυτή τη φορά, λοιπόν, 
ήθελα ένα σύντομο, συμπυκνωμέ-
νο χρονικό πλαίσιο, όχι μια μακρά 
διάρκεια. Ο χρόνος της Λιζ Τρας 
στην πρωθυπουργία –μόλις επτά 
εβδομάδες– έμοιαζε να προσφέρει 
την τέλεια διάρκεια για την επίλυ-
ση ενός μυστηρίου δολοφονίας 
και ταίριαζε επίσης πολύ καλά με 
τη θεματική της ριζοσπαστικο-
ποίησης του βρετανικού συντη-
ρητισμού.

 
– Κάνετε μια αναδρομή - κατα-
γραφή της εξέλιξης του Συντη-
ρητικού Κόμματος της Βρετανίας 
από τη Θάτσερ στη Λιζ Τρας («η 
Θάτσερ επέστρεψε»).  Τι απόστα-
ση έχει διανύσει η συντηρητι-
κή πολιτική ώστε να μιλάμε πια 
για μια νέα ριζοσπαστική Δεξιά; 
Ποια είναι τα χαρακτηριστικά 
που έχετε εντοπίσει;

– Μεταξύ των κύριων χαρακτη-
ριστικών της ριζοσπαστικής ∆εξι-
άς είναι η αδυσώπητη εχθρότητα 
προς τη μετανάστευση, το μίσος 
για την πολυπολιτισμικότητα, μια 
κατ’ επίφασιν πίστη στην «ελευ-
θερία του λόγου» (που δεν μοιάζει 

να αποκλείει, τουλάχιστον στην 
Αμερική, την απαγόρευση βιβλί-
ων) και πάνω απ’ όλα η ανάδει-
ξη του ατομικισμού σε ένα είδος 
θρησκείας, εις βάρος οποιασδή-
ποτε έννοιας συλλογικότητας ή 
κοινωνίας πολιτών.

 
– Στο βιβλίο δίνετε έμφαση στον 
συναισθηματικό δεσμό της βρε-
τανικής κοινωνίας με το Εθνι-
κό Σύστημα Υγείας (NHS). Πώς 
γίνεται, θα τολμούσα να πω σε 
σύντομο ιστορικό χρονικό διά-
στημα, να έχουν απογυμνωθεί 
έννοιες όπως η δημόσια υγεία, 
για παράδειγμα, από κάθε πολι-
τική και ιδεολογική σημασία και 
να επενδύουμε στο συναίσθημα 
για να τις προστατέψουμε;

– ∆εν ξέρω πώς είναι δυνατόν, 
αλλά συνέβη. Νομίζω ότι τις τελευ-
ταίες δεκαετίες έχουμε αναγνωρί-
σει μια αλήθεια για τον εαυτό μας 
– μια δυσάρεστη αλήθεια, κατά 
κάποιον τρόπο: ότι τα ανθρώπι-
να όντα παρακινούνται πολύ πε-
ρισσότερο από συναισθήματα και 
συγκινήσεις παρά από σκέψεις ή 
ιδέες. Κατά έναν περίεργο τρόπο, 

για μένα αυτό συνδέεται με την 
άνοδο της ποπ μουσικής τη δε-
καετία του 1960: την πολιτισμική 
πρωτοκαθεδρία μιας καλλιτεχνι-
κής μορφής, της οποίας υπέρτα-
τος τρόπος έκφρασης είναι ένα 
τρίλεπτο τραγούδι που το μήνυμά 
του είναι απλώς «έτσι νιώθω». Στη 
Βρετανία συνειδητοποιήσαμε για 
πρώτη φορά την κυριαρχία του συ-
ναισθήματος το 1997 με τον θάνα-
το της Νταϊάνας και τις δημόσιες 
εκδηλώσεις θλίψης που ενέπνευ-
σε (το περιγράφω αυτό στο προ-
ηγούμενο μυθιστόρημά μου, το 
«Bournville»). ∆εν με εκπλήσσει 
λοιπόν ότι η προσκόλληση του 
βρετανικού λαού στο NHS είναι 
συναισθηματική, όχι πολιτική ή 
ιδεολογική, ούτε ότι οι πολιτικοί 
πρέπει να βασίζονται σ’ αυτό το 
δεδομένο όταν θέλουν να χειρα-
γωγήσουν την κοινή γνώμη επί 
του θέματος.

 
– Δεν λείπει και η αναφορά στη 
woke ατζέντα. Ποια είναι η λέξη 
που έχει υποστεί, κατά τη γνώμη 
σας, τόση κατάχρηση ώστε έχει 
χάσει μεγάλο μέρος της ερμηνευ-
τικής και επιδραστικής της αξίας;

– Νομίζω ότι το πιο προφανές 
παράδειγμα είναι η ίδια η λέξη 
woke, η οποία χρησιμοποιείται 
πλέον για να δηλώσει οτιδήποτε 
αποδοκιμάζει η νέα ριζοσπαστική 
∆εξιά. Τις τελευταίες εβδομάδες 
έχω δει τον Ιησού, τον Ρόναλντ 
Ρέιγκαν και ορισμένα είδη μαγιο-
νέζας να αναφέρονται ως «woke».

– Κάποτε είχαν ρωτήσει τη Θά-
τσερ ποιο είναι το μεγαλύτερο 
επίτευγμά της και η απάντη-
ση που έδωσε ήταν: «Το Εργα-
τικό Κόμμα του Τόνι Μπλερ. 
Αναγκάσαμε τους αντιπάλους 
μας να αλλάξουν γνώμη». Με 
την κυβέρνηση των Εργατικών 
αυτή τη στιγμή στη Βρετανία, 
πιστεύετε πως έχουν αλλάξει 
τα πράγματα;

– ∆εν είμαι σίγουρος αν στην 
Ελλάδα γνωρίζετε την έκφραση 
«παράθυρο του Οβερτον». Πήρε 
το όνομά της από τον Αμερικανό 
πολιτικό αναλυτή Τζόζεφ Οβερ-
τον και αναφέρεται στο εύρος των 
θεμάτων και των επιχειρημάτων 
που είναι πολιτικώς αποδεκτά από 
την πλειονότητα του πληθυσμού 
σε μια δεδομένη στιγμή. Από την 
εποχή της Μάργκαρετ Θάτσερ –
και είναι βασικό θέμα αυτό, όχι 
μόνο στο «Η απόδειξη της αθωό-
τητάς μου», αλλά σε όλα τα πρό-
σφατα μυθιστορήματά μου– το 
«παράθυρο του Οβερτον» έχει με-
τατοπιστεί σημαντικά προς τα δε-
ξιά. Πράγματα δεδομένα τη δεκα-
ετία του 1970 (ότι οι εργαζόμενοι 
έχουν δικαίωμα να οργανώνονται 
σε συνδικάτα, για παράδειγμα, και 
να απέχουν από την εργασία τους 
αν χρειαστεί) θεωρούνται πλέον 
απαράδεκτα, ενώ ιδέες που θεω-
ρούνταν επικίνδυνες τη δεκαετία 
του 1970 (η απέλαση μεταναστών, 
για παράδειγμα) συζητούνται τώρα 
ανοιχτά από πολιτικούς των μεγά-
λων κομμάτων στην τηλεόραση. 
Στο Ηνωμένο Βασίλειο το Εργατι-
κό Κόμμα σήμερα είναι πολύ δεξι-
ότερο από το Εργατικό Κόμμα της 
δεκαετίας του 1970 – ακόμη και 
από το Εργατικό Κόμμα του Τό-
νι Μπλερ. Η δήλωση της Θάτσερ 
είναι απολύτως σωστή: η Θάτσερ 
έθεσε σε κίνηση μια αλυσίδα γεγο-
νότων που ώθησαν το «παράθυρο 
του Οβερτον» τόσο δεξιά, ώστε θέ-
σεις που κάποτε ήταν μέρος μιας 
μετριοπαθούς σοσιαλιστικής ορθο-
δοξίας να θεωρούνται τώρα ριζο-
σπαστικές και εξτρεμιστικές. Ολοι 
έχουμε γίνει παιδιά της Θάτσερ.

 
– «Η απόδειξη της αθωότητάς 
μου» είναι μια έκφραση στο βι-
βλίο σας που σημαίνει το αδύ-
νατο. Μια ανοιχτή, ίσως παιχνι-
διάρικη ερώτηση: τι θεωρείτε 
αδύνατο να βρεθεί πια;

– ∆εν είναι και πολύ παιχνιδιά-
ρικη η απάντησή μου, αλλά θα έλε-
γα ότι ένα από τα πιο σπάνια πράγ-
ματα στην Ευρώπη αυτή τη στιγμή 
είναι ένας πολιτικός έτοιμος να 
πει ότι κάτι μπορεί να έχει αυθύ-
παρκτη κοινωνική, πολιτισμική ή 
ανθρωπιστική αξία και όχι μόνο 
οικονομική αξία.

Τη Δευτέρα 28/4, στις 7 μ.μ., ο 
Τζόναθαν Κόου θα συζητήσει 

με τον δημοσιογράφο-συγγραφέα 
Στέφανο Τσιτσόπουλο στο πατάρι του 
βιβλιοπωλείου «Κωνσταντινίδης» 
(Μητροπόλεως 92), όπου και θα τιμηθεί 
για τη συνεισφορά του στην ιστορία του 
βιβλιοπωλείου. Την Τρίτη 29/4, στις 7 
μ.μ., ο Τζόναθαν Κόου θα βρεθεί στο 
Μέγαρο Μουσικής και θα συνομιλήσει με 
τις Αν. Μαραγκάκη, Στ. Παπασπύρου, Β. 
Πέτσα και Αλ. Τριμπέρη.

JOHNATHAN COE
Η απόδειξη της αθωότητάς μου

μτφρ.: Αλκηστις Τριμπέρη
εκδ. Πόλις, 2025, σελ. 480

Ποιος άλλος Βρετανός συγγρα-
φέας, αν όχι ο Τζόναθαν Κόου, 
μπορεί να κοιτάξει με τόση κα-
θαρή ευκρίνεια τις πολιτικές και 
κοινωνικές καταβυθίσεις της χώ-
ρας του; ∆εν χρειάζεται καν να 
δηλωθεί ως ρητορική η ερώτη-
ση, καθώς ήδη από το 1994 με το 
μυθιστόρημά του «Τι ωραίο πλιά-
τσικο!» είχε θέσει τα ζητήματα με 
δηκτικό, αλλά και ευφυώς σατιρι-
κό τρόπο. Το νέο του μυθιστόρη-
μα εστιάζει στις πενήντα ημέρες 
της διακυβέρνησης της χώρας 
από τη Λιζ Τρας. Η βραχύβια κυ-
βέρνησή της κατάφερε (διότι πε-
ρί κατορθώματος πρόκειται) να 
κάνει άνω κάτω τη χώρα, να προ-
καλέσει μια κατακόρυφη πτώση 
στις χρηματοπιστωτικές αγορές 
και, τελικά, να εξέλθει από την 
Ντάουνινγκ Στριτ μετά πολλών 
επαίνων. Την ίδια περίοδο συμ-
βαίνει και ο θάνατος της βασίλισ-
σας Ελισάβετ, κλείνοντας έτσι 

έναν ολόκληρο κύκλο στα βρετα-
νικά πολιτικά πράγματα.

Πρωταγωνίστρια είναι η Φιλ, μια 
πρόσφατη πτυχιούχος που ερ-
γάζεται σε μια ιαπωνική αλυσί-
δα fast food στο αεροδρόμιο Χί-
θροου. Στις ελεύθερες ώρες της 
παρακολουθεί μανιωδώς τα «Φι-
λαράκια», αυτοοικτίρεται για την 
κατάσταση στην οποία έχει βρεθεί 
και ονειρεύεται να γράψει κάποια 

στιγμή ένα μυθιστόρημα.
Παράλληλα, γνωρίζει τον παλιό 
φίλο της μητέρας της από το πα-
νεπιστήμιο, τον Κρίστοφερ. Eναν 
μαχητικό ιστορικό και δημοσιο-
γράφο, που μέσω του μπλογκ που 
διατηρεί ερευνά την άνοδο της 
άκρας ∆εξιάς στη χώρα και την 
υπόγεια επιρροή που επιθυμεί 
να παίξει στην απορρύθμιση του 
κράτους πρόνοιας και την επικρά-
τηση της ελεύθερης αγοράς.

Οταν ο Κρίστοφερ δολοφονείται 
σε ένα συνέδριο των λεγόμενων 
Συντηρητικών, αποφασισμένων 
να διαλύσουν τις κοινωνικοποιη-
μένες υπηρεσίες υγείας της Βρε-
τανίας, η κόρη του Ρασίντα ενώνει 
τις δυνάμεις της με τη Φιλ για να 

λύσουν την υπόθεση.
Σ’ αυτό το σημείο ο Κόου εγκιβω-
τίζει ένα μίνι αστυνομικό μυθι-
στόρημα. Είναι ο δικός του ύμνος 
στο είδος της λαϊκής αστυνομικής 
λογοτεχνίας, η οποία είναι αρκετά 
αγαπητή στο βρετανικό κοινό.
Το «Η απόδειξη της αθωότητάς 
μου» είναι ένα μυθιστόρημα δι-
αφορετικών στρωμάτων, όπου η 
αφήγηση μετατοπίζεται συνει-
δητά από την αυτοαναφορικότη-
τα στην ατμοσφαιρικότητα της 
αστυνομικής πλοκής. Κι όλα αυτά 
με ένα χιούμορ υποδόριο και κα-
ταλυτικό. Η πολιτική, φυσικά, δεν 
λείπει από το κάδρο, απλώς τα πιο 
σημαντικά σημεία του μυθιστο-
ρήματος είναι εκείνα που δρουν 
ενδοσκοπικά, με αποτέλεσμα οι 
κομματικές καντρίλιες να υποχω-
ρούν στο φόντο, δίχως όμως να 
χάνουν τη σημασία τους. Συνο-
λικά, βρίσκουμε τον Κόου σε μια 
περίοδο εντυπωσιακής λογοτεχνι-
κής φόρμας. Εξαιρετική η μετά-
φραση της Αλκηστης Τριμπέρη.

Ολοι έχουμε γίνει
παιδιά της Θάτσερ
Η μετατόπιση της πολιτικής οπτικής προς τα δεξιά, 
η woke ατζέντα και η σύνδεση της ποπ με τη συναισθηματική 
προσκόλληση των Βρετανών στο Εθνικό Σύστημα Υγείας

Συνέντευξη στη ΛΕΝΑ ΜΑΤΣΙΩΡΗ

Του ΔΙΟΝΥΣΗ ΜΑΡΙΝΟΥ

«Τις τελευταίες εβδομάδες έχω δει τον Ιησού, τον Ρόναλντ Ρέιγκαν και ορισμένα είδη μαγιονέζας να αναφέρονται ως “woke“», λέει στην «Κ» ο Τζόναθαν Κόου.

Τζόναθαν Κόου, συγγραφέας
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Στο Ηνωμένο Βασίλειο 
το Εργατικό Κόμμα 

σήμερα είναι πολύ δεξιό-
τερο από το Εργατικό 
Κόμμα της δεκαετίας 
του 1970 – ακόμη και 

από το Εργατικό Κόμμα 
του Τόνι Μπλερ.

Οι 50 ημέρες
που διέλυσαν
τη Βρετανία

Το βιβλίο του Κόου είναι μια πολι-
τική ενδοσκόπηση της βρετανικής 
κοινωνίας με ένα αστυνομικό μυθι-
στόρημα για «κερασάκι».
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Του ΗΛΙΑ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗ

Αιγιαλούσα, παρά τον αιγιαλόν ού-
σα. Εδώ βρίσκεται μιά επτάλοφη 
κωμόπολη με πολύ βαθιές ιστο-
ρικές ρίζες. Ένας γεωγραφικός 
χώρος μοναδικός με αρχέγονη 
ομορφιά. Πέρασε από εκεί ο Γ. 
Φραγκούδης και έγραψε: «Ο θέλων 
να ιδή εν Κύπρω ωραίας γυναίκας 
και άνδρες υψηλούς και ρωμαλέ-
ους ας επισκεφθή το Καρπάσιον 
και ιδία τας δύο μεγαλύτερας αυ-
τού κώμας Γιαλούσα και Ριζοκάρ-
πασον». Ο Φραγκούδης στην Αι-
γιαλούσα συνάντησε, πήρε μαζί 
του και νυμφεύτηκε την ωραία 
Σοφία και μαζί της ίδρυσε το Πά-
ντειο Πανεπιστήμιο. 

Η Αιγιαλούσα ευρίσκεται στην 
ανατολική Καρπασία και είναι η 
μεγαλύτερη σε πληθυσμό κωμό-
πολη του διαμερίσματος Καρπα-
σίας με εκλογικό σώμα περίπου 
2.500 άτομα το 2025. Το έδαφος 
της κοινότητας ανήκει εκ του νό-
μου (de jure) στην Κυπριακή ∆η-
μοκρατία, και υπάγεται διοικητι-
κά στην Επαρχία Αμμοχώστου, 
διαμέρισμα Καρπασίας. Ωστόσο, 
μετά την τουρκική εισβολή του 
1974, το χωριό ελέγχεται παρά-
νομα από τις τουρκικές κατοχι-
κές δυνάμεις από το Σάββατο 17 
Αυγούστου 1974.

Το κατεστραμμένο

κοιμητήριο Αιγιαλούσας   

Νεκροταφείο (ή κοιμητήριο) 
ονομάζεται ο χώρος ο προορισμέ-
νος για την ταφή των νεκρών. Οι 
πρακτικές της ανθρώπινης ταφής 
είναι η εκδήλωση της ανθρώπι-
νης επιθυμίας να επιδείξει «σε-
βασμό προς τους νεκρούς». Οι πο-
λιτισμοί ποικίλλουν ως προς τον 

τρόπο εκδήλωσης του σεβασμού 
τους προς τους νεκρούς. Με την 
πάροδο του χρόνου, τύμβοι, πυ-
ραμίδες ναοί, σπήλαια και κρύ-
πτες ναών χρησιμοποιήθηκαν, 
για να αποθηκεύσουν τα νεκρά 
σώματα των προγόνων. Στη σύγ-
χρονη εποχή, το έθιμο της ταφής 
των νεκρών κάτω από το έδαφος, 
με μία πέτρινη επιτύμβια στήλη 
με όνομα και ηλικία, για να υπο-
δηλώνει τον τόπο ταφής, χρησι-
μοποιείται στους περισσότερους 
πολιτισμούς. Παρόλο αυτά άλλα 
μέσα όπως η καύση των νεκρών 

γίνονται όλο και πιο δημοφιλή 
στη ∆ύση (η καύση είναι ο κανό-
νας στην Ινδία και υποχρεωτική 
στις μεγάλες μητροπολιτικές πε-
ριοχές της Ιαπωνίας.

Ο Κοινοτάρχης

Π. Κ. Παναγίδης
(ετάφη το 1958)

Ο τελευταίος κοινοτάρχης που 
ετάφη στη Γιαλούσα ήταν ο Πανα-
γιώτης Παναγίδης του Κώστα, ο 
οποίος γεννήθηκε στις 18/10/1896 
και απεβίωσε στις 22/02/1958. Τη 

νύκτα που πέθανε κτένιζε τα μαλ-
λιά του νυν κοινοτάρχη Ηλία Πα-
ντελίδη του Παντελή και της Νί-
τσας. Ο Παναγίδης ήταν θείος της 
Νίτσας. Χρόνια πολλά μετά το με-
γάλο κακό προσπάθησα μάταια να 
εντοπίσω τον τάφο. Ήταν άδικος 
κόπος γιατί τα πάντα πλάκωνε, 
εκτός από τη σκλαβιά και μία ζού-
γκλα από ζιζάνια και αγριόχορτα 
πολλά. Αργότερα, πολλά χρόνια 
μετά, σε επίσκεψή μου έγινε κα-
τορθωτό να εντοπιστεί ο τάφος 
του Παναγίδη, μεγάλη ήταν η συ-
γκίνησή μου.

 Γιώργος Ράφτης

(ετάφη 21/07/1974)

Ο Γιώργος Ράφτης γεννήθηκε 
στη Γιαλούσα στις 26 Φεβρουαρί-
ου 1945. Γονείς του ήταν ο Χρίστος 
Ράφτης (1917-2003) και η Μαρία 
Παπαγεωργίου (1913-2002). Είχε 
μια μικρότερη αδελφή, τη Νίκη, η 
οποία απεβίωσε το 1963, σε ηλικία 
12 ετών, μετά από ασθένεια. Απο-
φοιτώντας από το Γυμνάσιο Για-
λούσας, εργαζόταν στο συνεργείο 
επιδιόρθωσης αυτοκινήτων του 
πατέρα του, που βρισκόταν κοντά 
στον κεντρικό σταθμό βενζίνης 
του χωριού. Στις 20 Ιουλίου 1974, 
πρώτη μέρα της τουρκικής εισβο-
λής, ο Γιώργος αφήνει τον δίχρονο 
γιο του και την έγκυο γυναίκα του 
και κατατάσσεται ως έφεδρος λο-
χίας ασυρματιστής. Αποστολή της 
διμοιρίας του ήταν να θέσει υπό 
τον έλεγχό της το τουρκοκυπρι-
ακό χωριό Άγιος Συμεών. Σε μά-
χη που διεξήχθη τραυματίστηκε 
θανάσιμα και μεταφέρθηκε από 
τους συμπολεμιστές του στη Για-
λούσα. Ετάφη στις 21 Ιουλίου στο 
κοιμητήριο του χωριού. Άφησε πί-
σω του δύο χαροκαμένους γονείς, 
τη χήρα γυναίκα του και δύο ορ-
φανά παιδιά. Τον ∆εκέμβριο του 
1974 γεννήθηκε ο δεύτερος γιος 
του Γιώργος, που πήρε το όνομά 
του πατέρα του.

Οι αγαπημένοι

πρόγονοι

Η αναφορά σε μόνο δύο πρό-
σωπα που αναπαύονται στο κοι-
μητήριο της θαλασσοφίλητης 
κωμόπολης δεν είναι τυχαία. Ο 
Παναγιώτης ήταν ο τελευταίος 
πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβου-
λίου, που ετάφη στη Γιαλούσα το 

1958. Άνθρωπος ωραίος, ευγενι-
κός και φιλοπρόοδος. Ο Γιώργος 
και αυτός ωραίος, ευγενικός και 
φιλοπρόοδος ήταν ο τελευταίος 
ήρωας της Αιγιαλούσας που έπε-
σε πολεμώντας σε ένα προδομένο 
πόλεμο και ετάφη στη γενέτειρά 
του το 1974. Από το 1958 μέχρι 
το 1974 και πολύ πριν και λίγο 
μετά, πολλοί απεβίωσαν και ετά-
φησαν στο Κοιμητήριο της κωμό-
πολης που βρίσκεται στο δυτικό 
κέντρο της κωμόπολης. Το μεγάλο 
προαύλιο του Αρχαγγέλου Μιχα-
ήλ είναι περίπου 110 μέτρα ψηλά 
από τη θάλασσα και ακριβώς στα 
βόρεια του, δέκα μέτρα πιο χαμη-
λά είναι το κοιμητήριο, το οποίο 
ήταν προσβάσιμο από ένα μεγάλο 
περιμετρικό μονοπάτι-δρόμο στα 
ανατολικά της εκκλησίας. 

Αποκατάσταση και

ψηφιακή ανάπλαση

Το Κοινοτικό Συμβούλιο σημεί-
ωσε την πρόθεση για αποκατά-
σταση κοιμητηρίων στην Κύπρο 
μετά την πρόσφατη συμφωνία Νί-
κου Χριστοδουλίδη - Ερσίν Τατάρ. 
Ελπίζουμε να μην έχουμε τα απο-
τελέσματα της συμφωνίας Βιέννης 
του 1975. Ελπίζουμε και καρτε-
ρούμε. Μέχρι τότε ως πρόεδρος 
του Κοινοτικού Συμβουλίου της 
Αιγιαλούσας αποφάσισα να εργα-
στώ εντατικά, μαζί με τα υπόλοι-
πα μέλη του Κοινοτικού Συμβου-
λίου, για την ψηφιακή ανάπλαση 
του κοιμητηρίου της κωμόπολης, 
αξιοποιώντας και την ιστοσελίδα 
που πρόσφατα δημιουργήθηκε.

Ο Ηλίας Παντελίδης είναι πρόεδρος του 
Κοινοτικού Συμβουλίου κωμόπολης Αιγι-
αλούσας και αντιπρόεδρος της Ένωσης 
Λογοτεχνών Κύπρου.

Το Κοιμητήριο της κωμόπολης Αιγιαλούσας
Από το 1958 μέχρι λίγο με το 1974, πολλοί ετάφησαν σε αυτό αναπαυόμενοι στη γη που τους γέννησε και τους έθρεψε

Ο πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου της Αιγιαλούσας αποφάσισε να ερ-
γαστεί εντατικά για ψηφιακή ανάπλαση του κοιμητηρίου της κωμόπολης, αξι-
οποιώντας και την ιστοσελίδα που πρόσφατα δημιουργήθηκε.

Ο τελευταίος κοινοτάρχης που ετά-
φη στη Γιαλούσα ήταν ο Παναγιώτης 
Παναγίδης του Κώστα, ο οποίος γεν-
νήθηκε στις 18/10/1896 και απεβίω-
σε στις 22/02/1958.

Η Αιγιαλούσα ευρίσκεται 
στην ανατολική Καρπα-
σία και είναι η μεγαλύτε-
ρη σε πληθυσμό κωμό-
πολη του διαμερίσματος 
Καρπασίας με εκλογι-

κό σώμα περίπου 2.500 
άτομα το 2025.
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Ενας θεσμός της Νέας Υόρκης σε νέα εποχή 

Τα εγκαίνια του ανακαινισμένου 
Μουσείου Φρικ (Frick Museum), 
στις 17 Απριλίου, είναι ένα από 
τα γεγονότα που ξεχωρίζουν αυ-
τή την περίοδο από τον χώρο 
του πολιτισμού στη Νέα Υόρκη. 
Επειτα από μακρά αναστολή της 
λειτουργίας του στην ιστορική 
έδρα του στην 70ή οδό, σε ένα 
από τα πιο αριστοκρατικά σημεία 
του Ανω Μανχάταν, το Μουσείο 
Φρικ άνοιξε και πάλι τις πύλες 
του για το κοινό στο θαυμάσιο 
μέγαρό του σε στυλ Beaux-Arts, 
το οποίο θυμίζει την εποχή του 
πλούτου που περιγράφει η Εντιθ 
Γουόρτον. 

Στο χρονικό διάστημα που 
κρατούσαν οι εργασίες, το Μου-
σείο Φρικ υπολειτουργούσε στο 
Breuer, το διάσημο μπρουταλιστι-
κό κτίριο της γειτονιάς του, στη 
Μάντισον και 75η οδό. Ηταν ένα 
κτίριο της δεκαετίας του ’60 στον 
αντίποδα της αισθητικής του Πα-
λαιού Κόσμου που εκπροσωπεί το 
Φρικ με τις ονομαστές συλλογές 
του από την ιστορία της τέχνης. 
Εκεί υπάρχει ικανός αριθμός Ρέ-
μπραντ, Βερμέερ και Ελ Γκρέκο 
καθώς και πλήθος ακόμη έργων 
τέχνης από την Ευρώπη και τις 
ΗΠΑ για να ικανοποιηθεί το υψη-
λό αίσθημα ενός εκλεκτού διε-
θνούς κοινού.

Το Μουσείο Φρικ είναι και από 
μόνο του μουσείο του εαυτού του. 
Ενα κτίριο που παραπέμπει στη 
χρυσή εποχή, με τις ξύλινες επεν-
δύσεις στους τοίχους, τις πορσε-
λάνες και τα γλυπτά, τους κίονες 
και τους τάπητες, ένας κόσμος 
ολόκληρος που στέκει και πάλι στι-

βαρός και αρτιμελής με προοπτική 
ζωής πολλών ακόμη δεκαετιών. 

Η αποκατάσταση του κτιρίου, 
ως ενός νέου πλέον οργανισμού, 
δεν ήταν μόνο στατική και αι-
σθητική. Ηταν και λειτουργική. 
Η στόχευση ήταν το συνολικό 
αποτέλεσμα να απηχεί και έναν 
νέο τρόπο οργάνωσης και έκθε-
σης των συλλογών. Χωρίς να έχει 
επιλεγεί καμία επαναστατική αλ-
λαγή, αλλά με γνώμονα την ανα-
διάταξη και επανιεράρχηση των 
πολύτιμων συλλογών, η επίσκεψη 
στο μουσείο μοιάζει να είναι τώ-
ρα περισσότερο ανταποδοτική. 
Η ατμόσφαιρα των εσωτερικών 
χώρων, στο ύφος μιας Αμερικής 
που λατρεύει το ευρωπαϊκό ιδε-
ώδες, υποβάλλει θέλοντας και μη 
μια ορισμένη συμπεριφορά, μια 
γλώσσα του σώματος διακριτική 
και προσεκτική, μια ομιλία χαμη-
λή σαν σε χώρο ιερό.

Το Φρικ απέκτησε πλέον και 
μια γέφυρα με την αισθητική και 
τις εξελίξεις της εποχής μας, χω-
ρίς τίποτε να διαταράσσει την 
ταυτότητά του. Το μουσείο στο 
πενταετές διάστημα των εργασι-
ών, προϋπολογισμού 220 εκατ. 
δολαρίων, επεκτάθηκε. Γεννή-
θηκε ένα νέο αμφιθέατρο 220 θέ-
σεων σχεδιασμένο από τα αρχι-
τεκτονικά γραφεία Selldorf και 
Beyer Blinder Belle καθώς και μία 
εντυπωσιακή μαρμάρινη σκάλα 
που ισορροπεί θαυμαστά ανάμε-
σα στην πολυτέλεια και το υπαι-
νικτικό μεγαλείο.

Η επιστροφή του Μουσείου 
Φρικ στη ζωή του Μανχάταν εί-
ναι ένα ισχυρό δέλεαρ. 

Το ανακαινισμένο Frick Museum στο Μανχάταν άνοιξε και πάλι για το κοινό. Πορτρέτο της Λαίδης 
Χάμιλτον από τον Τζορτζ Ρόμνεϊ (1734-1802). 
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ΜΑΤΙΕΣ                  ΚΟΣΜΟ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

ΣΤΟΝ

Ηλεκτρικά πεδία: ανάμεσα στο μηδέν και στο άπειρο

Σαν να προσεγγίζεις στο βαθύ 
∆ιάστημα ένα μυστηριακό 
άστρο· έναν ωκεάνιο εξωπλα-
νήτη. Σαν να κλείνεις τα μάτια 
για να αφεθείς σε μια ιερή (ή ανί-
ερη) μύηση. Οι περιγραφές δεν 
ικανοποιούν τον κύριο Γκρι, αλ-
λά δεν ξέρει πώς αλλιώς να περι-
γράψει το αίσθημα που προκαλεί 
η ακρόαση του άλμπουμ «Ηλε-
κτρικά πεδία» («Electric Fields») 
που μόλις τώρα κυκλοφόρησε η 
Alpha-Classics. 

Το «Electric Fields» δεν εί-
ναι άκουσμα, είναι επαφή· δεν 
είναι παθητική ακρόαση, είναι 
εμπειρία. Η εκπληκτική υψίφω-
νος Μπάρμπαρα Χάνινγκαν συ-
μπράττει με το έξοχο δίδυμο των 
πανιστριών Κάτια και Μαριέλ Λα-
μπέκ, υπό την καθοδήγηση του 

«ηλεκτρονικού» Ντέιβιντ Τσάλ-
μιν. Εάν προσθέσουμε και τις 
απίθανες μουσικές ενός σύγχρο-
νου συνθέτη, του Μπράις Ντέ-
σνερ, το σύνολο ολοκληρώνεται.

Σημείο αφετηρίας τους: κεί-
μενα και ύμνοι της λεγόμενης 
«πρώιμης μουσικής» (early 
music) από μια γυναίκα η οποία, 
χαμένη στα βάθη των αιώνων, 
με την ποίηση και τη φωνητική 
μουσική που άφησε, στοιχειώ-
νει ακροατές αλαφροΐσκιωτους.

Χίλντεγκαρντ φον Μπίνγκεν 
(1098-1179): Μοναχή που στις 
όχθες του Ρήνου, σε μοναστήρι 
που είχαν ιδρύσει Κέλτες ιερα-
πόστολοι, έβλεπε οράματα και 
τα κατέγραφε, συνέθετε ύμνους 
πάνω σε δικούς της στίχους, με-
λετούσε αστρονομία, κοσμολο-

γία, γεωλογία, ζωολογία, ζωγρά-
φιζε τις εικόνες που έβλεπε όταν 
έπεφτε σε έκσταση κι επινοούσε 
συνταγές με βότανα για πάσα 
σωματική ή ψυχική νόσο. 

Ο δίσκος περιλαμβάνει και 
δύο κομμάτια βασισμένα σε/ή 
εμπνευσμένα από συνθέσεις 
μιας άλλης έξοχης γυναίκας, της 
Μπάρμπαρα Στρότζι, η οποία 
συνέθετε άριες κρυστάλλινης 
ομορφιάς κατά τον 17ο αιώνα. 

Το άλμπουμ περιλαμβάνει 
εννέα συνθέσεις, αυτοσχεδι-
ασμούς, πειραματικές στιγμές 
(στο #3 μη νομίσετε ότι χάλασε 
το cd!) που θυμίζουν σαμανικό 
ταξίδι. Το «O Virga mediatrix», 
με το οποίο ανοίγει το άλμπουμ, 
είναι μια τέτοια στιγμή οργα-
σμικής αιώρησης και θείας 

ακινησίας, όπως και το «O vis 
aeternatis» με το οποίο κλείνει, 
ενώ το «Lingua ignota», με τους 
αινιγματικούς ψιθύρους πίσω 
από τους βοκαλισμούς, εντείνει 
αυτή την αίσθηση πλεύσης και 
καταβύθισης μαζί. Μία ακόμη 
απίστευτη στιγμή, ειδικά από 
το τέταρτο λεπτό και μετά, εί-
ναι το ιλιγγιώδες «O nobilissima 
viriditas» του Ντέσνερ. 

Τα ηλεκτρικά πεδία είναι ενέρ-
γεια που περιβάλλει φορτισμένα 
σωμάτια τα οποία μαγνητίζονται 
μεταξύ τους σαν σώματα που με-
τεωρίζονται κάπου μεταξύ πό-
θου και πόνου, τρόμου και ευφο-
ρίας, μηδενός και απείρου. Η 
άνοιξη γιορτάζει κορμιά κεκοι-
μημένα που αναγεννώνται με 
ένα σπαραγμό.

«Electric Fields»
Barbara 
Hannigan
Katia & Marielle 
Labeque
David Chalmin
Alpha-Classics

Το άλμπουμ «Electric Fields» 
μόλις κυκλοφόρησε από τη 
δισκογραφική εταιρεία Alpha-
Classics.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ
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Η νέα έκθεση στο Μουσείο Γκού-
γκενχαϊμ της Νέας Υόρκης είναι 
αφιερωμένη στον Ράσιντ Τζόνσον. 
Εχει τίτλο «Ενα ποίημα για βαθιά 
σκεπτόμενους». Ο 48χρονος Αμε-
ρικανός με την επιδραστική τέχνη 
του παρουσιάζεται με πάνω από 

90 έργα, ορίζοντας έναν τρόπο θέ-
ασης και σκέψης πάνω στο 

τι σημαίνει αφαίρεση, εννοιολο-
γική τέχνη, μαύρη τέχνη και προ-
σωπική ερμηνεία. Τα έργα του 

προέρχονται από όλα τα μέσα: ζω-
γραφική, γλυπτική, εγκαταστάσεις 

και περφόρμανς.

Στο Μουσείο Πέρα παρουσιάζε-
ται η έκθεση αφιέρωμα στον πολυ-
πράγμονα δημιουργό Σαμίχ Ριφάτ 
(1945-2007), σημαντικό μεταφρα-
στή και φωτογράφο, απόγονο δια-
νοουμένων της Τουρκίας. Η έκθεση 
επικεντρώνεται στις μαυρόασπρες 
φωτογραφίες του Ριφάτ, τις οποίες 
διοχέτευε σε εκδόσεις, εφημερί-
δες και περιοδικά. Τα τελευταία 

χρόνια της ζωής του είχε αρχίσει να 
μαθαίνει αρχαία ελληνικά διευρύ-
νοντας τη γλωσσομάθειά του. Είχε 
επίσης μεταφράσει κείμενα της βυ-

ζαντινής γραμματείας. 

Το Ιδρυμα Πράντα (Fondazione 
Prada) στο Μιλάνο παρουσιάζει 
ένα πανόραμα γερμανικής φωτο-
γραφίας από τις αρχές του 20ού 
αιώνα, εστιάζοντας στην ιδέα της 
ταξινόμησης και της κατηγοριοποί-
ησης, μια επιμελητική ιδέα συμβα-
τή με την ίδια την ιδέα της γερμανι-
κότητας. Η έκθεση είναι ένα πυκνό 
αφήγημα ανθρωποπαρατήρησης, 
ως επί το πλείστον. Ο επισκέπτης 
θα δει φωτογραφίες του Αου-

γκουστ Ζάντερ από τον Μεσοπόλε-
μο, του Μπερντ και της Χίλα αλλά 

και του Τόμας Ρουφ.

Από τις ανερχόμενες δυνάμεις 
της αμερικανικής ζωγραφικής, η 

36χρονη Τζόρνταν Καστέελ ξεχω-
ρίζει για τα υπερφυσικά πορτρέτα 
και για τη ρεαλιστική ατμόσφαιρα 
του Χάρλεμ. Αυτή την περίοδο και 
ώς τις 8 Ιουνίου, παρουσιάζει νέα 
έργα της στην γκαλερί Thaddaeus 
Ropac, που την εκπροσωπεί. Στο 
γεωργιανό Elly House (37 Dover 

St.) όπου στεγάζεται η γκαλερί, η 
Καστέελ αποκαλύπτει τις μεγάλες 
συνθέσεις της με χρώμα που δεί-
χνουν τη ρώμη μιας εικαστικού δη-
μιουργού που κατακτά το κοινό. 

Η νεοϋορκέζικη γκαλερί 
Arcadia Contemporary (421 West 
Broadway) έχει προκαλέσει τη δι-
εθνή προσοχή χάρη στις επιλογές 
της. Αυτές τις ημέρες (και έως 4 
Μαΐου) γιορτάζει τα 25 χρόνια της 
με την έκθεση «Τότε και Τώρα», 
παρουσιάζοντας έργα των 30 και 
πλέον καλλιτεχνών που συνεργά-
ζονται μαζί της. Είναι μια ευκαιρία 
να δει κανείς την αφρόκρεμα της 
σύγχρονης ρεαλιστικής ζωγραφι-
κής, στην οποία εστιάζει η γκαλε-
ρί. Στη φωτογραφία, έργο του Τζέ-

ρεμι Λίπκινγκ.
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ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ ΜΙΛΑΝΟ ΛΟΝΔΙΝΟ ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ

Ράσιντ Τζόνσον Σαμίχ Ριφάτ Γερμανική φωτογραφία Τζόρνταν Καστέελ Η τέχνη της ζωγραφικής
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Επιμέλεια:

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

ΠΕΡΙΟΔΙΚΟ ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΡΙΤΙΚΗΣ «ΑΚΤΗ»
τχ 142, ΑΝΟΙΞΗ 2025.

Το περιοδικό «ΑΚΤΗ» κυ-
κλοφόρησε στη Λευκωσία το 
τεύχος της Άνοιξης του 2025. 

 Στην ύλη του τεύχους 142 ενώ-
νουν τις δυνάμεις τους λογο-
τέχνες και κριτικοί της Κύπρου 
και της Ελλάδας, με δημιουρ-
γίες ψυχής και πνεύματος, 
που ανασαίνουν με ποιήμα-
τα, πεζογραφήματα, κριτικές, 
σχόλια. Στην Ποίηση δημοσι-
εύονται ποιητικές συνεργασί-
ες από τους Κώστα Θ. Ριζάκη, 
Λεωνίδα Γαλάζη, Αντώνη Πιλ-
λά, Γιώργο ∆ρίτσα, Ευδοκία 
Ζορπίδου. Στην Πεζογραφία 
συνυπάρχουν με αφηγήμα-
τα, διηγήματα, προσεγγίσεις ο 
Χρίστος Χατζηαθανασίου («Ο 
Μιχάλης»), η Μαρία Πυλιώ-
του («Μια κόκκινη κορδέλα 
σε σγουρά μαλλιά»), ο Νίκος 
Ορφανίδης («Στου Γκύζη»), ο 
Στέφανος ∆ημόπουλος (« Πα-
τήρ Steve»), ο Στέλιος Κούκος 

(«Άγιος Κοσμάς ο Αιτωλός, 
Καύση καρδιάς για το γένος: Η 
θηριομαχία του με τον άγριο 
Ρωμηό», ο Αρχ. Ανανίας Κου-
στένης («Γέλα με να σε γελώ 
να περνούμε τον καιρό»). Στα 
«Έτερα Κεφάλαια» ο Νίκος 

Ορφανίδης καταθέτει σκέψεις 
με φιλοσοφικό υπόστρωμα για 
θέματα καθημερινά και μετα-
φυσικά, όπως και για τους θα-
νάτους λογοτεχνών και άλλων 
πνευματικών ανθρώπων. Στις 
«Ψηφίδες»: ∆ημοσιεύονται οι 
κριτικές του Στέλιου Παπαντω-
νίου για το έργο της Μαρίας 
Περατικού-Κοκαράκη, Έντευ-
ξις -της Νατάσας Αθηαινίτου 
Κυπριανού, Επιστροφή, Ένα 
συνθετικό ποίημα για τη Λεμε-
σό -της Ευρυδίκης Περικλέ-
ους-Παπαδοπούλου, Και πολλά 
επικράνθη η Ελένη της Καρπα-
σίας. Στα «Σημεία» ο Ν. Ορφα-
νίδης επιλέγει έξι αποσπάσμα-
τα από περιοδικά και δέκα από 

εκδομένα βιβλία.

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Εάν φαίνεται ότι αυτά που γράφω τα 
έχω ξαναγράψει είναι επειδή του-
λάχιστον κάποια απ’ αυτά τα έχω 
πράγματι ξαναγράψει. Πιστεύω 
ότι υπάρχουν καιροί που πρέπει 
να γράφεις ίσως «τα ίδια και τα 
ίδια». Από διαφορετικές εκκινή-
σεις αλλά πάντως, ως κύρια αφορ-
μή, το ίδιο θέμα που θα μπορούσε 
να συνοψιστεί στον τίτλο του έρ-
γου του Καρλ Πόπερ «Η ανοιχτή 
κοινωνία και οι εχθροί της». Πέ-
ραν των ατόμων, μικροομάδων και 
κομματικών σχηματισμών εντός 
κάθε δημοκρατικής κοινωνίας, 
που συνιστούν τέτοιους εχθρούς 
και συχνά κάτω από παραπλανη-
τικά προσωπεία, υπάρχουν οι με-
γάλες κρατικές οντότητες –υπη-
ρέτες των οποίων είναι συχνά οι 
παραπάνω «εσωτερικοί εχθροί»–, 
αυταρχικά καθεστώτα τα οποία 
συνεργάζονται σε τομείς όπως η 
προπαγάνδα και η παραπληροφό-
ρηση, προκειμένου να υπονομεύ-
σουν τις δημοκρατικές κοινωνίες. 
Oλα «δούλεψαν» πολύ μέχρι να 
φτάσουμε στη δυστοπική πραγμα-
τικότητα των σημερινών ΗΠΑ και 
σε ό,τι απειλεί αυτό που γενικώς 
ονομάζεται «ευρωπαϊκό κεκτημέ-
νο» και που πολλοί ελπίζουμε η 
σημασία του να μη γίνει παρελ-
θόν το οποίο θα αναπολούμε στην 
καθημερινότητά μας.

Η δυτική παρανόηση, ο εφη-
συχασμός και η απληστία ήταν 
σημαντικός ενισχυτικός παράγων 
αυτών των αυταρχικών δυνάμεων, 
όπως εναργώς το περιγράφει η Αν 
Απλμπάουμ στο βιβλίο της «Απο-
λυταρχία Α.Ε.» («Καθημερινή», 
Τέχνες & Γράμματα, 23/3/2025).

Υπονόμευση των θεσμών
Μέσω της υπονόμευσης της 

εμπιστοσύνης των πολιτών απένα-
ντι στους δημοκρατικούς θεσμούς, 
της διάδοσης παραπληροφόρησης 
και της προώθησης αυταρχικών 
προτύπων επιδιώκεται η δημιουρ-
γία ενός κόσμου όπου το δικό τους 
απολυταρχικό μοντέλο διακυβέρ-
νησης θεωρείται φυσιολογικό ή 
ακόμα και προτιμητέο. Η Ρωσία 
–αν και από το 2014, που τουλά-
χιστον προσωπικά παρακολουθώ, 
έχει εντείνει και έχει εξελίξει με τη 
βοήθεια των νέων μέσων τις «προ-
σπάθειές της»– ήταν πάντοτε ένας 
τέτοιος κρατικός παράγων.

Οι πυλώνες της ρωσικής προ-
παγάνδας και παραπληροφόρησης 
στέκονται στη θέση τους από την 
τσαρική εποχή. Περισσότερο απ’ 
ό,τι στις περισσότερες ευρωπαϊ-
κές κοινωνίες, η τσαρική εσωτε-
ρική πολιτική και οι γεωπολιτικοί 
υπολογισμοί είχαν τις ρίζες τους 
σε θεωρίες συνωμοσίας και στη 
δημιουργία ψευδών πληροφοριών: 
Από την ευρεία κυκλοφορία των 
Πρωτοκόλλων των Σοφών της Σιών 
(πλαστογραφία της μυστικής αστυ-
νομίας που φαινόταν να αποδει-
κνύει μια εβραϊκή συνωμοσία για 
την κυριαρχία στον κόσμο) μέχρι 

την πεποίθηση ότι μασονικές συμ-
μορίες ενορχήστρωναν επιθέσεις 
κατά της Ρωσίας από την Ευρώπη 
τον 19ο αιώνα. Για όποιον έχει δια-
βάσει το κλασικό βιβλίο αναφο-
ράς των Κρίστοφερ Αντριου και 
Βασίλι Μιτρόκιν («The Mitrokhin 
Archive: The KGB in Europe and 
the West»), αλλά και αναλύσεις 
όπως αυτές του Βρετανού ιστορι-
κού Μαρκ Γκαλεότι μεταξύ πολλών 
άλλων, είναι γνωστό το Aktivnye 
meropriyatiya, τα «ενεργά μέτρα»: 
Ενας όρος που χρησιμοποιήθηκε 
από τη Σοβιετική Ενωση (ΕΣΣ∆) 
από τη δεκαετία του 1950 και με-
τά, για να περιγράψει μια γκάμα 
μυστικών και συγκεκαλυμμένων, 
δυσδιάκριτων επιχειρήσεων πο-
λιτικής επιρροής και ανατροπής, 
συμπεριλαμβανομένων της δημι-
ουργίας οργανώσεων «βιτρίνας», 
της υποστήριξης φιλικών πολιτι-
κών κινημάτων, της ενορχήστρω-
σης εγχώριων αναταραχών και 
της διάδοσης παραπληροφόρησης. 

Για περισσότερο από δύο αι-
ώνες, η στρατηγική κοσμοθεω-
ρία των Ρώσων υπευθύνων λήψης 
αποφάσεων υποθέτει ότι η χώρα 

αντιμετωπίζει μια συνεχή και συ-
γκεκαλυμμένη απειλή ανατροπής 
από το εξωτερικό και ότι η δυσαρέ-
σκεια στο εσωτερικό δημιουργεί-
ται, μεγεθύνεται και κατευθύνεται 
από εχθρούς στο εξωτερικό. Η δυ-
τική ενθάρρυνση του εκδημοκρα-
τισμού, η υποστήριξη της κοινωνί-
ας των πολιτών και της διαφάνειας 
και οι προσπάθειες ενθάρρυνσης 
ακτιβιστών που ασχολούνται με 
θέματα όπως η διαφθορά και η πα-
ραβίαση των ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων (βλέπε Ναβάλνι και πιο πριν 
Μπορίς Νεμτσόφ, Επανάσταση 
των Ρόδων στη Γεωργία, Πορτο-
καλί Επανάσταση στην Ουκρανία 
και Euromaidan) θεωρούνται μορ-
φές τέτοιας ανατροπής, οι οποίες 
πρέπει να αντιμετωπιστούν με τα 
παλιά καλά μέσα (της δολοφονίας 
συμπεριλαμβανομένης), ενώ συνι-
στούν κυρίως και πρωτίστως κίν-
δυνο για την Απολυταρχία Α.Ε. του 
Πούτιν και όλη τη διαφθορά που 
περιλαμβάνει στους κόλπους του 
ένα αποθεσμοποιημένο κράτος.

Ομως, η ρωσική όπως και κάθε 
αυταρχική προπαγάνδα προσφέρει 
λύσεις. Παραπλανητικές και εξω-
πραγματικές αλλά ανακουφιστι-
κές μέσα στην υπεραπλούστευσή 
τους και απέναντι στην «ανοιχτή 
κοινωνία», στο πλαίσιο της οποίας 

τα άτομα δικαιούνται και τις πε-
ρισσότερες φορές υποχρεούνται 
να λαμβάνουν προσωπικές απο-
φάσεις. Εάν τα εμβόλια –σύμφω-
να με βολικές συνωμοσιολογικές, 
προπαγανδιστικές θεωρίες– βλά-
πτουν, δεν χρειάζεται να μπούμε 
στον κόπο να σκεφτούμε να πάμε 
να τα κάνουμε. Αν τα διαφορετικά 
φύλα δημιουργούν σύνθετες, κο-
πιαστικές σκέψεις και δύσκολες 
αποφάσεις για τα παιδιά μας δεν 
χρειάζεται να το αντιμετωπίσου-
με· είναι δύο - τελειώσαμε.

Ζήτημα συνείδησης
Για να σε ενδιαφέρει εάν υπάρ-

χει ή όχι ρωσική προπαγάνδα προ-
ϋποθέτει συνείδηση της έννοι-
ας και εκτίμηση της αξίας των 
προσωπικών επιλογών. Πρέπει 
να απορρίπτεις τον αυταρχισμό 
όχι μόνο ως πολιτικό σύστημα αλ-
λά και ως συμπεριφορά ζωής. Να 
εκτιμάς τη διαφωνία και τη δυ-
σκολία αλλά και το πολύτιμον της 
προσωπικής, ελεύθερης επιλογής 
αναγνωρίζοντας τουλάχιστον και 
καταρχάς τη δυνατότητα αυτής 
σε μια σειρά ζητημάτων, για σέ-
να και τον υπόλοιπο κόσμο. Πρέ-
πει να αναγνωρίζεις την αξία των 
κανόνων του Κοινωνικού Συμβο-
λαίου αλλά και την, καθοριστική 
για τον ελεύθερο κόσμο, διαφορά 
ανάμεσα στο «είμαστε όλοι ίσοι» 
και στο «είμαστε όλοι ίδιοι».

Ενας φτωχός πνευματικά κό-
σμος, ένας κόσμος χωρίς ανησυ-
χίες, χωρίς πολλές επιλογές, ένας 
κόσμος που δεν αναζητά τον εαυ-
τό του, τις δυνατότητές του, τις 
καταφάσεις και τις αρνήσεις του, 
ένας κόσμος αποκτηνωμένος μέ-
σα στην υποδούλωσή του είναι 
ένας κόσμος πιο εύκολος να ζή-
σεις εντός του και για πολλούς 
ανθρώπους είναι το ζητούμενο. 

Μετά την εισβολή του 2022 
στην Ουκρανία, ο Ρώσος πρωθυ-
πουργός Μιχαήλ Μισούστιν έδω-
σε στη δημοσιότητα μια λίστα με 
τις χώρες που επιβάλλουν «κατα-
στροφικές συμπεριφορές αντίθε-
τες με τις ρωσικές πνευματικές και 
ηθικές αξίες», στην οποία φυσι-
κά περιλαμβάνονται όλες οι χώ-
ρες της Ε.Ε. (πλην Ουγγαρίας και 
Σλοβακίας!) καθώς και του ΝΑΤΟ 
(πλην της Τουρκίας!). Σύμφωνα 
με το ρωσικό κρατικό πρακτορείο 
Tass, η λίστα είχε έρθει ως συνέ-
χεια διατάγματος του Βλαντιμίρ 
Πούτιν, σύμφωνα με το οποίο η 
Μόσχα θα παρείχε ανθρωπιστι-
κή υποστήριξη, διευκολύνσεις 
για μετακίνηση και εγκατάσταση 
στη Ρωσία σε πολίτες των χωρών 
αυτών, οι οποίοι «συμμερίζονταν 
παραδοσιακές ρωσικές πνευματι-
κές και ηθικές αξίες». Οι πόρτες 
λοιπόν είναι ανοιχτές. Παραμένει 
ωστόσο ανοιχτό και το ερώτημα 
για το πώς θα νιώσουν ζώντας 
πραγματικά εντός του «ιδανικού» 
κόσμου που απεχθάνεται τις δυ-
τικές αξίες.

Ποιος ενδιαφέρεται για
τη ρωσική προπαγάνδα;

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ομιλία του Βλαντιμίρ Πούτιν προβάλλεται σε αίθουσα κινηματογράφου, στην Αγία Πετρούπολη. Οι μηχανισμοί προπαγάν-
δας και παραπληροφόρησης λειτουργούν στα υπόγεια του ρωσικού κρατικού μηχανισμού από την εποχή των τσάρων.
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Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον και-
ρό πλάι στο κρεβάτι σας;
Τον Σουητώνιο και το «Ενας 
τζέντλεμαν στη Μόσχα».
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο που μάθατε πρόσφα-
τα χάρη στην ανάγνωση ενός 
βιβλίου;
Η ανάμειξη και η έγνοια του 
Καποδίστρια για τη συγγραφή 
και κυκλοφορία στα γαλλικά 
Iστορίας της νεώτερης Ελλά-
δας, στα ίδια τα χρόνια της Επα-
νάστασης.
 
Βρήκατε ποτέ τον μπελά σας 
επειδή διαβάσατε ένα βιβλίο;
Μπελά όχι. Αιτίες ανησυχίας 
πολλές.
 
Περιγράψτε την ιδανική ανα-
γνωστική συνθήκη.
Να είσαι απερίσπαστος. Υπό 
τον όρο αυτόν, όλες οι συνθή-
κες είναι ιδανικές.
 
Υπάρχουν κάποια ήδη λογοτε-
χνίας που προτιμάτε και άλλα 
που αποφεύγετε;
Αποφεύγω τα έντονης βίας και 
τα επιστημονικής φαντασίας.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί 
περισσότερο σε ένα βιβλίο;
Το ενδιαφέρον περιεχόμενο, 
η ανάδειξη ευγενών στοιχείων 
και η καλλιέπεια. Είτε πρόκειται 
για λογοτεχνία είτε για δοκίμιο.
 
Υπάρχει κάποιο αγαπημένο 
βιβλίο που θα θέλατε να γίνει 
ταινία;
Σπανίως οι ταινίες αποδίδουν 
τη μαγεία ενός ήδη αγαπημέ-
νου βιβλίου. Ομως θα είχε εν-
διαφέρον το πώς θα μπορούσε 
να αποδοθεί το «Αλεξανδρινό 
κουαρτέτο» του Ντάρελ. Εάν 
κάποιος το κατάφερνε, νομίζω 
πως θα ήταν μια υπέροχη ταινία.
 
Πώς βλέπετε την Ευρώπη την 
τελευταία δεκαετία; Τι έχει αλ-
λάξει;
Ολοι βλέπουμε ότι η Ευρώπη 
έχει εισέλθει σε μια πολυπα-
ραγοντική κρίση. Το καταλαβαί-
νουμε από τη μειωμένη επιρ-
ροή της Ευρώπης στη διεθνή 
σκηνή, όταν πια ελάχιστα λο-
γαριάζεται ακόμη και στις εξε-
λίξεις στο άμεσο περιβάλλον 
της, όπως στη ρωσοουκρανική 
διένεξη. Αλλά και από την υπο-

χώρησή της στα οικονομικά με-
γέθη και στην παραγωγή αγα-
θών, και από την αδυναμία της 
να παρακολουθήσει, έστω, την 
πρόοδο στην έρευνα και την τε-
χνολογία. Κυρίως, όμως, από 
την απάθεια με την οποία πα-
ρακολουθεί τα χιλιάδες ναυά-
για των νέων της με τα ακυρω-
μένα όνειρα, με την εμπειρία 
της βίας στο πετσί τους, με τον 
κατεστραμμένο τους ψυχισμό. 
Oλα αυτά όμως, που υψώθηκαν 
μπροστά μας την τελευταία δε-
καετία, ξεκίνησαν πολύ νωρίτε-
ρα: με την υιοθέτηση πολιτικών 
που έθεταν σε αμφισβήτηση 
και ακύρωναν την ίδια της την 
ταυτότητα. Γιατί Ευρώπη είναι 
η Παιδεία της, η επιδίωξη του 
δημοκρατικού, κοινοβουλευτι-
κού, κοινωνικού κράτους δικαί-
ου και η οργανωμένη κοινωνία 
της. Και οι τρεις αυτές θεμελι-
ώδεις για την Ευρώπη έννοιες, 
αποδομούνται συστηματικά στο 
όνομα δήθεν των ευρωπαϊκών 
ιδεών και αξιών. Αυτή η αποδό-
μηση είναι μια αυτοκαταστρο-
φική επιλογή που εγκυμονεί 
ολέθρια αποτελέσματα για όλες 
τις ευρωπαϊκές κοινωνίες.
 
Τι λείπει από τις σημερινές κοι-
νωνίες κατά τη γνώμη σας;  
Από τις σημερινές κοινωνίες 
λείπει η ίδια η έννοια της κοι-
νωνίας. Το ότι όλα τα πρόσω-
πα που αποτελούν ένα σύνολο, 
ανήκουν συνειδητά σ’ αυτό. 
Ιστορικά, έχουμε περιόδους ή 
κοινωνίες που η σημασία του 
προσώπου άλλοτε αυξανόταν κι 
άλλοτε μειωνόταν, όμως παρέ-
μενε ισχυρή η έννοια της κοι-
νωνίας. Στην κλασική Ελλάδα 
το πρόσωπο, που τότε έφτασε 
στην ακμή του ως ανεξάρτητη 
οντότητα, ολοκληρωνόταν μέ-
σα στην κοινωνία: τον δικό της 
έπαινο αποζητούσε. Και με τον 
∆ιαφωτισμό έχουμε το ίδιο, την 
εξύψωση του προσώπου αλλά 
ως όντος κοινωνικού. Σήμερα 
κυριαρχεί ο άκρατος ατομισμός 
και ο ανεξέλεγκτος δικαιωματι-
σμός, ενώ φτάσαμε στο σημείο 
της θεσμοθετημένης ιδιωτικο-
ποίησης ακόμη και των συλ-
λογικών κοινωνικών δράσεων. 
Αυτή την απουσία της ενιαίας, 
δημοκρατικά συγκροτημένης 
κοινωνίας, έχουμε αρχίσει να 
την βιώνουμε ως αίσθηση ανα-
σφάλειας και αβεβαιότητας. 

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ

με τον

ΒΑΣΙΛΗ 
ΜΙΧΟ

Η δυτική παρανόηση, 
ο εφησυχασμός και 
η απληστία ήταν σημα-
ντικός ενισχυτικός 
παράγων των αυταρχι-
κών δυνάμεων.

Ο Βασίλης Μίχος είναι Λαρισαίος μηχανικός. 
Αρθρογραφεί συχνά για πολιτικά και κοινωνικά 

ζητήματα. Το 2000 κυκλοφόρησε σε ιδιωτική έκδοση 
το βιβλίο «Η Πόλη Κιβωτός». Φέτος κυκλοφόρησε το 

«Ευρώπη Restart» από τις εκδόσεις Αρμός. 
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Αυτή την εβδομάδα οι εκδόσεις 
Ποταμός επανακυκλοφορούν 
ένα κλασικό σύγχρονο ελληνι-
κό μυθιστόρημα: ο «Λοιμός» του 
Αντρέα Φραγκιά (1921-2002). Ενα 
από τα καταστατικά νεοελληνι-
κά αφηγήματα πάνω στον τρό-
μο και την αθλιότητα της μετεμ-
φυλιακής Ελλάδας, όπως αυτή 
αποκρυσταλλώθηκε μέσα από το 
ελεεινό «πείραμα» της Μακρονή-
σου. Ο «Λοιμός», ωστόσο, είναι 
γραμμένος με τόση σοφία που 
υπερβαίνει κατά πολύ το ιστορι-
κό του πλαίσιο και, στην ουσία, 
θίγει με τρόπο απαράμιλλο την 
ανθρώπινη ικανότητα για κτη-
νωδία αλλά και την ανθρώπινη 
αντοχή και αξιοπρέπεια. 

Η νέα έκδοση του «Λοιμού» 
από τον Ποταμό περιλαμβάνει 
αναλυτικό και κατατοπιστικό 
επίμετρο του καθηγητή Πολι-
τειολογίας στο Τμήμα Πολιτικής 
Επιστήμης και Ιστορίας του Πα-
ντείου ∆ημήτρη Χριστόπουλου. 
«Ο “Λοιμό ς”», γράφει, «πραγμα-
τεύ εται σκοτεινέ ς πτυχέ ς της 
σύ γχρονης ελληνική ς Ιστορί ας, 
συλλογικά  και ατομικά  τραύ μα-
τα και επώ δυνες μνή μες, με 
τρό πο ό μως που θυμί ζει ενί ο-
τε την μπρεχτική  αποστασιο-
ποί ηση, καθώ ς ο αφηγητή ς δεν 
ταυτί ζεται εντελώ ς με τους υπο-
τυπώ δεις χαρακτή ρες, αλλά  επι-
μέ νει σε μια αφή γηση πέ ρα από  
χρονικά  και τοπικά  πλαί σια αρ-
θρώ νοντας έ να αφή γημα ό που 
καθί σταται δυσδιά κριτο το ιστο-
ρικό  πλαί σιο ως υπό βαθρο της 
μυθοπλασί ας, θυμί ζοντά ς μας τε-
λικά  πό σο λί γο απέ χει το Σού νιο 
από  τη Μακρό νησο, ο πολιτι-
σμό ς από  τη βαρβαρό τητα –για 
να παραφρά σουμε τον Τζορτζ 
Στά ινερ– ό ταν ο δυτικό ς πολι-
τισμό ς υποκύ πτει στο έ νστικτο 
του θανά του».

Ο «Λοιμός» κυκλοφόρησε το 
1972, σε μια περίοδο κατά την 
οποία κυοφορήθηκε το πνεύμα 
πολιτικοποίησης που, αναπόφευ-
κτα, κυριάρχησε αμέσως μετά 
την πτώση της δικτατορίας στην 
κοινωνική και πνευματική ζωή 
της χώρας. Ωστόσο, παρά τον 
έκδηλα πολιτικό χαρακτήρα του, 
το μυθιστόρημα μικρή σχέση 
έχει με το πνεύμα της εποχής 
εκείνης. Ο «Λοιμός» δεν περι-
είχε τίποτε απ’ όσα ζητούσε η 
Μεταπολίτευση: στόμφο, ρητο-
ρείες, έξαρση συναισθημάτων, 
ιδεολογικοποίηση της γραφής, 
στρατευμένη τέχνη, κοινωνική 
καταγγελία κ.λπ. Κατά κάποιον 
τρόπο το βιβλίο στέκει σαν μια 
παραφωνία στο πνεύμα της επο-
χής. Ο «Λοιμός», με τις τεχνικές 
του υπαινιγμού και τα εφιαλτι-
κά του σχήματα, είναι όχι μόνο 
παράταιρος με κάθε τι «στρα-
τευμένο» αλλά και εξόριστος – 
όσο εξόριστα είναι τα πρόσωπα 
που πρωταγωνιστούν. Ενα «εξό-
ριστο» βιβλίο, λοιπόν, με θέμα 
την εξορία.

Ας θυμηθούμε πώς ανοίγει, 
αλλά και πώς κλείνει το μυθιστό-
ρημα. Η αρχή: «Κάποια μέρα που 
φυσούσε δυνατά, κάποιος ρώτη-
σε: “Μπορώ να πιω νερό;”. Κι 
ήταν πολύ φυσικό γιατί έσκαβε 
από το πρωί, η άμμος έτριζε τα 
δόντια του και τα χείλια του εί-
χαν ξεραθεί. Για να κάνεις όμως 
οτιδήποτε, πρέπει να σου το επι-
τρέψουν. Είναι νόμος».

Και το τέλος του μυθιστορή-
ματος: «Τους οδήγησαν στην 

παραλία. Εκεί φέρανε και τα 
κασόνια με τις αγριόγατες που 
μάζεψαν στο βουνό. Εβαλαν τον 
καθένα σ’ ένα σακί και ρίξανε 
μέσα του και μια γάτα. ∆έσανε 
σφιχτά το σακί με χοντρό σκοινί 
κι άρχισαν να χτυπούν τη γάτα. 
Υστερα βούτηξαν το σακί στη θά-
λασσα. Το τράβηξαν. Το βουτού-
σαν και το ξανατραβούσαν πολ-
λές φορές. Ακούστηκαν πολλά γι’ 
αυτές τις επιχειρήσεις. Εγιναν 
κάπως κρυφά και διαδόθηκαν 
πολλές εκδοχές. Η αλήθεια όμως 
είναι ότι οι εκπληκτικοί εκείνοι 
άνθρωποι έζησαν».

Τόσο απλά, τόσο δραστικά. 
Μια ξερή, παρατακτική αφήγη-
ση, στακάτος διάλογος, καμία 
δραματοποίηση – μονάχα αυτό 
το επίθετο «εκπληκτικοί» ξεχω-
ρίζει δίνοντας ένα απαραίτητο 
χρώμα ανθρωπιάς στην κτηνω-
δία. Κατά τον κριτικό ∆ημήτρη 
Ραυτόπουλο, «ο Αντρέας Φρα-
γκιάς είναι ο κατεξοχήν μυθι-
στοριογράφος του μεταπολέμου. 
(...) Η πεζογραφία του Φραγκιά 
βρέθηκε μέσα στην κοίτη του 
κοινωνικού ρεαλισμού, χωρίς να 
παρασυρθεί στην κανονιστική 
εκτροπή του, τον “σοσιαλιστικό 
ρεαλισμό”. Αντίθετα, προχώρη-
σε από τη διακριτική ανανέωση 
προς την ανατροπή των συμβατι-
κών ορίων του ρεαλισμού, φέρνο-
ντας το κοινωνικό μυθιστόρημα 
σε μια προσεκτική και αντιδογ-
ματική νεοτερικότητα».

Ο «Λοιμός» –το ξέρουμε κα-

λά όλοι από τότε που κυκλοφό-
ρησε το βιβλίο– αφηγείται τον 
εφιάλτη των εξορίστων στη Μα-
κρόνησο (απ’ όπου πέρασε και ο 
συγγραφέας: ως 19χρονος στρα-
τιώτης στάλθηκε εκεί εξαιτίας 
των «κοινωνικών του φρονημά-
των» το 1950. Υπηρέτησε εκεί 
και με εξαίρεση μια άδεια ενός 
περίπου χρόνου επέστρεψε το 
1952 για να τελειώσει το μαρτύ-
ριο ένα χρόνο μετά). Ωστόσο, ο 
«Λοιμός» πηγαίνει πίσω και πέ-
ρα από το ιστορικό γεγονός. Εί-
τε πρόκειται για τη συγκέντρω-
ση μυγών από τους εξόριστους 
είτε για την «εκπαίδευσή» τους 
σε βασανιστές (μερικές από τις 
πλέον καθηλωτικές σελίδες του 
βιβλίου), δεν υπάρχει ουσιαστι-
κή πλοκή παρά μια σειρά από 
εφιαλτικές εικόνες. 

Ο εφιάλτης εδώ έχει κάτι έντο-
να καφκικό: όπως σε ένα εφιαλ-
τικό όνειρο δεν αναρωτιέται ο 
ονειρευτής για το παράλογο των 
καταστάσεων που βιώνει, έτσι 
και στο σύμπαν του βιβλίου, ο 
εφιάλτης αποκτά έναν αμείλι-
κτο, αλλόκοτο, γκροτέσκο ρεα-
λισμό, που δεν επιδέχεται καμία 
αμφισβήτηση. Υπό μία έννοια, ο 
«Λοιμός» της πεζογραφίας στέ-
κεται πλάι πλάι με τα εφιαλτικά 
ποιήματα που έγραψε ο Μίλτος 
Σαχτούρης τα χρόνια που ο συγ-
γραφέας βρισκόταν από τη Μα-
κρόνησο, το «Θηρίο», τον «Στρα-
τιώτη ποιητή» κ.ά.

Περίπου τρία χρόνια μετά την 

κυκλοφορία του «Λοιμού» ο Πα-
ντελής Βούλγαρης γύρισε την 
ταινία «Happy Day» στην οποία, 
και πάλι δίχως να κατονομάζεται, 
το σκηνικό είναι η Μακρόνησος 
(μάλιστα, η ταινία γυρίστηκε στη 
Μακρόνησο). Σε κουβέντα που 
είχα με τον Π. Βούλγαρη στο 
γραφείο που κάποτε διατηρού-
σε στα Εξάρχεια, για λογαρια-
σμό του περιοδικού «∆ιαβάζω» 
το μακρινό 2002 (είχα στο τεύχος 
Φεβρουαρίου εκείνης της χρο-
νιάς επιμεληθεί αφιέρωμα στον 
Φραγκιά και ειδικά στον «Λοι-
μό», απ’ όπου και ορισμένες από 
τις σκέψεις που αναπτύχθηκαν 
εδώ), μου είχε πει ότι η ιδέα για 
την ταινία ήταν κάτι ανεξάρτη-
το από το μυθιστόρημα, «όμως 
το ένα συνδέθηκε με το άλλο. 
Το οικογενειακό μου περιβάλ-
λον είχε θύματα και από τις δύο 
πλευρές, κι από τότε που θυμά-
μαι τον εαυτό μου προσπαθώ να 
καταλάβω τι συνέβη όλη εκείνη 
την περίοδο. (...) Οταν λοιπόν κυ-
κλοφόρησε το 1972 ο “Λοιμός” 
μέσα στη δικτατορία, είδα ότι ο 
Φραγκιάς οργάνωνε όλο αυτό το 
υλικό σε ένα φανταστικό στρα-
τόπεδο (αυτό, υποπτεύομαι, είχε 
και πρακτικούς λόγους: το βιβλίο 
δεν θα περνούσε διαφορετικά 
από τις υπηρεσίες λογοκρισίας)».

Ο Π. Βούλγαρης, που τόνισε 
πως «είχαμε όλοι μεγαλώσει με 
τα βιβλία του Φραγκιά», ζήτησε 
να συναντηθεί μαζί του. «∆ιαβά-
ζοντας το βιβλίο είδα ότι η λύση 
της απόδοσης μιας διαχρονικής 
αλλοτρίωσης, του ανθρώπινου 
ευτελισμού όπου δεν κατονο-
μάζεις άμεσα τα πράγματα, την 
οποία ακολουθούσε ο Φραγκιάς 
στον “Λοιμό”, ήταν αυτή που 
έπρεπε να ακολουθήσω κι εγώ. 
Μου έδινε μια ελευθερία, κυρίως 
να μπω πιο βαθιά στο θέμα μου.

»Ζήτησα και συναντήθηκα μα-
ζί του. Γνώρισα έναν πολύ γλυκό, 
χαμηλότονο και ταπεινό άνθρω-
πο. Του μίλησα για την ταινία 
που ήθελα να κάνω και μου έδω-
σε την άδεια να χρησιμοποιήσω 
στοιχεία από το μυθιστόρημα. 
(...) Ο “Λοιμός” μού έδωσε με τον 
καλύτερο τρόπο την ψυχολογική 
διάσταση που αναζητούσα στο 
“Happy Day”. Μπορεί λοιπόν η 
ταινία να μην είναι μια καθαρή 
κινηματογραφική διασκευή του 
“Λοιμού”, έχει όμως συγκεκριμέ-
να δάνεια από το μυθιστόρημα 
και γι’ αυτό το όνομα του συγ-
γραφέα και ο τίτλος του βιβλίου 
αναφέρονται στους τίτλους της 
ταινίας».

Ο Αλέξανδρος Κοτζιάς είχε 
χαρακτηρίσει τον «Λοιμό» «έργο 
βαρυσήμαντο» και «αριστουρ-
γηματικό». Αλιεύουμε εδώ από 
την κριτική ενός άλλου μεγά-
λου μας πεζογράφου για έναν 
ακόμη λόγο: Κοτζιάς και Φρα-
γκιάς συνυπήρξαν δημοσιογρά-
φοι στα γραφεία της «Κ» στην 
οδό Σωκράτους. Ο Κοτζιάς είχε 
την ευθύνη των φιλολογικών 
σελίδων της «Κ» από το 1975 
έως το 1981. 

Ο Φραγκιάς ασχολήθηκε με τη 
δημοσιογραφία αμέσως μετά την 
απόλυσή του από τη Μακρόνησο. 
Στην «Κ» ήρθε το 1974 και εργά-
στηκε σε αυτήν εδώ την εφημε-
ρίδα έως τα χρόνια της αγοράς 
του εντύπου από τον Γιώργο Κο-
σκωτά, οπότε και παραιτήθηκε. 
Εγραψε μονάχα μυθιστορήματα, 
συνεργάστηκε με το περιοδικό 
«Αντί», τιμήθηκε με κρατικά βρα-
βεία Λογοτεχνίας. 

Ο Κάφκα στη Μακρόνησο
Επανέκδοση του «Λοιμού» του Αντρέα Φραγκιά, ενός μυθιστορήματος για την ανθρώπινη κτηνωδία

Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Ο Αντρέας Φραγκιάς στο γραφείο του στην «Καθημερινή», Σωκράτους 57. Ο συγγραφέας του «Λοι-
μού» εργάστηκε στην «Κ» από το 1974 έως τα χρόνια της εξαγοράς του εντύπου από τον Γιώργο Κοσκω-
τά, οπότε και παραιτήθηκε.

Πάνω: Το βιβλίο επανακυκλο-
φορεί από τις εκδόσεις Ποτα-
μός αυτή την εβδομάδα. 
Κάτω: Μακρόνησος, 30 Ιουλί-
ου 1950. Ο Αντρέας Φραγκιάς 
πρώτος από δεξιά. Οι εμπει-
ρίες του εκεί του ενέπνευσαν 
τον «Λοιμό».

Μικρή
απόσταση

«Επιμέ νει σε 

μια αφή γη-

ση», σχολιά-

ζει ο Χρι-

στόπουλος, 

«πέ ρα από  

χρονικά  

και τοπικά  

πλαί σια (...), 

θυμί ζοντά ς 

μας πό σο 

λί γο απέ χει 

το Σού νιο 

από  τη Μα-

κρό νησο, ο 

πολιτισμό ς 

από  τη βαρ-

βαρό τητα –

για να πα-

ραφρά σουμε 

τον Τζορτζ 

Στά ινερ– ό ταν 

ο δυτικό ς πο-

λιτισμό ς υπο-

κύ πτει στο 

έ νστικτο του 

θανά του».

Με γάτα,
στο σακί

«Τους οδήγη-

σαν στην πα-

ραλία. Εκεί 

φέρανε και τα 

κασόνια με 

τις αγριόγα-

τες που μάζε-

ψαν στο βου-

νό. Εβαλαν 

τον καθένα σ’ 

ένα σακί και 

ρίξανε μέσα 

του και μια 

γάτα. Δέσα-

νε σφιχτά το 

σακί με χο-

ντρό σκοινί κι 

άρχισαν να 

χτυπούν τη 

γάτα. Υστερα 

βούτηξαν το 

σακί στη θά-

λασσα».

1921

Γεννιέται στην Αθήνα. Το 
1939 αποφοιτά από το 
πρακτικό τμήμα του Βαρ-
βακείου Προτύπου Λυκεί-
ου. Συμμαθητής και φίλος 
του ο Αρης Αλεξάνδρου. 

1947

Εξορίζεται στην Ικαρία 
μαζί με τον ∆ημήτρη Χα-
τζή. Το 1950 εξορίζεται 
στη Μακρόνησο όπου πα-
ραμένει με διαλείμματα 

έως το 1953. 

1955

Εκδίδεται το μυθιστόρη-
μα «Ανθρωποι και σπίτια» 
και ακολουθεί «Η καγκε-
λόπορτα», επτά χρόνια 

αργότερα.
 

1972

Εκδίδεται το μυθιστόρη-
μα «Λοιμός». ∆ύο χρόνια 
μετά αρχίζει να δημοσι-
ογραφεί στην «Καθημε-

ρινή». 
 

1985

Εκδίδεται το μυθιστόρη-
μα «Το πλήθος» για το 

οποίο τιμάται με το πρώτο 
Κρατικό Βραβείο Λογο-

τεχνίας. 
 

2000

Τιμάται με το μεγάλο 
Κρατικό Βραβείο Λογοτε-
χνίας για το σύνολο του 

έργου του.

2002

Πεθαίνει στις 6 Ιανουα-
ρίου. 

Εξορίες, μυθιστορήματα, δημοσιογραφία
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Ηταν ο πολιτικός πρωταγωνιστής 
της Επανάστασης, ο υπεύθυνος 
για τη θεσμική οργάνωση του 
Αγώνα, αλλά και της επιτυχημέ-
νης εξωτερικής πολιτικής των 
Ελλήνων. Η τελική επιτυχία της 
Επανάστασης οφείλεται σε μεγά-
λο βαθμό σ’ αυτόν. Η ελληνική 
ιστοριογραφία τον έχει αποκατα-
στήσει πλήρως, αναγνωρίζοντας 
τη συνεισφορά του, ορισμένες 
φορές, μάλιστα, υπερβάλλοντας 
ή αποσιωπώντας λάθη του. Αλλά 
ακόμη και σήμερα ο Αλέξανδρος 
Μαυροκορδάτος παραμένει το 
πρόσωπο που έχει δαιμονοποι-
ηθεί περισσότερο από οποιοδή-
ποτε άλλο. Η δημαγωγική, κακής 
ποιότητας, ιστοριογραφία συνε-
χίζει να τον αντιμετωπίζει με τον 
αφελή και σχηματικό τρόπο που 
το έκανε και στο παρελθόν, αλλά 
αυτά ήταν πάντοτε τα όριά της. 
Είναι, όμως, χαρακτηριστικό πως 
ο Μαυροκορδάτος (και ο Κοραής) 
αποτελούν αγαπημένο στόχο των 
ακροδεξιών και των νεοδεξιών 
εθνολαϊκιστών «ιστορικών».

∆ύο αιώνες μετά την Επανά-
σταση ο Αλέξανδρος Μαυροκορ-
δάτος είχε την τύχη να αποτελέ-
σει τον πρωταγωνιστή του νέου 
βιβλίου της Λύντιας Τρίχα. Η Τρί-
χα μάς έχει δώσει μέχρι τώρα δύο 
εκπληκτικές βιογραφίες, τις κα-
λύτερες των τελευταίων ετών για 
πολιτικά πρόσωπα. Οι δύο βιογρα-
φίες είχαν θέμα τους τον ανιψιό 
του Μαυροκορδάτου, Χαρίλαο 
Τρικούπη και τον πατέρα του, 
τον Σπυρίδωνα Τρικούπη, φίλο, 
συνεργάτη και γαμπρό του Μαυ-
ροκορδάτου (παντρεύτηκε την 
αδελφή του Αικατερίνη). Η τρι-
λογία συνεχίζεται με το έργο που 
ίσως θα έπρεπε να διαβαστεί πρώ-
το: «Αλέξανδρος Μαυροκορδάτος: 
Ο εμπνευστής του συνταγματι-
κού κράτους» (εκδ. Πατάκη 2024).

Ο ηγέτης και ο άνθρωπος
Η Τρίχα έρχεται να αποκατα-

στήσει τον Μαυροκορδάτο, αλλά 
στις πραγματικές του διαστάσεις, 
χωρίς υπερβολές και αποσιωπή-
σεις. Πρόκειται για μια καθηλω-
τική αφήγηση, που φωτίζει τόσο 
τον ηγέτη όσο και τον άνθρωπο, 
προσφέροντας ένα ολοζώντανο 
πορτρέτο του θεμελιωτή του νέου 
ελληνικού κράτους. Γόνος ισχυ-
ρής φαναριώτικης οικογένειας, 
έφερε στην Επανάσταση ένα όρα-
μα σύγχρονων θεσμών και ευρω-
παϊκού προσανατολισμού. ∆εν 
έμεινε όμως μόνο στη θεωρία και 
στις συμβουλές από ασφαλή από-
σταση: συμμετείχε ενεργά στον 
Αγώνα και ανέλαβε ηγετικές θέ-
σεις. Συνέταξε την ιστορική ∆ι-
ακήρυξη της Ανεξαρτησίας και 
πρωτοστάτησε στην Α΄ Εθνοσυ-
νέλευση του 1822, που θέσπισε το 

πρώτο ελληνικό Σύνταγμα. Ακόμα 
και όταν η έκβαση του πολέμου 
ήταν αβέβαιη, επέμεινε στη συ-
γκρότηση συντεταγμένης πολι-
τείας. Η μεγαλύτερη συνεισφορά 
του, όμως, ήταν η διεθνοποίηση 
του ελληνικού ζητήματος που κα-
τέληξε στην εμπλοκή και τελικώς 
την παρέμβαση των τριών Μεγά-
λων ∆υνάμεων.

Μετά την ανεξαρτησία, ο 
Μαυροκορδάτος διετέλεσε επα-
νειλημμένως υπουργός και πρω-
θυπουργός, αλλά για μικρά δια-
στήματα γιατί είτε δεν υπήρχαν 
οι προϋποθέσεις άσκησης της 
πολιτικής του είτε διότι ο ίδιος 
δεν είχε την πυγμή και την απο-
φασιστικότητα να κυβερνήσει 
αποτελεσματικά. Συνέβαλε κα-
θοριστικά στη θέσπιση του Συ-
ντάγματος του 1844, ενώ στα 
γεράματά του προήδρευσε και 
επηρέασε τη συγγραφή του Συ-
ντάγματος του 1864, δηλαδή 
ενός Συντάγματος Φιλελεύθε-
ρης ∆ημοκρατίας. Σε όλη του την 

πορεία εργάστηκε για μια Ελλάδα 
προσανατολισμένη σ’ αυτό που 
σήμερα ονομάζουμε «∆ύση», με 
κράτος δικαίου και «συνετή ελευ-
θερία» – δικαιώνοντας τον τίτλο 
του «εμπνευστή του συνταγμα-
τικού κράτους».

Η Λύντια Τρίχα κατόρθωσε να 
ζωντανέψει τον Μαυροκορδάτο 
επιλέγοντας να παρουσιάσει τον 
βιογραφούμενο τόσο ως πολιτικό 
όσο και ως ιδιώτη, συνδυάζοντας 
την ιστορία της εμπλοκής του 
στον δημόσιο βίο με την ανθρώ-
πινη καθημερινότητά του. Ετσι ο 
αναγνώστης γνωρίζει, όχι μόνο 
τον ηγέτη που συνέτασσε Συ-
ντάγματα και ηγείτο κυβερνήσε-
ων, αλλά και τον άνθρωπο πίσω 
από τον αμφιλεγόμενο πολιτικό.

Ιστορική έρευνα
Το βιβλίο στηρίζεται σε εκτε-

νή, πρωτογενή και εντυπωσια-
κή τεκμηρίωση. Η συγγραφέας 
άνοιξε κυριολεκτικά κάθε διαθέ-
σιμο αρχείο, αξιοποιώντας πλή-

θος επιστολών και εγγράφων. 
Αυτή η ερευνητική πληρότητα 
χαρίζει στο έργο μια αξιοπιστία 
αντάξια της ιστορικής του βα-
ρύτητας. Παράλληλα, η αφήγη-
ση ρέει με ζωντάνια και κρατάει 
τον αναγνώστη σε αγωνία: η βι-
ογραφία διαβάζεται σχεδόν σαν 
μυθιστόρημα εποχής, χωρίς πο-
τέ να θυσιάζει την ακρίβειά της.

Η μονογραφία αυτή είναι η 
πρώτη ολοκληρωμένη βιογρα-
φία του Μαυροκορδάτου, γεφυ-
ρώνοντας ένα κενό στην ιστο-
ριογραφία. Μεθοδικά και χωρίς 
αγιογραφικές εξάρσεις, η Τρίχα 
διορθώνει παρεξηγήσεις και απο-
μυθοποιεί. Αντιμετωπίζει κριτι-
κά, για παράδειγμα, την κατηγο-
ρία ότι ο Μαυροκορδάτος ήταν 
«πράκτορας των Αγγλων», επιση-
μαίνοντας εύστοχα πως τέτοιοι 
χαρακτηρισμοί βάρυναν μόνο 
τους αγγλόφιλους και όχι τους 
γαλλόφιλους ή ρωσόφιλους της 
εποχής. Τα τεκμήρια δείχνουν 
ότι, παρά τα ανθρώπινα σφάλμα-
τα ή τις φιλοδοξίες του, ο Μαυρο-
κορδάτος έμεινε σταθερός στις 
φιλελεύθερες αρχές του.

Εξίσου πρωτότυπη είναι η 
ένταξη του βίου του στο ευρύ-
τερο κοινωνικό και διεθνές πλαί-
σιο. Ο Μαυροκορδάτος γίνεται 
όχημα για να αναβιώσει ολόκλη-
ρη η εποχή: από τα φαναριώτικα 
σαλόνια και τις ευρωπαϊκές αυλές 
έως τα πεδία των μαχών και τις 
Εθνοσυνελεύσεις. Η Τρίχα φωτί-
ζει, όχι μόνο τους θριάμβους αλλά 
και τις αποτυχίες του, προσδίδο-
ντας στο πορτρέτο του βάθος και 
ανθρώπινη διάσταση. Ο άλλοτε 
«αινιγματικός» ηγέτης αναδει-
κνύεται εδώ μια πολυσύνθετη 
προσωπικότητα – γενναίος και 
οξυδερκής, αλλά και άνθρωπος 
με αντιφάσεις, που κατόρθωσε να 
επιβιώσει πολιτικά για πενήντα 
χρόνια σε μια ταραγμένη εποχή.

Πρόκειται αναμφίβολα για ένα 
έργο-ορόσημο, που επιβεβαιώνει 
τη δύναμη της ιστορικής βιογρα-
φίας να ζωντανεύει το παρελθόν. 
Με την ποιότητα και το εύρος της 
θα αποτελέσει σημείο αναφοράς 
για κάθε μελετητή της περιόδου. 
Ταυτόχρονα, η αφηγηματική της 
δύναμη την κάνει ελκυστική και 
για το ευρύτερο καλλιεργημένο 
κοινό. Σε μια συγκυρία όπου ο 
δημόσιος λόγος για το 1821 συ-
χνά εγκλωβίζεται σε στερεότυπα, 
το βιβλίο της Τρίχα αποδεικνύει 
πόσο συναρπαστική και διαφω-
τιστική μπορεί να γίνει η Ιστορία 
όταν συνδυάζει την καλή έρευνα 
με τη φρέσκια ματιά.

 
Ο κ. Αριστείδης Χατζής είναι 
καθηγητής στο Πανεπιστήμιο Αθηνών 
και συγγραφέας του βιβλίου «Ο 
Ενδοξότερος Αγώνας: Η Ελληνική 
Επανάσταση του 1821» (εκδ. 
Παπαδόπουλος, 2021).

Ο Φαναριώτης της Επανάστασης
Το πορτρέτο του θεμελιωτή του νέου ελληνικού κράτους, Αλέξανδρου Μαυροκορδάτου, από τη Λύντια Τρίχα

Του ΑΡΙΣΤΕΙΔΗ Ν. ΧΑΤΖΗ

O Αλέξανδρος Μαυροκορδάτος παραμένει το πρόσωπο που έχει δαιμονοποιηθεί περισσότερο από 
οποιοδήποτε άλλο. Η αλήθεια, όμως, είναι ότι έφερε στην Επανάσταση ένα όραμα σύγχρονων θεσμών 
και εργάστηκε για μια Ελλάδα προσανατολισμένη σ’ αυτό που σήμερα ονομάζουμε «∆ύση».

Το βιβλίο είναι η πρώτη ολο-
κληρωμένη βιογραφία του 
Μαυροκορδάτου.

Ο Αγώνας
της Ευρώπης

Συμμετείχε 

ενεργά στον 

Αγώνα, συνέ-

ταξε τη Δια-

κήρυξη της 

Ανεξαρτησίας 

και πρωτο-

στάτησε στην 

Α΄ Εθνοσυ-

νέλευση που 

θέσπισε το 

πρώτο Σύ-

νταγμα. Η 

μεγαλύτερη 

συνεισφο-

ρά του, όμως, 

ήταν η διε-

θνοποίηση 

του ελληνι-

κού ζητήμα-

τος.

Ανθρωπος
με αντιφάσεις

Η συγγρα-

φέας φωτίζει 

όχι μόνο τους 

θριάμβους, 

αλλά και τις 

αποτυχίες 

του. Ο άλλοτε 

«αινιγματι-

κός» ηγέτης 

αναδεικνύ-

εται σε μια 

πολυσύνθε-

τη προσω-

πικότητα – 

γενναίος και 

οξυδερκής, 

αλλά και άν-

θρωπος με 

αντιφάσεις.

Ας τα βάλουμε κάτω. Μια επίσκε-
ψη στην Ακρόπολη (30 ευρώ), στο 
Μουσείο Ακρόπολης (20 ευρώ) και 
στο Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο 
(12 ευρώ) κοστίζει σήμερα για έναν 
ενήλικο (άνω των 25 ετών) εξήντα 
δύο ευρώ. Αν προσθέσουμε τους 
αρχαιολογικούς χώρους της πρω-
τεύουσας ή τα μικρότερα μουσεία, 
το κόστος ανεβαίνει. Είναι λίγα ή 
πολλά; Εξαρτάται. Το ακριβότερο 
εισιτήριο δεν θα αποθαρρύνει κά-
ποιον που έρχεται από την άλλη 
άκρη του κόσμου για την Ακρόπο-
λη. Σύμφωνοι, το κόστος συνάδει 
με τη σπουδαιότητα του μνημεί-
ου. Κακοφαίνεται, όμως, σε όσους 
ζουν σε αυτή τη χώρα και βλέπουν 
τα πάντα γύρω τους να ακριβαί-
νουν. Το υπουργείο Πολιτισμού 

κατήργησε πέρυσι το ενιαίο εισι-
τήριο για αρχαιολογικούς χώρους 
και μουσεία. Μήπως να σκεφθεί 
την επαναφορά του; 

 
Είναι λυπηρό για τον χώρο του βι-
βλίου το ζήτημα που προέκυψε 
μεταξύ των εκδόσεων Αντίποδες 
και του φεστιβάλ WOW του ΚΠΙΣΝ 
σχετικά με τη συγγραφέα Κάρ-
μεν Μαρία Ματσάδο. Και αρκετά 
ελληνικό. Ενας μεγάλος φορέας 
ανέλαβε το κόστος να φέρει στην 
Αθήνα μια συγγραφέα, αλλά δεν 
επικοινωνεί με τον εκδοτικό οί-
κο που τη σύστησε στο ελληνικό 
κοινό. Οι εκδότες, πάλι, αντί να 
μιλήσουν με το φεστιβάλ, διοργά-
νωσαν εκδήλωση ερήμην τους. Το 
θέμα δεν είναι τόσο οικονομικό, 

όσο νοοτροπίας. Αντί να προω-
θούνται οι συνεργασίες, ο καθέ-
νας κάνει τα δικά του μέσα στη 
μικρή του φούσκα. 

 
Πέρασε ένας μήνας από τον βαν-
δαλισμό στην Εθνική Πινακοθή-
κη. Αναρωτιόμασταν για την πρό-
οδο της συντήρησης των έργων 
που βρέθηκαν στο πάτωμα και 
μάθαμε ότι θα επιστρέψουν αρχές 
Μαΐου. Εκλεισε ένα σοβαρό θέμα 
του σύγχρονου πολιτισμού. Για τα 
υπόλοιπα εναποθέτουμε τις ελπί-
δες μας στον αρμόδιο υφυπουργό 
Ιάσονα Φωτήλα. Η ινσταγκραμι-
κή του δράση δείχνει ότι ασχο-
λείται με μια βεντάλια θεμάτων: 
από τα εικαστικά και την έκθεση 
της Βάνας Ξένου στην Ελευσίνα, 

όπου συνόδευσε τον πρωθυπουρ-
γό, μέχρι τα θεατρικά του Φεστι-
βάλ Αθηνών και τα μουσικά, τα 
οποία συζητάει με τον Νίνο Ξυ-
πολιτά του κάποτε «Fame Story». 
Σαν ναυαγοί, σαν Ροβινσώνες δί-
χως νόμους και κανόνες, που λέει 
και το άσμα.

 
Να μην ξεχαστούμε και αφήσουμε 
εκτός ύλης έναν Μέγαν Αλέξαν-
δρο. Γιατί πάντα ταιριάζει και πα-
ντού χρειάζεται. Ανακοινώθηκε, 
λέει, σε ένα τουριστικό συνέδριο 
η δημιουργία του πρώτου θεματι-
κού πάρκου αφιερωμένου στον μέ-
γα στρατηλάτη κάπου κοντά στην 
Αμφίπολη... «Alexander Theme 
Park» ή κάπως έτσι. Σταματήστε, 
εδώ κατεβαίνω.

Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ 

Το εισιτήριο που μου ’πεσε απ’ τα χέρια

ΕΚΤΟΣ ΥΛΗΣ

Η νέα τιμή εισόδου δεν θα 
αποθαρρύνει τους ξένους επι-
σκέπτες, αλλά κακοφαίνεται 
στους υπόλοιπους, οι οποίοι 
βλέπουν τα πάντα γύρω τους 
να ακριβαίνουν. 
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Ο έμπειρος τηλεοπτικός σκηνο-
θέτης Τζέιμς Χος («Αργά άλογα», 
«Μαύρος καθρέφτης») ενορχη-
στρώνει ένα ενδιαφέρον κατα-
σκοπικό θρίλερ, το οποίο οφεί-
λει μεγάλο μέρος της επιτυχίας 
στον αφοσιωμένο πρωταγωνιστή 
του. Ο Ράμι Μάλεκ («Bohemian 
Rapsody») υποδύεται τον Τσάρλι 
Χέλερ, έναν ιδιοφυή αναλυτή δε-
δομένων της CIA, ο οποίος χάνει 
τη γη κάτω από τα πόδια του όταν 
η αγαπημένη του δολοφονείται 
σε τρομοκρατική επίθεση στο 
Λονδίνο. Βλέποντας τους προϊ-
σταμένους του στην υπηρεσία 
να διστάζουν (ύποπτα) να αναλά-
βουν δράση, αποφασίζει να πά-
ρει την κατάσταση στα χέρια του 
ξεκινώντας ένα επικίνδυνο ταξίδι 
ανά τον κόσμο, προκειμένου να 
εντοπίσει τους υπεύθυνους και 
να πάρει εκδίκηση.

Δείκτης ευφυΐας 170
Σε μια πλοκή που παρουσιάζει 

κοινά στοιχεία με αρκετά φιλμ 

του είδους (π.χ. τη saga του Τζέ-
ισον Μπορν), οι δημιουργοί του 
πρωτοτυπούν βάζοντας στη θέ-
ση του πρωταγωνιστή όχι έναν 
ήρωα δράσης, αλλά έναν άνδρα 
οπλισμένο (κυρίως) με το μυαλό 
του. Ο Ράμι Μάλεκ ενσαρκώνει 
ιδανικά τον εσωστρεφή Τσάρλι με 
τις 170 μονάδες IQ και την αγάπη 
για τους γρίφους. Εναν τέτοιο θα 
κληθεί να λύσει προκειμένου να 
εντοπίσει τους δολοφόνους της 
αγαπημένης του, αλλά και να κα-
ταφέρει να ξεφύγει όταν η ασύλ-
ληπτη ισχύς της CIA θα στραφεί 
εναντίον του.

Φυσικά αυτό δεν σημαίνει ότι 
ολόκληρο το φιλμ του Τζέιμς Χος 
εκτυλίσσεται μπροστά από οθό-
νες υπολογιστών, κινητών κ.λπ. 
Αντιθέτως, ο ήρωας ταξιδεύει από 
το Λονδίνο στο Παρίσι και από 
την Κωνσταντινούπολη μέχρι το 
Βερολίνο και τη Ρωσία προκειμέ-
νου να πετύχει τους σκοπούς του. 
«Ολοι έχουμε δει ταινίες όπου κά-
ποιος μεταμορφώνεται ξαφνικά 

σε νίντζα ή αποκτά τις ικανότη-
τες του Τζέισον Μπορν. Αυτό δεν 
είναι ρεαλιστικό, δεν είναι αλη-
θινό και δεν συμβαίνει στην ται-
νία μας», δηλώνει ο Αμερικανός 
σκηνοθέτης. Πράγματι ο Τσάρλι, 
όπως υποδηλώνει και ο τίτλος, 
είναι ένας «ερασιτέχνης», ένας 
καθημερινός τύπος, τον οποίο 
εύκολα κανείς προσπερνά ή και 
υποτιμά.

Ο μέντορας του «Μάτριξ»
Σε έναν κόσμο, ωστόσο, όπου 

τα ψηφιακά «μάτια» παρακολου-
θούν τα πάντα, το δικό του κοφτε-
ρό μυαλό μπορεί να αποδειχθεί 
πιο αποτελεσματικό από τα όπλα 
και τις πολεμικές τέχνες. Επειδή 
βέβαια σε κάποια πράγματα είναι 
καλό να τηρούνται οι... παραδό-
σεις, ο Λόρενς Φίσμπερν αναλαμ-
βάνει και εδώ ρόλο μέντορα για 
τον φέρελπι χάκερ (όπως και στο 
«Matrix»), προσφέροντας ατάκες 
στον αυτόματο πιλότο με το γνω-
στό, ψαρωτικό του ύφος.

Ενας πράκτορας
που «δεν είναι νίντζα»
Η εκδίκηση είναι ένα πιάτο που σερβίρεται με πολύ μυαλό

Ο Ράμι Μάλεκ είναι ο «Τσάρλι Χέλερ», ένας «μοναχικός σαμουράι» χωρίς high-tech εξοπλισμό, δίχως ειδική εκπαί-
δευση και με μοναδικό όπλο τον (πολύ κοφτερό) εγκέφαλό του.
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Ο ερασιτέχνης ��� 
ΘΡΙΛΕΡ (2025), 123΄
Σκηνοθεσία: Τζέιμς Χος
Ερμηνείες: Ράμι Μάλεκ,
Λόρενς Φίσμπερν,
Ρέιτσελ Μπρόσναν

Οι περιπέτειες του Ντάντε 
μεταφέρθηκαν από τις κονσό-
λες παιχνιδιών στην οθόνη του 
Netflix.

Βαλέρια Μπρούνι Τεντέ-
σκι και Αναΐς Ντεμουστιέ στο 
φιλμ της Σαρλίν Μπουρζουά-
Τακέ «Οι έρωτες της Αναΐς».

� κακό  

�� μέτριο  

��� καλό   

���� πολύ καλό   

����� εξαιρετικό

Devil May Cry
ANIMATION (2025)
Δημιουργός: Αλεξ Λάρσεν,
Αντι Σάνκαρ
Ακούγονται: Τζόνι Γιονγκ Μπος, 
Χουν Λι

 
Ενα από τα σπουδαιότερα και πιο 
αγαπητά βιντεοπαιχνίδια μετα-
φέρεται ως ολοκαίνουργια τηλε-
οπτική σειρά στην πλατφόρμα 
του Netflix. Μια μυστηριώδης, 
σατανική μορφή απειλεί να ανοί-
ξει τις πύλες της Κόλασης και 
να προκαλέσει Αρμαγεδδώνα. 
Οι εγκληματικές πράξεις του θα 
τραβήξουν την προσοχή τόσο 
της αμερικανικής κυβέρνησης 
όσο και του Ντάντε, ενός γοη-
τευτικού και παράτολμου κυνη-
γού δαιμόνων, ο οποίος θα κάνει 
ό,τι μπορεί για να ακυρώσει τα 
σχέδια του... διαβόλου.

Οι εξοικειωμένοι με το σύμπαν 
τού «Devil May Cry» θα συνα-
ντήσουν ξανά έναν από τους πιο 
στυλάτους και θανάσιμους ήρω-

ες που ήλεγξαν ποτέ με το τηλε-
χειριστήριό τους. Εμπνευσμένος 
από μεσαιωνικές αφηγήσεις αλ-
λά και τα γιαπωνέζικα καρτούν, 
ο Ντάντε είναι από αυτούς τους 
χαρακτήρες που δουλεύουν εξί-
σου καλά ένα πελώριο ξίφος κα-
θώς και τα διπλά πιστόλια, που 
μοιάζουν να διαθέτουν άπειρες 
σφαίρες. Η σειρά του Netflix δια-
θέτει επίσης το ενήλικο, αιματη-
ρό προφίλ του παιχνιδιού μαζί με 
το χαρακτηριστικά ηλεκτρισμένο 
μουσικό σκορ· όλα πλαισιωμένα 
από ευπρόσδεκτα «παλιομοδίτι-
κο» δισδιάστατο κινούμενο σχέ-
διο, που παραπέμπει προφανώς 
στα ιαπωνικά anime.

 
Οι έρωτες της Αναΐς ���
ΚΟΜΕΝΤΙ (2021)
Σκηνοθεσία: Σαρλίν Μπουρζουά-Τακέ
Ερμηνείες: Αναΐς Ντεμουστιέ,
Βαλέρια Μπρούνι Τεντέσκι

 
Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε ένα διπλό γυναικείο 

πορτρέτο γεμάτο δυναμισμό και 
λαχτάρα για ζωή. Βασική πρω-
ταγωνίστρια είναι η Αναΐς –φο-
βερή η Αναΐς Ντεμουστιέ–, μια 
τριαντάρα η οποία προσπαθεί 
να ακολουθήσει ακαδημαϊκή κα-
ριέρα, δίχως όμως να είναι τελεί-
ως σίγουρη πως το θέλει πραγ-
ματικά.

Τα προσωπικά της είναι ακό-
μη πιο περίπλοκα, αφού τον συ-
νομήλικο εραστή της διαδέχεται 
ένας κατά πολύ μεγαλύτερος άν-
δρας, ο οποίος την ερωτεύεται 
ακαριαία. Οταν εκείνη ωστόσο 
γνωρίζει τη γυναίκα του, την Εμι-
λί (Βαλέρια Μπρούνι Τεντέσκι), 
νιώθει μια ακαταμάχητη έλξη, ξε-
χνώντας όλα τα υπόλοιπα. Η γυ-
ναικεία απελευθέρωση –σεξουα-
λική αλλά όχι μόνον– βρίσκεται, 
φυσικά, εδώ στο επίκεντρο ενός 
φιλμ που δεν έχει πολλά ακόμη 
να πει, ωστόσο διαθέτει στιβα-
ρό διάλογο και την ανάλογη ελα-
φράδα ώστε να μην ξεπέσει στο 
μελόδραμα.

Βιντεοπαιχνίδια και ερωτικά τρίγωνα
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Ακόμα μία ενδιαφέρουσα και επι-
τυχημένη συναυλία της Εθνικής 
Συμφωνικής Ορχήστρας της ΕΡΤ 
πραγματοποιήθηκε στις 26 Μαρ-
τίου στην αίθουσα «Χρήστος ∆. 
Λαμπράκης». Το πρόγραμμα πε-
ριελάμβανε τη σύνθεση «Κομμός 
Β (Θρήνος για τον Μόρτον)» του 
Θόδωρου Αντωνίου, το Κοντσέρ-
το για βιολί και ορχήστρα του Σά-
μιουελ Μπάρμπερ με σολίστ τον 
Ανδρέα Παπανικολάου, καθώς 
επίσης την Εβδομη Συμφωνία του 
Μπετόβεν. Την ορχήστρα διηύθυ-
νε ο Μιχάλης Οικονόμου. 

Ο Θόδωρος Αντωνίου, συν-
θέτης, αρχιμουσικός και παι-
δαγωγός, έφυγε από τη ζωή το 
2018. Φέτος θα συμπληρώνο-
νταν ενενήντα χρόνια από τη 
γέννησή του, γεγονός που στάθη-
κε αφορμή για την παρουσίαση 
του «Κομμού Β» από την ορχή-
στρα. Η σύνθεση γράφηκε κα-
τόπιν παραγγελίας του Γερμα-

νοαμερικανού συνθέτη Λούκας 
Φος και πρωτοπαρουσιάστηκε το 
1996 στο Κάρνεγκι Χολ της Νέας 
Υόρκης μαζί με την Εβδομη Συμ-
φωνία του Μπετόβεν. Τον ίδιο 
συνδυασμό έργων επέλεξε και 
ο Οικονόμου. Πρόκειται για μια 
από τις επιτυχέστερες συνθέσεις 
του Αντωνίου, η οποία έχει παι-
χτεί σχεδόν από όλα τα ελληνι-
κά κρατικά σύνολα. Ο Οικονόμου 
απέδωσε με επιτυχία τη θρηνώδη 
διάθεση. Τα πρώτα μουσικά μέ-
τρα έθεσαν τον ζητούμενο, έντο-
να δραματικό τόνο. Στη συνέχεια, 
ο πυρήνας του έργου δόθηκε με 
επισημότητα και την επιθυμητή 
πένθιμη διάθεση, ενώ σταδια-
κά ο ήχος χάθηκε σε κατανυκτι-
κή σιωπή. Αποφασιστική ήταν η 
συμβολή της Ασημίνας Τσάμου 
(κλαρινέτο), όπως και της Μελί-
νας Μακρή (φλάουτο).

Ακολούθησε ένα έργο που 
ακούγεται σπάνια στη χώρα 
μας, το Κοντσέρτο για βιολί του 
Αμερικανού συνθέτη Σάμιουελ 
Μπάρμπερ, γνωστού στους πε-
ρισσότερους από το «Αντάτζιο 
για έγχορδα». Γράφηκε το 1939 
και ακούστηκε ανεπίσημα την 
επόμενη χρονιά από τον βιολονί-
στα Χέρμπερτ Μπάουμελ και την 
Ορχήστρα του Ινστιτούτου Κέρ-
τις, όπου δίδασκε ο Μπάρμπερ, 

υπό τη μουσική διεύθυνση του 
περίφημου Φριτς Ράινερ. Γνωρί-
ζουμε αρκετά σχετικά με το πώς 
γράφηκε το έργο αλλά και πως 
το απέρριψε ο βιολονίστας Αϊζο 
Μπριζέλι, για τον οποίο το προ-
όριζε ο Μπάρμπερ. Συνοπτικά, 
ο Μπριζέλι έκρινε τα δύο πρώ-
τα μέρη του Κοντσέρτου δίχως 
ενδιαφέρον, ενώ το ζωηρό τρίτο 
τού φαινόταν παράταιρο.  Ο Πα-
πανικολάου υπερασπίστηκε τον 
λυρισμό του έργου με τον καλύ-
τερο τρόπο. Το Κοντσέρτο ξεκινά 
απρόσμενα, καθώς αμέσως από 
την αρχή το βιολί αναγγέλλει το 
λυρικό θέμα, με αποτέλεσμα να 
δημιουργείται η αίσθηση ότι βρί-
σκεται κανείς ήδη στα μισά του 
έργου. Λυρισμός, συναίσθημα, 
νοσταλγία είναι λέξεις-κλειδιά 
στην ερμηνεία τόσο του πρώ-
του όσο και του ακόμα πιο αργού 
δεύτερου μέρους. Ολα κρίνονται 
στην πλαστικότητα της μελωδι-
κής γραμμής και στη μουσικότη-
τα του σολίστα. Ο Παπανικολάου 
υπήρξε εξαιρετικά εκφραστικός 
και με μεγάλη ευαισθησία ανέ-
δειξε την τρυφερότητα της γρα-
φής του Μπάρμπερ. Αναπροσαρ-
μόζοντας διαρκώς τη δυναμική 
αλλά και χάρη σε σημειακές αυ-
ξομειώσεις της ταχύτητας έδωσε 
παλμό και εκφραστικότητα στη 
μουσική, ενώ ολοκλήρωσε την 
ερμηνεία του ανταποκρινόμενος 
με άνεση στο σύντομο, δεξιοτε-
χνικό, τρίτο μέρος. 

Συναρπαστική ερμηνεία
Η μουσική του Μπάρμπερ εί-

ναι σίγουρα γοητευτική, αλλά 
δεν άλλαξε τον ρου της Ιστορί-
ας. Αντίθετα, αυτή του Μπετόβεν 
άνοιξε νέους δρόμους, κάτι που ο 
ακροατής αντιλαμβάνεται ακόμα 
και δύο αιώνες μετά, παρότι πλέ-
ον είναι εξοικειωμένος με αυτήν. 
Αρκεί η ερμηνεία να είναι τόσο 
συναρπαστική όσο αυτή του Μι-
χάλη Οικονόμου με την Εθνική 
Συμφωνική Ορχήστρα της ΕΡΤ τη 
συγκεκριμένη βραδιά. Η Εβδομη 
Συμφωνία είναι έτσι κι αλλιώς ένα 
από τα πιο ζωηρά έργα του Μπε-
τόβεν – ο Βάγκνερ τη αποκάλεσε 
«αποθέωση του χορού». Εάν αυ-
τό αποδοθεί με τις γοργές ταχύ-
τητες, όπως επίσης με τις καλά 
υπολογισμένες κλιμακώσεις και 
αποφορτίσεις που πέτυχε ο Οικο-
νόμου, υπογραμμίζεται επιπλέον 
ο επαναστατικός, γεμάτος ενέρ-
γεια χαρακτήρας της μουσικής. 
Η ερμηνεία σφραγίστηκε με μια 
θυελλώδη, βακχικής ευφορίας 
απόδοση του τελευταίου μέρους, 
που κάλυψε τα προβλήματα της 
ορχήστρας και δίκαια οδήγησε 
σε ενθουσιώδες χειροκρότημα.

Η Συμφωνική της ΕΡΤ
στο Μέγαρο Μουσικής

Με τον Μιχάλη Οικονόμου στο πόντιουμ της Εθνικής Συμφωνικής Ορχή-
στρας της ΕΡΤ, το όλον αποδεικνύεται μεγαλύτερο από το άθροισμα των μερών.

Με μεγάλη ευαισθησία 
ανέδειξε ο Ανδρέας Πα-
πανικολάου την τρυφε-
ρότητα της γραφής του 
Σάμιουελ Μπάρμπερ.

CINEMA
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ 

ΜΟΥΣΙΚΗ
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Πρωτοποριακή, ριζοσπαστική και 
ασυμβίβαστη, η καταξιωμένη Βρε-
τανίδα καλλιτέχνις Λίντερ (Λίντερ 
Στέρλινγκ), γνωστή για τα προκλη-
τικά ντανταϊστικά κολάζ της, αμ-
φισβήτησε τις πολιτιστικές προσ-
δοκίες των γυναικών και έφερε 
την εξαιρετική αίσθηση της γυ-
ναικείας απελευθέρωσης με ένα 
μοναδικό σαρδόνιο χιούμορ. Από 
τα φεμινιστικά φωτομοντάζ της, 
που ανατρέπουν διαφημιστικές 
εικόνες ρομαντικής και οικιακής 
ευδαιμονίας, και τις συγκρουσι-
ακές της περφόρμανς –φόρεσε 
φόρεμα από ωμό κρέας δεκαετίες 
πριν από τη Lady Gaga– η Λίντερ 
προβληματίζει και θέτει με ειλικρί-
νεια καθολικές ερωτήσεις για τα 
έμφυλα στερεότυπα και τη βαρ-
βαρότητα του καταναλωτισμού.

Η αναδρομική έκθεση που 
φιλοξενείται αυτόν τον καιρό 
στην Hayward Gallery του Λον-
δίνου, με τίτλο «Ο κίνδυνος ήρ-
θε χαμογελώντας» (Danger Came 
Smiling), συγκεντρώνει έργα από 
πέντε δεκαετίες της ανήσυχης και 
ανελέητα φεμινιστικής καλλιτε-
χνικής πορείας της.

Επανάσταση
Γεννημένη στο Λίβερπουλ το 

1954, η Λίντερ αμφισβήτησε τις 
προσδοκίες του κοινωνικοπολι-
τιστικού κατεστημένου και τον 
προκαθορισμένο ρόλο της γυναί-
κας που την περιόριζε στις δου-
λειές του σπιτιού, στην ανατροφή 
των παιδιών και στο νοικοκυριό, 
και πήγε στο Μάντσεστερ για να 
σπουδάσει γραφιστική τη δεκαε-
τία του 1970. Εκεί, στην ανατρε-
πτική πανκ και ποστ πανκ σκηνή 
του Μάντσεστερ, η καλλιτέχνις 
διαμόρφωσε την επαναστατική 
αισθητική της και έγινε ένα από 
τα πιο καυστικά και ανυπότακτα 
πρόσωπα της εποχής. Το φωτομο-
ντάζ της του 1976, που απεικονί-
ζει μια γυμνή γυναίκα με χαμογε-
λαστά στόματα για τις θηλές και 
ένα σίδερο για το κεφάλι, έγινε 
το εξώφυλλο του πρώτου σινγκλ 
του συγκροτήματος Buzzcocks, 
«Orgasm Addict» (1977) και πα-
ραμένει μία από τις πιο ανατρε-
πτικές εικόνες του βρετανικού 
πανκ. Η ίδια δημιούργησε το δι-
κό της ποστ πανκ συγκρότημα, 
το Ludus, το οποίο οδήγησε στο 
πιο αμφιλεγόμενο έργο της. Στο 
βίντεο από τη συναυλία το 1982 
στο περίφημο κλαμπ Hacienda, 
όπου οι Ludus προσκλήθηκαν να 
παίξουν, βλέπουμε τη Λίντερ να 
τραγουδάει στη σκηνή, φορώντας 
ένα φόρεμα με μπούστο από σφά-
για κοτόπουλου, που προκάλεσε 
σοκ στο κοινό. Πίσω από κάθε έρ-
γο της Λίντερ υπάρχει ένα μανι-
φέστο διαμαρτυρίας. Στην είσοδο 
της έκθεσης μια τεράστια φωτο-
γραφία που απεικονίζει την ίδια 

την καλλιτέχνιδα, με εντυπωσια-
κό μακιγιάζ και τα μαργαριτάρια 
της μητέρας της, φιμωμένη, με 
σελοφάν γύρω από το στόμα και 
το μισό πρόσωπό της – αποτελεί 
έναν οξύ σχολιασμό πάνω στον 
μισογυνισμό και μια έκκληση για 
ελευθερία έκφρασης.

Με ένα χειρουργικό νυστέ-
ρι στο χέρι για εξαιρετική ακρί-
βεια, κόβει και επανασυνθέτει 
–αντλώντας έμπνευση από το μο-
ντάζ κινηματογραφικών ταινιών 
ήδη από τη δεκαετία του 1920– 
ανατρέποντας τα πρότυπα του 
γκλάμουρ που πλασάρουν οι δια-
φημίσεις για το φύλο, τη σεξουα-
λικότητα και την κατανάλωση. Τα 
σουρεαλιστικά φωτομοντάζ της 
από τις δεκαετίες του 1970 και 
1980 συναρπάζουν με την πρωτο-
πορία και τη μοναδικότητά τους 
και αποτελούν ένα συγκερασμό 
πορνογραφίας, ηλεκτρονικών ει-
δών ευρείας κατανάλωσης και 
κοινωνικής κριτικής. Μια γυναίκα 
τρυπάει με ένα πιρούνι τα μάτια 
της, ενώ αγκαλιάζει έναν άνδρα 
– ένα νεύμα στη σουρεαλιστική 
ταινία «Ανδαλουσιανός σκύλος» 
των Λουίς Μπουνιουέλ και Σαλ-
βαδόρ Νταλί. Εικόνες ρομαντι-
σμού μετατρέπονται σε σκηνές 

άσεμνου σουρεαλισμού: μια γυ-
ναίκα που περπατάει στο πάρκο 
με τον σύντροφό της, έχει ένα τε-
ράστιο κάπκεϊκ για κεφάλι, ενώ η 
βουβωνική χώρα του άνδρα είναι 
ένα απαιτητικό στόμα. Γυμνά γυ-
ναικεία σώματα συνδυάζονται με 
σίδερα, βραστήρες, θερμάστρες, 
πικάπ και πλυντήρια ρούχων για 
τα κεφάλια. Ο φαλλός ενός άνδρα 
αντικαθίσταται με μια ηλεκτρική 
σκούπα, ενώ μία κρεβατοκάμαρα 
γεμίζει με γιγάντιες κάμερες, ένα 
δυστοπικό τοπίο επιτήρησης και 
κυριαρχίας που η ίδια περιέγραψε 
ως προφητικό καθώς προϊδεάζει 
τη σύγχρονη ζωντανή μετάδοση 
περιεχομένου από το απόρρητο 
ενός υπνοδωματίου ως μέσο σε-
ξουαλικής έκθεσης και υποταγής. 

Σε ένα αυτοβιογραφικό άρθρο 
για το περιοδικό Frieze, η Λίντερ 
αποκάλυψε ότι όταν ήταν μόλις 
τριών ετών, ο θετός της παππούς 
τής έδειχνε πορνογραφικό υλικό 
και την κακοποιούσε σεξουαλικά. 
Πιστεύει ότι σε αυτό το τραύμα 
οφείλεται η επιθυμία της να με-
τατρέψει το πορνό σε φεμινιστι-
κή δήλωση. Οι γυναίκες-cyborg 
γίνονται εργαλεία απελευθέρω-
σης από το έμφυλο σώμα και το 
γυναικείο σώμα αποδεσμεύεται 

από παγιωμένες ταυτότητες.  
Τρεις τεράστιες, εντυπωσια-

κές φωτογραφίες από το 2011 –
με έντονα χρώματα, φλογερά και 
υγρά μαζί, βίαια και απαλά– απει-
κονίζουν τη Λίντερ και μια φίλη 
της με το στόμα ανοιχτό, σε εκ-
στατικές πόζες, καθώς αλείφουν 
το σώμα τους με φαγητά και υγρά, 
αντλώντας έμπνευση από το σε-
ξουαλικό φετίχ του splosh και τις 
αναμνήσεις της καλλιτέχνιδος 
όταν φρόντιζε και τάιζε τον άρ-
ρωστο πατέρα της πριν από τον 
θάνατό του. Η εμμονή της με το 
φετίχ, στενά συνυφασμένο με 
την εποχή του πανκ, διαφαίνε-
ται και σε μία εγκατάσταση με 
μάσκες από δαντελωτά εσώρου-
χα, τις οποίες είχε δημιουργήσει 
για τον Χάουαρντ Ντεβότο, τον 
τραγουδιστή των Buzzcocks και 
αργότερα του Magazine. Η Λί-
ντερ παραμένει στενή φίλη του 
Morrissey, του frontman του συ-
γκροτήματος The Smiths και σε 
μια φωτογραφία τη βλέπουμε να 
ζωγραφίζει τα νύχια του φίλου της 
σε μία περιοδεία στις αρχές της 
δεκαετίας του 1990.

Στα πιο πρόσφατα φωτομοντάζ 
της συναντάμε γκέι πορνογραφι-
κές φωτογραφίες από τη δεκαετία 
του 1970 με διαφημιστικές εικό-
νες ακριβών ρολογιών, βρύσες 
και έπιπλα, χορευτές μπαλέτου με 
κοχύλια και θαλάσσια πλάσματα, 
μοντέλα pin-up που καλύπτονται 
με εξωτικά, ερωτικά λουλούδια.  
Ανάμεσά τους και μία deepfake 
(παραποιημένη μέσω τεχνητής 
νοημοσύνης) εικόνα του εαυτού 
της, που παρουσιάζεται δημοσίως 
για πρώτη φορά, και απεικονίζει 
το πρόσωπο της καλλιτέχνιδος 
στο σώμα μιας πορνοστάρ του 
Playboy. Οπως σημειώνει η Λί-
ντερ, «έκανα deepfaking τις γυ-
ναίκες σε όλη μου την ενήλικη 
ζωή για να αποκαταστήσω την 
ενδυνάμωσή τους». 

Παρόλο που τα πρόσφατα έρ-
γα της Λίντερ δεν διακρίνονται 
από την πρωτοτυπία και την επα-
ναστατική ενέργεια των επικών 
κολάζ της από τις δεκαετίες του 
1970 και του 1980, συνεχίζουν να 
εξερευνούν την αντικειμενοποί-
ηση του γυναικείου σώματος με 
ειλικρίνεια και ενσυναίσθηση και 
προσφέρουν ένα βαθυστόχαστο 
σχόλιο για θέματα που σχετίζο-
νται με την εξουσία και το κυρί-
αρχο πατριαρχικό αφήγημα. Εύ-
στοχος ο τίτλος της έκθεσης: «Ο 
κίνδυνος ήρθε χαμογελώντας» –
από τον τίτλο ενός άλμπουμ του 
συγκρότηματός της Ludus– ηχεί 
ως κώδωνας κινδύνου απέναντι 
στη διάχυση του μισογυνισμού 
και της τοξικής αρρενωπότητας 
στη σημερινή εποχή. 

 
Η κ. Τίνα Σωτηριάδη είναι επιμελήτρια 
εκθέσεων και κριτικός τέχνης που ζει 
και εργάζεται στο Λονδίνο.

Γυναίκες στο νυστέρι της Λίντερ
Η ανελέητα φεμινιστική πορεία πέντε δεκαετιών στην έκθεση «Ο κίνδυνος ήρθε χαμογελώντας»

Της ΤΙΝΑΣ ΣΩΤΗΡΙΑΔΗ

Διάρκεια 
έκθεσης έως 
τις 5 Μαΐου 
2025.

Τρεις τεράστιες εντυπωσιακές φωτογραφίες από το 2011 –με έντονα χρώματα, φλογερά και υγρά μαζί– της Λίντερ με μια φίλη της σε εκστατικές πόζες, καθώς αλείφουν το σώμα τους με φαγητά και υγρά.

Οικιακά
cyborg 

Γυμνά γυναι-

κεία σώματα 

συνδυάζονται 

με σίδερα, 

βραστήρες, 

πικάπ για κε-

φάλια, ενώ 

μία κρεβατο-

κάμαρα γε-

μίζει με κά-

μερες, ένα 

δυστοπικό 

τοπίο επι-

τήρησης και 

κυριαρχίας.

Μανιφέστο
διαμαρτυρίας 

«Εκανα 

deepfaking 

τις γυναίκες 

για να απο-

καταστήσω 

την ενδυνά-

μωσή τους», 

δηλώνει 

η Λίντερ. 

Πίσω από 

κάθε έργο 

της υπάρχει 

ένα μανιφέ-

στο διαμαρ-

τυρίας.

Ο τίτλος της έκθεσης «Ο κίνδυνος ήρθε χαμογελώντας» –προέρχεται από άλμπουμ του συγκροτήμα-
τος της Λίντερ, του Ludus– ηχεί σαν κώδων κινδύνου απέναντι στη διάχυση του μισογυνισμού και της 
τοξικής αρρενωπότητας στη σημερινή εποχή. 

Εγκατάσταση από την έκθεση 
της Λίντερ Στέρλινγκ στην γκαλερί 
Hayward στο Λονδίνο. Για τη Βρε-
τανίδα καλλιτέχνιδα, οι γυναίκες-
cyborg γίνονται εργαλεία απελευθέ-
ρωσης από το έμφυλο σώμα.
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